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Αθήνα, σήµερα στις 22 Φεβρουαρίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 13.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Σήµερα έχουµε εκτεταµένο κοινοβουλευτικό έλεγχο, αρκετές
επίκαιρες ερωτήσεις. Θα ήθελα, όµως, την άδειά σας, πριν ξεκι-
νήσει ο κοινοβουλευτικός έλεγχος και πριν ο Γραµµατέας του
Σώµατος κ. Κυρανάκης διαβάσει τις αναφορές προς το Σώµα, να
αναφερθώ σε ένα σηµαντικό επετειακό γεγονός που συνδέεται
µε τη σηµερινή ηµέρα, µιας και µπήκαµε στο έτος 2021, δηλαδή
στη χρονική περίοδο που γιορτάζουµε τα διακόσια χρόνια από
την έκρηξη της Επαναστάσεως, που συνδυάστηκε µε την απε-
λευθέρωση της χώρας µας. 

Θα προσπαθήσουµε ως Βουλή να µετέχουµε σε αυτούς τους
εορτασµούς. Προφανώς, η πανδηµία τους πρώτους µήνες θα
είναι καθοριστική για την έκταση των προσελεύσεων στις εκθέ-
σεις και τις εκδηλώσεις µας. Ελπίζουµε, όµως, ότι όσο περνάει
ο καιρός αυτό θα κοπάσει και θα µπορούµε ζωντανά -και όχι µόνο
διαδικτυακά- να τιµήσουµε αυτήν την ανεπανάληπτη επέτειο. 

Σαν σήµερα -για να αλλάξουµε την ατµόσφαιρα-, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, όπως είναι γνωστό, ξεκίνησε, για την ακρίβεια
το απόγευµα της 22ας Φεβρουαρίου του 1821, η πρόδροµος εκ-
δήλωση, το προανάκρουσµα της Επαναστάσεως του 1821 στις
παραδουνάβιες ηγεµονίες από τον Αλέξανδρο Υψηλάντη, ο
οποίος, αφού παραιτήθηκε από την υπηρεσία του τσάρου Αλέ-
ξανδρου, διέσχισε έναν παραπόταµο του Δούναβη, ο οποίος
ήταν τα όρια ανάµεσα στη Ρωσία και την Οθωµανική Αυτοκρα-
τορία, και βάδισε προς την πρωτεύουσα της Μολδαβίας, το
Ιάσιο. Εκεί είναι Ρουµανία σήµερα. 

Η διάβαση του Προύθου ποταµού είναι η επέτειος την οποία
τιµούµε σήµερα ως Βουλή των Ελλήνων και η οποία ξεκίνησε
έναν αγώνα που κράτησε εννιά µήνες στη Μολδοβλαχία, από τον
Φεβρουάριο έως τον Σεπτέµβριο του 1821. Ο αγώνας αυτός κρί-
θηκε ιστορικά ότι αποτέλεσε έναν ισχυρότατο αντιπερισπασµό
που διευκόλυνε την Επανάσταση, και την κήρυξη και τη διεξα-
γωγή της, στη µεσηµβρινή Ελλάδα. 

Δεν νίκησε ο Υψηλάντης στη Μολδοβλαχία, στήθηκαν, όµως,
σηµαντικά ηθικά τρόπαια στο Δραγατσάνι, στη Μονή Σέκκου και
αλλού, εις τρόπον ώστε όλες αυτές οι εξελίξεις, όλο αυτό το εν-
νιάµηνο -επαναλαµβάνω-, να διευκολύνει την καλή έκβαση της
Επαναστάσεως τον πρώτο χρόνο από την κήρυξή της και µέχρι
την ώρα που στην πρώτη Εθνοσυνέλευση, την 1η Ιανουαρίου
1822 στην Επίδαυρο, κήρυξαν οι πρόγονοί µας την εθνική τους
ανεξαρτησία. 

Τιµούµε και θυµόµαστε ως Σώµα αυτήν τη µνήµη, αυτήν την
πορεία. Τιµούµε την προκήρυξη που δύο µέρες µετά εξέδωσε
στο στρατόπεδό του ο Υψηλάντης στο Ιάσιο, η οποία φυλάσσεται
στο Εθνικό και Ιστορικό Μουσείο στην παλαιά Βουλή. Και είµαστε
βέβαιοι ότι µε τις εκδηλώσεις που οργανώνει η πολιτεία, η Βουλή
και όλοι οι φορείς, παρά τις δυσκολίες της πανδηµίας, αυτή η
συγκλονιστική επέτειος, η υπαρξιακή επέτειος για τη χώρα µας,
για το κράτος µας, για το έθνος µας θα τιµηθεί µε τον πρέποντα
τρόπο. 

Θα ήθελα να δώσω για τρία λεπτά τον λόγο, πριν την έναρξη
της ηµερήσιας διάταξης, στον Υφυπουργό Παιδείας και καθη-
γητή πανεπιστηµίου κ. Συρίγο, για να αναφερθεί ως ακαδηµαϊκός
και ως αρµόδιος Υφυπουργός Παιδείας σε αυτήν τη σηµαντική
σηµερινή επέτειο. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερε και ο κύριος Πρόεδρος,

σαν σήµερα πριν από διακόσια χρόνια, στις 22 Φεβρουαρίου
1821 ο Αλέξανδρος Υψηλάντης διέβη τον Προύθο ποταµό, το φυ-
σικό όριο ανάµεσα στη Ρωσία και στις παραδουνάβιες ηγεµονίες.
Τον περίµενε η φρουρά του ηγεµόνα Μιχαήλ Σούτσου που τον
συνόδευσε στο Ιάσιο όπου συνέστησε στρατόπεδο. Δύο µέρες
αργότερα στις 24 Φεβρουαρίου 1821 εξέδωσε την περίφηµη
προκήρυξη για την απαλλαγή των Ελλήνων από την οθωµανική
τυραννία: «Μάχου υπέρ πίστεως και πατρίδος». Ήταν η σπίθα
που σε λίγες εβδοµάδες θα γινόταν πυρκαγιά.

Η επιλογή των παραδουνάβιων ηγεµονιών είχε τη σηµασία της.
Η επανάσταση του 1821 δεν είχε ξένους διοργανωτές. Η ηγεσία
της Φιλικής Εταιρείας, αντιλαµβανόµενη το ασύλληπτο µέγεθος
του εγχειρήµατος, άοπλοι χωρικοί εναντίον µιας αυτοκρατορίας,
προσπάθησε µέσω του τολµήµατος στη Μολδοβλαχία να παρα-
σύρει τη Ρωσία στον αγώνα για την ελληνική ανεξαρτησία. Οι
Ρώσοι δεν ήλθαν. 

Όπως είχε παρατηρήσει ο ίδιος ο Υψηλάντης σε επιστολή του
τον Οκτώβριο του 1820: «Εξεύρω, ότι εις όλων τας καρδίας είναι
ριζωµένη η µαταία εκείνη πρόληψις ότι ποτέ µόνοι µας δεν εµ-
πορούµεν να ελευθερωθώµεν, αλλά πρέπει να προσµένωµεν από
ξένους την σωτηρίαν µας. Έχετε πάντοτε προ οφθαλµών, ότι
ποτέ ξένος δεν βοηθεί ξένον χωρίς µεγαλύτερα κέρδη. Το αίµα,
το οποίον θέλουν χύσει οι ξένοι δι’ ηµάς, θέλοµεν το πληρώσει
ακριβότερα». Αιώνιο µάθηµα ας είναι η συγκεκριµένη παρατή-
ρηση του Υψηλάντη. Κανένας δεν θα έλθει να πολεµήσει τον δικό
µας αγώνα, τον δικό µας πόλεµο. 

Και η ναυµαχία του Ναβαρίνου, θα µπορούσε να αντιτείνει κά-
ποιος; Πράγµατι, στη ναυµαχία του Ναβαρίνου ήρθαν ξένοι και
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έδωσαν αποφασιστική ώθηση στην ανεξαρτησία µας. Αυτό,
όµως, έγινε τον Οκτώβριο του 1827. Είχαν ήδη προηγηθεί περισ-
σότερα από έξι χρόνια επαναστατικού βίου των Ελλήνων. Χωρίς
την επανάσταση, χωρίς τις µάχες, χωρίς το ελληνικό αίµα που
χύθηκε ως τον Οκτώβριο του 1827, δεν θα υπήρχε Ναβαρίνο.

Επιπλέον, επιβεβαιώνοντας αυτό που είχε πει ο Υψηλάντης,
την παρέµβαση των ξένων την πληρώσαµε βαρύτατα -ακριβό-
τερα, όπως είχε πει ο Υψηλάντης- µε τις εγγυήτριες δυνάµεις ή
µε τα τρία κόµµατα που φτιάξαµε στο ελεύθερο ελληνικό κρά-
τος, το αγγλικό, το γαλλικό και το ρωσικό.

Η επανάσταση δεν πέτυχε, βεβαίως, στις παραδουνάβιες ηγε-
µονίες. Επειδή ήταν εθνικοαπελευθερωτική επανάσταση, πέτυχε
εκεί που µπορούσε να πετύχει, στις περιοχές που ζούσε ακµαίος
ο ελληνισµός. Διότι η επανάσταση υπήρξε εξαρχής ελληνική
υπόθεση. Οι προσδοκίες ότι και άλλοι χριστιανοί θα κινητοποι-
ούνταν για να αποτινάξουν τον τουρκικό ζυγό, όπως οι κάτοικοι
της Μολδοβλαχίας, οι Σέρβοι, οι Βούλγαροι, δεν επαληθεύτηκαν.
Η θρησκεία προσδιόριζε την ταυτότητα του υπόδουλου. Δεν λει-
τούργησε, όµως, αυτοµατοποιηµένα το σχήµα οι υπόδουλοι χρι-
στιανοί εναντίον των µουσουλµάνων κατακτητών τους. 

Το κρίσιµο σηµείο ήταν η ελληνική εθνική συνείδηση. Τον δε-
σπόζοντα ρόλο στη διατήρησή της κατά τους τέσσερις αιώνες
δουλείας έπαιξε η Εκκλησία. Το 1821 επαναστάτησαν όσοι αι-
σθάνονταν Έλληνες για να αποκτήσουν την ελευθερία τους εναν-
τίον της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας. Κατ’ ακολουθίαν, το
ελληνικό κράτος που συγκροτήθηκε µετά την Επανάσταση ήταν
ο πολιτειακός φορέας ενός συγκεκριµένου πολιτισµού υπό συν-
θήκες ελευθερίας. Ο Καραϊσκάκης, ο Κολοκοτρώνης, ο Μάρκος
Μπότσαρης, οι επαναστάτες δεν πολέµησαν γενικώς για να δη-
µιουργήσουν ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος. Επαναστάτησαν
για να δηµιουργήσουν ένα ελληνικό κράτος, ένα κράτος που,
τότε και τώρα, δεν µπορεί να είναι ουδέτερο έναντι της ελληνικής
ταυτότητας των κατοίκων του. 

Ο Υψηλάντης στο όραµά του, όπως αποτυπώνεται στην επα-
ναστατική προκήρυξη της 24η Φεβρουαρίου 1821 καταλήγει: «Το

έθνος συναθροιζόµενον θέλει εκλέξει τους Δηµογέροντας του,
και εις την ύψιστον ταύτην Βουλήν θέλουσιν υπείκει όλαι µας αι
πράξεις». Η σηµερινή Βουλή των Ελλήνων είναι το παιδί εκείνης
της προκηρύξεως.

Κυρίες και κύριοι, σαν σήµερα πριν από διακόσια χρόνια, στις
22 Φεβρουαρίου 1821, ο Αλέξανδρος Υψηλάντης διέβη τον Προ-
ύθο ποταµό. Έτσι άρχισαν όλα! 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο καθηγητής, κ. Κατρούγκαλος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κατ’ αρχάς να σας συγχαρούµε

για την πρωτοβουλία αυτή που πήρατε και για την εκδήλωση
ιστορικής µνήµης. 

Και εµείς θεωρούµε ιδιαίτερα σηµαντικές τις ηµεροµηνίες
αυτές. Ουσιαστικά 21 Φεβρουαρίου έχουµε την πρώτη εκδήλωση
στο Γκαλάτσι από τον εκεί επικεφαλής του ρωσικού προξενείου
και το πρώτο σώµα επαναστατών. Σήµερα –όπως ορθά είπατε
και εσείς και ο Υφυπουργός- περνά τον Προύθο ο Υψηλάντης και
την επόµενη µέρα έχουµε την προκήρυξή του µε την οποία καλεί
σε επανάσταση όλο τον ελληνισµό.

Θέλω να θέσω συµπληρωµατικά υπ’ όψιν σας ότι έχει διατυ-
πωθεί η πρόταση αυτή η ηµεροµηνία της προκήρυξης, δηλαδή,
η 23 Φεβρουαρίου να κηρυχθεί ως µέρα του Ελληνισµού της Δια-
σποράς, έννοια που είναι πολύ ευρύτερη και ορθότερη να την
ακολουθούµε από την Ηµέρα των Αποδήµων. Είναι πρόταση που
έχει κατατεθεί από τον Σύνδεσµο «Μπάιρον», επικεφαλής του
οποίου είναι το ιστορικό στέλεχος της Αριστεράς, ο Πάνος Τρι-
γάζης. Έχει επανέλθει στον δηµόσιο διάλογο µε αρθρογραφία
του το τελευταίο διάστηµα και νοµίζω ότι χρειάζεται εξέτασης.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε, κύριε

Κατρούγκαλε για την παρέµβασή σας.
Καταγράφεται η πρόταση που υπενθυµίσατε ότι έχει κατατε-

θεί. 

8550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Προχωρούµε, λοι-
πόν, µετά απ’ αυτόν τον απαραίτητο πρόλογο στην ηµερήσια διά-
ταξη.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής, κ. Κωνσταντίνο Κυρανάκη, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών, τα ακόλουθα:
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8552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΣΤ’ - 22 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2021 8553



8554 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΣΤ’ - 22 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2021 8555



8556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ανάγνωση των
αναφορών.

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι ο Βουλευτής Επικρατείας κ.

Τάκης Θεοδωρικάκος ζητά την άδεια του Σώµατος προκειµένου
να απουσιάσει εκτός Ελλάδος την Πέµπτη 25 Φεβρουαρίου 2021
και την Παρασκευή 26 Φεβρουαρίου 2021.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι οι ερωτήσεις που θα
συζητηθούν είναι οι εξής: Οι µε αριθµό 407/8-2-2021, 419/12-2-
2021, 423/14-2-2021, 426/14-2-2021, 428/15-2-2021, 432/15-2-
2021, 443/15-2021 και 444/15-2-2021 επίκαιρες ερωτήσεις, που
θα απαντηθούν από τον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας κ. Βασί-
λειο Κοντοζαµάνη. Η µε αριθµό 437/15-2-2021 επίκαιρη ερώτηση
θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Απόστολο Βε-
συρόπουλο. 

Η υπ’ αριθµ. 410/9-2-2021 επίκαιρη ερώτηση και η υπ’ αριθµ.
2433/7-12-2020 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής) θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Οι-
κονοµικών κ. Γεώργιο Ζαββό.

Οι υπ’ αριθµ. 425/14-2-2021 και 442/15-2-2021 επίκαιρες ερω-
τήσεις και η υπ’ αριθµ. 1636/353/11-11-2020 ερώτηση (κατ’
άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαν-
τηθούν από την Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ζωή
Μακρή.

Οι υπ’ αριθµ. 418/12-2-2021, 434/15-2-2021 και 436/15-2-2021
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων κ. Ευάγγελο Συρίγο.

Οι υπ’ αριθµ. 416/12-2-2021, 427/15-2-2021, 435/15-2-2021 και
440/15-2-2021 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυ-
πουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτη Τσα-
κλόγλου.

Οι υπ’ αριθµ. 2957/28-12-2020 και 3090/434/7-1-2021 ερωτή-
σεις (κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βου-
λής) θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Γεώργιο Αµυρά.

Η υπ’ αριθµ. 413/10-2-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Δικαιοσύνης κ. Γεώργιο Κώτσηρα.

Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό
413/10-2-2021 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βου-
λευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Γεώργιου Κατρούγκαλου προς τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης, µε θέµα: «Γιατί καθυστερεί η συζήτηση στη Βουλή της νο-
µοθετικής πρότασης για τη συµµόρφωση της Ελλάδας µε τις
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου (ΕΔΔΑ);».

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κατρούγκαλου θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Δικαιοσύνης κ. Γεώργιο Κώτσηρα.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, είµαστε από τις χώρες που

καθυστερούν την εφαρµογή των αποφάσεων του Δικαστηρίου
των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και σε ορισµένες περιπτώσεις
είµαστε µεταξύ εκείνων των χωρών που δεν τις εφαρµόζουν,
όπως επιβάλλει το κοινό ευρωπαϊκό Δίκαιο, στο επίπεδο των πο-
λιτικών ελευθεριών, των ατοµικών δικαιωµάτων που καθιερώνει
το Δικαστήριο του Στρασβούργου. Είµαστε, δυστυχώς, µεταξύ
των πέντε χωρών που έχουν το χειρότερο σχετικό µητρώο. Αυτό
είναι αναντίστοιχο µε την ποιότητα του κράτους δικαίου στην Ελ-
λάδα και πρέπει, προφανώς, να επανορθωθεί. 

Επίσης, έχει σηµαντικό οικονοµικό κόστος. Πληρώνουµε δε-
κάδες εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο επειδή δεν έχουµε συµ-
µορφωθεί στις σχετικές αυτές υποχρεώσεις µας. 

Η Επιτροπή Συµµόρφωσης προς τις αποφάσεις της Βουλής,
σε συνδυασµό µε την Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, πήρε
µια σηµαντική υπερκοµµατική πρωτοβουλία. Κατέθεσε σχεδόν
οµόφωνα πρόταση νόµου, η οποία ενσωµατώνει τη σχετική πρό-
ταση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, ούτως ώστε να
έχουµε τα αναγκαία νοµικά εργαλεία για να µην συνεχιστεί αυτή
η απαράδεκτη κατάσταση. Μολονότι, όµως, έχει περάσει παρα-
πάνω από ένας χρόνος από την κατάθεση στη Βουλή αυτής της
πρότασης νόµου και µολονότι έχουν ολοκληρωθεί όλες οι άλλες

προϋποθέσεις -οι εκθέσεις του Γενικού Λογιστηρίου-, το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, που είναι το επισπεύδον Υπουργείο -µολονότι
υπάρχει συναρµοδιότητα και άλλων Υπουργείων, ειδικά του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη- καθυστερεί να φέρει προς
συζήτηση στη Βουλή αυτήν την πρόταση νόµου.

Ερωτάται, λοιπόν, το Υπουργείο γιατί υπάρχει αυτή η καθυ-
στέρηση που έχει σηµαντικές συνέπειες και για την εικόνα της
χώρας µας στο εξωτερικό και για την ποιότητα του νοµικού µας
πολιτισµού, αλλά και σηµαντικό, όπως είπα προηγουµένως, οι-
κονοµικό αντίκτυπο, δεδοµένου ότι πληρώνουµε δεκάδες εκα-
τοµµύρια ευρώ που θα µπορούσαµε να έχουµε αποφύγει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Σχετικά µε την επίκαιρη ερώτηση που κατέθεσε ο συνάδελφος,

ο κ. Κατρούγκαλος, σχετικά µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία που
αναφέρεται, θα ήθελα κατ’ αρχάς να τονίσω ότι οι αιτίες που
αποδίδει στο Υπουργείο Δικαιοσύνης είναι κατ’ αρχάς αλυσιτε-
λείς. Και τούτο, διότι, όπως γνωρίζει κι ο ίδιος, το Υπουργείο δεν
έχει τη µόνη αρµοδιότητα επί µιας τέτοιας πρότασης, ενώ επίσης
οι προτεινόµενες ρυθµίσεις αφορούν αρµοδιότητες και άλλων
Υπουργείων, πλην του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Ως εκ τούτου,
η θεσµική εµπλοκή του Υπουργείου Δικαιοσύνης εξαντλείται σε
απαντήσεις πιο πολύ διαδικαστικού χαρακτήρα, χωρίς καµµία πε-
ραιτέρω αρµοδιότητα καθυστέρησης ή επίσπευσης τυχόν νοµο-
θετικής διαδικασίας, η οποία προχωρά ανεξάρτητα.

Πέραν, όµως, τούτου και επί της ουσίας, µια και αναφέρθηκε
στη γενικότερη κατάσταση σε σχέση µε την εφαρµογή των απο-
φάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που, είναι επιβεβληµένη η αναφορά µας ότι είναι ρητή και
εκπεφρασθείσα η βούληση του Υπουργείου Δικαιοσύνης για την
εκτέλεση των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, βού-
ληση η οποία αποτυπώνεται εµπράκτως στην αξιόλογη πρόοδο
που σηµειώθηκε το 2020 στην εκτέλεση των αποφάσεων του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. 

Σε ό,τι αφορά στην εκτέλεση των αποφάσεων αυτών επί ελλη-
νικών υποθέσεων, οι εκκρεµείς υποθέσεις µειώθηκαν σε ποσο-
στό 38,5%, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της ετήσιας
έκθεσης που δηµοσιεύει κάθε χρόνο το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο.
Ειδικότερα, την 1η Ιανουαρίου 2021 ο αριθµός των ανεκτέλεστων
αποφάσεων σε βάρος της Ελλάδας ανερχόταν σε εκατόν είκοσι,
έναντι εκατόν ενενήντα πέντε την αντίστοιχη ηµεροµηνία του
2020, διακοσίων τριάντα οκτώ την αντίστοιχη ηµεροµηνία του
2019 και τριακοσίων πέντε το 2018. Δεν πρέπει, λοιπόν, κανείς
να παραγνωρίζει ότι τα τελευταία χρόνια ο αριθµός των ανεκτέ-
λεστων αποφάσεων βαίνει σταθερά µειούµενες, γεγονός ιδιαί-
τερα θετικό για την εικόνα της χώρας στον οργανισµό. 

Τα λαµβανόµενα ατοµικά και γενικά µέτρα εκτέλεσης και η
σχετική πρόοδος παρουσιάζονται µε πληρότητα στα σχέδια δρά-
σης και τις σχετικές εκθέσεις αποτίµησης δράσης που ετοιµάζει
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους και τα οποία σταθερά και απο-
τελεσµατικά υποστηρίζει η µόνιµη ελληνική αντιπροσωπεία τόσο
στις Συνόδους για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου της Επιτροπής
Υπουργών, όσο και στην τακτική επικοινωνία µε την Υπηρεσία
Εκτέλεσης της Γραµµατείας της Επιτροπής Υπουργών. 

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης, λοιπόν, στο πλαίσιο  των αρµοδιο-
τήτων του  έχει καταστεί αρωγός στην προώθηση και διασφάλιση
της εφαρµογής του νόµου σύµφωνα µε τις εγγυήσεις του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης. Ανέφερα και προηγουµένως ότι τα προ-
τεινόµενα άρθρα είναι µοιρασµένων αρµοδιοτήτων και άλλων
Υπουργείων, πλην του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Ενδεικτικά, τα
πέντε από τα δώδεκα είναι αρµοδιότητας του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, του Υπουργείου Ανάπτυξης και του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη, ενώ για τα λοιπά άρθρα που αφορούν σε
αρµοδιότητες του Υπουργείου Δικαιοσύνης, σας διαβεβαιώνω
ότι είτε έχουν ήδη νοµοθετηθεί είτε έχουν ήδη αναληφθεί νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες για την τροποποίησή τους µέσω και νοµο-
παρασκευαστικών επιτροπών του Υπουργείου, οµάδων εργασίας
και σε συνεργασία µε λοιπούς φορείς. Αυτό γίνεται, προφανώς,
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µε διαβαθµισµένη προτεραιοποίηση των συγκεκριµένων υποθέ-
σεων.

Ως εκ τούτου, θεωρώ ότι ο κοινός στόχος που πράγµατι είναι
η συµµόρφωση της χώρας στις υποχρεώσεις που έχει σε εκτέ-
λεση αποφάσεων και επιτυγχάνεται και θα συνεχίσει να επιτυγ-
χάνεται. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, η µη

εγγραφή προς συζήτηση της σχετικής πρότασης νόµου συνιστά
ευθεία παραβίαση του άρθρου 74 παράγραφος 6 του Συντάγµα-
τος, η οποία ορίζει ότι µία φορά το µήνα σε ηµέρα που προσδιο-
ρίζεται από τον Κανονισµό εγγράφονται στην ηµερήσια διάταξη
κατά σειρά προτεραιότητας και συζητούνται εκκρεµείς προτά-
σεις νόµων.

Είπατε ορθά ότι το νοµοσχέδιο αυτό έχει συναρµοδιότητες και
άλλων Υπουργείων. Το κατ’ εξοχήν, όµως, επισπεύδον Υπουρ-
γείο λόγω της φύσης του θέµατος είναι το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης. Θέλω να προσδιορίσετε ρητά προς το Σώµα το εξής: Ακόµα
κι αν δεν θέλετε εσείς να εισάγετε το νοµοσχέδιο, έχετε αντίρ-
ρηση ως Υπουργείο Δικαιοσύνης να εγγραφεί η σχετική πρόταση
νόµου από τον Πρόεδρο της Βουλής, όπως επιτάσσει το Σύν-
ταγµα; Θέλω ρητή απάντηση στο ερώτηµα αυτό. Γιατί, αν δεν
απαντήσετε συγκεκριµένα, ουσιαστικά εσείς αναλαµβάνετε το
βάρος της αντισυνταγµατικότητας, που έχει συµβεί µέχρι τώρα
επτά φορές. Γιατί επτά µήνες έχουν περάσει από τότε που θα
έπρεπε να εισαχθεί, όπως ρητά ορίζει το Σύνταγµα, η συγκεκρι-
µένη αυτή πρόταση νόµου. 

Να πω ξανά τις σηµαντικές συνέπειες που υπάρχουν από την
καθυστέρηση αυτή. Όπως µας ενηµερώνει το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους, σαράντα πέντε από τις εκατόν είκοσι ανεκτέλεστες
αποφάσεις του δικαστηρίου θα αρχειοθετούνταν, εάν γινόταν
δεκτή η πρόταση αυτή. 

Να τονίσω ξανά ότι ο συντάκτης της πρότασης είναι ακριβώς
ο νοµικός παραστάτης του δηµοσίου, το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους, αυτό που εµφανίζεται να υπερασπίζεται τα συµφέ-
ροντα της χώρας. 

Κύριε Υπουργέ, βρίσκεστε µπροστά σε µία πρωτοφανή εκδή-
λωση συνεργασίας όλων σχεδόν των κοµµάτων της Βουλής, που
σας προτείνουν την αποδοχή της πρότασης αυτής. Κάτι τέτοιο
είναι πρωτοφανές στα κοινοβουλευτικά χρονικά. 

Με την αβελτηρία σας, λοιπόν, να συνεργαστείτε µε τις υπη-
ρεσίες της Βουλής διαιωνίζεται ένα απαράδεκτο καθεστώς, το
οποίο έχει και σηµαντική οικονοµική βλάβη για το δηµόσιο. Πάλι
σε επικοινωνία µε το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους πληροφο-
ρήθηκα ότι ήδη έχουµε καταβάλει 1 εκατοµµύριο ευρώ ως απο-
ζηµίωση στο δικαστήριο, που θα µπορούσαµε να έχουµε
αποφύγει, εάν είχαµε υπερψηφίσει τη σχετική σχεδόν οµόφωνη
πρόταση της Βουλής. 

Εν κατακλείδι, έχετε υποχρέωση να τοποθετηθείτε και να µην
υπεκφύγετε για λόγους συνταγµατικής τάξης, για λόγους σεβα-
σµού προς τη Βουλή εν όψει της –όπως προανέφερα- πρωτοφα-
νούς συναίνεσης που έχει επιτευχθεί σε ένα ζήτηµα εθνικής
σηµασίας και βέβαια να προστατεύσετε τόσο το κύρος της
χώρας µας, σε ό,τι αφορά την ένταξή της στον κοινό ευρωπαϊκό
νοµικό πολιτισµό, αλλά προφανώς και τα οικονοµικά συµφέροντα
του δηµοσίου. Δεν είναι περίοδος αυτή να ξοδεύονται έτσι τα
εκατοµµύρια του ελληνικού λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, θεωρώ ότι αντιλαµβάνεστε ότι η υπερά-

σπιση του κύρους της χώρας και της θέσης της χώρας στην ευ-
ρωπαϊκή και τη διεθνή δικαιοταξία αποδεικνύεται από τα
αποτελέσµατα. Σας προανέφερα –και δεν άκουσα να το αναφέ-
ρετε κι εσείς ως επιβράβευση της χώρας σε αυτό το πλαίσιο-
πως σε ό,τι αφορά στην εκτέλεση των αποφάσεων του ΕΔΔΑ –

το ξαναλέω για να το θυµηθούµε- την 1η Ιανουαρίου 2021 ο αριθ-
µός των ανεκτέλεστων αποφάσεων σε βάρος της Ελλάδας ανερ-
χόταν σε εκατόν είκοσι, το 2020 σε εκατόν ενενήντα πέντε, την
αντίστοιχη ηµεροµηνία του προηγούµενου έτους σε διακόσιες
τριάντα οκτώ και το 2018 σε τριακόσιες πέντε. 

Οπότε ο σεβασµός, ο αυτονόητος σεβασµός από όλους µας,
θεωρώ, στην εικόνα της χώρας και στη θέση της στο ευρωπαϊκό
και το διεθνές γίγνεσθαι αποδεικνύεται µε έργα, µε πράξεις και
αυτό θεωρώ ότι περνάει µέσα από τη νοµοθετική πρωτοβουλία
στο σύνολό της. 

Σε ό,τι αφορά –σας ξαναλέω- στις επιµέρους διατάξεις που
αναφέρετε, µία εξ αυτών έχει ήδη νοµοθετηθεί. Για τις υπόλοιπες
που αφορούν στο Υπουργείο Δικαιοσύνης σας είπα και προηγου-
µένως ότι συνεχίζεται η νοµοπαρασκευαστική διαδικασία, προ-
κειµένου να νοµοθετηθούν µε προσεχή νοµοθετήµατα. Οι
υπόλοιπες αφορούν αρµοδιότητα άλλων Υπουργείων. 

Ως εκ τούτου, επειδή θεωρώ ότι ο στόχος είναι κοινός, αυτό
που µας ενδιαφέρει δεν είναι να κάνουµε κοµµατική αντιπαρά-
θεση για έναν κοινό στόχο, ο οποίος είναι πράγµατι η συµµόρ-
φωση της χώρας στη νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και η ενίσχυση της χώρας στο πλαί-
σιο εικόνας και ουσίας. Ο τρόπος λοιπόν που θα νοµοθετηθεί
είναι συγκεκριµένος.

Από εκεί και πέρα, το Υπουργείο Δικαιοσύνης στο πλαίσιο των
αρµοδιοτήτων του θα πάρει τις πρωτοβουλίες εκείνες και για τις
λοιπές περιπτώσεις. Όµως, δεν θέλω –και το ξαναλέω- να δηµι-
ουργούνται εντυπώσεις, όταν το 2018 οι υποθέσεις οι οποίες εκ-
κρεµούσαν προς εκτέλεση ήταν τριακόσιες πέντε και σήµερα,
σύµφωνα µε την ετήσια έκθεση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου, είναι εκατόν είκοσι. 

Ο σεβασµός, λοιπόν, είναι προφανής και η βούληση για νοµο-
θέτηση όσων εκκρεµοτήτων υπάρχουν είναι επίσης προφανής.
Και αυτό σας το λέω, όπως µε ρωτήσατε ευθύς εξαρχής.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 2957/28-12-2020 ερώ-

τηση εκ των αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπου (Χάρη) Μα-
µουλάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Αναγκαία η αναβάθµιση της Επιθεώρησης Περιβάλλον-
τος».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κ. Γιώργος Αµυράς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, βάσει του Κεφαλαίου 4.5.2. της γνωστής έκ-

θεσης της επιτροπής Πισσαρίδη, ένα από τα βασικότερα προ-
βλήµατα του χωροταξικού σχεδιασµού, αλλά και της
περιβαλλοντικής προστασίας είναι ουσιαστικά η αδυναµία του
συστήµατος περιβαλλοντικών ελέγχων.

Συγκεκριµένα, µάλιστα, η έκθεση η οποία έχει καταστεί ως
ευαγγέλιο από πλευράς της Κυβέρνησης γύρω από τη χάραξη
πολιτικών –και δη περιβαλλοντικών- συνιστά στις ελληνικές
αρχές να καταστεί η υφιστάµενη επιθεώρηση περιβάλλοντος
ανεξάρτητη αρχή απαλλαγµένη από την επιρροή της εκάστοτε
πολιτικής ηγεσίας για την αποτελεσµατικότερη άσκηση των κα-
θηκόντων της.

Η έκθεση, επίσης, αναφέρεται και στο µικρό µέγεθος της εν
λόγω επιθεώρησης περιβάλλοντος, αλλά και της αποδόµησης
της θεσµικής της ισχύος σε σχέση µε τη σπουδαιότητα του
έργου που επιτελεί.

Παράλληλα, η έκθεση στηλιτεύει την ίδια τη δική σας πολιτική.
Μία από τις πρώτες πολιτικές σας πράξεις µε το επιτελικό κρά-
τος ήταν ουσιαστικά η ίδια η υποτίµηση της επιθεώρησης περι-
βάλλοντος, µια υποτίµηση η οποία δηµιουργήθηκε µέσω της
υποβάθµισης από ειδική γραµµατεία σε απλή υπηρεσιακή υπη-
ρεσία του ΥΠΕΝ.

Και φυσικά, µε τον νόµο «Επενδύω στην Ελλάδα» κατοχυρώ-
θηκε η δυνατότητα των λίγων ιδιωτικών γραφείων µε εµπειρία σε
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περιβαλλοντικά θέµατα να δηµιουργούν ουσιαστικά τις ντιρεκτί-
βες για τις περιβαλλοντικές άδειες, όπου θα έρθει µετέπειτα η
επιτροπή, η επιθεώρηση περιβάλλοντος, να ελέγξει κατά πόσον
εκτελούνται.

Και φυσικά, µε την τροποποίηση του ν.4014/2011, προβλέπεται
η συρρίκνωση των ανταποδοτικών τελών που θα καταβάλλονται
προς το δηµόσιο σε περιπτώσεις ανάθεσης έργου περιβαλλον-
τικής αδειοδότησης.

Ανάλογη συρρίκνωση -τρίτη στη σειρά- µε συγκεκριµένες νο-
µοθετικές σας πρωτοβουλίες της επιχειρηµατικής δυνατότητας
των επιθεωρητών περιβάλλοντος προβλέπεται από τα άρθρα 124
και 125 του πρόσφατου νόµου –περιβαλλοντοκτόνου θεωρούµε
εµείς- χωροταξίας και πολεοδοµικής νοµοθεσίας, µέσα από τα
οποία οι ελάχιστοι επιθεωρητές που ήδη, δυστυχώς, υπάρχουν
επιφορτίζονται µε επιπρόσθετες γραφειοκρατικές υπηρεσίες,
παρεµποδίζοντας έτι περαιτέρω την ικανότητά τους να επιβά-
λουν το βασικό τους, το θεµελιώδες τους έργο.

Κύριε Υπουργέ, είναι δεδοµένη η δυσκολία που παρουσιάζει
για την ελληνική δηµόσια διοίκηση η ανταπόκριση στις νέες προ-
κλήσεις που θέτει και η κλιµατική –εγκληµατική, όπως θεωρούµε-
αλλαγή και φυσικά, η κλιµατική κρίση. Είναι επίσης σαφής ο προ-
σανατολισµός της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στη θωράκιση των ευ-
ρωπαϊκών οικονοµιών από τους νέους και µεγάλους περιβαλλο-
ντικούς κινδύνους που τη διέπουν.

Λαµβάνοντας, λοιπόν, αυτά υπ’ όψιν, θέτω τα εξής δύο ερω-
τήµατα: Προτίθεστε να ενισχύσετε εν τοις πράγµασι την επιθεώ-
ρηση περιβάλλοντος µε προσωπικό, πόρους και εξοπλισµό, ώστε
να διασφαλιστεί η περιβαλλοντική προστασία της χώρας µας;

Και δεύτερον, ποιος είναι ο σχεδιασµός και ποια διαδικασία θα
ακολουθήσετε για την ενίσχυση του ανθρωπίνου δυναµικού στην
υφιστάµενη υπηρεσία και ποια είναι τα ειδικά κίνητρα που ενδε-
χοµένως σκέφτεστε για να πυροδοτήσετε το ενδιαφέρον, να στε-
λεχώσετε άµεσα την υπηρεσία, για να καταστεί επιτέλους ένας
βραχίονας ανάπτυξης και συνάµα θωράκισης του δηµοσίου συµ-
φέροντος µέσω της προστασίας του περιβάλλοντος;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, αγαπητέ κύριε Μαµουλάκη, χαίρο-

µαι πραγµατικά για την ερώτηση που καταθέσατε εσείς και άλλοι
είκοσι εννιά -σύνολο τριάντα- Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή
πάνω από το 1/3 της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας.

Και µάλιστα, δεν σας κρύβω, κυρία Πρόεδρε, ότι ξαφνιάστηκα
ευχάριστα από αυτήν την ερώτηση, δεδοµένου ότι µε την ερώ-
τησή σας επικαλείστε το σχέδιο Πισσαρίδη, το οποίο έχετε πε-
τροβολήσει µε κάθε ευκαιρία. Ο Αρχηγός σας, ο κ. Τσίπρας, το
έχει χαρακτηρίσει ακραία νεοφιλελεύθερο σχέδιο. Και έρχεστε
σήµερα εδώ τριάντα Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να το επικαλεστείτε
ως ένα µέτρο που πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας.

Βεβαίως και έχουµε λάβει υπ’ όψιν µας το σχέδιο Πισσαρίδη,
αλλά πάνω από όλα, θα έλεγα ότι θα ήταν µια πολύ καλή κίνηση
και από εσάς στη δευτερολογία σας να µας πείτε ότι αποδέχεστε
τουλάχιστον κάποιες από τις προτάσεις του σχεδίου Πισσαρίδη,
έτσι ώστε να υπάρχει και εδώ ένας γόνιµος διάλογος.

Θα απαντήσω, λοιπόν, σε όλα αυτά που θέσατε, ένα προς ένα.
Πρώτα από όλα, αναφερθήκατε στα άρθρα 124 και 125 του

πρόσφατου νόµου για τη χωροταξική και πολεοδοµική νοµοθε-
σία, δηλαδή του ν.4759, λέγοντας ότι µε αυτά τα δύο άρθρα βά-
ζουµε φόρτο πάνω στην υπηρεσία των επιθεωρητών
περιβάλλοντος.

Λυπάµαι που θα το πω, αλλά εδώ δεν είστε καλά ενηµερωµέ-
νος. Αυτά τα δύο άρθρα και αυτός ο νόµος που επικαλείστε εσείς
ως εµπόδιο και δυσκολία ως φόρτο για τους επιθεωρητές περι-
βάλλοντος είναι η ενσωµάτωση ενός άλλου νόµου, του
ν.4512/2018 και του άρθρου 127, ενός νόµου που εσείς υπερψη-
φίσατε, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτός ο νοµός, λοιπόν, του ΣΥΡΙΖΑ, τον οποίο και ενσωµατώ-
σαµε µε αυτά τα δύο άρθρα στην επόµενη νοµοθετική µας διά-

ταξη στον ν.4759, ρυθµίζει το γενικό πλαίσιο, τις γενικές αρχές
για την άσκηση εποπτείας και τη διαδικασία ελέγχου των οικο-
νοµικών δραστηριοτήτων του προϊόντος µέσα στο οποίο ανήκουν
και οι επιθεωρητές περιβάλλοντος. Άρα αυτό το πάµε στην άκρη,
δεδοµένου ότι εµείς δεν κάναµε κάτι άλλο, διαφορετικό από
αυτό που και εσείς είχατε κάνει.

Πάµε τώρα παρακάτω για να µιλήσουµε επί της ουσίας, για
τους ελέγχους. Υπάρχουν συνολικά τριακόσια στελέχη του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, των αποκεντρωµένων
διοικήσεων και των περιφερειών της χώρας, τα οποία έχουν επι-
φορτιστεί µε καθήκοντα περιβαλλοντικών ελέγχων. 

Ας κάνουµε, λοιπόν, και µία αναδροµή για να δούµε τι έχει γίνει
ετησίως και αναφέροµαι στα περσινά στοιχεία. Έχουν εκτελέσει
τρεις χιλιάδες περιβαλλοντικούς ελέγχους και βεβαίως επιβάλ-
λουν κυρώσεις και πρόστιµα ανάλογα µε τις παραβάσεις που δια-
πιστώνουν. Εµείς βεβαίως και αναβαθµίσαµε και θα αναβαθµί-
σουµε και έχουµε στόχο να ενισχύσουµε το Σώµα των Επιθεωρη-
τών και των Ελεγκτών και µε τον νόµο για το επιτελικό κράτος.

Ακούστε, λοιπόν, τι κάναµε εµείς. Κατ’ αρχάς, η ίδια η ειδική
γραµµατεία την οποία εσείς είχατε συστήσει ως απλή ειδική
γραµµατεία -και θα σας πω και µετά στη δευτερολογία µου,
όπως και στον κ. Φάµελλο, ο οποίος βλέπω ότι ενδιαφέρεται ιδι-
αίτερα για το θέµα και σας λέει διάφορα- δυστυχώς καταπάτησε
-και λυπάµαι που θα το πω- τον νόµο που εσείς είχατε ψηφίσει
για το µητρώο επιτελικών στελεχών, δηλαδή τον ν.4369/2016.
Διότι θα σας πω τι έλεγε αυτός ο νόµος γι’ αυτήν την ειδική γραµ-
µατεία. Εµείς αυτήν την ειδική γραµµατεία την κάναµε γενική δι-
εύθυνση και µε εξουσιοδότηση του προηγούµενου Υπουργού
υπήχθη κατευθείαν στον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου µας,
δηλαδή του Φυσικού Περιβάλλοντος και Υδάτων και µάλιστα την
ενισχύσαµε διορίζοντας µία γενική διευθύντρια η οποία προΐστα-
ται των δύο διευθύνσεων των επιθεωρητών περιβάλλοντος, δη-
λαδή και της Νοτίου και της Βορείου Ελλάδος. 

Τι κάνατε εσείς, λοιπόν; Έπρεπε η ειδική γραµµατεία, σύµ-
φωνα µε τον δικό σας νόµο, τον νόµο για το µητρώο των επιτε-
λικών στελεχών, να είχε κάνει έναν διαγωνισµό και να είχε
επιλέξει την τελική τριάδα των υποψηφίων που θα διεκδικούσαν
αυτή τη θέση. Όµως, δυστυχώς, εσείς οι ίδιοι δεν τηρήσατε ούτε
καν αυτόν τον νόµο που εσείς είχατε υπερψηφίσει και επιλέξατε
απευθείας τον τότε υφιστάµενο ειδικό γραµµατέα που ασκούσε
τότε αυτά τα χρέη και τον βάλατε στην ίδια θέση. 

Εν πάση περιπτώσει, εµάς µας ενδιαφέρει το Σώµα Επιθεωρη-
τών-Ελεγκτών, διότι ξέρουµε πάρα πολύ καλά πόσο σηµαντική
είναι η δουλειά τους και για την προστασία του περιβάλλοντος
και για την προστασία της βιοποικιλότητας και στον αγώνα µας
εναντίον της κλιµατικής αλλαγής, αλλά και για την προσαρµογή
της ελληνικής οικονοµίας στην «κυκλική» οικονοµία, στη µετά-
βασή της σε ένα άλλο µοντέλο. Τα υπόλοιπα θα σας τα πω στη
δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε

Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, δράττοµαι της ευκαιρίας να επα-

νέλθω στο θέµα της επιτροπής Πισσαρίδη, διότι η ίδια η επι-
τροπή σε αυτά τα εδάφια που αφορούν τα περιβαλλοντικά
ζητήµατα σας τραβά, επιτρέψτε µου την έκφραση, το αυτί, στη-
λιτεύει το σύνολο των πολιτικών σας. Σας βάζει κόκκινη κάρτα
στα τρία βασικά ζητήµατα που αφορούν και εδράζουν στις περι-
βαλλοντικές πολιτικές της Κυβέρνησης.

Πρώτον, επιτελικό κράτος. Απίστευτη ταπείνωση, υποβάθµιση
της υπηρεσίας, η οποία µετατρέπεται ακαριαία από ειδική γραµ-
µατεία σε µια απλή υπηρεσιακή µονάδα του ΥΠΕΝ. 

Δεύτερον, νόµος «Επενδύω στην Ελλάδα». Σας είπα ξανά ότι
το να επιφορτίσει λίγα ιδιωτικά, δυστυχώς, στη χώρα έµπειρα
γραφεία µε την εκπόνηση όλων αυτών των µελετών και φυσικά
µετέπειτα να πρέπει να τους ελέγξει η επιθεώρηση περιβάλλον-
τος προφανώς και δεν συνάδει µε τη λογική και µε την υποστε-
λέχωση που υπάρχει στην υπηρεσία.
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Αναφερθήκατε στους πολλούς ελέγχους, τρεις χιλιάδες στον
αριθµό. Άρα, τι µας λέτε; Ότι είναι επαρκέστατη γι’ αυτό η υπη-
ρεσία; Ξέρετε, οι αποσπάσεις τελειώνουν σε λίγο από πλευράς
της προηγούµενης Κυβέρνησης που είχε φροντίσει µε συγκεκρι-
µένες διαδικασίες -θα σας πω παρακάτω ποιες ήταν- τη θωρά-
κιση, όπως τη θεωρούµε εµείς, της προστασίας του
περιβάλλοντος και της Επιθεώρησης Περιβάλλοντος. 

Επίσης, το τρίτο ζήτηµα είναι το εξής: Αναφέρθηκα στα άρθρα
124 και 125, όχι στο 127 που αναφέρατε εν τη ρύµη του λόγου
ενδεχοµένως. 

Πάµε, όµως, στο µείζον. Αναλώσατε το 70% -και πλέον- του
χρόνου σας προκειµένου να επιστρέψετε για να κάνετε αντιπο-
λίτευση στην αντιπολίτευση, αντιπολίτευση στο χθες. «Φρέσκα
κουλούρια, λέει ο κουλουράς», όπως λένε απλά εµένα στο χωριό
µου. Το ζήτηµα είναι τι κάνουµε τώρα. 

Το ερώτηµα που τίθεται επί τάπητος για δεύτερη φορά από
την πλευρά µου, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής: Έχετε, πράγµατι,
πρόθεση να ακούσετε το σύνολο των κοινωνικών και οικονοµικών
φορέων και ετέρων της χώρας που σας λένε όλοι ουσιαστικά ένα
και µόνο πράγµα, δηλαδή να αναβαθµίσετε την Επιθεώρηση Πε-
ριβάλλοντος; Άλλωστε, νοµίζω ότι και προσφάτως, σε µία συνάν-
τηση που είχατε µε τον Σύλλογο Μελετών Ελλάδας, σε αυτήν
ακριβώς την κίνηση αναφέρθηκαν προς εσάς, σ’ αυτήν την
ανάγκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, λοιπόν, συνοψίζοντας –για να µην καταχραστώ τον χρόνο
περαιτέρω- θα ήθελα να θέσω για άλλη µία φορά το ζήτηµα, γιατί
αυτό είναι το ζήτηµα για µας. Δεν είναι δυνατόν να συζητάµε εν
έτει 2021 για δεκαεπτά υπαλλήλους στην εν λόγω υπηρεσία, µία
υπηρεσία που έχει υπό την αρµοδιότητά της και είναι επιφορτι-
σµένη µε το σύνολο των σοβαρών περιβαλλοντικών ζητηµάτων
που αφορούν τη χώρα µας. Είναι –και φαντάζοµαι ότι θα συµφω-
νήσουµε σε αυτό- απελπιστικά αφυδατωµένη στελεχιακά η συγ-
κεκριµένη υπηρεσία. Άρα, νοµίζω ότι αν µη τι άλλο είναι
ξεκάθαρο –το τονίζω- το ζήτηµα και η ανάγκη ενίσχυσης.

Θα πράξετε, λοιπόν, τα δέοντα γι’ αυτό; Επειδή παρέµεινε ανα-
πάντητο το ερώτηµα, ελπίζω τώρα στη δευτερολογία σας να
αδράξετε την ευκαιρία και να το απαντήσετε ξεκάθαρα. Είναι
στην πολιτική σας βούληση η αναβάθµιση µε συγκεκριµένες πρά-
ξεις και πολιτικές της εν λόγω Υπηρεσίας Επιθεώρησης Περιβάλ-
λοντος;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

που είστε συνεπής στον χρόνο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, ξεκινώ από τα τελευταία ερωτή-

µατα προς τα πάνω. 
Μιλήσατε για δεκαεπτά, όλους κι όλους, επιθεωρητές περι-

βάλλοντος σε όλη την Ελλάδα. Θα ήθελα να σας ρωτήσω –για
να έχουµε έτσι µία σύγκριση- πόσα ήταν αυτά τα στελέχη επί των
ηµερών σας. Αυτό είναι το ένα κρατούµενο.

Δεύτερον, δεν είναι δεκαεπτά. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Δεκαεπτά είναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Δυστυχώς, δεν είστε καλά ενηµερωµένος. Ενδεχοµένως,
οι συνεργάτες σας να µην τα ξέρουν τόσο καλά. 

Έχουµε εξήντα έναν επιθεωρητές περιβάλλοντος, οι οποίοι
είναι στελέχη µε ελεγκτικές αρµοδιότητες της Γενικής Διεύθυν-
σης του Σώµατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών του ΥΠΕΝ. Οι
τριάντα τέσσερις υπάλληλοι είναι επιφορτισµένοι µε περιβαλλον-
τικούς ελέγχους, εκ των οποίων –εκεί µάλλον έχετε κάνει το
λάθος- οι δεκαεπτά υπηρετούν στο Τµήµα Επιθεώρησης Περι-
βάλλοντος του Σώµατος Επιθεωρητών Νοτίου Ελλάδος. 

Άρα θεωρείτε ότι οι δεκαεπτά επιθεωρητές που βρίσκονται
στο Σώµα Νοτίου Ελλάδος καλύπτουν όλη την Ελλάδα. Δεν είναι
έτσι. Έχουµε κι άλλους έντεκα στο Τµήµα Επιθεώρησης Βορείου
Ελλάδας και έχουµε και έξι στο Συντονιστικό Γραφείο Αντιµετώ-
πισης Περιβαλλοντικών Ζηµιών.

Προσθέστε, επίσης, παρακαλώ, για να φτάσουµε στον αριθµό
των εξήντα ενός –που απέχει πάρα πολύ από τον αριθµό των δε-
καεπτά στελεχών που εσείς αναφέρατε- και τους είκοσι επτά
υπαλλήλους του Σώµατος Επιθεωρητών που ανήκουν στην Επι-
θεώρηση Ενέργειας, στην Επιθεώρηση Μεταλλείων, στα Τµή-
µατα Δόµησης και Κατεδαφίσεων.

Περιβαλλοντικούς ελέγχους κάνουν και αυτοί. Μην υποτιµάτε
τη δουλειά τους!

Πάµε στο επόµενο θέµα που είπατε για τον νόµο «Επενδύω
στην Ελλάδα». Λυπάµαι να σας πω ότι ο νόµος «Επενδύω στην
Ελλάδα» δεν ρυθµίζει ζητήµατα αντιµετώπισης των θεµάτων των
επιθεωρητών περιβάλλοντος. Δεν ισχύει αυτό που λέτε. Δεν
υπάρχει κάτι να συζητήσουµε σ’ αυτό. Εσείς προφανώς αναφέ-
ρεστε στο άρθρο 15 του ν.4635/2019, δηλαδή του νόµου «Επεν-
δύω στην Ελλάδα», το οποίο, όµως, αγαπητέ κύριε συνάδελφε,
ρυθµίζει θέµατα περιβαλλοντικής αδειοδότησης και πιστοποιηµέ-
νων αξιολογητών µελετών περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Άλλο
το ένα, άλλο το άλλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Και έχω σηµειώσει κάτι για τους ελέγχους. Να δούµε λίγο τι
ελέγχους κάνουν οι επιθεωρητές; Είναι πάρα πολύ σηµαντικό
αυτό.

Πρώτα απ’ όλα εστιάζουν, λοιπόν, κατά προτεραιότητα στο
Πρόγραµµα Τακτικών Περιβαλλοντικών Ελέγχων σε δραστηριό-
τητες κατηγορίας «Α1». Αυτό δεν το βγάζουν οι άνθρωποι από
το µυαλό τους, αλλά ακολουθούν δύο ευρωπαϊκές οδηγίες, την
οδηγία 98/2008 που είναι η οδηγία-πλαίσιο για τα απόβλητα και
την οδηγία 75/2010 που αφορά στη βιοµηχανική ρύπανση.

Επίσης, αντιστοίχως –και µε την έγκριση, βέβαια, του Υπουρ-
γείου µας, του Υπουργείου Περιβάλλοντος- οι περιφέρειες εστιά-
ζουν στο Πρόγραµµα Τακτικών Περιβαλλοντικών Ελέγχων σε
δραστηριότητες κατηγορίας «Α2». 

Με ρωτάτε αν θεωρώ ότι οι έλεγχοι είναι επαρκείς όσον αφορά
τέλος πάντων το θέµα µας. Όχι βέβαια, πρέπει να γίνονται ακόµα
περισσότεροι και γι’ αυτό εµείς τους ενισχύουµε. Πώς τους ενι-
σχύουµε και πώς θα ενισχύσουµε το Σώµα Επιθεωρητών; Εδώ
ελάτε να συµφωνήσουµε και µε την έκθεση Πισσαρίδη. Χαίροµαι
που επικαλείστε ξανά την έκθεση Πισσαρίδη, χαίροµαι που ευαγ-
γελίζεστε και εσείς τα µεταρρυθµιστικά µέτρα που προτείνει το
σχέδιο Πισσαρίδη, διότι εµείς βεβαίως θα το λάβουµε υπόψη και
το γνωρίζουµε και θέλουµε να αντλήσουµε πολλά από τα µεταρ-
ρυθµιστικά στοιχεία του σχεδίου Πισσαρίδη. 

Ακούστε, λοιπόν. Βρίσκεται υπό έκδοση ένα προεδρικό διά-
ταγµα σε εφαρµογή του ν.4685/2020, του περιβαλλοντικού
νόµου. Τι λέει αυτό το προεδρικό διάταγµα; Προβλέπει την ανα-
διάρθρωση των σωµάτων µε την είσοδο φυσικών και νοµικών
προσώπων πιστοποιηµένων από κατάλληλους φορείς για τη διε-
νέργεια ακόµα περισσότερων περιβαλλοντικών ελέγχων και επι-
θεωρήσεων. Επίσης, υιοθετούµε και εισάγουµε στην πράξη και
στην εργασιακή καθηµερινότητα των επιθεωρητών ψηφιακά ερ-
γαλεία -πάρα πολύ σηµαντικό αυτό, γιατί µέχρι τώρα δεν υπήρχε
τίποτε- και επιπλέον πάντα υπό την ισχυρή εποπτεία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και τα στελέχη της Γενικής Διεύθυνσης Επι-
θεωρητών και Ελεγκτών, θα συγκροτήσει η υπηρεσία ένα
µητρώο ελεγκτών και θα ελέγχεται και η εγγραφή και το έργο
και θα αξιολογούνται άπαντες. 

Καταλήγοντας θα πω το εξής: Χαίροµαι -ξανά το λέω- που επι-
καλείστε το σχέδιο Πισσαρίδη. Θυµίζω βέβαια ότι επί των ηµερών
της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ τίποτα από όλα αυτά τα µεγαλό-
πνοα που ενδεχοµένως σήµερα αναζητάτε από εµάς -εµείς θα
τα κάνουµε βέβαια, γιατί σας είπα ότι για εµάς το φυσικό περι-
βάλλον, η προστασία της βιοποικιλότητας, η αντιµετώπιση της
κλιµατικής αλλαγής είναι πρώτης προτεραιότητας ζητήµατα, κα-
τόπιν βεβαίως και εντολής του ίδιου του Πρωθυπουργού- δεν κά-
νατε. Εσείς µε το προεδρικό διάταγµα 132/2017 την επιθεώρηση
περιβάλλοντος του Υπουργείου µας επιλέξατε να µην την προ-
χωρήσετε, όπως αναφέρετε στην ερώτησή σας, σε µια ανεξάρ-
τητη αρχή. Την κάνατε εσωτερική υπηρεσία και δοµή του
Υπουργείου µας. 

Άρα καταλήγω λέγοντας το εξής: Επειδή αναφέρθηκε στην
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ερώτηση το παράδειγµα του Ηνωµένου Βασιλείου, να σας πω ότι
η Κυβέρνησή σας -και εµείς συνεχίζουµε- αποφάσισε να ακολου-
θήσει το µοντέλο της Γαλλίας και πολλών άλλων ευρωπαϊκών επί-
σης άλλων κρατών, όπου δεν υπάρχει ένας διαφορετικός
οργανισµός, µια ανεξάρτητη αρχή όπως στο Ηνωµένο Βασίλειο,
που βεβαίως δεν κάνει µόνο επιθεωρήσεις περιβάλλοντος, αλλά
ασχολείται µε χίλια δυο πράγµατα πολύ διαφορετικά: επεξεργα-
σία µολυσµένου εδάφους, ποιότητα υδάτων και φυσικών πηγών,
αλιεία, εσωτερικά ύδατα, διατήρηση των ειδών και οικολογία.
Αυτά θα τα κάνει ο Οργανισµός Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλι-
µατικής Αλλαγής, ο ΟΦΥΠΕΚΑ, σε δεύτερο χρόνο, που θα τον
βάλουµε µπροστά στην πρώτη γραµµή. 

Αυτές είναι οι απαντήσεις µου και µε χαρά να επανέλθω όποτε
θέλετε, κύριε Μαµουλάκη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθεί η πέµπτη µε

αριθµό 417/12-2-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Α’ Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νι-
κόλαου Φίλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε
θέµα: «Ποιος διοικεί τα σχολεία; Το Υπουργείο Παιδείας ή ο ρα-
τσισµός και η µισαλλοδοξία;».

Προχωράµε στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό
3090/434/7-1-2021 ερώτησης και αίτησης κατάθεσης εγγράφων
του κύκλου των αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φά-
µελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Ποια τα αποτελέσµατα της επιλογής της Κυβέρνησης να
ακυρώσει τους δασικούς χάρτες και να τους αναµορφώσει από
την αρχή;».

Κύριοι συνάδελφοι και κύριοι Υπουργοί, σας παρακαλώ να
κρατάτε τον χρόνο γιατί έχουµε είκοσι τέσσερις ερωτήσεις. 

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, καληµέρα και καλή

εβδοµάδα.
Θα ήθελα να εκµεταλλευτώ την παρουσία µου σήµερα εδώ για

να σας ενηµερώσω, κυρία Πρόεδρε, ότι αυτήν τη στιγµή αστυ-
νοµικές δυνάµεις έχουν εισβάλει στην Πανεπιστηµιούπολη Θεσ-
σαλονίκης, έχουν συλλάβει φοιτητές, µεταξύ αυτών και τον
Γραµµατέα της Νεολαίας του ΣΥΡΙΖΑ Θεσσαλονίκης, τον σύν-
τροφο τον Θανάση Πάντσιο. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να απελευθερώσετε τους φοιτη-
τές. Τα ΜΑΤ µέσα στον χώρο του πανεπιστηµίου δεν έχουν καµ-
µία θέση. Η παιδεία, η εκπαίδευση, οι ελεύθερες ιδέες και η
δηµοκρατία έχουν θέση. Με αυτό που κάνετε διώχνετε και τα νέα
παιδιά και την παιδεία και τις ελεύθερες ιδέες. Παρακαλώ πολύ
και ο κύριος Υπουργός που είναι εδώ και εσείς, κυρία Πρόεδρε,
να κάνετε ό,τι µπορείτε.

Κύριε Υφυπουργέ, συζητάµε σήµερα για το θέµα των δασικών
χαρτών και εκµεταλλεύτηκα λιγάκι την ευκαιρία και γι’ αυτό το
θέµα, κυρία Πρόεδρε, και µε συγχωρείτε, γιατί είχαµε ένα έκτα-
κτο αντιδηµοκρατικό συµβάν σήµερα στη Θεσσαλονίκη. 

Όµως για τους δασικούς χάρτες θέλω να σας πω εκ των προ-
τέρων, κύριε Υπουργέ, ότι κρίνοντας εκ του αποτελέσµατος είµαι
σίγουρος ότι κάνετε ό,τι µπορείτε για να ακυρώσετε συνολικά τη
µεταρρύθµιση των δασικών χαρτών. Έτσι όπως πάτε δεν θα έχει
η Ελλάδα δασικούς χάρτες και το προσπαθείτε σε όλα τα πεδία.

Θίγετε τα δικαιώµατα των πολιτών, θίγετε την ισονοµία, το πε-
ριβάλλον και την ανάπτυξη, γιατί έτσι όπως εξελίσσεται αυτήν τη
στιγµή η κατάσταση, δεν θα επιτρέπεται σε όλους τους πολίτες
η αξιοποίηση της περιουσίας τους ούτε θα επιτρέπεται να
έχουµε κράτος δικαίου στην Ελλάδα.

Κυρία Πρόεδρε, έτσι όπως έχει εξελιχθεί µέχρι τώρα η κατά-
σταση, έχουµε µια ερώτηση η οποία υποβλήθηκε -κύριε
Υπουργέ, τώρα πλέον είστε και εσείς υπεύθυνος για τις καθυ-
στερήσεις- στις 7 Ιανουαρίου, µε δέκα υποερωτήσεις και αίτηση
κατάθεσης εγγράφων. Είµαι σίγουρος ότι αποκλείεται να την
απαντήσετε σήµερα. Υποβλήθηκε στην προηγούµενη διοίκηση,
αλλά είστε ένα µήνα στο Υπουργείο. Η καθυστέρηση είναι δική
σας ευθύνη πλέον.

Άρα υπάρχει ένα ερώτηµα, κυρία Πρόεδρε, πώς θα υποβλη-
θούν όλα αυτά.

Σας ρωτώ, λοιπόν, για το εξής. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µε τον αντιπεριβαλλοντικό νόµο, τον νόµο-έγκληµα,
όπως χαρακτήρισαν η «GREENPEACE», το «WWF» και οι υπόλοι-
πες περιβαλλοντικές οργανώσεις, τον ν.4685, τροποποίησε τον
νόµο των δασικών χαρτών, ακυρώνοντας και τους κυρωµένους,
εκεί που δεν υπήρχαν αντιρρήσεις δηλαδή.

Αυτό το κάνατε ξεκάθαρα, κύριε Αµυρά -να το πούµε- για να
εξυπηρετήσετε τα συµφέροντα πολιτικών σας φίλων, γιατί θέ-
λατε να κάνετε ένα µεγάλο ρουσφέτι. Τι κάνει, λοιπόν; Ακυρώ-
νονται οι προηγούµενοι νόµοι, ακυρώνονται οι αναρτηµένοι
δασικοί χάρτες, παγώνουν οι προσλήψεις δασικών υπαλλήλων
και έχουµε διοικητικές πράξεις αµφιβόλου εγκυρότητας να εισά-
γονται στους χάρτες, δεύτερον, καλλιέργειες από ένα αρχείο της
«ΑΓΡΟΓΗΣ», που δεν είναι σύµφωνο µε τη δασική νοµοθεσία να
εξάγεται από τη δασική γη ή από τον δασικό χάρτη και τρίτον,
ακυρώνονται και χάρτες που δεν είχαν αντιρρήσεις.

Έρχεται λοιπόν µετά, κυρία Πρόεδρε, η Κυβέρνηση και έχει
µια υπουργική απόφαση τον Ιούλιο του 2020 που τροποποιεί τις
προδιαγραφές κατάρτισης, δίνει παράταση και τροποποιεί και
τις κατηγορίες. Έρχεται µια τροπολογία µετά που αποδεικνύει
το επιτελικό µπάχαλο, δίνει και άλλη παράταση και τροποποιεί
πάλι τις διαδικασίες µια νέα διευκρινιστική εγκύκλιος µετά, πα-
ράταση δύο φορές της διαδικασίας αναµόρφωσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τελικά έρχεται µια διευκρινιστική εγκύκλιος πέντε µέρες
πριν την προθεσµία αναµόρφωσης και αλλάζει πάλι τα χαρακτη-
ριστικά των δασικών χαρτών, για να φτάσουµε µε µια απίστευτη
προχειρότητα και επιπολαιότητα και σοβαρά συνταγµατικά ελ-
λείµµατα, κυρία Πρόεδρε, σε ένα δελτίο Τύπου στις 24 Ιανουα-
ρίου -που αυτό το ξέρετε, κύριε Αµυρά- που λέει ότι το
Υπουργείο δεν εφάρµοσε τον νόµο -το λέει το δελτίο Τύπου
τώρα πια αυτό- και δίνει δυνατότητα σε αιτήσεις που δεν εξετά-
στηκαν στην ώρα τους να εξεταστούν, ενώ είναι αναρτηµένοι οι
δασικοί χάρτες και µε νοµιµοποιητικά έγγραφα που θα κατατε-
θούν µετά την ανάρτηση. Δηλαδή, ένας πολίτης δεν δικαιούται
να το κάνει αυτό και ένας άλλος δικαιούται, επειδή το αποφασί-
σατε εσείς µε δελτίο Τύπου; Αυτό για να καλύψετε εσείς πράγ-
µατι, το οµολογώ, το µπάχαλο του κ. Χατζηδάκη, ο οποίος θέλει
πολύ απλά να ακυρωθούν οι χάρτες και να κάνετε ρουσφέτια σε
καταπατητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
κάντε την ερώτησή σας, σας παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έτσι, λοιπόν, µετά από δύο παρα-
τάσεις, τα δικαιολογητικά, άλλα δύο στην αναµόρφωση και χωρίς
τελικά να κάνετε αυτό που υποσχεθήκατε στον ν.4685, έρχεστε
και παραδέχεστε µε δελτίο Τύπου ότι δεν υλοποιούνται οι δασι-
κοί χάρτες και µπορούν οι πολίτες να φέρουν δικαιολογητικά εκ
των υστέρων και να τροποποιείται έτσι όλη η εικόνα των δασικών
χαρτών.

Κυρία Πρόεδρε, να το πω, κάποιοι πολίτες µπορούν να κάνουν
αντίρρηση, κάποιοι άλλοι δεν µπορούν. Κάποιοι µπορούν να κά-
νουν και αναµόρφωση εκ των υστέρων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µε-
ρικά πράγµατα µπορείτε να τα πάτε στη δευτερολογία σας. Πα-
ρακαλώ, κάντε την ερώτηση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Άρα, κύριε Υπουργέ, απαντήστε µου
για ποιον λόγο επιλέξατε να δυναµιτίσετε τους χάρτες και τι θα
γίνει µε όλη αυτήν την ανισοτιµία και το µπάχαλο που έχετε δη-
µιουργήσει. Διότι πάτε για ακύρωση των χαρτών, πέρα από το
Συµβούλιο Επικρατείας. Θα τα πω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πρώτα από όλα, κυρία Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι υπάρχουν

είκοσι ένα ερωτήµατα στην ερώτηση του κ. Φάµελλου και των
υπολοίπων Βουλευτών, ούτε ένα ούτε δύο. Εγώ είµαι πρόθυµος
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να απαντήσω στο καθένα ξεχωριστά. Θα τα οµαδοποιήσω, όµως.
Πρώτα από όλα, να πω, κύριε Φάµελλε, ότι εγώ δεν ανήκω σε

εκείνη τη γενιά των πολιτικών που θέλουν να µηδενίζουν την προ-
σπάθεια του άλλου, ας πούµε του πολιτικού τους αντιπάλου και
αυτό ήλπιζα να κάνετε και εσείς.

Εγώ, λοιπόν, δεν µηδενίζω τη δική σας προσπάθεια. Όντως,
κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι στη δική σας πενταετή
διακυβέρνηση της χώρας, ναι µεν είχε αναπτυχθεί το 55% των
δασικών χαρτών, µε κυρωµένο το 44% αυτών. Ωστόσο, επίσης,
κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι κληροδοτήσατε σε µας
κυριολεκτικά ένα χάος σε σχέση µε τους δασικούς χάρτες.

Από το 2017 είχαν συσσωρευτεί πάνω από εκατόν εβδοµήντα
πέντε χιλιάδες αντιρρήσεις µόνο για αυτό το 52% των δασικών
χαρτών. Αυτό σηµαίνει ότι θα χρειαζόµασταν περίπου είκοσι χρό-
νια, µπορεί και παραπάνω, δηλαδή γύρω στο 2040, µε τον τρόπο
που εσείς είχατε νοµοθετήσει, αν εξετάζαµε όλες τις αντιρρήσεις
των πολιτών.

Επίσης, µη βάζουµε στην άκρη, παρακαλώ και να θυµόµαστε
ότι ήρθε το Συµβούλιο της Επικρατείας µε την απόφασή του το
2019, την απόφαση 685, που στην ουσία ακύρωσε τις σχετικές
υπουργικές αποφάσεις σας και κατεδάφισε τον νόµο για τους
δασικούς χάρτες, έτσι όπως εσείς τον είχατε στήσει.

Τι έκανε η δική µας Κυβέρνηση και είµαστε πολύ υπερήφανοι
για αυτό; Με τον ν.4685 προχωρήσαµε άµεσα σε νοµοθέτηση,
έτσι ώστε να συµµορφωθεί πρώτα απ’ όλα η διοίκηση µε την από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, να µειωθούν οι αντιρρή-
σεις, να µην ταλαιπωρούνται οι πολίτες στις επιτροπές και τέλος
να επιταχυνθεί αποτελεσµατικά ο ρυθµός εξέτασης των αντιρ-
ρήσεων στις συγκεκριµένες επιτροπές.

Η αναµόρφωση, λοιπόν, -σας ενηµερώνω- των δασικών χαρ-
τών για το σύνολο της χώρας έχει ολοκληρωθεί. Σε πρωταρχι-
κούς ελέγχους που εφαρµόστηκαν σε ένα µικρό δείγµα των
αναρτηµένων δασικών χαρτών προκύπτει πως η αναµόρφωση
οδηγεί σε εξαίρεση εκτάσεων σε ποσοστό 2% έως 5% σε επί-
πεδο περιφερειακής ενότητας. Ο έλεγχος νοµιµότητας και πλη-
ρότητας των διοικητικών πράξεων που αναµορφώνουν τους
δασικούς χάρτες γίνεται φυσικά από τις κατά τόπους διευθύν-
σεις δασών. Ακόµη και τα αιτήµατα που υπεβλήθησαν χωρίς πλη-
ρότητα των απαραίτητων δικαιολογητικών από τους πολίτες
προωθούνται αυτοδίκαια στις επιτροπές αντιρρήσεων για εξέ-
ταση. Διευκολύνουµε τους πολίτες.

Το χρονοδιάγραµµα των αναρτήσεων είναι γνωστό. Έως το
τέλος Φεβρουαρίου, δηλαδή 26 Φεβρουαρίου, γίνεται η τελευ-
ταία ανάρτηση του τελευταίου κοµµατιού της επικράτειας και
έως το τέλος του χρόνου περίπου στο σύνολο της επικράτειας
θα έχουν κυρωθεί οι χάρτες. Οι δασικοί χάρτες για εµάς είναι
ένα σηµαντικότατο, εξαιρετικά χρήσιµο και σπουδαίο εργαλείο
και για να προστατεύσουµε το δάσος, αλλά και για να προστα-
τεύσουµε τα νόµιµα συµφέροντα ιδιοκτησίας των πολιτών.

Έχετε τόσα πολλά ερωτήµατα που δεν ξέρω σε τι να σας πρω-
τοαπαντήσω. Θα αναφέρω µόνο το εξής: Το 55% των δασικών
χαρτών επί των ηµερών σας είχε αναρτηθεί και κυρώθηκε το
44%. Που πήγε αυτό το 11%, λοιπόν; Γιατί υπάρχει µια διαφορά
µεταξύ των κυρωµένων χαρτών επί ΣΥΡΙΖΑ και των αναρτηµένων;
Ένα 2,5% της έκτασης αυτής περιλαµβανόταν στις 175.000 αν-
τιρρήσεις, που όπως σας είπα, αν πηγαίναµε µε τον ρυθµό του
ΣΥΡΙΖΑ θα φτάναµε στο 2040. Το υπόλοιπο 8,5% ήταν περιπτώ-
σεις που οδηγούσαν σε αδιέξοδο, κύριε Φάµελλε, τόσο τη διοί-
κηση -τις δασικές υπηρεσίες- όσο και τους πολίτες, όπως για
παράδειγµα οι ρυθµίσεις για τις οικιστικές πυκνώσεις οι οποίες
και κρίθηκαν αντισυνταγµατικές. 

Έπρεπε να οδηγηθούµε -και καλά κάναµε ως Κυβέρνηση- στην
απόφαση της αναµόρφωσης τους, διότι έπρεπε να δώσουµε
λύση στα αδιέξοδα που είχατε προκαλέσει. 

Ένα παράδειγµα να σας πω και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε και
επανέρχοµαι στη δευτερολογία µου: Εποικιστικές εκτάσεις για
τις οποίες οι πολίτες διέθεταν βεβαιώσεις από τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης ή των περιφερειών
δεν είχαν εξαιρεθεί της δασικής νοµοθεσίας παρά το γεγονός
ότι προβλεπόταν αυτό στη νοµοθεσία, λόγω της έλλειψης της
πρόβλεψης της διαδικασίας ενσωµάτωσης αυτών των πράξεων

της διοίκησης στους δασικούς χάρτες.
Εµείς, λοιπόν, τα πήραµε όλα αυτά από την αρχή. Εσωτερικά

η διοίκηση αναµόρφωσε τους χάρτες, χρησιµοποιώντας εξαιρε-
τικά σηµαντικές διοικητικές πράξεις. Δηλαδή, δεν έπρεπε να
λάβει υπ’ όψιν η διοίκηση για παράδειγµα τα εγκεκριµένα ρυµο-
τοµικά σχέδια ή τα πολεοδοµικά σχέδια; Θα έπρεπε ο πολίτης
να τρέχει πίσω από τη διοίκηση; Όχι. Αυτά κοµµένα µε εµάς. Τα
βάλαµε σε µια σειρά και είµαστε υπερήφανοι που εντός της χρο-
νιάς και θα έχουµε αναρτήσει το σύνολο των δασικών χαρτών
της επικράτειας και θα είµαστε πάρα πολύ κοντά στην κύρωση
σχεδόν του συνόλου της επικράτειας.

Σας ευχαριστώ και συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε. Ήταν τόσα
πολλά τα ερωτήµατα που προσπαθώ να τα συµπτύξω και να τα
απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ. Και εµείς
έχουµε πολλές ερωτήσεις σήµερα, κύριε Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Αµυρά, δεν φταίµε εµείς αν κάναµε πολλά ερωτήµατα.

Δεν φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ ή εµείς οι Βουλευτές για τα ερωτήµατα. Αν
το Υπουργείο σας και εσείς είχατε την επάρκεια να απαντήσετε
γραπτώς, δεν θα ερχόµασταν εδώ µε πολλά ερωτήµατα. Η συγ-
κεκριµένη είναι γραπτή ερώτηση που δεν απαντήθηκε γραπτά,
κύριε Αµυρά και θα ζητηθεί να απαντήσετε γραπτά διότι θα έρθει
µε διαδικασία επερώτησης γιατί δεν έχω δει ακόµα τα έγγραφα
τα οποία σας ζητήσαµε.

Δεύτερο ζήτηµα. Παραπονιέστε για τις πολλές χιλιάδες αντιρ-
ρήσεις. Μα, κύριε Αµυρά, όταν έχετε κάνει σαράντα πέντε χρόνια
τροποποιήσεις των χρήσεων ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία και δεν
τα έχετε λύσει, είναι λογικό να έχουµε πολλές αντιρρήσεις. Το
ερώτηµα είναι το εξής: Γιατί σταµατήσατε τις προσλήψεις δασι-
κών υπαλλήλων που θα εξέταζαν τις αντιρρήσεις; Τις παγώσατε!

Τρίτο θέµα. Είναι ψέµα ότι το Συµβούλιο Επικρατείας ακύρωσε
τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, διότι δεν έχει ακυρωθεί ο νόµος που είχε
τους κυρωµένους δασικούς χάρτες. Για εκχερσωµένα και οικι-
στικές πυκνότητες παραµένει η εκκρεµότητα. Το ερώτηµα είναι,
κυρία Πρόεδρε, γιατί ακύρωσαν το 45% των κυρωµένων δασικών
χαρτών που είχε τις δασικές εκτάσεις µέσα και δεν είχε αντιρρή-
σεις για να ξέρουµε τι γίνεται από πίσω, πέρα του ότι ο ν.4685
είναι όλος στο Συµβούλιο Επικρατείας.  Διότι, όποιοι σας έδωσαν
τα στοιχεία για τα ρυµοτοµικά και τα οικιστικά δεν σας είπαν ότι
µε το άρθρο 20 του ν.3889/2010 όλες οι νόµιµες διοικητικές πρά-
ξεις εξαιρούνται των δασικών χαρτών. Μια τρύπα στο νερό, λοι-
πόν, κάνατε.

Πάµε τώρα στα δασικά προβλήµατα, γιατί δεν πρέπει να έχετε
αυτήν την υπεροψία. Σήµερα το µπάχαλο συνεχίζεται γιατί πολύ
απλά εξαιρέσατε και οικισµούς από τη διαδικασία. Μας δώσατε
έγγραφο στη δηµοσιότητα ότι οι δήµοι δεν έστειλαν τα ρυµοτο-
µικά, άρα εκεί είναι το πρόβληµα. Ανάγγειλαν αναµόρφωση,
κυρία Πρόεδρε, και δεν µπόρεσαν ούτε µε τους δήµους να βγά-
λουν άκρη. Χώρια ότι έδωσαν τέσσερις φορές παράταση, δύο
στην αναµόρφωση και δύο στην ανάρτηση των δασικών χαρτών.
Έρχεστε µάλιστα τώρα και απ’ ό,τι βλέπω δεν ενηµερώνετε τους
πολίτες ούτε για το ότι δεν αναρτάτε τους χάρτες που ήταν στο
χρονοδιάγραµµα. Έχετε µέσο όρο δέκα µέρες καθυστέρηση σε
κάθε περιοχή, κύριε Αµυρά και δεν κάνετε τον κόπο να ενηµερώ-
σετε τους κατοίκους της Κρήτης, παραδείγµατος χάριν, ότι ο
χάρτης που ήταν να αναρτηθεί κάποια χρονική στιγµή αναρτή-
θηκε δέκα µέρες µετά. Τροποποιούνται και τα χρονοδιαγράµ-
µατα. Ούτε αυτό δεν είστε ικανοί να κάνετε. Εµείς αναρτούσαµε
χάρτη πριν από την ηµεροµηνία δέσµευσης µε την κοινωνία. 

Υπάρχουν πολλά λάθη και ξέρετε ότι έχετε συγκεκριµένη πο-
λιτική πίεση. Μη λέτε ότι έχετε κάνει µε επιτυχία την αναµόρ-
φωση. Να σας πω εγώ περιστατικά που ισχύουν και στην Κρήτη
και στα Δωδεκάνησα. Υπάρχουν εκτάσεις που έπρεπε να έχουν
εξαιρεθεί όπως επαρχιακό δίκτυο, αγροτικοί δρόµοι, δηµοτικά
ακίνητα, δεξαµενές ύδρευσης, δηµοτικές εγκαταστάσεις βιολο-
γικού καθαρισµού, οικίες πολιτών µε νόµιµη οικοδοµική άδεια,
ξενοδοχειακές µονάδες, ελαιώνες και πορτοκαλεώνες που είχαν
καεί αλλά υπήρχε εγκύκλιος να αποχαρακτηριστούν γιατί ήταν
αγροτική καλλιέργεια και δεν τα κάνατε. Γιατί; Διότι πολύ απλά
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µπερδέψατε τα πόδια σας επειδή δώσατε χρονοδιαγράµµατα
που δεν βγαίνουν για να τακτοποιήσετε τα ρουσφέτια, µε απο-
τέλεσµα οι δασικοί χάρτες να έχουν τροµερά λάθη, κυρία Πρό-
εδρε. Τώρα κινδυνεύουµε να πέσει όλο το σύστηµα των δασικών
χαρτών για να κάνουν λίγοι κολλητοί του κ. Μητσοτάκη τα παι-
χνίδια τους. 

Κύριε Αµυρά, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Έρχεστε και λέτε
ψέµατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Βρήκα απάντηση του Επιτρό-
που Οικονοµικών Υποθέσεων, του κ. Gentiloni, στις 2 Δεκεµβρίου
2020 που λέει ότι οι ελληνικές αρχές ανέφεραν ότι το 80% των
εναποµεινάντων δασικών χαρτών θα έχουν κατατεθεί ως το
τέλος Οκτωβρίου του 2020 και ότι οι αρχές δεσµεύθηκαν να τους
αναρτήσουν όλους ως το τέλος Δεκεµβρίου του 2020. Ούτε ένας
δεν αναρτήθηκε, κυρία Πρόεδρε. Επίσης, να ολοκληρωθεί η κύ-
ρωση µέχρι τον Ιούλιο 2021. Λέτε τέτοια ψέµατα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση; Έχω το έγγραφο του επιτρόπου, κύριε Αµυρά. 

Να λύσουµε τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν σήµερα.
Υπάρχει σαφέστατο ζήτηµα ανισοτιµίας των πολιτών και θα έχετε
ζήτηµα συνταγµατικότητας της ανάρτησης, πέρα από αυτά που
έχει ο ν.4685. Δεν µπορείτε σε µία περιοχή, σε έναν πολίτη, να
λέτε «δεν µπορείς να κάνεις αντίρρηση» και σε µια άλλη περιοχή
να του λες «ακόµα και σε µη αναµορφωµένο χάρτη µπορείς να
µου φέρεις δικαιολογητικά εκ των υστέρων». Αυτό είναι «παρα-
θυράκι», κύριε Αµυρά. Δηλαδή, λέτε σε έναν ξενοδόχο «φέρε µου
εκ των υστέρων δικαιολογητικά», αλλά οι διακόσιοι κτηνοτρόφοι
της περιοχής να µην κάνουν αντίρρηση; Πώς µπορείτε να το δια-
χειριστείτε αυτό; Είναι σοβαρό ζήτηµα ανισοτιµίας αυτό που
έχετε δηµιουργήσει. Έχετε κάνει έξι ταχύτητες πολιτών. 

Επιπλέον εµείς σας έχουµε ρωτήσει πολλές φορές -έχω κάνει
τρεις ερωτήσεις- γιατί δεν προσλαµβάνετε το προσωπικό στις
δασικές υπηρεσίες να ξεκολλήσει αυτή η διαδικασία. Πώς µπο-
ρείτε να δηµιουργείτε τέτοια σοβαρά ζητήµατα ανισοτιµίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, θα
πρέπει να κλείσετε, σας παρακαλώ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σίγουρα υπάρχουν περιορισµένα ζη-
τήµατα στα εκχερσωµένα και στις οικιστικές πυκνώσεις. Δεν το
υποτιµώ. Ούτε σας έκανα κριτική γι’ αυτό. Αλλά το να ακυρώσετε
δασικούς χάρτες, να µην επιτρέπετε σε πολίτες να κάνουν αντιρ-
ρήσεις, το να επιτρέπετε σε κάποιους να φέρουν δικαιολογητικά
εκ των υστέρων και να έχετε δηµιουργήσει τα προβλήµατα που
έχουµε εντοπίσει τουλάχιστον στην Κρήτη και στα Δωδεκάνησα,
είναι τραγικό, κύριε Αµυρά. 

Θα ρίξετε τους δασικούς χάρτες. Δεν θα έχει η Ελλάδα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Παρακαλώ πολύ. Πρέπει να απαντή-

σετε στο πώς αυτή η µεταρρύθµιση θα µείνει όρθια, διότι εσείς
τη θίγετε και στην ουσία και στην ισοτιµία και δεν θα υπάρχουν
δασικοί χάρτες για να κάνουν κάποιοι παιχνίδι, για να τακτοποι-
ήσετε ρουσφέτια, κύριε Αµυρά. Είναι απαράδεκτο για το 2021.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
ευχαριστώ πολύ. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): 
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Φάµελλε, από πού να πρωτοξεκινήσω; Περί επάρκειας

ο λόγος. 
«Οι δασικοί χάρτες δεν συνιστούν το πρόβληµα. Είναι λύση.

Ωστόσο γεννούν πολλά προβλήµατα για τα οποία προφανώς δεν
ευθύνεται η σηµερινή κυβέρνηση. Η εξέταση των αντιρρήσεων
θα γίνει κανονικά. Οι επιτροπές θα στελεχωθούν και σύντοµα θα
υπάρξουν οι αποφάσεις για τις αµοιβές των δικηγόρων. Το πλαί-
σιο υπάρχει και θα τεθεί εγκαίρως σε εφαρµογή». Σωκράτης Φά-
µελλος στη «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ» στις 13 Μαρτίου 2017. Θα λύνατε
το πρόβληµα από το 2017. Φτάσαµε το 2019 το Συµβούλιο της
Επικρατείας να ρίξει τον νόµο σας. Άρα περί επάρκειας ή ανε-
πάρκειας σίγουρα εσείς έχετε την τεχνογνωσία. Ιδίως ως προς
το δεύτερο.

Πάµε παρακάτω, στο χρονοδιάγραµµα. Οι πρώτοι δασικοί χάρ-
τες, κυρία Πρόεδρε, αναρτήθηκαν στις 15 Φεβρουαρίου και

µέχρι στιγµής τηρείται το χρονοδιάγραµµα επακριβώς, όπως
ακριβώς το είχαµε προβλέψει. Σε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα
οι αποκεντρωµένες διοικήσεις σε συνεργασία µε τη Γενική Διεύ-
θυνση Δασών βρίσκονται βήµα-βήµα. Κάθε βδοµάδα κάνουµε µία
και δύο τηλεδιασκέψεις και σε τεχνικό επίπεδο µε τα τεχνικά κλι-
µάκια των αποκεντρωµένων διοικήσεων και µε τους συντονιστές
των αποκεντρωµένων διοικήσεων και λύνουµε εν τη γενέσει οποι-
οδήποτε ζήτηµα προκληθεί. Και θέλω να εξάρω τη συνεργασία
των αποκεντρωµένων διοικήσεων οι οποίες κάνουν ένα τεράστιο
έργο. Με ρωτάτε αν θα τις ενισχύσουµε µε προσωπικό. Βεβαίως!
Ήδη ανακοινώσαµε ότι θα προσληφθούν µέσω του κοινωφελούς
προγράµµατος του ΟΑΕΔ και των χρηµάτων από το ΕΣΠΑ και
του Ταµείου Κοινωνικής Συνοχής επτακόσιοι άνθρωποι, εκ των
οποίων οι τριακόσιοι πενήντα θα είναι δασολόγοι και οι διακόσιοι
δασοπόνοι. Θα στελεχώσουν τις υπηρεσίες για να ενισχύσουν,
να βοηθήσουν το έργο των δασικών χαρτών και βεβαίως θα βρε-
θούν και στο πεδίο.

Τρίτο θέµα. Με ρωτάτε για ποιον λόγο δεν επιτρέπουµε σε κά-
ποιους πολίτες να κάνουν τις αντιρρήσεις τους. Μιλάµε για κυ-
ρωµένους χάρτες, για χάρτες που έχουν «κλειδώσει». Επίσης,
µιλάµε για περιοχές στις οποίες από το 2017 -επί των ηµερών
σας- µέχρι σήµερα, µέχρι το τέλος του προηγούµενου χρόνου,
δηλαδή -που υπήρξαν συνεχείς παρατάσεις και η δυνατότητα να
καταθέσουν  αντιρρήσεις- δεν είχε ποτέ υποβληθεί ούτε µία αν-
τίρρηση. Άρα εσείς θέλετε να ανοιγοκλείνουµε τους χάρτες και
να οδηγηθούµε σε ναυάγιο. Όχι, εµείς δεν ακολουθούµε αυτήν
την πολιτική. 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι έχει προβλεφθεί χρηµατοδότηση
για την υποστήριξη των αποκεντρωµένων δασικών υπηρεσιών
στην προετοιµασία των φακέλων. Οι επιτροπές αντιρρήσεων θα
παίρνουν οµαδοποιηµένα τα ζητήµατα, τις αντιρρήσεις των πο-
λιτών. Έτσι και χρόνο θα γλιτώσουµε και θα υπάρχει ουσία,
καθώς θα εξεταστούν καλύτερα οι αντιρρήσεις των πολιτών. 

Τέταρτο ζήτηµα. Αναφέρεστε στην «ΑΓΡΟΓΗ» περί ρουσφε-
τιών κ.λπ. και λυπάµαι πραγµατικά γι’ αυτές τις απόψεις. Να επι-
σηµάνουµε λοιπόν, ότι το αρχείο της «ΑΓΡΟΓΗΣ» δεν
χρησιµοποιήθηκε και ούτε χρησιµοποιείται σε καµµία περίπτωση
ως αποδεικτικό του χαρακτήρα των εκτάσεων. Πρόκειται για το
µοναδικό ψηφιακό σύνολο δεδοµένων, που αφορά τις εποικιστι-
κές εκτάσεις της χώρας. Αναγκαστικά αποφασίστηκε να χρησι-
µοποιηθεί στην αναµόρφωση των δασικών χαρτών ελλείψει
εναλλακτικών δεδοµένων. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ξέρετε τι νόµο ψηφίσατε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Δεν µου γράφετε για την «ΑΓΡΟΓΗ» µέσα στην ερώτησή
σας; Έχετε ξεχάσει τι ρωτάτε;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν ξέρετε τον νόµο, Υπουργέ µου!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Αφήστε µε, κύριε Φάµελλε. Δεν ξέρετε τι ρωτάτε; Αναι-
ρείτε αυτά που ρωτάτε ο ίδιος! Έλεος, δηλαδή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, συνεχίστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Διαπιστώσαµε λοιπόν, ότι η εφαρµογή των δεδοµένων
της «ΑΓΡΟΓΗΣ» και των λοιπών διοικητικών πράξεων επισήµανε
περιπτώσεις όπου υπήρχε νόµιµη αλλαγή χρήσης της έκτασης
της γης µε διοικητικές πράξεις στέρεες, ισχυρές. Αυτό είναι ρου-
σφέτι; Άλλες διοικητικές πράξεις τις δέχεστε, δηλαδή, και άλλες
όχι; 

Είχαµε, λοιπόν, εκτάσεις που στις αεροφωτογραφίες του 1945
και πιο πριν φαίνονταν δασικές, αλλά στις µετέπειτα αεροφωτο-
γραφίες διαπιστωνόταν κάποιας µορφής ανθρωπογενής δραστη-
ριότητα και οι οποίες λαµβάνουν τον χαρακτηρισµό ΑΑ, δηλαδή
άλλης µορφής. Διατηρούν, όµως, τον δευτερεύοντα χαρακτήρα
τους, δηλαδή ΔΑ, δασικού χαρακτήρα ιστορικά, άλλης µορφής
σήµερα, και την τιµή 28 στο πεδίο land type που περιγράφει εκτά-
σεις που απώλεσαν τον δασικό τους χαρακτήρα βάσει των πρά-
ξεων της διοίκησης µε τεκµήριο νοµιµότητας. 

Αν αυτό είναι ρουσφέτι που λέτε, λυπάµαι. Περί προχειρότη-
τας και ανικανότητας όµως, σας έχω µια έκπληξη για να σας θυ-
µίσω λίγο τα δικά σας πεπραγµένα. 

Κυρία Πρόεδρε, βλέπετε αυτόν τον τόµο; Είναι οι πενήντα
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εννέα εγκύκλιοι που βγάλατε εσείς, κύριε Φάµελλε, για να διορ-
θώσετε στο ράβε-ξήλωνε τον νόµο σας, ο οποίος κατέπεσε βε-
βαίως στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Βεβαίως δεν θα τα
καταθέσω, γιατί σέβοµαι την ανακύκλωση που πρέπει να κά-
νουµε. Θα τα καταθέσω σε στικάκι για να πάρετε, κύριε Φάµελλε,
και να θυµηθείτε την πρόχειρη δουλειά που κάνατε και οδηγή-
σατε το εθνικό σχέδιο των δασικών χαρτών εκεί που βρέθηκε,
στα υπόγεια. 

Εµείς, λοιπόν, το ανασταίνουµε, το προχωράµε στην ώρα του
για να είµαστε πλέον η ευρωπαϊκή χώρα που µπορεί να κοιτά ισό-
τιµα τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες στα µάτια, λέγοντας ότι
αποκτήσαµε κι εµείς επιτέλους δασικούς χάρτες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει για τα Πρακτικά µε τη µορφή stick
(ψηφιακό µέσο αποθήκευσης) τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα καταθέσουµε αί-
τηση για επερώτηση, γιατί η απάντηση δεν µας καλύπτει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ποια έγγραφα ζητήσατε και δεν ήρθαν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ πάρα
πολύ µην κάνετε διάλογο.

Προχωράµε στην ένατη µε αριθµό 418/12-2-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χανίων του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Παύλου Πολάκη προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Παράνοµη η πρόταση
ορισµού του κ. Βραχνή ως Προέδρου της Εθνικής Αρχής Ιατρι-
κώς Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, κ. Ευάγγελος Συρίγος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Να πω, κατ’ αρχάς, ότι έβγαλα τη µάσκα, έχοντας τηρήσει

απόσταση µεγαλύτερη των δύο µέτρων, γιατί δεν µπορώ να
µιλάω µε τη µάσκα. 

Κύριε Υπουργέ, στις 2 Φεβρουαρίου στην Επιτροπή Θεσµών
και Διαφάνειας στη Βουλή µε εισήγηση του Αναπληρωτή Υπουρ-
γού Υγείας, του κ. Κοντοζαµάνη, ορίστηκε ως Πρόεδρος του
Εποπτικού Συµβουλίου της Εθνικής Αρχής Ιατρικώς Υποβοηθού-
µενης Αναπαραγωγής ο κ. Νικόλαος Βραχνής, Αναπληρωτής Κα-
θηγητής Γυναικολογίας-Μαιευτικής στο «ΑΤΤΙΚΟΝ» Νοσοκοµείο,
στο Πανεπιστήµιο Αθηνών. 

Σε εκείνη τη συνεδρίαση είχα πει µια σειρά από πράγµατα που
συνηγορούσαν στο ότι δεν έπρεπε ο κ. Βραχνής και λόγω προ-
σόντων να πάρει αυτήν τη θέση και διότι µε νοµοθετική ρύθµιση
καταργήσατε την προηγούµενη Επιτροπή Υποβοηθούµενης Ανα-
παραγωγής και την Πρόεδρο της, την κ. Καλανταρίδου, η οποία
είχε κάνει ένα εξαιρετικό έργο, το οποίο κατατέθηκε και στην επι-
τροπή, για να µπορέσετε να διορίσετε τον κ. Βραχνή. Είχαµε κά-
ποιες πληροφορίες ότι υπήρχε µια εκκρεµότητα σε σχέση µε τη
θέση του στο πανεπιστήµιο, γιατί έπρεπε να είναι αναπληρωτής
καθηγητής. 

Πέρα από τα ελλιπή προσόντα σε σχέση µε την προκάτοχό
του, πέρα από το προκλητικό γεγονός της νοµοθέτησης που κα-
ταργήσατε την προηγούµενη επιτροπή, αποδείχτηκαν κάποια
πράγµατα, τα οποία τα βρήκα δυστυχώς δυο, τρεις µέρες µετά
και βέβαια η δηµοσιοποίησή τους είχε ως αποτέλεσµα να µην
έχει βγει ΦΕΚ µέχρι σήµερα για τον διορισµό του στην Επιτροπή
Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής, τα οποία τα λέω σύντοµα και
είναι τα εξής: Ο κ. Βραχνής -µπορώ να δώσω όσες λεπτοµέρειες
θέλετε- δυνάµει δύο αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας και της τελεσίδικης απόφασης του Διοικητικού Εφετείου
Αθηνών µε αριθµό 2258/2020 έχει χάσει τη θέση του ως καθηγη-
τής στο Πανεπιστήµιο Αθηνών.

Και µάλιστα αυτή η απόφαση του Διοικητικού Εφετείου έχει
άµεση εκτελεστότητα από την έκδοσή της έναντι όλων, erga
omnes και σύµφωνα µε το άρθρο 95, παράγραφος 5 του Συντάγ-

µατος η διοίκηση έχει υποχρέωση να συµµορφωθεί.
Γιατί σας κάνω εσάς την ερώτηση; Γιατί είστε ο εποπτεύων του

πανεπιστηµίου και πρέπει να µας πείτε δύο πράγµατα. Πρώτον,
σε ποιες ενέργειες θα προχωρήσετε στο πλαίσιο άσκησης της
εποπτείας του Υπουργείου, ώστε να εφαρµοστεί αυτή η από-
φαση του Διοικητικού Εφετείου Αθηνών, η οποία είναι τελεσίδικη
ακυρωτική πράξη, ούτως ώστε ο κ. Βραχνής να αποµακρυνθεί
από το πανεπιστήµιο, γιατί πρέπει να τηρούµε τις δικαστικές απο-
φάσεις;

Και δεύτερον, έχετε ενηµερώσει το Υπουργείο Υγείας ότι
υπάρχει αυτή η εκκρεµότητα, δηλαδή αυτός που είχε το προσόν
να είναι αναπληρωτής καθηγητής δεν είναι καν καθηγητής, δεν
είναι καν µέλος του πανεπιστηµίου, προκειµένου να µην προχω-
ρήσει η έκδοση του ΦΕΚ και να ορίσει η Κυβέρνηση άλλον εκλε-
κτό της για τη θέση της Επιτροπής Υποβοηθούµενης
Αναπαραγωγής;

Λεπτοµέρειες θα σας πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε.
Η υπόθεση στην οποία αναφέρεστε είναι µια υπόθεση που

ανατρέχει στο 2012. Τότε είχε γίνει µια προκήρυξη για θέση µέ-
λους ΔΕΠ στη βαθµίδα του επίκουρου καθηγητή στην Ιατρική
Σχολή του Πανεπιστηµίου Αθηνών µε αντικείµενο µαιευτική, γυ-
ναικολογία, εµβρυοµητρική ιατρική. 

Τότε, στις 10 Απριλίου 2013 είχε γίνει η πρώτη εκλογή και είχε
εκλεγεί ο κ. Βραχνής εναντίον του οποίου κατατέθηκε αίτηση
ακυρώσεως από τον συνυποψήφιό του και το 2015 κάποια στιγµή
βγαίνει απόφαση από το Διοικητικό Εφετείο µε την οποία γίνεται
δεκτή η αίτηση ακυρώσεως και επαναλαµβάνεται η διαδικασία
στις 17 Ιουνίου 2015. Γίνεται η νέα διαδικασία.

Ενώ στην πρώτη διαδικασία είχε εκλεγεί παµψηφεί ο πρώτος
υποψήφιος, στη δεύτερη διαδικασία...

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είχε εξελιχθεί. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Όχι. Είχε εκλεγεί. Ήταν διαδικασία εκλο-
γής. Όταν υποβάλλεις αίτηση για εξέλιξη, υποχρεωτικώς µπαί-
νεις στη διαδικασία εκλογής και έρχεται και άλλος και υποβάλλει
µαζί σου υποψηφιότητα. 

Τη δεύτερη φορά εξελέγη παµψηφεί ο δεύτερος υποψήφιος.
Ακολούθησε ο ν.4386/2016, το άρθρο 28, το οποίο έλεγε µεταξύ
άλλων: «διαδικασίες εκλογής, εξέλιξης και µονιµοποίησης οι
οποίες πραγµατοποιήθηκαν µε βάση τις αποφάσεις του προ-
ηγούµενου εδαφίου λογίζονται έγκυρες και παράγουν πλήρως
τα αποτελέσµατά τους». 

Βάσει αυτού, το συγκεκριµένο πρόσωπο, το οποίο στο µεταξύ
είχε χάσει τη θέση του ως λέκτορας -όταν δεν εκλέγεσαι µετά
από εξέλιξη χάνεις τη θέση σου ως λέκτορας- υποβάλλει αίτηση
να ξαναγυρίσει στο πανεπιστήµιο, επικαλούµενος τον
ν.4386/2016. Ακολούθως, βγαίνει η πράξη του Πανεπιστηµίου,
του ΕΚΠΑ, µε την οποία αποφασίζεται ο επαναδιορισµός του ως
επίκουρου, και στη συνέχεια γίνεται µια άλλη διαδικασία, η δια-
δικασία αναπληρωτή καθηγητή. 

Διευκρινίζω ότι για τη διαδικασία αναπληρωτή καθηγητή δεν
είναι απαιτούµενο, όπως στη διαδικασία λέκτορα, να είναι εξέ-
λιξη. Είναι µια διαδικασία στην οποία υποβάλλουν όλοι εξαρχής
τα χαρτιά τους. Δεν είναι προαπαιτούµενο να είσαι επίκουρος
καθηγητής. Βάσει αυτού, λοιπόν, εξελέγη το συγκεκριµένο πρό-
σωπο αναπληρωτής καθηγητής. 

Εσείς στην ερώτησή σας αµφισβητείτε την εκλογή του ως επί-
κουρου. Πραγµατικά, βγαίνει µία απόφαση, η 2258/2020, η οποία
ακυρώνει αναδροµικά την πράξη. Είναι, όµως, ακύρωση πράξεως
εκλογής επίκουρου και όχι αναπληρωτή. Είναι άλλη η διαδικασία
εκλογής αναπληρωτή. 

Σταµατάω εδώ για να εξηγήσω τα υπόλοιπα στη δευτερολογία
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
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ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αγωνιώδης προσπάθεια
να στηρίξετε πράγµατα που δεν στηρίζονται! Ο κ. Βραχνής έχασε
τη θέση του, µετά και τη δεύτερη θέση όταν επανήλθε. Γιατί το
2015-2016 έµεινε εκτός πανεπιστηµίου. Υπήρξε η τροπολογία η
οποία ρύθµιζε το θέµα των εκλεκτορικών σωµάτων του 2012-
2013. Αξιοποίησε αυτή και επανήλθε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ως επίκουρος. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εναντίον αυτής της απόφασης προσέ-
φυγε ο συνυποψήφιός του, γιατί υπήρχε το εξής µοναδικό πα-
ράδοξο: Όταν γύρισε ο  κ. Βραχνής πληρώνονταν από τον ίδιο
κωδικό του Γενικού Λογιστηρίου και ο κ.  Βραχνής και ο συνυπο-
ψήφιός του, που τελικά εκλέχτηκε, ο κ. Ελευθεριάνος. Από τον
ίδιο κωδικό πληρώνονταν. Δεν υπήρχε αυτό ποτέ και πουθενά. 

Προσέφυγε, λοιπόν, ο κ. Ελευθεριάνος και βγήκε η απόφαση.
Έχοντας χάσει ο κ. Βραχνής δύο αποφάσεις στο Σ.τ.Ε., βγήκε
νέα απόφαση του Διοικητικού Εφετείου το 2020, η οποία πρα-
κτικά ακυρώνει τον διορισµό του. 

Η πράξη που λέτε ότι έγινε αναπληρωτής -που λέτε ότι το πα-
νεπιστήµιο είχε λάθος ενηµερώσει την πολιτική ηγεσία- είναι εξέ-
λιξη σε αναπληρωτή. Δεν είναι νέα εκλογή. Νέα εκλογή είναι αν
έβαζε κάποιος άλλος που είχε τα προσόντα και του έπαιρνε τη
θέση. Αν εγώ είµαι επίκουρος και προκηρύσσεται η θέση µου για
αναπληρωτή, όχι σε άλλο πανεπιστήµιο, εγώ εξελίσσοµαι. Δεν
είναι άλλη εκλογή. 

Τι δικανικό, ας πούµε, τσαλαπάτηµα είναι αυτό το πράγµα το
οποίο προσπαθείτε να στηρίξετε;  

Εδώ αυτήν τη στιγµή βγαίνει µια απόφαση του Διοικητικού
Εφετείου και δύο αποφάσεις του Σ.τ.Ε.. Μπορείτε να µου εξηγή-
σετε γιατί ο κ. Βραχνής δεν κατέθεσε εναντίον αυτής της από-
φασης αίτησης ακυρώσεως; 

Κι επειδή είδα αυτά που προτείνει η νοµική σύµβουλος στο πα-
νεπιστήµιο, ακόµα και αίτηση αναστολής στο Σ.τ.Ε. να καταθέσει,
ακόµα και προσφυγή στο Σ.τ.Ε. να καταθέσει, δεν έχουν ανα-
σταλτικό αποτέλεσµα αυτές οι προσφυγές του κ. Βραχνή στο να
εφαρµοστεί η απόφαση, δηλαδή να αποµακρυνθεί από το πανε-
πιστήµιο. Αν τον δικαιώσει το Σ.τ.Ε., που δεν πρόκειται να τον δι-
καιώσει όταν έχει βγάλει δύο αποφάσεις εναντίον του, θα πρέπει
να αποµακρυνθεί. 

Άρα, εδώ το ερώτηµα τώρα είναι κουκιά µετρηµένα. Ο κ. Βρα-
χνής δεν έχει τα προσόντα για να πάρει τη θέση αυτή. Άρα, πρώ-
τον δεν πρέπει να διοριστεί Πρόεδρος της Επιτροπής
Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής και δεύτερον πρέπει να απο-
µακρυνθεί από το πανεπιστήµιο. Αυτό είναι. 

Επειδή το κοίταξα πολύ αναλυτικά, πάρα πολύ αναλυτικά, -να
πω µια τελευταία κουβέντα, κυρία Πρόεδρε- είναι τροµερή η
πίεση που πρέπει να δέχεστε από τα οργανωµένα συµφέροντα
του χώρου της εξωσωµατικής, για να µπει ντε και σώνει ο κ. Βρα-
χνής Πρόεδρος της Επιτροπής Αναπαραγωγής και να διώξετε
την κ. Καλανταρίδου, η οποία προσπάθησε να βάλει µια τάξη σε
αυτόν τον χώρο, από τις τράπεζες του γενετικού υλικού, µέχρι
κάποια κέντρα που δούλευαν τον κόσµο και στα οποία έβαλε ποι-
νές και έκλεισαν. Αυτό είναι το ζουµί τώρα. Ο άνθρωπος αυτός
πρέπει και να µην µπει Πρόεδρος και να εφαρµοστεί η απόφαση
του Διοικητικού Εφετείου να φύγει από το πανεπιστήµιο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, χαίροµαι που θίγετε το
θέµα του παράδοξου δύο άτοµα να έχουν τον βαθµό του επίκου-
ρου και να αµείβονται από τον ίδιο κωδικό. 

Πρέπει να σας οµολογήσω ότι µου έκανε κι εµένα εντύπωση
και το έψαξα κι εγώ λίγο. Βρήκα ότι όλα αυτά ξεκινάνε, βέβαια,
από τον ν.4386/2016, αλλά και από ένα έγγραφο του κ. Γαβρό-
γλου, του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων εκείνη την πε-
ρίοδο, προς το Πανεπιστήµιο Αθηνών. 

Στο έγγραφο αυτό λέει: «Σας καλούµε όπως προβείτε στο
πλαίσιο της αρµοδιότητάς σας βάσει του τάδε νόµου, στην ανά-
κληση της τάδε διαπιστωτικής πράξης αυτοδίκαιης λήξης της θη-

τείας του κ. Βραχνή από θέση µέλους ΔΕΠ της βαθµίδας λέ-
κτορα στην ιατρική και στην έκδοση αναδροµικού διορισµού του
σε θέση επίκουρου καθηγητή µε γνωστικό αντικείµενο µαιευτική-
γυναικολογία-εµβρυοµητρική ιατρική». Είναι, λοιπόν, έγγραφο
του κ. Γαβρόγλου, το οποίο καλείται να εφαρµόσει και τον νόµο
και αυτό που καλείται να εφαρµόσει το πανεπιστήµιο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Η απόφαση είναι µετά. Του Διοικητικού
Εφετείου είναι το 2020!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Του Διοικητικού Εφετείου είναι το 2020.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Καλά ή κακά, γίνανε. Για το 2020 µιλάµε
τώρα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Όχι καλά, κακά. Κακά γίνανε, αλλά να το
σηµειώσουµε κι αυτό. 

Ελάτε να δούµε στο σήµερα τι γίνεται. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αφή-

στε τον Υπουργό να απαντήσει. 
Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Η απόφαση του Διοικητικού Εφετείου Αθη-
νών αφορά αποκλειστικώς στη διαδικασία εκλογής του ως επί-
κουρου καθηγητή, όχι στη διαδικασία εκλογής του ως
αναπληρωτή. Η επιλογή του στη θέση στην οποία αναφερθήκατε
βασίζεται στη νόµιµη προϋπόθεση της κατοχής θέσης µέλους
ΔΕΠ λόγω της ιδιότητάς του ως αναπληρωτή. Δεν είναι προϋπό-
θεση να είναι κάποιος επίκουρος για να µπορέσει να εκλεγεί ανα-
πληρωτής καθηγητής. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ξέρετε πολλούς που έγιναν αναπληρω-
τές κατευθείαν;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ξέρω πολλούς που έγιναν αναπληρωτές
και πρωτοβάθµιοι καθηγητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, απαν-
τήστε στην ερώτηση µόνο. Σας παρακαλώ, µην ανοίγετε συζή-
τηση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Τελευταίο σηµείο. Εναπόκειται στο Πανε-
πιστήµιο Αθηνών αποκλειστικώς να προβεί στις νόµιµες ενέρ-
γειες, στη συνέχεια της ακυρώσεως της πρυτανικής πράξης
διορισµού από την απόφαση του 2020, αποκλειστικώς και µόνο
λόγω του αυτοδιοίκητου. Δεν µπορεί το Υπουργείο να επέµβει
σε αυτό το θέµα. Οπότε είναι θέµα του Πανεπιστηµίου Αθηνών
τι θα πράξει επί της συγκεκριµένης αποφάσεως.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων
κ. Ευάγγελος (Άγγελος) Συρίγος καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Συνεχίζουµε µε την ενδέκατη µε αριθµό 434/15-2-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Το άνοιγµα των
Πανεπιστηµιακών Ιδρυµάτων», την οποία θα απαντήσει επίσης ο
Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ. Ευάγγελος Συρίγος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η σηµερινή απαράδεκτη εισβολή των ΜΑΤ στο

Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο της Θεσσαλονίκης πριν από λίγη µά-
λιστα ώρα µε παρέµβαση του εισαγγελέα και ύστερα από αίτηµα
του πρύτανη του πανεπιστηµίου µε αφορµή κινητοποίηση φοιτη-
τικών συλλόγων στον χώρο της πρυτανείας του ΑΠΘ µε αίτηµα
το άνοιγµά των σχολών τους, ένα πράγµα δείχνει κατά τη γνώµη
µας: Μπορεί για τους φοιτητές τα πανεπιστήµια να τα κρατάτε
κλειστά, για τα ΜΑΤ, όµως, τα έχετε ορθάνοιχτα. Μπορεί να βιά-
ζεστε να εφαρµόσετε τον νόµο της καταστολής που πριν από
λίγες µέρες ψηφίσατε, καθόλου, όµως, δεν βιάζεστε να ανοίξετε
τα πανεπιστήµια που µένουν εδώ και πάνω από ένα χρόνο κλει-
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στά. Μπορεί να ανάβετε το πράσινο φως από την άνοιξη στους
µεγαλοεπιχειρηµατίες του τουρισµού, αλλά το εαρινό εξάµηνο
των πανεπιστηµίων το παραπέµπετε στην τηλεκπαίδευση. 

Γιατί -όπως πολύ καλά ξέρετε κύριε Υπουργέ- από τον περ-
συνό Μάρτη µε αφορµή την πανδηµία τα µόνα που έκλεισαν και
δεν ξανάνοιξαν ποτέ από τότε είναι τα πανεπιστήµια στη χώρα
µας. Εδώ κι ένα χρόνο οι σχολές είναι κλειστές. Δεν πραγµατο-
ποιούν δια ζώσης παρά µόνο τηλεκπαίδευση. Τι σηµαίνει αυτό;
Το γνωρίζουµε ή µπορούµε εύκολα να το καταλάβουµε όλοι. Τε-
ράστια κενά σε όσα διδάσκονται οι φοιτητές µέσα από την τη-
λεκπαίδευση, δεν έχουν πραγµατοποιηθεί µια σειρά από
εργαστήρια, κλινικές ασκήσεις για τους φοιτητές της ιατρικής
και της νοσηλευτικής, δεν πραγµατοποιούνται πρακτικές ασκή-
σεις ζωτικής σηµασίας για την κατανόηση, για την αφοµοίωση
της επιστηµονικής γνώσης σε πολλά επιστηµονικά αντικείµενα.
Όλα αυτά σηµαίνουν κλειστά πανεπιστήµια. 

Γιατί ακόµη και αυτή η πολυδιαφηµισµένη, ξέρετε, τηλεκπαί-
δευση εκτός του ότι αποκλείει αρκετούς από τους φοιτητές που
δεν έχουν ούτε σταθερή ούτε εύκολη πρόσβαση –υπάρχουν και
αυτοί και είναι αρκετοί δυστυχώς- στα ηλεκτρονικά µέσα, δεν
αποτελεί τελικά παρά ένα υποκατάστατο της εκπαίδευσης και
µάλιστα σχετικά χαµηλής αξίας, αφού µε αυτήν η εκπαιδευτική
διαδικασία αποστεώνεται, αφυδατώνεται από την ζωντάνια της
µε φυσική παρουσία ανταλλαγής απόψεων και της φυσικής διά
ζώσης µετάδοσης της γνώσης.

Παρ’ όλα αυτά τα προβλήµατα, όµως, της τηλεκπαίδευσης
που είναι πια γνωστά σε όλους, η τηλεκπαίδευση µε ευθύνη της
Κυβέρνησής σας τείνει να γίνει πλέον µια παγιωµένη κατάσταση
και όπως φαίνεται προετοιµάζεται το έδαφος για να διατηρηθεί
ακόµα και µετά το άνοιγµα των σχολών, όποτε και εάν γίνει αυτό. 

Σας ρωτάµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνησή σας για να ανοίξουν επιτέλους τα πανεπιστή-
µια, βεβαίως µε εξασφαλισµένα όλα τα απαραίτητα υγειονοµικά
µέτρα, τις απαραίτητες αίθουσες διδασκαλίας, εργαστήριων, το
αναγκαίο διδακτικό και λοιπό προσωπικό; Τι θα κάνετε για να
αναπληρωθούν άµεσα οι χαµένες πρακτικές ασκήσεις και κλινι-
κές µε ευθύνη βεβαίως των ιδρυµάτων; Και τι θα κάνετε για να
λυθούν άµεσα ζητήµατα φοιτητικής µέριµνας, φοιτητικής στέγα-
σης µε την ενοικίαση των µεγάλων χώρων, µε τη γενίκευση του
επιδόµατος στέγασης και όλων όσων χρειάζονται οι φοιτητές για
να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους;

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε, για την
ερώτησή σας.

Ξεκινώ από το σχόλιο που κάνατε ότι ο στόχος της Κυβερνή-
σεως είναι να διακοπεί η δια ζώσης εκπαίδευση. Προφανώς ως
αστεϊσµό το ακούω. Δεν νοείται πανεπιστήµιο χωρίς δια ζώσης
εκπαίδευση. Πρέπει όµως να αντιληφθούµε ότι αυτή την περίοδο
περνάµε µία εξαιρετικά δύσκολη κατάσταση. 

Βρισκόµαστε σε µία φάση στην οποία η πανδηµία έχει χτυπή-
σει πολύ άσχηµα όλο τον κόσµο όχι µόνο τη χώρα µας. Βρισκό-
µαστε σε µια φάση στην οποία µεγάλα τµήµατα του πληθυσµού
προχωρούν προς εµβολιασµό και έχει αρχίσει και φαίνεται ένα
φως στο τέλος αυτής της διαδικασίας. Είναι γεγονός ότι ένα
χρόνο τώρα τα πανεπιστήµια είναι κλειστά µε ελάχιστα διαλείµ-
µατα. Είναι, επίσης, γεγονός ότι το εαρινό εξάµηνο -το οποίο ξε-
κινάει σήµερα- αποφασίστηκε να γίνει µε τηλεκπαίδευση. Θα
δούµε τι θα γίνει ως προς την εξεταστική περίοδο, όταν θα έρθει,
ανάλογα µε το ποια είναι τα επιδηµιολογικά δεδοµένα. Δυστυχώς
τα επιδηµιολογικά δεδοµένα δεν µας επιτρέπουν να ανοίξουµε
τα πανεπιστήµια δια ζώσης. 

Διαβάζω µέσα στην ερώτησή σας. Αναφέρετε µεταξύ άλλων:
«να προσληφθεί το αναγκαίο διδακτικό και λοιπό προσωπικό που
θα στηρίξει τις νέες ανάγκες για µικρό αριθµό φοιτητών». 

Κύριε συνάδελφε, ακούσατε προηγουµένως, πιθανόν, την
ερώτηση του κ. Πολάκη. Δεν ξέρω αν προσέξατε τις ηµεροµηνίες
2012, 2013, 2014, 2015 για µία θέση στην ιατρική σχολή. Αυτές

δεν είναι διαδικασίες που γίνονται από τη µια µέρα στην άλλη και
υπόκεινται σε δικαστική κρίση. Εποµένως το να προσληφθεί το
αναγκαίο προσωπικό σε διάστηµα δύο-τριών-τεσσάρων-έξι
µηνών είναι αδιανόητο.

Ως προς τα µέτρα σε σχέση µε τις υπηρεσίες καθαριότητας
πρέπει να διευκρινίσουµε ότι αυτήν τη στιγµή όλα τα ΑΕΙ έχουν
πάρει την αναγκαία χρηµατοδότηση για την παροχή υγειονοµι-
κού υλικού στους φοιτητές. Στις κτηριακές εγκαταστάσεις που
λειτουργούν και ειδικά στις φοιτητικές εστίες υπάρχουν συνερ-
γεία τα οποία καθαρίζουν. Και υπάρχουν και συγκεκριµένα σχέ-
δια για να αντιµετωπιστεί έκτακτη ανάγκη.

Επιπλέον να σχολιάσω για το θέµα των ασκήσεων. Είναι γεγο-
νός ότι οι ασκήσεις είναι κλινικές ασκήσεις, εργαστηριακές ασκή-
σεις, πρακτικές ασκήσεις. Απ’ όλες αυτές τις ασκήσεις µέχρι
στιγµής γίνονται µόνο κλινικές ασκήσεις από φοιτητές του έκτου
έτους των ιατρικών σχολών. Πρόθεσή µας είναι όποτε οι υγει-
ονοµικές συνθήκες το επιτρέψουν να µπορέσουν να πραγµατο-
ποιηθούν και πρακτικές και εργαστηριακές ασκήσεις στις άλλες
περιπτώσεις, όπως επίσης, και να δούµε τι µπορεί να γίνει µε ει-
δικές περιπτώσεις, όπως επί παραδείγµατι τους φοιτητές των
ΤΕΦΑΑ. Αντικειµενικά δεν µπορείς να κάνεις µε τηλεκπαίδευση
εξετάσεις στον στίβο. Πώς να κάνεις τηλεκπαίδευση; Ή µε τους
φοιτητές επί παραδείγµατι των γεωλογικών σχολών, οι οποίοι
πρέπει να πάνε στο ορυχείο να κάνουν δύο εβδοµάδες εκπαί-
δευση επί τόπου. Όλα αυτά τα εξετάζουµε, αλλά εξαρτώνται από
τα επιδηµιολογικά δεδοµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι η Κυβέρνηση και κάθε κυβέρνηση

κρίνεται εκ του αποτελέσµατος και όχι εκ των προθέσεών της.
Για τρίτο λοιπόν, πανεπιστηµιακό εξάµηνο τα πανεπιστήµια θα
µείνουν κλειστά. Αυτό είναι το αποτέλεσµα της κυβερνητικής πο-
λιτικής, της κυβερνητικής επιλογής.

Έχουµε ακούσει µέχρι τώρα πάρα πολλά επιχειρήµατα για το
ότι δεν προσλαµβάνονται καθηγητές στα πανεπιστήµια. Οµο-
λογώ ότι αυτό που είπατε σήµερα το ακούω για πρώτη φορά ότι,
δηλαδή, υπάρχουν µια σειρά από γραφειοκρατικοί λόγοι γι’ αυτό
δεν προσλαµβάνονται. Το συνηθέστερο επιχείρηµα ήταν ότι δεν
υπάρχουν τα αναγκαία χρήµατα. Βεβαίως αυτό δεν µπορείτε εύ-
κολα να το πείτε τώρα όταν δίνετε τόσα εκατοµµύρια για να στεί-
λετε την αστυνοµία µέσα στα πανεπιστήµια.

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, την ώρα που οι φοιτητές,
λοιπόν, ενεργοποιούν τους συλλόγους τους και διεκδικούν το
άνοιγµα των σχολών τους και αυτόν τον χαρακτήρα είχε και σή-
µερα η κινητοποίηση στη Θεσσαλονίκη και µάλιστα παίρνουν οι
ίδιοι συµβολικές πρωτοβουλίες, δείχνοντας ότι αυτό το άνοιγµα
των σχολών µπορεί να γίνει και µε ασφάλεια, τι κάνει η δική σας
Κυβέρνηση;

Αντί να ανοίξετε τις σχολές εσείς ανοίγετε αστυνοµικά τµή-
µατα µέσα σε αυτές. Δίνετε πάνω από 30 εκατοµµύρια για να
προσλάβετε ένα ειδικό σώµα ειδικών φρουρών και να ενταθεί η
καταστολή µέσα και έξω από τα πανεπιστήµια.

Για ποιον λόγο άραγε; Μα, για να προστατεύετε το µόνο τµήµα
του πανεπιστηµίου που σε όλο αυτό το διάστηµα της πανδηµίας,
κύριε Υπουργέ, και το ξέρετε πάρα πολύ, δεν έπαψε ούτε λεπτό
να λειτουργεί κανονικά. Ποιο είναι αυτό το τµήµα; Είναι οι επιχει-
ρηµατικές δραστηριότητες των πανεπιστηµίων, τα ερευνητικά ιν-
στιτούτα, τα εργαστήρια πιστοποίησης ποιότητας, τα
ξενόγλωσσα τµήµατα µε δίδακτρα και µάλιστα πανάκριβα. Τώρα
ετοιµάζονται οι ιατρικές σχολές της Αθήνας και της Θεσσαλονί-
κης να λειτουργήσουν ξενόγλωσσα τµήµατα µε ετήσια δίδακτρα
14.000 ευρώ παρακαλώ και αξιοποιώντας τις υποδοµές και το
δυναµικό που κανονικά θα έπρεπε να παρέχονται για τις ανάγκες
του εκπαιδευτικού έργου.

Σε µια επίδειξη µάλιστα µέγιστου κυβερνητικού θράσους την
ώρα που κρατάτε κλειστά τα πανεπιστήµια δεν διστάζετε να νο-
µοθετήσετε ανώτατα χρονικά όρια στις σπουδές. Πότε; Όταν
κρατάτε κλειστά τα πανεπιστήµια. Φυσικά δεν µιλάµε για µέτρα
για τις φοιτητικές εστίες, όπου η κατάσταση είναι πραγµατικά
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τραγική. Και όπως είπαµε, ούτε η τηλεκπαίδευση ούτε τα αδίδα-
κτα µαθήµατα, τα οποία όλο και αφαιρούνται από τα προγράµ-
µατα σπουδών των σχολών, µπορούν να κρύψουν τη γύµνια, την
έλλειψη του διδακτικού προσωπικού.

Γιατί µόνο στο έκτο έτος, κύριε Υπουργέ, οι φοιτητές της ια-
τρικής; Στο πέµπτο έτος δεν κάνουν κλινικές ασκήσεις; Είναι δυ-
νατόν οι αυριανοί γιατροί να µην εκπαιδεύονται µε κλινικές
ασκήσεις στα νοσοκοµεία και αυτό να γίνεται µε τηλεκπαίδευση;
Τι είναι η ιατρική; Τι είναι οι σπουδές; Τηλεµάρκετινγκ; 

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που θέλουµε να πούµε, κλείνοντας,
είναι ότι τα πανεπιστήµια ασφαλώς µπορούσαν και µπορούν -και
µέσα σε αυτές τις συνθήκες!- να λειτουργήσουν µε ασφάλεια.
Μάλιστα -είστε ενήµερος ασφαλώς- µια σειρά από πρυτανικές
αρχές σας έχουν καταθέσει και πολύ πρακτικές προτάσεις για
την επανεκκίνηση των σχολών δια ζώσης -για την ζωντανή λει-
τουργία µιλάµε-, προτάσεις, όµως, που η Κυβέρνησή σας -δεν
ξέρουµε για ποιον λόγο, ίσως έχετε µία απάντηση για αυτό- αρ-
νείται να τις υλοποιήσει. 

Τι σηµαίνει ότι ανοίγουν µε ασφάλεια οι σχολές; Είναι πολύ
απλό, κύριε Υπουργέ. Σηµαίνει µικρότερα τµήµατα. Υπάρχουν
αρκετοί δηµόσιοι χώροι. Στο ΤΑΙΠΕΔ είναι ένα σωρό τέτοιοι, που
µπορούν µε µικρές σχετικά παρεµβάσεις να αξιοποιηθούν ως
χώροι διδασκαλίας. Επίσης, σηµαίνει περισσότερες βάρδιες ερ-
γαστηρίων,  για να µπορούν να περνάνε όλοι οι φοιτητές χωρίς
να συνωστίζονται. Σηµαίνει προσλήψεις καθηγητών και επικου-
ρικού προσωπικού. Μπορεί να γίνει αυτό και µε fast track διαδι-
κασίες, για να σταµατήσετε να κλαίγεστε και για εκείνο το brain
drain, για τους επιστήµονές µας που δεν έχουν δουλειά και φεύ-
γουν. Μα, µπορούν να έχουν δουλειά στα πανεπιστήµια. Και, βε-
βαίως, πρέπει να γίνονται δωρεάν τεστ στα πανεπιστήµια.

Αυτά τα µέτρα σας καλούµε να πάρετε. Αυτά είναι απολύτως
εφικτά και πρέπει να εξηγήσετε στον ελληνικό λαό και στους φοι-
τητές γιατί δεν τα παίρνετε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, οµολογώ ότι ακούω µία
µαγική εικόνα. Δηλαδή, όλος ο υπόλοιπος κόσµος είναι σε κατά-
σταση πανικού, όλος ο υπόλοιπος κόσµος θέτει απαγορευτικά,
θέτει lockdown, κλείνουν τα πανεπιστήµια, κλείνει η αγορά και
ξαφνικά εµείς έχουµε βρει τη µαγική λύση για να µπορέσουµε
να λειτουργήσουµε όλα τα πανεπιστηµιακά τµήµατα, τα οποία
για να λειτουργήσουν θα απαιτηθεί µετακίνηση από περιφέρεια
σε περιφέρεια, από νοµό σε νοµό  Είναι αυτό το οποίο η επιτροπή
των ειδικών φοβάται, πρωτίστως, ότι µπορεί να προκαλέσει ανα-
ζωπύρωση της διασποράς της ασθένειας. 

Από εκεί πέρα, θα κάνω ένα µικρό σχόλιο για τα ξενόγλωσσα
τµήµατα. Τα ξενόγλωσσα τµήµατα δεν απευθύνονται σε Έλληνες
ή Ευρωπαίους φοιτητές. Απευθύνονται σε µη Έλληνες και Ευ-
ρωπαίους φοιτητές. Δεν µπορώ να αντιληφθώ γιατί είναι κακό να
έχουν τα πανεπιστήµιά µας εισόδηµα από τέτοιες δράσεις προς
ξένους φοιτητές.

Ως προς το πανεπιστηµιακό προσωπικό που σχολιάσατε, θα
σας πω το εξής: Υπάρχουν δύο προβλήµατα. Το πρώτο είναι ότι
θέλουµε υψηλό επίπεδο. Έτσι δεν είναι; Προφανώς! Λέτε:
«Βάλτε µέσα κόσµο για να διδάξει». Αν βάλουµε µέσα κόσµο, έτσι
όπως το λέτε, θα πέσει το επίπεδο. Λέτε ότι δεν έχουµε δώσει
θέσεις. Τον τελευταίο ενάµιση χρόνο έχουν δοθεί οι εξής θέσεις:
Το 2019 πεντακόσιες, πάλι το 2019 διακόσιες και το 2020, στις
30 Σεπτεµβρίου, άλλες τριακόσιες πενήντα θέσεις -σύνολο χίλιες
πενήντα θέσεις- συν διακόσιες ογδόντα θέσεις έκτακτο εκπαι-
δευτικό προσωπικό και διακόσιες ογδόντα τέσσερις θέσεις που
βασίζονται στο προεδρικό διάταγµα 407/1980. Ξέρετε ότι από τις
τριακόσιες πενήντα που δόθηκαν στις 30 Σεπτεµβρίου, είναι αµ-
φίβολο αν έχει προχωρήσει η διαδικασία σε κάποιες από αυτές;
Αυτό σας το αναφέρω, για να καταλάβετε πόσο εκτός πραγµατι-
κότητας είναι να λες «µπορώ να τρέξω µία γρήγορη διαδικασία».

Το µόνο το οποίο αυτή τη στιγµή επιτρέπεται, είναι η µετακί-
νηση φοιτητών που έχουν λήξει οι µισθώσεις, για να µπορούν να

πάνε στα σπίτια τους να τα ξενοικιάσουν.
Ως προς αυτό που αναφέρετε για την ιατρική σχολή, πρέπει

να σας οµολογήσω ότι είναι ένα εύλογο ερώτηµα. Αναρωτήθηκα
κι εγώ για ποιο λόγο ήταν µόνο για το έκτο έτος. Η απάντηση
ήταν ότι µέχρι τώρα ο προγραµµατισµός δεν προέβλεπε ότι θα
γινόταν τηλεκπαίδευση στο επόµενο χρονικό διάστηµα, στο επό-
µενο εαρινό εξάµηνο, οπότε ήταν µόνο για τους τελειόφοιτους
της ιατρικής σχολής. Όλα αυτά θα εξεταστούν στο επόµενο χρο-
νικό διάστηµα από την επιτροπή των ειδικών και βάσει των ειση-
γήσεών της θα δούµε και εµείς πώς θα µπορέσουµε να προχω-
ρήσουµε στις αποφάσεις, για να µπορέσει να αποκατασταθεί η
λειτουργία. 

Κάτι τελευταίο προσωπικό, κύριε συνάδελφε. Επειδή έκανα
µαθήµατα µε τηλεκπαίδευση κατά το εαρινό εξάµηνο του 2020,
πιστέψτε µε, είναι εξαιρετικά δύσκολο να κάνεις. Είναι σαν να
µιλάς σε έναν τοίχο, σε µια οθόνη. Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό
το πράγµα. Το κάνουµε εξ ανάγκης. Ούτε οι καθηγητές το θέ-
λουν. Χάνεις τη ζωντάνια του µαθήµατος, χάνεις τα πάντα. Είναι
προφανές ότι γίνεται εξ ανάγκης. Ας αντιληφθούµε ότι η πα-
ρούσα κατάσταση είναι κάτι αντίστοιχο µε συνθήκες παγκόσµιου
πολέµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Και πάµε στην τελευταία ερώτηση προς την Υπουργό Παι-

δείας. Είναι η έβδοµη µε αριθµό 436/15-2-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωρ-
γίου Λαµπρούλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Να επαναπροσληφθούν οι εργαζόµενοι στην καθαριό-
τητα του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας και να καλυφθούν οι ανα-
γκαίες θέσεις προσωπικού καθαριότητας και φύλαξης µε µόνιµο
προσωπικό».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ευάγγελος Συρίγος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Στο τέλος του Δεκέµβρη του 2019 έληξαν οι συµβάσεις εργα-

σίας τριάντα τριών καθαριστριών µε σύµβαση εργασίας ιδιωτι-
κού δικαίου ορισµένου χρόνου στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας, µε
αποτέλεσµα οι εργαζόµενες να οδηγηθούν στην ανεργία. Έκτοτε
υπήρξαν µια σειρά από παρεµβάσεις, αγωνιστικές κινητοποι-
ήσεις των εργαζοµένων, µε τη συµπαράσταση φορέων της Μα-
γνησίας, του Βόλου εν προκειµένω. Παρ’ όλα αυτά, η Σύγκλητος
του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας ανέθεσε σε εργολάβους τόσο την
καθαριότητα, όσο και τη φύλαξη του πανεπιστηµίου σε όλα τα
τµήµατά του, εννοώ σε επίπεδο Περιφέρειας Θεσσαλίας και όχι
µόνο στις κτηριακές υποδοµές του Βόλου. Και προχώρησε σε
αυτήν την κίνηση, διότι το Υπουργείο δεν ενέκρινε την επανα-
πρόσληψή τους. 

Και εδώ να σηµειώσουµε ότι ακόµα και η παρουσία των εργο-
λάβων, σε ό,τι αφορά το λεγόµενο κόστος, κοστίζει στο πανεπι-
στήµιο το διπλάσιο απ’ ό,τι στοίχιζαν οι εργαζόµενοι στους δυο
αυτούς τοµείς, καθαριότητας και φύλαξης.

Συνεπώς τα ερωτήµατα, κυρία Πρόεδρε, προς τον Υπουργό
είναι:

Σε ποιες ενέργειες θα προχωρήσει ο Υπουργός, η Κυβέρνηση,
ώστε να καλυφθούν οι αναγκαίες θέσεις προσωπικού τόσο στην
καθαριότητα, όσο και στη φύλαξη µε βάση τις ανάγκες του Πα-
νεπιστηµίου Θεσσαλίας, µε µόνιµο προσωπικό;

Παράλληλα, ποια µέτρα θα προωθήσει το Υπουργείο, ώστε να
επαναπροσληφθεί και να µονιµοποιηθεί το προσωπικό, που έλη-
ξαν οι συµβάσεις τους και απολύθηκαν, τόσο στην καθαριότητα,
όσο και στη φύλαξη;  Σηµειωτέον ότι για πολλά χρόνια προσέ-
φεραν τις υπηρεσίες τους στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας και απο-
λύθηκαν µετά τη λήξη των συµβάσεων ορισµένου χρόνου,
συγκεκριµένα, όπως προείπα, οι τριάντα τρεις καθαρίστριες στο
Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.
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Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε. 
Ειδικά για το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας, είναι γεγονός ότι στις

7 Φεβρουαρίου του 2020 το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας έστειλε
ένα έγγραφο µε το οποίο ζητούσε την έγκριση µε πράξη Υπουρ-
γικού Συµβουλίου για την πλήρωση θέσεων προσωπικού καθα-
ριότητας και εξήντα τεσσάρων θέσεων για τη φύλαξη του
πανεπιστηµίου από υπαλλήλους µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου. Το αίτηµα αυτό έφτασε στις υπηρεσίες
του Υπουργείου, διαβιβάστηκε προς την πολιτική ηγεσία αλλά
στις 20 Μαΐου, δηλαδή τρεις µήνες µετά, το Πανεπιστήµιο της
Θεσσαλίας διαβίβασε ένα νέο έγγραφο µε το οποίο ενηµέρωνε
το Υπουργείο Παιδείας ότι η Σύγκλητος του ιδρύµατος αποφά-
σισε την ανάκληση του συγκεκριµένου εγγράφου του πανεπιστη-
µίου για την πρόσληψη των συγκεκριµένων υπαλλήλων ΙΔΟΧ. 

Έτσι, σύµφωνα µε ένα έγγραφο που ζητήσαµε προχθές από
το πανεπιστήµιο για να µάθουµε τι γίνεται τώρα, έχει προχωρήσει
το πανεπιστήµιο σε διαγωνιστική διαδικασία ανάδειξης εργολα-
βίας φυλάξεως και καθαριότητας, η οποία βρίσκεται στο στάδιο
κατακυρώσεως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, όντως έτσι είναι η κατάσταση. Εξάλλου, το είπα
και στην πρωτολογία µου, ότι η Σύγκλητος του πανεπιστηµίου
µετά από ένα διάστηµα, εφόσον είχαν απολυθεί οι εργαζόµενοι
–δεδοµένου ότι είχαν λήξει οι συµβάσεις εργασίας που είχαν-
προχώρησε στην ανάθεση σε εργολάβους και των δύο τοµέων
καθαριότητας και φύλαξης, αξιοποιώντας προφανώς το νοµοθε-
τικό πλαίσιο που υπάρχει.

Και εδώ η ερώτηση είναι καρπός, αν θέλετε, ακριβώς αυτής
της κατεύθυνσης και της υποχρέωσης που αισθανόµαστε να
προωθούµε τα προβλήµατα των εργαζοµένων, γενικότερα τα
προβλήµατα του λαού µας και µέσω της κοινοβουλευτικής δια-
δικασίας. Μιλάµε για εργαζόµενους οι οποίοι είχαν δεκαπέντε µε
είκοσι χρόνια, µε ανανεούµενες συµβάσεις, που κάλυπταν πάγιες
και διαρκείς ανάγκες.

Και βέβαια αφού τους «έστυψαν» –γιατί γνωρίζω την κατά-
σταση- όλα αυτά τα χρόνια σαν τη λεµονόκουπα, εµπαίζοντάς
τους βεβαίως µε υποσχέσεις, τι κάνουν; Τους πέταξαν στο
δρόµο. Αυτό συνέβη. Και µιλάµε για ανθρώπους που είναι κά-
ποιας ηλικίας, που δύσκολα µπορούν να βρουν εργασία, έχοντας
καταθέσει και την ψυχή τους όλα αυτά τα χρόνια στο Πανεπιστή-
µιο Θεσσαλίας.

Και εδώ τώρα, βεβαίως, είναι θέµα κεντρικής πολιτικής κατεύ-
θυνσης, ανεξάρτητα τι αποφασίζει η Σύγκλητος κ.λπ. –η όποια
Σύγκλητος πανεπιστηµίου- η οποία πατάει πάνω σε συγκεκριµέ-
νες πολιτικές-νοµοθετήµατα, νόµους.

Αυτό που αποδεικνύεται είναι πως είτε µε εργολάβους είτε µε
συµβάσεις –ατοµικές ή οποιουδήποτε άλλου τύπου συµβάσεις-
οι εργαζόµενοι είναι συνεχώς όµηροι και αντιµέτωποι µε την προ-
οπτική της ανεργίας, αντίστοιχα µε την εξαθλίωση, είτε σε πε-
ριόδους οικονοµικής κρίσης είτε σε περιόδους ανάπτυξης.
Μάλιστα αυτό, όπως είπα, αποδεικνύεται και µέσω αυτού του ζη-
τήµατος που συζητούµε µε αφορµή την ερώτηση αλλά και επι-
πλέον σε ό,τι αφορά τα ποσά που ανέφερα προηγουµένως. 

Ποιος είναι ο στόχος; Δείτε. Φτάνουν στο σηµείο µε την
άσκηση της πολιτικής –και εδώ είναι που θα πρέπει οι εργαζόµε-
νοι να βγάλουν συµπεράσµατα- να δίνουν τη δυνατότητα ακόµη
και σε εργολάβους που µπαίνουν σε τέτοιου είδους υπηρεσίες
και παίρνουν έργο παροχής υπηρεσιών τέτοιου τύπου, να αµεί-
βονται διπλάσια, ενδεχοµένως ακόµα και πολύ πολλαπλάσια, σε
σχέση µε την αµοιβή, την αξιοπρεπή –να το πούµε έτσι- αµοιβή
των εργαζοµένων που είτε δουλεύουν µε αυτού του τύπου τις
σχέσεις είτε ακόµη και µε µόνιµη και σταθερή εργασία. Τα στοι-
χεία τα έχετε, νοµίζω, τα ξέρετε, εφόσον αναφερθήκατε και προ-
ηγουµένως σχετικά µε τη Σύγκλητο του πανεπιστηµίου και τις
αποφάσεις που έχουν πάρει. 

Εµείς λέµε ότι οι εργαζόµενοι θα πρέπει να απασχολούνται και

βεβαίως να µεριµνήσει το Υπουργείο –αυτός είναι ο ρόλος µιας
κυβέρνησης, ανεξάρτητα τι µπορεί να αποφασίσει µια σύγκλη-
τος-, να παρέµβει και να πει: «Αυτοί οι εργαζόµενοι να προσλη-
φθούν µε µόνιµη και σταθερή εργασία, προκειµένου να
παράσχουν τις αντίστοιχες υπηρεσίες.». Γνωρίζετε –είστε πανε-
πιστηµιακός- τις ανάγκες των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων και
στους τοµείς αυτούς, εννοώ καθαριότητα, φύλαξη και όλα αυτά.

Και σε αυτήν την κατεύθυνση εµείς αυτό που λέµε είναι ότι οι
εργαζόµενοι θα πρέπει να εντείνουν τον αγώνα τους. Σε αυτούς
απευθυνόµαστε. Πρέπει να εντείνουν τον αγώνα τους, να οργα-
νώσουν την πάλη τους, να αναµετρηθούν µε αυτές τις πολιτικές,
αν θέλετε, τις διεκδικήσεις τους για το δικαίωµα στη µόνιµη και
σταθερή δουλειά, µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα. Και σε αυτήν την κατεύθυνση, εµείς θα είµαστε δίπλα τους.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ πολύ. 
Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ περισσότερο στο θέµα

των καθαριστριών εν γένει. Πρέπει να οµολογήσω ότι κατόπιν
παρεµβάσεως της δικής σας Κοινοβουλευτικής Οµάδας, διαπί-
στωσα το πρόβληµα που µπορεί εν δυνάµει να δηµιουργηθεί
στην Πάτρα µε το Πανεπιστήµιο Πατρών και τις καθαρίστριες, το
οποίο θα το επιλύσουµε µε νοµοθετική ρύθµιση τις επόµενες
εβδοµάδες. Ούτως ή άλλως, στις 31 Μαρτίου λήγει η συγκεκρι-
µένη σύµβασή τους.

Έψαξα λίγο περισσότερο το θέµα του καθεστώτος καθαρι-
στριών. Ξέρετε, δεν υπάρχει άσπρο-µαύρο. Επί παραδείγµατι, το
θέµα του εργολάβου έχει ένα πλεονέκτηµα για τις ίδιες τις κα-
θαρίστριες, τις ίδιες τις εργαζόµενες, ότι µπορούν να παίρνουν
κανονικά τις άδειές τους, µπορούν να λείψουν άµα χρειαστεί,
ενώ αντιθέτως οι προσωποπαγείς συµβάσεις έχουν το µειονέ-
κτηµα ότι τις δένουν σε αυτή τη θέση. Δεν µπορούν να λείψουν
έστω και για λίγο.

Είναι ένα θέµα το οποίο θα δούµε συνολικά, όχι τώρα, µετά
τον Ιούνιο, διότι αντικειµενικά ξενίζει να πρέπει να ασχολούνται
δύο Υπουργοί για το θέµα των καθαριστριών ενός πανεπιστη-
µίου, το οποίο έχει το αυτοδιοίκητο, αν µη τι άλλο. Οπότε θα προ-
σπαθήσουµε να δούµε συνολικά αυτό το ζήτηµα στο επόµενο
χρονικό διάστηµα, αφού ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία τώρα
µε τις αναθέσεις συµβάσεων και µε όλα αυτά, για να δούµε πώς
µπορεί να λυθεί, ούτως ώστε να µην επανέρχεται διαρκώς στην
επικαιρότητα µε έναν µόνιµο τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ήµουν σύντοµος, κυρία Πρόεδρε, δεν µπο-
ρείτε να πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συντοµότατος, ευχαρι-
στώ.

Προχωράµε τώρα στη δέκατη πέµπτη µε αριθµό 444/15-2-
2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Γεώργιου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Τα προβλήµατα στην Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας
του Νοµού Λάρισας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας
κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ και πάλι, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η διαχρονική συνειδητή απαξίωση και εγκατά-

λειψη από όλες τις κυβερνήσεις της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας και στον Νοµό Λάρισας έχει ως αποτέλεσµα τις τεράστιες
ελλείψεις σε προσωπικό, αντίστοιχα σε ιατροµηχανολογικό εξο-
πλισµό, αλλά και την όξυνση, φυσικά, άλλων προβληµάτων που
απαιτούν άµεσα και επιτακτικά λύσεις και ιδιαίτερα, φυσικά, αυτή
την περίοδο –αν θέλετε- εδώ και έναν χρόνο µε το ξέσπασµα της
πανδηµίας και παράλληλα, στις ανάγκες στις οποίες καλούνται
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να ανταπεξέλθουν οι µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας,
τα κέντρα υγείας, εν προκειµένω και στον εµβολιασµό του πλη-
θυσµού.

Ενδεικτικά αναφέρω µερικά –αναφέρονται και στην ερώτηση-
από τα προβλήµατα που υπάρχουν σε όλα τα κέντρα υγείας.
Πέντε κέντρα υγείας έχει ο Νοµός Λάρισας. Για παράδειγµα, σε
όλα τα κέντρα υγείας -εκτός από την Ελασσόνα- δεν λειτουργούν
τα εργαστήρια, αιµατολογικό, βιοχηµικό, µικροβιολογικό. Είχαν
κλείσει, φυσικά, µε απόφαση της προηγούµενης κυβέρνησης,
αλλά παραµένουν κλειστά και µε τη σηµερινή, ενώ η όποια διεκ-
περαίωση των όποιων εξετάσεων γίνονται γίνεται µέσω αποστο-
λής των βιολογικών υλικών µέσω εταιρειών ταχυµεταφοράς σε
άλλες υγειονοµικές δοµές.

Αντίστοιχα, ενώ τα Κέντρα Υγείας Ελασσόνας και Τυρνάβου
διαθέτουν νεοπροσληφθέντες οδοντίατρους, δεν λειτουργούν
τα οδοντιατρεία, δεν υπάρχει η κατάλληλη υποδοµή ή τέλος πάν-
των τα µέσα -ας το πούµε έτσι- για να µπορέσουν να λειτουργή-
σουν.

Δεν υπάρχουν ιατρεία, ακτινοδιαγνώσεις και τεχνολόγοι για τη
λειτουργία των αντίστοιχων ακτινολογικών εργαστηρίων τόσο
στα Κέντρα Υγείας Ελασσόνας και Γόννων, ενώ αντίστοιχα στο
Κέντρο Υγείας Φαρσάλων το ακτινολογικό µηχάνηµα είναι εκτός
λειτουργίας, παρ’ ότι διαθέτει τεχνολόγο, αλλά δεν έχει ιατρό
ακτινολόγο.

Αντίστοιχα προβλήµατα κτηριακής φύσεως υφίστανται και στα
Κέντρα Υγείας Ελασσόνας, Φαρσάλων και Τυρνάβου, που χρή-
ζουν άµεσης αντιµετώπισης, όπως και στα περιφερειακά ιατρεία
στον νοµό.

Αντίστοιχα, υπάρχουν ζητήµατα µε την καθαριότητα στα κέν-
τρα υγείας και τα περιφερειακά ιατρεία και φυσικά, σηµαντικές
ελλείψεις στην κάλυψη από το ΕΚΑΒ -όχι ότι δεν υφίσταται, αλλά
χρήζει βελτιώσεων σε σχέση µε το πώς θα έπρεπε να είναι- αλλά
και των κέντρων υγείας.

Έτσι, λοιπόν, όσον αφορά τις κενές οργανικές θέσεις, για πα-
ράδειγµα, ενώ είναι ογδόντα και στα πέντε κέντρα υγείας, δεν
έχει δροµολογηθεί τίποτα.

Συνεπώς τα ερωτήµατα που βάζουµε, κυρία Πρόεδρε, προς
τον Υπουργό είναι τα εξής: Σε τι µέτρα θα προβεί, τι µέτρα θα
λάβει, ώστε άµεσα να καλυφθούν τα κενά των οργανικών θέσεων
των Κέντρων Υγείας στον Νοµό Λάρισας και να ενισχυθούν τα
κέντρα υγείας, αντίστοιχα και το Κέντρο Υγείας στην πόλη της
Λάρισας µέσω προσλήψεων µόνιµου προσωπικού πλήρους και
αποκλειστικής απασχόλησης;

Αντίστοιχα, όσον αφορά τη µονιµοποίηση, εµείς λέµε χωρίς
όρους και προϋποθέσεις µονιµοποίηση όλων των επικουρικών
και των συµβασιούχων και διορισµό µε κατεπείγουσες διαδικα-
σίες και έλεγχο µόνο των τυπικών προσόντων όλων των υποψή-
φιων ιατρών για τις µόνιµες θέσεις που έχουν προκηρυχθεί και
διορισµό όλων των υποψήφιων γενικών γιατρών για τις θέσεις
που προκηρύχθηκαν το 2019.

Αντίστοιχα, πρέπει να υπάρξει η δηµιουργία εµβολιαστικών
κέντρων στο πλαίσιο της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας σε κα-
τάλληλους χώρους µε την αντίστοιχη στελέχωση µέσω κατεπει-
γουσών προσλήψεων µόνιµου προσωπικού, µε στόχο φυσικά την
άµεση απεµπλοκή των νοσοκοµείων από τον εµβολιασµό του γε-
νικού πληθυσµού που καλούνται να ανταπεξέλθουν όχι µόνο στις
ανάγκες γενικά των έκτακτων περιστατικών, δηλαδή στην περί-
θαλψη της υγείας του λαού της περιοχής, αλλά και στα ζητήµατα
που προκύπτουν από τον COVID-19. Αντίστοιχα, πρέπει να υπάρ-
ξει η αξιοποίηση του ιδιωτικού τοµέα µέσω της επίταξής του και
η υποχρεωτική ένταξη των ιδιωτών ιατρών στο σχέδιο για την αν-
τιµετώπιση της πανδηµίας και φυσικά του εµβολιαστικού προ-
γράµµατος.

Τέλος, πρέπει να υπάρξει κρατική χρηµατοδότηση, η οποία
ούτως ή άλλως, όπως γνωρίζουµε όλοι από τον προϋπολογισµό
που συζητήσαµε στο τέλος του 2020, θα είναι περαιτέρω µει-
ωµένη το 2021.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Λαµπρούλη, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας διανύει το τρια-

κοστό έβδοµο έτος από συστάσεώς του. Και, όπως συνηθίζω να
λέω, έχει συµπληρώσει πλέον τα συντάξιµα χρόνια του. Χρειάζε-
ται, εποµένως, η εφαρµογή τολµηρών, αλλά ταυτόχρονα και
πολύ καλά σχεδιασµένων πολιτικών, οι οποίες θα οδηγήσουν
στην ανασυγκρότηση και τον εκσυγχρονισµό του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας.

Γνωρίζουµε όλοι ότι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας αποτελεί
τον πυλώνα ενός Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Γνωρίζουµε, επί-
σης, ότι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας είναι το πρώτο σηµείο
επαφής κάθε πολίτη στην αναζήτηση για υπηρεσίες υγείας, ει-
δικά στην περιφέρεια. Είναι γεγονός ότι στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας παρουσιάζονται διαχρονικά ελλείψεις και κενά.
Και λέω διαχρονικά, διότι όλα αυτά τα χρόνια καταφέραµε να
έχουµε ένα νοσοκοµειο-κεντρικό σύστηµα υγείας ρίχνοντας πε-
ρισσότερο βάρος στα νοσοκοµεία και αµελώντας το κοµµάτι της
πρωτοβάθµιας και µετα-νοσοκοµειακής φροντίδας υγείας.

Η προηγούµενη Κυβέρνηση σε µία προσπάθεια και αυτή να
κάνει µία µεταρρύθµιση στον τοµέα της υγείας δεν έδωσε την
αναγκαία έµφαση στην ανασυγκρότηση των υφιστάµενων κέν-
τρων υγείας, των περιφερειακών και τοπικών ιατρείων και γενι-
κότερα σε έναν ολοκληρωµένο σχεδιασµό που θα αφορούσε τις
δοµές και υπηρεσίες της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, την
αξιολόγησή τους, τον επανασχεδιασµό τους και τον εκσυγχρο-
νισµό τους. Σίγουρα όλο αυτό, µαζί µε τις διαχρονικές αβελτη-
ρίες, µάς έχει οδηγήσει στη σηµερινή κατάσταση που σίγουρα
χαρακτηρίζεται ως προβληµατική.

Εµείς, από τη µεριά µας, επιδιώκουµε τη σύνθεση, την ανα-
συγκρότηση και την αναβάθµιση της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι η πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας µαζί µε τα κέντρα υγείας αποτελεί τον επιχειρησιακό µας
βραχίονα στην υλοποίηση του εµβολιασµού των πολιτών. Για να
πετύχουµε κάτι τέτοιο, χρειάζεται ενίσχυση σε προσωπικό, ανα-
βάθµιση των κτηριακών υποδοµών, σύγχρονος εξοπλισµός και
οπωσδήποτε ανασχεδιασµός των παρεχόµενων υπηρεσιών.

Στον Νοµό Λάρισας, για να έρθω στην ερώτησή σας, αναπτύσ-
σονται συνολικά έξι κέντρα υγείας στα οποία υπάγονται τριάντα
περιφερειακά ιατρεία. Σε αυτά τα κέντρα υγείας υπηρετούν συ-
νολικά εξήντα γιατροί και εκατόν είκοσι τέσσερα άτοµα νοσηλευ-
τικό προσωπικό. Επίσης, υπηρετούν επικουρικοί γιατροί, ενώ για
τη λειτουργία των εµβολιαστικών γραµµών έχει προβλεφθεί και
εγκριθεί η πρόσληψη και επιπλέον επικουρικού προσωπικού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Εποµένως, δεν τίθεται κατ’ αρχάς κανένα ζήτηµα σε ό,τι αφορά
στη διεξαγωγή των εµβολιασµών και σε ό,τι αφορά την επιβά-
ρυνση των κέντρων υγείας που αναπτύσσουν εµβολιαστικές γραµ-
µές. Άλλωστε, έχουµε µεριµνήσει για τη σταδιακή εκκίνηση της
λειτουργίας των εµβολιαστικών γραµµών στα κέντρα υγείας, σύµ-
φωνα µε τις προγραµµατισµένες παραδόσεις των εµβολίων, αλλά
και την προτεραιότητα που έχει θέσει η Εθνική Επιτροπή Εµβολια-
σµών για τις οµάδες που πρόκειται να εµβολιαστούν.

Σε ό,τι αφορά τη λειτουργία των κέντρων υγείας και τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν, θα ήθελα να σηµειώσω τα εξής:
Μιλήσατε για µικροβιολογικά εργαστήρια. Αυτήν τη στιγµή, όπου
υπάρχει πρόβληµα µε τα µικροβιολογικά εργαστήρια, τα δείγ-
µατα που λαµβάνονται από τα κέντρα υγείας αποστέλλονται σε
εργαστήρια που έχει σύµβαση η 5η Υγειονοµική Περιφέρεια και
τα οποία βεβαίως δίνουν τα αποτελέσµατα σε πολύ σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα.

Για τα οδοντιατρεία των Κέντρων Υγείας Ελασσόνας και Τυρ-
νάβου απαιτείτο η πρόσληψη δύο µόνιµων οδοντιάτρων και µε
την ολοκλήρωση των εργασιών συντήρησης της οδοντιατρικής
έδρας, θα µπορέσουν να επαναλειτουργήσουν κανονικά. Η δε
βλάβη στο ακτινολογικό µηχάνηµα του Κέντρου Υγείας Φαρσά-
λων έχει ήδη αποκατασταθεί εδώ και δέκα ηµέρες και λειτουργεί
υπό την εποπτεία τεχνολόγου. 

Την έλλειψη προσωπικού γιατρών ακτινοδιαγνωστικής στα
Κέντρα Υγείας Ελασσόνας και Γόννων σωστά την εντοπίζετε.
Έχουµε κάνει προσπάθειες µε προκηρύξεις θέσεων επικουρικού
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και µόνιµου προσωπικού, όµως δυστυχώς δεν υπάρχει ενδιαφέ-
ρον. Πιστεύουµε ότι µε την αναθεώρηση των κινήτρων για το ια-
τρικό προσωπικό που πολύ σύντοµα θα ανακοινώσουµε, θα
δώσουµε λύση και σε αυτό το ζήτηµα. Για την ώρα, τα δύο νο-
σοκοµεία της Λάρισας καλύπτουν τις ανάγκες των πολιτών.

Για τα κτηριακά προβλήµατα κυρίως των Κέντρων Υγείας
Ελασσόνας, Φαρσάλων και Τυρνάβου, κλιµάκια της Διεύθυνσης
Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας έχουν επισκεφτεί
τις εν λόγω δοµές κι έχουν καταγράψει τα προβλήµατα, µε
σκοπό να προχωρήσουµε άµεσα σε κτηριακές παρεµβάσεις.

Για την καθαριότητα σε όλες τις δοµές υγείας του Νοµού Λά-
ρισας εργάζονται άτοµα που έχουν προσληφθεί µε ατοµική σύµ-
βαση εργασίας. Επιπρόσθετα, θα υπογραφεί και σύµβαση
ανάµεσα στην 5η ΥΠΕ και την ανάδοχο εταιρεία για την καθαριό-
τητα των κέντρων υγείας και των περιφερειακών ιατρείων. Ως εκ
τούτου, τα όποια προβλήµατα µπορεί να έχουν παρουσιαστεί
στον τοµέα της καθαριότητας θα αµβλυνθούν, αφού στο έργο
των ήδη εργαζοµένων στην καθαριότητα µε συµβάσεις ορισµέ-
νου χρόνου θα συνδράµουν και άλλοι εργαζόµενοι.

Τέλος, η κάλυψη των κέντρων υγείας από το ΕΚΑΒ πραγµατο-
ποιείται χάρη στις προσλήψεις του επικουρικού προσωπικού που
έχουν υλοποιηθεί. Πιο συγκεκριµένα, το 2020 µιλάµε για οκτώ
άτοµα ως επικουρικό προσωπικό στην κατηγορία ΔΕ πληρωµά-
των ασθενοφόρων.

Στη δευτερολογία µου, κυρία Πρόεδρε, θα απαντήσω και στα
υπόλοιπα ερωτήµατα του κ. Λαµπρούλη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, ας µιλήσουµε για την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, ειδικά αυτήν την περίοδο της πανδηµίας. Όπως
εντοπίσαµε και από την πρώτη στιγµή είπαµε, το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας –και το γνωρίζετε πολύ καλά και εσείς και όλοι µας-
µε τα τεράστια προβλήµατα που είχε, είτε σε επίπεδο νοσοκο-
µείων, είτε σε επίπεδο πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, κλήθηκε
να αντιµετωπίσει σε έκτακτες καταστάσεις µία πρωτοφανή
όντως, υγειονοµικά τουλάχιστον, πανδηµία µε προσωπικό, υπο-
δοµές, υλικοτεχνική υποδοµή και πάει λέγοντας που ήταν πολύ
πίσω από τις ανάγκες της κανονικής περιόδου προ πανδηµίας.
Και τα προβλήµατα είναι γνωστά, γι’ αυτό είναι και διαχρονικά.
Το εντοπίζετε και εσείς και εµείς.

Όµως υπάρχουν αιτίες πίσω απ’ αυτό και είναι συγκεκριµένες
ευθύνες για πολιτικές που εφαρµόστηκαν όλα αυτά τα χρόνια
στο σύνολο της δηµόσιας υγείας, πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας, στα πλαίσια της στρατηγικής κατεύθυνσης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για εµπορευµατοποίηση του δηµόσιου τοµέα
υγείας. 

Και, προφανώς, εδώ κολλάει αυτό που είπατε στην αρχή στην
πρωτολογία σας, ότι δηλαδή είναι ίσως και χρόνος –αν το θυµά-
µαι καλά- να δοθεί σύνταξη στο υπάρχον σύστηµα. 

Κοιτάξτε, δεν έχουµε αυταπάτες ότι και η πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας –όπως και τα νοσοκοµεία, αλλά κυρίως η πρωτοβάθ-
µια φροντίδα υγείας- µε µία σειρά από παρεµβάσεις τόσο της
σηµερινής Κυβέρνησης, όσο και των προηγούµενων κυβερνή-
σεων –σε επίπεδο νοµοθετηµάτων εννοώ- µετατρέπουν όλο και
περισσότερο την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας από δηµόσιο,
να το πούµε έτσι, αγαθό που θα έπρεπε να είναι όσον αφορά τη
λειτουργία της, σε πλήρη παράδοση στα ιδιωτικά συµφέροντα
µε τον πολυκερµατισµό που υφίσταται αυτή τη στιγµή και είναι
αποτυπωµένος σε µία σειρά από νοµοθετήµατα σε ό,τι αφορά
την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

Αποτέλεσµα όλης αυτής της πολιτικής όλα αυτά τα χρόνια και
στην υγεία και στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας είναι ο λαός
µας, οι εργαζόµενοι, οι αγρότες, οι αυτοαπασχολούµενοι να βά-
ζουν το χέρι στην τσέπη όλο και πιο βαθιά για υπηρεσίες που θα
έπρεπε, κατά τη γνώµη µας, το κράτος να τις παρέχει δωρεάν
και σε επίπεδο πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Κι όταν λέµε
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, δεν εννοούµε µόνο παροχή υπη-
ρεσιών, δηλαδή το άµεσο πρόβληµα αντιµετώπισης, αλλά κυρίως

ο τοµέας της πρόληψης. Εκεί κι αν χρειάζεται προσωπικό, ειδι-
κότητες και αντίστοιχες παρεµβάσεις στον πληθυσµό των περιο-
χών που καλύπτουν, αντίστοιχα στα ζητήµατα που αφορούν το
περιβάλλον, τις εργασιακές συνθήκες, στους χρόνιους πάσχον-
τες, στους ανάπηρους των περιοχών αυτών και πάει λέγοντας!

Αυτή, όµως, η κατεύθυνση δεν αφορά µόνο τη δική σας πολι-
τική. Είναι ξεκάθαρο αυτό. Το γνωρίζουµε. Το θέµα είναι να το
κατανοήσει όσο γίνεται γρηγορότερα ο λαός και να βγάλει στη
σύνταξη και τη δική σας πολιτική, αλλά και την πολιτική των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων, που έχει την υγεία ως εµπόρευµα, το
φάρµακο ως εµπόρευµα. Διαφορετικά θα χάνει από τα δικαιώ-
µατα που έχει κατακτήσει ο ίδιος µε αγώνες και στα ζητήµατα
της δηµόσιας υγείας και θα καλείται να πληρώνει ακόµα περισ-
σότερο υπέρογκα ποσά για να έχει υπηρεσίες που δικαιούται,
γιατί τις έχει πληρώσει και τις έχει ξαναπληρώσει.

Και δυο λόγια, κυρία Πρόεδρε, ακόµα. Ζητώ την ανοχή σας.
Κύριε Κοντοζαµάνη, είπατε για έξι κέντρα υγείας. Το έκτο κέν-

τρο υγείας -προφανώς αυτό έχετε υπ’ όψιν- είναι το Κέντρο
Υγείας στη Λάρισα, µια πόλη µε πληθυσµό εκατόν εβδοµήντα και
πλέον χιλιάδες κόσµου. 

Τι κάνατε εσείς ως κυβέρνηση; Συνεχίσατε αυτή τη διαχρονική
εγκατάλειψη και  αλλάξατε το όνοµα, από ΠΕΔΥ –πρώην ΠΕΔΥ
πλέον- έγινε Κέντρο Υγείας Λάρισας αστικού τύπου υποτίθεται.
Δεν υπάρχει οργανόγραµµα, δεν έχει -ενδεικτικά αναφέρω- τη
στοιχειώδη λειτουργία που θα πρέπει να έχει ένα τέτοιου τύπου
κέντρο υγείας στον αστικό ιστό, να λειτουργεί όλο το εικοσιτε-
τράωρο µε εφηµερίες. Και να µην πούµε για το προσωπικό σε τι
κατάσταση βρίσκεται και αριθµητικά, αλλά και σε ό,τι αφορά το
ποιοτικό στοιχείο, µε την έννοια ειδικότητες κ.λπ., που έχει
ανάγκη ο λαός της Λάρισας  

Και βέβαια στην εκρηκτική κατάσταση που αντιµετωπίζει το
κέντρο υγείας στην πόλη προστίθενται, όπως είπα και για τα
άλλα κέντρα υγείας, τα ζητήµατα του µαζικού εµβολιασµού του
λαού. Και βέβαια οι επιτροπές των ΚΕΠΑ που λειτουργούσαν στο
κέντρο υγείας, στο πρώην ΠΕΔΥ, «ξεσπιτώθηκαν» και σε αυτή
την κατεύθυνση το Εργατικό Κέντρο Λάρισας, αποδεικνύοντας
την αλληλεγγύη του στους πάσχοντες συµπολίτες, παραχώρησε
αίθουσες για να στεγαστούν οι επιτροπές των ΚΕΠΑ, προκειµέ-
νου να λειτουργήσουν γιατί το κέντρο υγείας µετατρέπεται σε
εµβολιαστικό κέντρο, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να αντεπε-
ξέλθει, παρ’ όλες τις τεράστιες ελλείψεις του, έστω στα στοιχει-
ώδη προβλήµατα υγείας που προκύπτουν και καλούνται να
καλύψουν οι συνάδελφοι υγειονοµικοί στον συγκεκριµένο χώρο. 

Άρα εδώ µιλάµε για µία συγκεκριµένη πολιτική που έχει να
κάνει µε τη συνειδητή απαξίωση των δοµών υγείας και σε επί-
πεδο νοσοκοµείων και σε επίπεδο πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας, µια πολιτική απεµπόλησης εκ µέρους του κράτους της
ευθύνης λειτουργίας όλων αυτών των δοµών -και όχι µόνο στην
υγεία- και φυσικά να ανοίξει πεδίον δόξης λαµπρόν στο ιδιωτικό
επιχειρηµατικό κεφάλαιο. Η  απόδειξη γι’ αυτό είναι οι αριθµοί,
που συνεχώς δείχνουν την ανοδική τάση της ιδιωτικής υγείας,
µείωση  αντίστοιχα της λειτουργίας των δηµόσιων µονάδων
υγείας και φυσικά τον λαό µας να βάζει ακόµα περισσότερο το
χέρι στην τσέπη του προκειµένου να έχει τα στοιχειώδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Λαµπρούλη, στην ερώτησή σας ζητάτε τη δηµιουργία

εµβολιαστικών κέντρων στο πλαίσιο της πρωτοβάθµιας φροντί-
δας υγείας. Σας λέµε ότι η πλειονότητα του σχεδίου µας για τον
εµβολιασµό του πληθυσµού αφορά στη λειτουργία των εµβολια-
στικών κέντρων σε δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και
µας λέτε να πάρουµε τις εµβολιαστικές γραµµές από αυτές τις
δοµές. 

Είπατε για τα ΚΕΠΑ. Τα ΚΕΠΑ είναι στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου Εργασίας. Φιλοξενούνται στο κέντρο υγείας. Και βε-
βαίως θέλουµε να εξυπηρετήσουµε όλους τους συµπολίτες και
έπρεπε να βρεθεί µία λύση προκειµένου σε ασφαλή τοποθεσία,
όπως είναι το κέντρο υγείας, να µπορέσουµε να προχωρήσουµε
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µε τους εµβολιασµούς. 
Αναφερθήκατε στα οργανογράµµατα στα κέντρα υγείας, στα

πρώην ιατρεία του ΙΚΑ, στο ΠΕΔΥ, τα οποία λέγονται τώρα κέν-
τρα υγείας. 

Να σας ενηµερώσω ότι και αυτή η εκκρεµότητα, που έρχεται
από τα παλιά, οδεύει προς το τέλος, αφού έχουµε από το Κεν-
τρικό Συµβούλιο Υγειονοµικών Περιφερειών εγκρίνει τα νέα ορ-
γανογράµµατα, κατόπιν εισηγήσεων της Γραµµατείας
Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, των κέντρων υγείας, έτσι ώστε
όλες οι δοµές της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας να έχουν
συγκεκριµένα οργανογράµµατα, προκειµένου να προχωρήσουµε
στον εκσυγχρονισµό τους και να αποτυπώσουµε µε µεγαλύτερη
σαφήνεια την κατάσταση στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

Αναφερθήκατε σε ένα µεγάλο κεφάλαιο που είναι κοµµάτι της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και είναι η πρόληψη. Θα πρέπει
σίγουρα να διαχωρίσουµε το κοµµάτι της πρόληψης από την
πρωτοβάθµια, όµως να σας θυµίσω ότι σχεδόν πριν έναν χρόνο
στην Εθνική Αντιπροσωπεία ψηφίσαµε έναν νόµο για τη δηµόσια
υγεία και µε συγκεκριµένες δράσεις για την πρόληψη, έτσι ώστε
να αλλάξουµε πραγµατικά τον χάρτη της πρόληψης και της δη-
µόσιας υγείας στη χώρα, που είναι καθοριστικός παράγοντας,
προκειµένου να λειτουργήσει σωστά η πρωτοβάθµια και η δευ-
τεροβάθµια φροντίδα υγείας.

Μάλιστα, στις προτάσεις προς το Ταµείο Ανάκαµψης έχουµε
σχεδιάσει να υποβληθούν οι προτάσεις ύψους 400 εκατοµµυρίων
ευρώ για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και βεβαίως, συγκε-
κριµένα προγράµµατα που έχουν να κάνουν µε τη δηµόσια υγεία
και την πρόληψη.

Αναφερθήκατε στην ερώτησή σας, επίσης, στην επίταξη του
ιδιωτικού τοµέα. Το κάναµε και επαναλαµβάνω ότι το είχαµε από
την αρχή στον σχεδιασµό µας για τη διαχείριση της πανδηµίας.
Δεν χρειάστηκε στην αρχή να το κάνουµε. Χρειάστηκε να το κά-
νουµε στο δεύτερο κύµα και το κάναµε και θα κάνουµε οτιδήποτε
είναι δυνατόν, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε µε ακόµα µεγα-
λύτερη επιτυχία την πανδηµία. Στη µάχη αυτή ο κρατικός και ο
ιδιωτικός τοµέας πρέπει να ενώσουν δυνάµεις, έτσι ώστε να κα-
ταφέρουµε να νικήσουµε την πανδηµία αυτή.

Ως προς τη γενναία αύξηση, που αναφέρετε, της κρατικής
χρηµατοδότησης, περισσότερα από 700 εκατοµµύρια ευρώ δια-
τέθηκαν το 2020 για τη διαχείριση και µόνο της πανδηµίας και το
2021 είναι ένα έτος που στον προϋπολογισµό του κράτους τα
κονδύλια που θα δοθούν στην υγεία θα είναι σαφώς αυξηµένα
σε σχέση µε το 2020 και επιπλέον ό,τι δαπάνες έχουν…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας έχει µειωµένη…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Όχι, το έχουµε απαντήσει και σε προηγούµενα ερωτή-
µατα στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Όχι, κύριε Λαµπρούλη. Δείτε τον προϋπολογισµό του κράτους.
Βεβαίως, οτιδήποτε κονδύλιο απαιτηθεί προκειµένου να αντι-

µετωπίσουµε την πανδηµία αυτό θα διατεθεί, όπως διατέθηκε και
το προηγούµενο χρονικό διάστηµα.

Σε ό,τι αφορά στη µονιµοποίηση των επικουρικών και των συµ-
βασιούχων, έχουµε ήδη προχωρήσει σε παράταση όλων των
συµβάσεων µέχρι το τέλος Οκτωβρίου του 2021 και το τέλος Δε-
κεµβρίου του 2021. Παραµένει η δέσµευση της Κυβέρνησης για
να παραµείνει στο σύστηµα το νοσηλευτικό προσωπικό που
έδωσε τη µάχη στις δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Βε-
βαίως, προχωρούµε και στην κάλυψη των κενών οργανικών θέ-
σεων στο σύστηµα υγείας. Είχαµε χίλιες τετρακόσιες είκοσι
θέσεις ιατρικού προσωπικού µε τρεις προκηρύξεις το 2020, εν-
νιακόσιες σαράντα επιπλέον θέσεις ιατρικού προσωπικού µε
προκήρυξη πριν λίγες ηµέρες, προκήρυξη 6Κ στο ΑΣΕΠ για χί-
λιες διακόσιες και πλέον θέσεις λοιπού προσωπικού και συνεχί-
ζουµε µε συγκεκριµένο πρόγραµµα, προκειµένου να καλύψουµε
τα κενά που έχει ανάγκη το σύστηµα υγείας.

Να επαναλάβω για µια ακόµη φορά αυτό που έχουµε ξαναπεί
και στο παρελθόν: Μόνιµες λύσεις χρειαζόµαστε στο σύστηµα
υγείας και προς αυτήν την κατεύθυνση κινούνται οι αποφάσεις
µας.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, να σας υπενθυµίσω ότι
ο χρόνος σας είναι δύο λεπτά και τρία λεπτά αντίστοιχα. Επειδή
έχουµε άλλες δεκαεπτά ερωτήσεις, σας παρακαλώ πολύ να είστε
συνεπείς στο χρόνο σας όσο µπορείτε.

Προχωρούµε στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 407/8-2-2021
επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τα σοβαρά προβλήµατα
του Γενικού Νοσοκοµείου Χανίων Κρήτης».

Θα απαντήσει, επίσης, ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ.
Βασίλειος Κοντοζαµάνης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε µια περίοδο που οι προσλήψεις γιατρών

και υγειονοµικού προσωπικού στα νοσοκοµεία αποτελούν επιτα-
κτική ανάγκη, καθώς επίσης και η ενίσχυση του δηµόσιου συστή-
µατος υγείας όλων των βαθµίδων -και θα έπρεπε να είναι στην
προτεραιότητα- το Γενικό Νοσοκοµείο Χανίων -όπως και πολλά
άλλα της χώρας, αλλά συγκεκριµένα των Χανίων που εξυπηρετεί
τις ανάγκες εκατόν εβδοµήντα χιλιάδων κατοίκων της ευρύτερης
περιοχής του νοµού- αντιµετωπίζει πολύ σοβαρά προβλήµατα.

Συγκεκριµένα, κρίσιµο ζήτηµα είναι τα τεράστια κενά που πα-
ραµένουν σε γιατρούς και υγειονοµικό προσωπικό, ενώ µέρος
τους µόνο καλύπτεται µε επικουρικό προσωπικό, δηλαδή µε
προσλήψεις ορισµένου χρόνου, αλλά και µε µετακινήσεις προ-
σωπικού από µονάδα σε µονάδα. Χαρακτηριστικά µε βάση τον
εσωτερικό οργανισµό του νοσοκοµείου µόνο για ιατρικό προσω-
πικό παραµένουν εξήντα δύο κενές θέσεις, πενήντα επτά κενές
θέσεις σε επίπεδο ειδικευόµενων και πάρα πολλά κενά σε νοση-
λευτικό προσωπικό. Στην κατάσταση βέβαια αυτήν προστίθενται
και τα προβλήµατα καθαριότητας, σηµειωτέον µία µόλις καθαρί-
στρια στη νυχτερινή βάρδια στο νοσοκοµείο, καθώς και η φύλαξη
της ψυχιατρικής.

Επιπλέον, η επάρκεια οξυγόνου είναι οριακή. Ναι µεν η µονάδα
παραγωγής οξυγόνου του νοσοκοµείου λειτουργεί κανονικά,
όµως η παραγωγή της δεν επαρκεί για τις ανάγκες, µε αποτέλε-
σµα το νοσοκοµείο να κινδυνεύει να µην έχει δυνατότητα παρο-
χής οξυγόνου όχι µόνο στους ασθενείς COVID-19, αλλά και στα
υπόλοιπα παθολογικά περιστατικά. Εν τω µεταξύ οι ιδιώτες προ-
µηθευτές απέσυραν τη δεξαµενή οξυγόνου που υπήρχε στο νο-
σοκοµείο, επιβεβαιώνοντας µε τον πιο τρανό τρόπο τις συνέπειες
όταν τα επιχειρηµατικά συµφέροντα εισβάλουν στην υγεία, αφού
το αποκλειστικό τους κριτήριο είναι το κέρδος.

Ζήτηµα βέβαια υπάρχει και µε την ολοκλήρωση της επέκτασης
της ψυχιατρικής πτέρυγας στο νοσοκοµείο, το κληροδότηµα
«Μαλινάκη» όπως λέγεται, προκειµένου να επαναλειτουργήσει η
κλινική λοιµωδών νοσηµάτων και του AIDS και συνολικά τα προ-
βλήµατα που αφορούν την κτηριακή υποδοµή και τον τεχνικό
εξοπλισµό του Νοσοκοµείου Χανίων ως επιπτώσεις της ελλιπούς
ή και µηδαµινής συντήρησής του.

Τα παραπάνω προβλήµατα, κύριε Υπουργέ, είναι διαχρονικά,
δεν είναι καινούργια και οξύνονται παραπέρα µέρα µε τη µέρα,
ιδιαίτερα σε σηµερινές συνθήκες πανδηµίας και αφήνουν εκτε-
θειµένους και τους εργαζόµενους και τους νοσηλευτές, τους για-
τρούς, όλο το επιστηµονικό και βοηθητικό προσωπικό, αλλά και
τους ίδιους τους ασθενείς πριν απ’ όλα και πάνω απ’ όλα.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση, έτσι ώστε πρώτον, να στελεχωθεί άµεσα το
νοσοκοµείο µε το απαραίτητο µόνιµο προσωπικό, µε απολύτως
δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και εξετάσεις, χωρίς
πλαφόν και περικοπές, µε κατάργηση των εισφορών στον κλάδο
υγείας και κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής δράσης; Επίσης, να
µονιµοποιηθούν οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου.
Να ανακληθούν οι µετακινήσεις προσωπικού µεταξύ των δηµό-
σιων δοµών υγείας του νησιού και άµεση επίλυση των οξυµένων
κτηριακών προβληµάτων, όπως και την επίλυση των προβληµά-
των στην παραγωγή οξυγόνου και την επίταξη της ιδιωτικής δε-
ξαµενής.

Ευχαριστώ.

8598 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, είναι πολύ πρόσφατη η επίσκεψή µου στο

Γενικό Νοσοκοµείο Χανίων, οπότε µπορώ να έχω και προσωπική
άποψη για τη λειτουργία του νοσοκοµείου, τα δυνατά και αδύ-
νατα σηµεία του, τις ελλείψεις και τα κενά του που σε καµµία πε-
ρίπτωση, όµως, δεν ταυτίζονται µε όσα µας περιγράφετε στην
ερώτησή σας.

Μιλάτε για τεράστια κενά σε ιατρικό προσωπικό, τη στιγµή που
σε χρονικό διάστηµα δώδεκα µηνών µεταξύ Φεβρουαρίου του
2020 και Φεβρουαρίου του 2021 σε τέσσερις συνεχόµενες προ-
κηρύξεις θέσεων γιατρών διαφόρων ειδικοτήτων προκηρύχθη-
καν συνολικά σαράντα έξι θέσεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού.

Σε ό,τι αφορά το επικουρικό προσωπικό, το οποίο είναι εξίσου
σηµαντικό για την οµαλή λειτουργία του νοσοκοµείου, τριάντα
οχτώ επικουρικοί γιατροί από οκτώ που βρήκαµε να υπηρετούν
από την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, εκατόν πενήντα
επτά άτοµα επικουρικού λοιπού προσωπικού, από τα οποία εκα-
τόν ένα νοσηλευτικό, τριάντα παραϊατρικό και είκοσι έξι διοικη-
τικό-τεχνικό. Θα έλεγα ότι αυτή η προσπάθεια που έχει γίνει για
την ενίσχυση του νοσοκοµείου είναι πάρα πολύ σηµαντική και σε
καµµία περίπτωση δεν πρέπει να αµφισβητείται.

Αυτό που χρειάζεται είναι να συνεχίσουµε αυτήν την πολιτική
ενίσχυσης των δοµών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας για να κα-
λύψουµε τα τεράστια κενά που υπάρχουν από το παρελθόν.

Επαναλαµβάνω κάτι που είπα και στην προηγούµενη ερώτηση.
Η βούλησή µας είναι οι προσλήψεις αυτές να είναι µόνιµες. Κι
όταν αυτό δεν είναι εφικτό προβαίνουµε σε προσλήψεις επικου-
ρικού προσωπικού. Το Νοσοκοµείο Χανίων ούτε κινδύνεψε ούτε
πρόκειται να κινδυνεύσει από επάρκειες οξυγόνου. Όντως υπήρ-
χαν προβλήµατα µε τον ιδιώτη προµηθευτή που όµως αντιµετω-
πίστηκαν άµεσα. Πρέπει να τονίσω ότι σε κάθε περίπτωση οι
προµηθευτές παντός είδους που δεν κατανοούν τις προτεραι-
ότητες και βάζουν σε δεύτερη µοίρα την ασφάλεια των ασθενών
παύουν να είναι προµηθευτές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Οι ενέργειες στις οποίες προχωρήσαµε διασφάλισαν τη δυνατό-
τητα των αυξηµένων αναγκών παροχής οξυγόνου πράγµα αυτο-
νόητο σε µια ιδιαίτερα κρίσιµη χρονική περίοδο όπως είναι αυτή
που έχουµε την πανδηµία του κορωνοϊού. 

Κλείνοντας, να σας πω ότι έχετε δίκιο για τα προβλήµατα στις
κτηριακές υποδοµές στα οποία αναφερθήκατε. Για τα τεχνικά
αυτά ζητήµατα ενηµερώθηκα πλήρως κατά την επίσκεψή µου
στο Νοσοκοµείο Χανίων. Πρέπει να επιταχυνθούν οι διαδικασίες
που έχουν να κάνουν κυρίως µε την ενεργειακή αναβάθµιση του
νοσοκοµείου, τα έργα συντήρησης και γενικά όλες τις εκκρεµό-
τητες που αφορούν τα τεχνικά έργα και βεβαίως το µεγάλο ζή-
τηµα της ψυχιατρικής κλινικής στην οποία αναφερθήκατε. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης έχουµε υποβάλει προτάσεις ύψους 660 εκατοµµυρίων ευρώ,
ποσό το οποίο θα διατεθεί προκειµένου να εκσυγχρονίσουµε τις
πεπαλαιωµένες δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Είµαστε
εδώ και παρακολουθούµε από κοντά. Είναι χρήσιµες οι επιση-
µάνσεις σας για το συγκεκριµένο ζήτηµα. Θέλω να σας διαβε-
βαιώσω ότι ενεργούµε προς την κατεύθυνση επίλυσής τους. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι πολύ

πρόσφατα επισκεφθήκατε το Νοσοκοµείο Χανίων κι έχετε από
πρώτο χέρι γνώση της κατάστασης. Το ίδιο κι εµείς. Δεν πηγαί-
νετε εσείς µόνο. Πηγαίνουµε και εµείς και µάλιστα όχι ευκαι-
ριακά. Μπορείτε να µας πείτε ποια είναι τα προβλήµατα που σας
έθεσαν οι εργαζόµενοι του Νοσοκοµείου Χανίων, για να δούµε
αν αυτά τα οποία λέτε είναι σε στοίχιση µε τα ζητήµατα που σας
έθεσαν οι εργαζόµενοι; Έχω µια απορία. 

Δεύτερον, είπατε ότι αντιµετωπίστηκαν τα προβλήµατα παρο-
χής οξυγόνου. Με ποιες ενέργειες; Ποιες είναι οι ενέργειες; Πώς

λύθηκε, δηλαδή, το πρόβληµα; Πρέπει να µας δώσετε µια συγ-
κεκριµένη απάντηση. Κατά την επίσκεψή σας, εκφράσετε την ικα-
νοποίησή σας για τη συνολική εικόνα µάλιστα των νοσοκοµείων
της Κρήτης, όχι µόνο των Χανίων. Την εκφράσατε µάλιστα κι εδώ.
Είπατε ότι στόχος της πολιτικής ηγεσίας είναι µετά την πανδηµία
να υπάρξει παρακαταθήκη ώστε να προχωρήσουν οι αλλεπάλ-
ληλες αλλαγές στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Ανακοινώσατε την
πρόσληψη επιπλέον ιατρικού προσωπικού κ.λπ.. Ψέµατα! Εµείς
σας λέµε ότι λέτε ψέµατα και σας προκαλούµε, κύριε Υπουργέ.
Ξέρετε γιατί λέτε ψέµατα; Είναι το δεύτερο ψέµα που λέτε. Ή
µάλλον λέτε αλλεπάλληλα ψέµατα, γιατί και στην προηγούµενη
επίκαιρη ερώτηση που αφορούσε το Νοσοκοµείο Λάρισας είπατε
τα ίδια. 

Θα σας υπενθυµίσω, λοιπόν, κάτι τουλάχιστον σε ό,τι µε
αφορά ως Βουλευτή Ηρακλείου και σε σχέση µε ζητήµατα που
σας έχω θέσει για τα νοσοκοµεία της Κρήτης. 

Τον Γενάρη του 2019, πριν την πανδηµία, ξέρετε τι είχατε πει;
Ότι το 2020 θα είναι η χρονιά των νοσοκοµείων. «Στόχος µας
είναι να έχουµε µόνιµες θέσεις προσωπικού στα νοσοκοµεία διότι
το σύστηµα επικουρικών γιατρών είναι µια προσωρινή λύση». Το
είπατε και σήµερα εδώ. Και τότε είπατε ψέµατα. Γιατί είπατε ψέ-
µατα; Έχουν περάσει δύο χρόνια από τη δήλωση σας αυτή. Και
γι’ αυτό που λέτε και σήµερα πιθανά θα περάσουν άλλα δύο χρό-
νια πάλι. Κι ενώ είχατε όλο τον απαιτούµενο χρόνο να θωρακί-
σετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας, τα νοσοκοµεία, τα κέντρα
υγείας, δεν το κάνατε. Αν, λοιπόν, τώρα σε έκτακτες συνθήκες
πανδηµίας µε πάνω από έξι χιλιάδες νεκρούς δεν έχετε προσλά-
βει το απαιτούµενο προσωπικό, είναι ντροπή να µας λέτε εδώ
«ξέρετε, εµείς κάναµε αυτές τις προκηρύξεις». Ναι, αλλά δεν κα-
λύπτουν τις πραγµατικές ανάγκες σε συνθήκες πανδηµίας. Ας
φανταστούµε, λοιπόν, σε νορµάλ συνθήκες τι εγκατάλειψη θα
υπάρξει, εσκεµµένα, συνειδητά προκειµένου να βρει πρόσφορο
έδαφος ο ιδιωτικός τοµέας!

Η Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, συνεχίζει την ίδια ακριβώς
ανθυγιεινή διαχείριση και λειτουργία των νοσοκοµείων, όπως
έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ. Μπαλώµατα έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ. Πρέπει να
πάρετε θέση εδώ και τώρα για τις ελλείψεις στις δηµόσιες υπη-
ρεσίες υγείας και στις πόλεις και στα χωριά, που είναι τεράστιες. 

Για παράδειγµα, Κέντρο Υγείας Κανδάνου: Μπορείτε να µου
πείτε γιατί δεν κάνει εµβόλια και µεταφέρεται όλος αυτός ο κό-
σµος στον Ταυρωνίτη, τόσα χιλιόµετρα απόσταση; Πείτε µας,
γιατί;

Πώς λοιπόν, ανορθώσατε το σύστηµα υγείας; Με το κλείσιµο
του Βενιζελείου Νοσοκοµείου! Να σας πάω σε ένα διπλανό νο-
σοκοµείο στον Νοµό Ηρακλείου, λόγω ενδονοσοκοµειακής δια-
σποράς, µε µεγάλη µείωση των τακτικών ιατρείων και
χειρουργείων. Αντίστοιχα, η κατάσταση οδεύει προς το ασυµφό-
ρητο, στα κέντρα υγείας του Νοµού Ηρακλείου, των άλλων
νοµών, όπως και του Νοµού Χανίων. 

Αντί, λοιπόν η Κυβέρνηση να προχωρήσει σε µαζικές προσλή-
ψεις µόνιµου προσωπικού, προσπαθεί να καλύψει αυτά τα κενά
µε την ανακύκλωση του προσωπικού και µε ευέλικτες µορφές
απασχόλησης. Με βάση το νέο οργανόγραµµα, κύριε Υπουργέ,
έχουν καταργηθεί -σε σχέση µε το παλιό- είκοσι οκτώ οργανικές
θέσεις. Και σας ρωτάω: H ανάγκη σήµερα είναι η κατάργηση ορ-
γανικών θέσεων ή οι επιπλέον οργανικές θέσεις στα νοσοκοµεία;
Επαναλαµβάνω ότι µε βάση το νέο οργανόγραµµα -όχι το παλιό,
που από ό,τι φαίνεται εκφράζονταν καλύτερα οι ανάγκες- µόνο
για ιατρικό προσωπικό παραµένουν εξήντα δύο οι κενές θέσεις,
πενήντα επτά ειδικευοµένων και σε νοσηλευτικό προσωπικό
όπως σας είπα και στην πρωτολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Δηλαδή, 30% περίπου των προβλεπόµενων θέσεων είναι κενές

στο Νοσοκοµείο Χανίων. Κι εσείς µας λέτε ότι κάνετε προκηρύ-
ξεις. Από τις διακόσιες δεκαεννέα οργανικές οι εξήντα δύο είναι
κενές και από τα υπόλοιπα, δηλαδή τους εκατόν πενήντα δύο
που αποµένουν, το 25% καλύπτεται µε επικουρικούς. Δηλαδή,
πιο πάνω και από τον πανελλαδικό µέσο όρο, όσων δουλεύουν
µε ελαστικές εργασιακές σχέσεις, που είναι το 20% του συνόλου
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των εργαζοµένων στα δηµόσια νοσοκοµεία. 
Να, λοιπόν πώς αποκαλύπτεται η επικίνδυνη και ανθυγιεινή πο-

λιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Όχι, λοιπόν,
υγεία στη λογική κόστους-οφέλους. Εδώ και τώρα καλύψτε το
σύνολο των αναγκών, αν θέλετε να µιλάτε για εθνικό δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας. Μην κρύβεστε πίσω από το δάχτυλό σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Συντυχάκη, µπορούµε να πάµε και µαζί στις δοµές

υγείας να δούµε πραγµατικά τις αλλαγές, οι οποίες έχουν συν-
τελεστεί. Πριν όµως γίνει αυτό, µπείτε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», να σας
δώσουµε τα στοιχεία των προσλήψεων που έχουν γίνει τον τε-
λευταίο χρόνο, κυρίως, για την αντιµετώπιση της πανδηµίας στις
δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Ο αρχικός προγραµµα-
τισµός µας για δύο χιλιάδες προσλήψεις επικουρικού προσωπι-
κού έχει ξεπεραστεί. Είναι περισσότερες από επτάµισι χιλιάδες
οι προσλήψεις επικουρικού προσωπικού. Σας είπα πως σε χρο-
νικό διάστηµα δώδεκα µηνών, δηµιουργήθηκαν σαράντα έξι µό-
νιµες θέσεις ιατρικού προσωπικού στο νοσοκοµείο.

Επίσης, σας µίλησα για τα σχέδια, για τις προτάσεις που έχουν
υποβληθεί στο πλαίσιο της ενεργειακής αναβάθµισης των νοσο-
κοµειακών δοµών και στο Ταµείο Ανάκαµψης, προκειµένου να εκ-
συγχρονιστούν οι πεπαλαιωµένες υφιστάµενες δοµές. Και σας
είπα για µία ακόµη φορά ότι το σύστηµα υγείας χρειάζεται µόνι-
µες λύσεις, προκειµένου να καλύψει τις αυξηµένες ανάγκες και
προς αυτή την κατεύθυνση εργαζόµαστε. Όµως, δεν είναι δυνα-
τόν προβλήµατα δεκαετιών στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας ή όλα τα
κενά τα οποία έχουν δηµιουργηθεί, να καλυφθούν σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα. 

Την τελευταία χρονιά έχουµε καλύψει µεγάλα κενά και τερά-
στιες ελλείψεις. Πράγµατι, έχω πει ότι έχουµε δηµιουργήσει την
παρακαταθήκη αυτήν, γιατί έγιναν πράγµατα σε σύντοµο χρονικό
διάστηµα, έτσι ώστε µετά το τέλος της πανδηµίας να µπορέ-
σουµε πιο γρήγορα να προχωρήσουµε στις αλλαγές που έχει
ανάγκη το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Θα αναφερθώ τώρα σε ό,τι αφορά τις υποδοµές του νοσοκο-
µείου. Το νοσοκοµείο παράγει µόνο του οξυγόνο. Κάποια προ-
βλήµατα που έχουν να κάνουν µε την δευτερογενή κάλυψη των
αναγκών αντιµετωπίζονται και σε καµµία περίπτωση δεν πρόκει-
ται η παροχή αυτής της υπηρεσίας να διακοπεί. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Θέλω να επαναλάβω για µια ακόµη φορά, επειδή µου είπατε
ότι επαναλαµβάνω κάποια πράγµατα, γιατί και εσείς στις ερωτή-
σεις σας συνηθίζετε να λέτε τα ίδια πράγµατα, τα έχουµε πει χι-
λιάδες φορές, τα έχουµε απαντήσει, τα νούµερα µιλάνε από
µόνα τους τόσο στις προσλήψεις όσο και στις άλλες ενέργειες
οι οποίες έχουν γίνει µέχρι σήµερα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
προκειµένου να καλύψουµε τα κενά και τις ελλείψεις του παρελ-
θόντος. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 419/12-2-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Ανατολικής Αττικής
του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Αναγκαιότητα αξιοποίησης του «Ερασίνειου» Νοσοκο-
µείου».

Έχετε τον λόγο, κυρία Απατζίδη.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η ένταση της πανδηµικής νόσου COVID-19

έχει γεµίσει ασφυκτικά τα νοσηλευτικά ιδρύµατα της Αττικής, κα-
θιστώντας περισσότερο από ποτέ αναγκαία τη δηµιουργία ενός
επιπλέον νοσοκοµείου και µάλιστα στην ανατολική Αττική, του
µισού και πλέον εκατοµµυρίου κατοίκων. 

Μάλιστα, τόσο η παρούσα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
όσο και η προηγούµενη του ΣΥΡΙΖΑ είχαν δεσµευτεί προεκλογικά
ότι θα υλοποιήσουν αυτό το σχέδιο. Γενεσιουργός αιτία της συγ-

κεκριµένης υλοποίησης θα µπορούσε να αποτελέσει η εκµετάλ-
λευση του χώρου του «Ερασίνειου» Νοσοκοµείου.

Όπως γνωρίζετε, πρόκειται για έναν ανεκµετάλλευτο χώρο
στο Κορωπί, που θα αποτελούσε ιδιωτική ογκολογική κλινική,
αλλά θα µπορούσε να καλύψει αφ’ ενός λειτουργίες πρωτοβάθ-
µιας περίθαλψης και αφ’ ετέρου όλο το φάσµα υπηρεσιών ενός
γενικού νοσοκοµείου, δίνοντας βέβαια έµφαση στην ογκολογία.
Αποτελούσε τη µεγαλύτερη επένδυση στην υγεία και τον εικοστό
πρώτο αιώνα στη χώρα µας µε το συνολικό κόστος ολόκληρης
της δηµιουργίας να αγγίζει τα 100 εκατοµµύρια και η δυναµικό-
τητα διακοσίων είκοσι κλινών µε υπερσύγχρονο ιατρικό εξοπλι-
σµό.

Παρ’ όλα αυτά, «άνθρακες ο θησαυρός» και µάλιστα τα τελευ-
ταία χρόνια η Eurobank ως επισπεύδουσα έχει επιδιώξει να εκ-
πλειστηριάσει το ακίνητο, αλλά χωρίς αποτέλεσµα, επειδή η
διαδικασία είτε κηρύσσεται άγονη είτε αναστέλλεται. Η συγκε-
κριµένη κατάσταση έχει αναβληθεί αρκετές φορές µε τελευταία
την 18η Δεκεµβρίου του 2020, όπου η τράπεζα θα πραγµάτωνε
µέσω διαδικασίας πλειστηρίασης τόσο το κτήριο το οποίο βρί-
σκεται σε άρτιο και οικοδοµήσιµο οικόπεδο πενήντα ενός στρεµ-
µάτων όσο και ηλεκτροµηχανολογικό εξοπλισµό, όπως
µετασχηµατιστές, ανελκυστήρες και λέβητες που έχουν τοποθε-
τηθεί πάνω σε αυτό.

Προς επίρρωση των λεγοµένων µας, ενώ ήδη έχουµε εισέλθει
στο τρίτο πανδηµικό κύµα στη χώρα µας, υπάρχει αφ’ ενός τε-
ράστια έλλειψη κλινών ΜΕΘ και αφ’ ετέρου έλλειψη χώρων που
δύνανται να αποτελέσουν κέντρα εµβολιασµού εκτός νοσοκοµει-
ακών µονάδων µε την Περιφέρεια της ανατολικής Αττικής να
φλέγεται από αναγκαιότητα της ύπαρξης µονάδων υγείας. 

Κατόπιν των ανωτέρω, κύριε Υφυπουργέ, πώς προτίθεστε να
επιλύσετε το οξύ και διακριτό πρόβληµα της µη ύπαρξης γενικού
νοσοκοµείου σε ολόκληρη την Περιφέρεια της ανατολικής Αττι-
κής; Θα προβείτε στην άµεση αξιοποίηση του Ερασίνειου Νοσο-
κοµείου προς όφελος των πολιτών της ανατολικής Αττικής σε
αυτές τις δύσκολες πανδηµικές συνθήκες που βιώνουµε συνο-
λικά ως κοινωνία;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Απατζίδη, η ανατολική Αττική πράγµατι έχει τις τελευ-

ταίες δύο δεκαετίες αναπτυχθεί και πυκνοκατοικηθεί µε πολύ γορ-
γούς ρυθµούς. Να θυµίσω ότι εντός των ορίων αναπτύσσονται και
λειτουργούν δέκα κέντρα υγείας από τα οποία τα εννιά σε εικοσι-
τετράωρη βάση. Σε αυτά υπάγονται βεβαίως αντίστοιχα περιφε-
ρειακά και τοπικά ιατρεία που αναπτύσσονται µε τη σειρά τους
στις ευρύτερες περιοχές των δήµων της ανατολικής Αττικής. 

Εποµένως, κατ’ αρχάς σε επίπεδο πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας οι υγειονοµικές αυτές δοµές καλύπτουν µε επάρκεια τις
ανάγκες σε υπηρεσίες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Υπάρ-
χουν και δοµές οι οποίες θα µπορούσαν να αναπτυχθούν περαι-
τέρω, έτσι ώστε να αποτελέσουν τη βάση παροχής περισσότερων
υπηρεσιών υγείας, όπως είναι το Κέντρο Υγείας Ραφήνας, το
οποίο έχει ουσιαστικές προδιαγραφές και δυνατότητες για να πα-
ρέχει αυξηµένες υπηρεσίες υγείας. 

Θα θυµίσω επίσης ότι το πλησιέστερο νοσοκοµείο για τις πε-
ριοχές αυτές είναι το Γενικό Νοσοκοµείο «Ασκληπιείο» της Βού-
λας. Επίσης, όλες οι περιοχές αυτές µέσω της Λεωφόρου
Μεσογείων και της Αττικής Οδού συνδέονται σε µικρό χρονικό
διάστηµα µε τις µεγάλες νοσοκοµειακές δοµές της Αθήνας. Επο-
µένως, η πρόσβαση σε νοσοκοµειακές δοµές για τους κατοίκους
της περιοχής είναι δεδοµένη. 

Η συζήτηση για την ύπαρξη νέας νοσοκοµειακής δοµής εντός
των γεωγραφικών ορίων είναι όντως ένα θέµα το οποίο θα µπο-
ρούσαµε να το συζητήσουµε και υπό συγκεκριµένες προϋποθέ-
σεις να είναι εφικτή. Όµως, όχι να φτιάξουµε νοσοκοµείο για να
πούµε ότι φτιάξαµε ένα ακόµα νοσοκοµείο. Θα πρέπει να δούµε
πώς διαµορφώνεται ο υγειονοµικός χάρτης και βεβαίως πώς δια-
µορφώνεται η πρόσβαση των κατοίκων της περιοχής σε υπηρε-
σίες που έχουν ανάγκη. 
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Αναφερθήκατε στο «Ερασίνειο» Θεραπευτήριο. Γνωρίζω πολύ
καλά την υπόθεση, η οποία είναι περίπλοκη, γιατί πρόκειται για
µια ιδιωτική πρωτοβουλία προκειµένου να ανεγερθεί αυτό το θε-
ραπευτήριο, η οποία έµεινε στη µέση. Πράγµατι, το κτήριο αυτό
βρίσκεται στην κυριότητα τράπεζας, η οποία προσπαθεί να το
εκπλειστηριάσει. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι οι άδειες που είχαν δοθεί για την ανέ-
γερση του «Ερασινείου» για τη λειτουργία του ως νοσηλευτικής
µονάδας δεν ισχύουν πλέον και σίγουρα χρειάζονται νέες άδειες
από την αρχή, προκειµένου να γίνει εκµετάλλευση του συγκεκρι-
µένου κτηρίου κατ’ αρχάς. 

Υπάρχουν πολλά ανοιχτά θέµατα. Το συγκεκριµένο οικοδό-
µηµα δεν ανήκει στο Υπουργείο Υγείας. Υπάρχουν εµπόδια τα
οποία καθιστούν προβληµατική ακόµα και την συζήτηση περί
ολοκλήρωσης της συγκεκριµένης δοµής, αφού, όπως σας είπα,
οι άδειες ιδρύσεως δεν ισχύουν πια. 

Ακόµα και αν υποθέσουµε ότι υπήρχε ιδιωτικό ενδιαφέρον -
που φαίνεται ότι υπάρχει- προκειµένου να προχωρήσει η επέν-
δυση και να ανεγερθεί µε νέες άδειες ιδιωτικό θεραπευτήριο, ο
επενδυτής καλείται να σηκώσει στις πλάτες του όλα τα βάρη, οι-
κονοµικά, νοµικά και άλλα διαδικαστικά, έτσι ώστε να µπουν στην
άκρη όλα τα εµπόδια στα οποία αναφέρθηκα. 

Σε αυτή τη φάση το Υπουργείο Υγείας δεν µπορεί να επωµιστεί
τα προαναφερόµενα βάρη προκειµένου να έχει στην κυριότητά
του τη λειτουργία του νοσοκοµείου. 

Θα σας παρακαλούσα να µην συνδέετε το θέµα αυτό, το πλή-
θος των νοσοκοµειακών µονάδων, µε την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας. Όσα νοσοκοµεία και αν έχουµε, οι ανάγκες βεβαίως
αυξάνονται. Αλλά κάποια στιγµή οι δυνάµεις του κάθε συστήµα-
τος, ακόµα και του πιο πλούσιου, του πιο σύγχρονου, είναι πε-
περασµένες. Η αντιµετώπιση της πανδηµίας είναι δυναµική και
απαιτεί ορθολογική αξιοποίηση όλων των διαθέσιµων δυνάµεων
και των δυνάµεων που µπορούµε να έχουµε στη διάθεσή µας. 

Όταν αυτό συµβαίνει, η διαχείριση των πόρων που έχουµε στη
διάθεσή µας, όπως οι κλίνες απλής νοσηλείας, οι κλίνες εντατι-
κής θεραπείας, τα µέσα ατοµικής προστασίας και άλλα, γίνεται
αποδοτική και αποτελεσµατική προς όφελος των πολιτών. Άλλω-
στε, η ουσία είναι µετά το τέλος της πανδηµίας να µείνουν στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας όλες εκείνες οι υποδοµές που έχουµε
αναπτύξει και εκσυγχρονίσει, ώστε να τις αξιοποιήσουµε ακόµα
περαιτέρω. 

Συνοψίζοντας, την ύπαρξη ενός νέου νοσοκοµείου στην ανα-
τολική Αττική πρέπει να τη συζητήσουµε σε σχέση πάντα µε τις
πραγµατικές ανάγκες, όπως αυτές αποτυπώνονται από τον υγει-
ονοµικό χάρτη τον οποίο δουλεύουµε. Είναι ένας χάρτης αποτύ-
πωσης των αναγκών για υπηρεσίες υγείας και όχι απλά ένας
χάρτης όπου τοποθετούµε νοσοκοµειακές δοµές πάνω σ’ αυτόν. 

Δυστυχώς, όµως, δεν µπορούµε να τις συνδέσουµε ευθέως µε
το «Ερασίνειο» Θεραπευτήριο όσο το καθεστώς που το διέπει
συνεχίζει να είναι σε όλα τα επίπεδα προβληµατικό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Απατζίδη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αν µου επιτρέπετε, µε όλο τον σεβασµό στο

πρόσωπό σας, τοποθετηθήκατε επί παντός επιστητού χωρίς
καµία πολιτική ουσία. Προεκλογικά λέγατε άλλα. Αυτήν τη στιγµή
λέτε άλλα. 

Θα µιλήσω, όµως, µε δεδοµένα. Κατ’ αρχάς, µε τις ΜΕΘ να γε-
µίζουν, καθώς το ποσοστό κάλυψης των κλινών ΜΕΘ COVID-19
ξεπερνά το 90% στην Αττική -σωστά, κύριε Υπουργέ;- µε τις κα-
θυστερήσεις στη διαδικασία των εµβολιασµών να συνεχίζονται,
όχι µόνο σε ό,τι αφορά τις παραλαβές εµβολίων, αλλά και από
πλευράς οργάνωσης και διεκπεραίωσης των εµβολιασµών που
αφορούν την Κυβέρνηση, µε τις µεταλλάξεις να απελαύνουν αυ-
ξάνοντας τις πιθανότητες η πανδηµία του κορωνοϊού να µη συ-
νεχίσει να µας ταλαιπωρεί για λίγο καιρό, όπως είπατε, αλλά για
αρκετό καιρό ακόµη, θα πρέπει να εξετάσουµε σοβαρά τα δεδο-
µένα που έχουµε µπροστά µας αναφορικά µε το «Ερασίνειο» και
την ανατολική Αττική. 

Πρώτον, έχουµε ανεκµετάλλευτη και ανολοκλήρωτη τη µεγα-

λύτερη επένδυση στον τοµέα υγείας στην Ελλάδα για τον εικο-
στό πρώτο αιώνα. Δεν το λέω εγώ. Το λένε τα δεδοµένα και τα
νούµερα. Το «Ερασίνειο»  φιλοδοξούσε να αποτελέσει το µονα-
δικό νοσοκοµείο στη Νοτιοανατολική Ευρώπη που θα εξειδικευό-
ταν σε θέµατα πρόληψης, διάγνωσης και θεραπείας
νεοπλασµατικών ασθενειών. Ταυτόχρονα, όµως, θα εξυπηρε-
τούσε και την τοπική κοινωνία, παρέχοντας όλο το φάσµα της
πρωτοβάθµιας περίθαλψης και των υπηρεσιών ενός γενικού νο-
σοκοµείου. 

Δεύτερον, έχουµε την τρίτη µεγαλύτερη περιφερειακή ενό-
τητα της χώρας µε περισσότερους από µισό εκατοµµύριο κατοί-
κους, πεντακόσιους εξήντα χιλιάδες συγκεκριµένα, σύµφωνα µε
την απογραφή του 2011. Ολόκληρη η περιοχή της ανατολικής
Αττικής δεν έχει κανένα γενικό νοσοκοµείο, παρά το γεγονός ότι
είναι η µεγαλύτερη σε πληθυσµό µετά από τα πολεοδοµικά συγ-
κροτήµατα Αθηνών και Θεσσαλονίκης. Το «Ασκληπιείο» που µου
είπατε, πέραν της παλαιότητας των κτηριακών του εγκαταστά-
σεων και των ελλείψεων σε σύγχρονο ιατρικό εξοπλισµό, δεν
µπορεί να καλύψει τους ανθρώπους που βρίσκονται στις Αχαρ-
νές. Νοµίζω ότι το καταλαβαίνετε αυτό.

Τρίτον, εκτός από τοπικούς, τουριστικούς πόλους, όπως το
Ζούµπερι, η ανατολική Αττική διαθέτει τρεις ακόµη σηµαντικές
πηγές ανάπτυξης. Το µεγαλύτερο αεροδρόµιο της χώρας στα
Σπάτα, τα λιµάνια του Λαυρίου, της Ραφήνας βρίσκονται εντός
των ορίων της. Η παρουσία ενός νοσοκοµείου σαν το «Ερασί-
νειο» σε κοντινή απόσταση όπως το Κορωπί θα µπορούσε να
αποτελέσει έναν πρόσθετο αναπτυξιακό πόλο, λειτουργώντας
ως προορισµός ιατρικού τουρισµού, δηλαδή πέρα από όλα αυτά
που σας είπα προηγουµένως.

Από υγειονοµική σκοπιά, το νοσοκοµείο είναι δυναµικότητας
διακοσίων δέκα κλινών και µπορεί µε εργασίες σχετικά χαµηλού
κόστους και σε συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας να συνει-
σφέρει άµεσα στην παροχή υπηρεσιών πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας φροντίδας υγείας και περίθαλψης και στην
ανάπτυξη σύγχρονων υπηρεσιών υγείας και κοινών προγραµµά-
των υγείας και πρόληψης, σε συνεργασία µε την τοπική αυτοδι-
οίκηση. 

Ταυτόχρονα, το «Ερασίνειο» θα µπορούσε να αποσυµφορήσει
νοσοκοµεία της Αθήνας, αποτελώντας παράλληλα µία ολοκλη-
ρωµένη νοσοκοµειακή υποδοµή για τους κατοίκους ολόκληρης
της περιοχής. Παρ’ όλα αυτά, όποιος περνά από τη Λεωφόρο
Βάρης - Κορωπίου αντικρίζει ένα κτηριακό συγκρότηµα πενήντα
ένα χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων το οποίο παραµένει στα αζή-
τητα, ως θύµα της µνηµονιακής λαίλαπας που υπογράψατε
εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Είναι δείγµα της αδιαφορίας της
Κυβέρνησης, η οποία δεν έχει στις προτεραιότητές της το ενδε-
χόµενο αξιοποίησής του προς όφελος των πολιτών της ανατολι-
κής Αττικής. Να µην επαναλαµβάνοµαι για το πώς είναι.  

Αν ο χώρος περιέλθει τελικά στα χέρια ιδιώτη θα χαθεί µια ευ-
καιρία µε στρατηγική σηµασία για το κράτος στους τοµείς της
υγείας και της οικονοµίας. Τρόποι επαναχρηµατοδότησης, διοί-
κησης και λειτουργίας του νοσοκοµείου µπορούν να βρεθούν.
Αυτό που λείπει είναι η αποφασιστικότητα, κύριε Υπουργέ, η βού-
ληση της πολιτείας, η δική σας δηλαδή, να προχωρήσει στην
υλοποίηση δεσµεύσεων και υποσχέσεων που κατά καιρούς προ-
εκλογικά δίνατε κι εσείς και ο ΣΥΡΙΖΑ. Υπάρχει τεράστια ανάγκη
για τη δηµιουργία ενός νέου νοσοκοµείου στην Ανατολική Αττική
και η ανάγκη αυτή θα πρέπει να καταστεί προτεραιότητα για
εσάς στην Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας):  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Απατζίδη, θα επαναλάβω για ακόµη µία φορά ότι κακώς

συνδέετε τη διαχείριση της πανδηµίας µε το «Ερασίνειο» Θερα-
πευτήριο. 

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά το «Ασκληπιείο» της Βούλας, οι
δοµές όλων των νοσοκοµείων της χώρας είναι πεπαλαιωµένες,
αλλά έχει γίνει και συνεχίζεται να γίνεται προσπάθεια εκσυγχρο-
νισµού των υποδοµών του. Επισκεφθείτε το «Ασκληπιείο» της
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Βούλας να δείτε πόσο έχουν εκσυγχρονιστεί οι υποδοµές του
και οι κτηριακές υποδοµές του, κυρίως από χρήµατα που προ-
έρχονται από δωρεές.

Θα επαναλάβω για µία ακόµη φορά ότι δεν είναι κτηριακό το
θέµα πού θα τοποθετήσουµε ένα κτήριο. Σας είπα να το συζητή-
σουµε το θέµα για νοσοκοµείο στην ανατολική Αττική, αλλά στο
πλαίσιο ενός συνολικού χάρτη που θα περιλαµβάνει, θα αποτυ-
πώνει τις ανάγκες σε υπηρεσίες υγείας. Έχουν αλλάξει τα δεδο-
µένα τα τελευταία χρόνια. Σας είπα, έχουµε την Αττική Οδό.
Έχουµε σε πολύ λίγο χρονικό διάστηµα πρόσβαση στις µεγάλες
νοσοκοµειακές δοµές της Αττικής. 

Αναφερθήκατε στις Αχαρνές. Έχετε µετρήσει πόσο χρόνο
χρειάζεται κάποιος από τις Αχαρνές να µεταβεί στο Γενικό Νο-
σοκοµείο Κηφισιάς στους «Αγίους Αναργύρους»; Λιγότερο από
δέκα λεπτά. Υπάρχει δοµή εκεί πέρα.

Τέλος, θα πω µία ακόµη κουβέντα για το «Ερασίνειο». Πολύ
ωραία αυτά που είπατε για να αναπτυχθεί και ο τουρισµός υγείας
και όλες οι άλλες υποδοµές και να έρθει κόσµος από το εξωτε-
ρικό, να έρθει συνάλλαγµα, να αναπτυχθούν οι νέες υπηρεσίες
τόσο σε πρωτοβάθµιο επίπεδο όσο και για τη διαχείριση συγκε-
κριµένων περιστατικών όπως είναι τα ογκολογικά, ακόµη και υπη-
ρεσίες αποκατάστασης. Μακάρι να τελεσφορήσουν οι
προσπάθειες που γίνονται από επενδυτές προκειµένου να µπο-
ρέσουν να συνεχίσουν αυτή την επένδυση, η οποία –επαναλαµ-
βάνω- θα πρέπει να ξεκινήσει ουσιαστικά από την αρχή, διότι οι
άδειες οι οποίες είχαν εκδοθεί για την ανέγερση του συγκροτή-
µατος αυτού δεν ισχύουν πλέον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 426/14-2-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας και εµβολιασµός».

Τον λόγο έχει ο κ. Πουλάς για την πρωτολογία του.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι αναµφισβήτητο γεγονός ότι µια ισχυρή

και αξιόπιστη δηµόσια υγεία πρέπει να στηρίζεται σε µια οργα-
νωµένη και επαρκώς στελεχωµένη πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας. Η αναγκαιότητα ήρθε ακόµα πιο έντονα στην επιφάνεια
λόγω της πανδηµίας του COVID-19 αναφορικά µε την αναχαίτιση
του ιού, του ελέγχου και τη διαχείριση των ύποπτων κρουσµάτων
σε πρώτο επίπεδο, καθώς και της διενέργειας του εµβολιασµού. 

Δυστυχώς, όµως, η πραγµατικότητα στη χώρα µας είναι τε-
λείως διαφορετική, καθώς µέχρι σήµερα η Κυβέρνηση δεν έχει
πράξει απολύτως τίποτα στην κατεύθυνση της ουσιαστικής ενί-
σχυσης των δοµών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας µε προσω-
πικό και υποδοµές, προκειµένου να αναλάβουν συγκροτηµένα τη
διαχείριση των περιστατικών COVID και µη COVID προνοσοκο-
µειακά και να διαδραµατίσουν πρωταγωνιστικό ρόλο στη διαδι-
κασία του εµβολιασµού κατά του COVID-19.

Ειδικότερα στο θέµα του εµβολιασµού κατά του COVID-19, ο
κυβερνητικός σχεδιασµός θα µπορούσε να εµπλέξει πολύ πιο
ενεργά τα κέντρα υγείας της περιφέρειας, όπως άλλωστε είχε
εξ αρχής εξαγγείλει η Κυβέρνηση. Με αυτόν τον τρόπο θα απο-
φεύγονταν τα συχνά φαινόµενα σύγχυσης και ταλαιπωρίας
στους ηλικιωµένους συµπολίτες µας, οι οποίοι σε πολλές περι-
πτώσεις κλήθηκαν και καλούνται να διανύσουν πολλά χιλιόµετρα,
ακόµη και θαλάσσια µίλια, προκειµένου να εµβολιαστούν.

Δεδοµένου ότι ο αγώνας για τον περιορισµό της πανδηµίας
απαιτεί άµεσα ένα οργανωµένο σχέδιο πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας και δεδοµένου ότι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας θα
πρέπει να εµπλακεί ενεργά και πιο εντατικά στη διαδικασία του
εµβολιασµού κατά του COVID-19, σας ερωτώ κύριε Υπουργέ:
Πότε επιτέλους θα εµπλακούν πλήρως οι δοµές πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας στη διαδικασία του εµβολιασµού, προκειµένου
να σταµατήσει η ταλαιπωρία και η σύγχυση των πολιτών; Προτί-
θεστε νοµοθετικά να ρυθµίσετε το πεδίο της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, ώστε να ανταποκριθεί αποτελεσµατικά στο
σηµαντικό έργο της δηµόσιας υγείας που καλείται να αναλάβει
ιδίως τον καιρό της πανδηµίας;

Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Πουλά.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πουλά, αναφέρετε στην ερώτησή σας ότι δεν αξιοποι-

ήθηκε η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας στο πλαίσιο της αντιµε-
τώπισης της πανδηµίας. Δεν έχετε δίκιο. Η πραγµατικότητα είναι
εντελώς διαφορετική. Από το πρώτο κιόλας κύµα της πανδηµίας
εντάξαµε τα κέντρα υγείας αρχικά στα µεγάλα αστικά κέντρα στη
διαδικασία της υποδοχής, διαχείρισης και διαλογής των υπόπτων
και επιβεβαιωµένων κρουσµάτων κορωνοϊού, προσπαθώντας
έτσι να αποσυµφορήσουµε τα νοσοκοµεία τα οποία σήκωσαν και
συνεχίζουν να σηκώνουν το µεγάλο βάρος της νοσηλείας ασθε-
νών µε κορωνοϊό. 

Αξίζει να αναφέρω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα, το Κέντρο
Υγείας στη Λεωφόρο Αλεξάνδρας, που ήταν από τα πρώτα που
µπήκαν στη µάχη κατά του κορωνοϊού και διαχειρίστηκε -και συ-
νεχίζει να το κάνει- µεγάλο αριθµό ύποπτων και επιβεβαιωµένων
περιστατικών σε καθηµερινό επίπεδο, εξυπηρετώντας τις ανάγ-
κες των πολιτών και αποσυµφορίζοντας τις δοµές δευτεροβάθ-
µιας φροντίδας. 

Να σηµειωθεί ότι όλη αυτή η διαχείριση πραγµατοποιείται πα-
ράλληλα και ταυτόχρονα µε την κανονική λειτουργία των κέν-
τρων υγείας και την εξυπηρέτηση των πολιτών σε εξετάσεις και
ραντεβού που έχουν να κάνουν µε την παροχή για υπηρεσίες
υγείας που δεν σχετίζονται µε τον κορωνοϊό.

Και φυσικά πρέπει να αναβαθµιστούν οι παρεχόµενες υπηρε-
σίες υγείας σε επίπεδο πρωτοβάθµιας, θα συµφωνήσω µαζί σας,
µε περαιτέρω ενίσχυση σε προσωπικό, συντήρηση και εκσυγχρο-
νισµό των κτηριακών υποδοµών, ανανέωση του εξοπλισµού, κί-
νητρα στους ιατρούς για τη στελέχωση των κέντρων υγείας. Τα
γνωρίζουµε και έχουµε την πρόθεση να τα κάνουµε πράξη. 

Η διαχείριση της πανδηµίας, όµως, τους τελευταίους µήνες
µάς ανάγκασε να έχουµε στρέψει την προσοχή µας προς τον κο-
ρωνοϊό, χωρίς να έχουµε αφήσει πίσω την προσπάθειά µας έτσι
ώστε να ολοκληρώσουµε ένα θεσµικό πλαίσιο καινούργιο για την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας στη χώρα µας. Και τρανή από-
δειξη των προθέσεών µας είναι τόσο η σύσταση της γενικής
γραµµατείας πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας όσο και η υλοποί-
ηση του εµβολιασµού του πληθυσµού µε επιχειρησιακό βραχίονα
την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να σταθώ στον εµβολιασµό, γιατί
κάνετε σχετική αναφορά στην ερώτησή σας. Το έχουµε πει. Το
σύνολο των εµβολιαστικών γραµµών οι οποίες θα αναπτυχθούν
στην επικράτεια θα ξεπεράσει τις χίλιες. Και η ανάπτυξη αυτή -
ιατρός είστε, το γνωρίζετε πολύ καλά- είναι σταδιακή και γίνεται
µε συγκεκριµένη λογική. Μεγαλύτερες ποσότητες εµβολίων πα-
ραλαµβάνουµε, περισσότερες εµβολιαστικές γραµµές θα ανοί-
γουµε, προκειµένου και να µη χαθούν οι δόσεις εµβολίων και
βεβαίως να εξυπηρετήσουµε το σύνολο του πληθυσµού.

Η υλοποίηση της προτεραιοποίησης για τον εµβολιασµό µε-
γαλύτερων σε αριθµό οµάδων του πληθυσµού συνεπάγεται επί-
σης την ανάγκη ύπαρξης περισσότερων εµβολιαστικών κέντρων.
Επαναλαµβάνω ότι όλα τα εµβολιαστικά κέντρα που έχουν σχε-
διαστεί να ανοίξουν στην επικράτεια ανοίγουν σταδιακά και θα
βρίσκονται σε πλήρη ανάπτυξη τους επόµενους µήνες και κυρίως
για να µην χάσουµε ούτε µία δόση εµβολίου, αλλά και για να εξυ-
πηρετήσουµε γρήγορα τους συµπολίτες µας και να µπορέσουµε
σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, έως τις αρχές του καλοκαιριού,
να έχουµε καταφέρει να εµβολιάσουµε το κρίσιµο αυτό ποσοστό
του πληθυσµού που θα µας δώσει τη δυνατότητα να «χτίσουµε»
το αναγκαίο και απαραίτητο τείχος ανοσίας.

Κύριε Πουλά, επαναλαµβάνω συνοψίζοντας ότι η επεξεργασία
των νοµοθετικών αλλαγών που απαιτούνται για την αναδιοργά-
νωση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας βρίσκεται σε εξέλιξη.
Η διαχείριση της πανδηµίας, όπως και η υλοποίηση του εµβολια-
σµού των πολιτών, πραγµατοποιούνται σε παράλληλο και ανε-
ξάρτητο επίπεδο. Αναδεικνύεται επί του πρακτέου η
επιχειρησιακή ετοιµότητα της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
να ανταποκριθεί µε τη βοήθεια βεβαίως από εµάς και τις ανα-
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γκαίες αλλαγές που χρειάζεται, όπως είναι η ενίσχυση σε επικου-
ρικό προσωπικό, η νοµοθέτηση της υπερωριακής απασχόλησης
του προσωπικού στους εµβολιασµούς και άλλες παρόµοιες ενέρ-
γειες.

Είµαι βέβαιος ότι πολύ σύντοµα θα µπορέσουµε στην Αίθουσα
αυτή να συζητήσουµε τις αλλαγές που χρειάζεται η πρωτοβάθ-
µια φροντίδα υγείας, έτσι ώστε πραγµατικά να αποκτήσει επιτέ-
λους η χώρα µας ένα ολοκληρωµένο σύστηµα πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας που θα καλύπτει τις ανάγκες όλων των πολι-
τών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πουλά, έχετε

τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα και απ’ ό,τι κατάλαβα ετοιµάζεστε

να φέρετε νοµοσχέδιο για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.
Εύχοµαι µε το καλό να έρθει για να κουβεντιάσουµε πάρα πολλά
σοβαρά θέµατα που υπάρχουν.

Αυτό που όµως έχει για εµάς καθοριστική σηµασία είναι ότι η
συµβολή της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας στην αντιµετώ-
πιση της πανδηµίας και στη διενέργεια των εµβολιασµών βοηθάει
στην αποσυµφόρηση των νοσοκοµείων από τη διενέργεια και των
εµβολίων, αλλά και τα νοσοκοµεία δεν θα πρέπει να κάνουν τεστ.

Δυστυχώς, όµως, µε λύπη διαπιστώνουµε ότι η Κυβέρνηση
έχει κάνει ελάχιστες ενέργειες προς αυτήν την κατεύθυνση.
Έχετε ενεργοποιήσει πολύ λίγα εµβολιαστικά κέντρα στη χώρα.
Και αυτό αποδεικνύεται από πλήθος διαµαρτυριών που έρχονται
από διάφορα µέρη της χώρας για την απίστευτη ταλαιπωρία ηλι-
κιωµένων συνανθρώπων µας, οι οποίοι καλούνται να διανύσουν
πολλά χιλιόµετρα για να βρεθούν στο πλησιέστερο εµβολιαστικό
κέντρο που έχει υποδείξει η ηλεκτρονική πλατφόρµα. 

Να σας δώσω ορισµένα παραδείγµατα. Στην Αργολίδα, στο
Κέντρο Υγείας Κρανιδίου, λειτουργεί εµβολιαστικό κέντρο µόνο
για τους εξήντα έως εξήντα τεσσάρων ετών. Για να εµβολια-
στούν οι ευάλωτες οµάδες οι οποίες είναι ηλικιακά από ογδόντα
πέντε και άνω και από ογδόντα και άνω, αναγκάζονται να πάνε
είτε απέναντι στις Σπέτσες, είτε στο Άργος, είτε στο Ναύπλιο. 

Γνωρίζετε, επίσης, ότι υπάρχει ταλαιπωρία στη Θεσσαλονίκη.
Συγκεκριµένα, στο Δήµο Νεάπολης Συκεών έχουν δηµιουργηθεί
µόλις δύο εµβολιαστικά κέντρα σε χώρους, µάλιστα, που δεν
πληρούν και τις απαιτούµενες αυξηµένες ανάγκες για τη διενέρ-
γεια µεγάλου αριθµού εµβολίων ηµερησίως, τη στιγµή που σε
αυτά τα εµβολιαστικά κέντρα αποστέλλονται και εκατοντάδες
πολίτες από όλη τη Θεσσαλονίκη. 

Στην Κάλυµνο καλούνται οι ηλικιωµένοι συµπολίτες µας να µε-
ταβούν στη Ρόδο για να εµβολιαστούν. 

Στην Κέρκυρα των εκατόν είκοσι χιλιάδων κατοίκων και του τε-
ράστιου και άσχηµου οδικού δικτύου λειτουργούν µόλις δύο εµ-
βολιαστικά κέντρα που βρίσκονται στο κέντρο του νησιού, χωρίς
να υπάρχει µέριµνα και σχεδιασµός για την ενεργοποίηση περισ-
σότερων εµβολιαστικών κέντρων στον βορρά και στον νότο του
νησιού. 

Αυτά τα παραδείγµατα που σας δίνω είναι λίγα. Θα µπορούσα
να αναφέρω και άλλα.

Στο σηµείο, όµως, αυτό θα ήθελα να σας ρωτήσω και κάτι
ακόµα. Τι γίνεται µε αυτές τις εκατό Κινητές Μονάδες Υγείας του
ΕΟΔΥ, που υποτίθεται ότι δραστηριοποιούνται στο κοµµάτι του
εµβολιασµού; Έχουν ενεργοποιηθεί; Πόσους εµβολιασµούς
έχουν πραγµατοποιήσει µέχρι σήµερα;

Επίσης, σκέφτεστε, κύριε Υπουργέ, να αντιµετωπίσετε το θέµα
αυτών που εµβολιάζονται κατά παρέκκλιση της λίστας; Για πα-
ράδειγµα, στην Κέρκυρα διατάχθηκε ΕΔΕ για γιατρό που έκανε
εµβόλια κατά παρέκκλιση της σειράς προτεραιότητας. Το ίδιο
φαινόµενο παρατηρήθηκε και σε γηροκοµείο στον Βόλο. Σήµερα
περίσσεψαν δόσεις εµβολίων, οι οποίες στη συνέχεια δόθηκαν
σε ανθρώπους που δεν ανήκαν στις οµάδες προτεραιότητας.
Πληθαίνουν µέρα µε την ηµέρα παρόµοιες καταγγελίες. Τι σκο-
πεύετε να κάνετε για αυτό; Αλίµονο εάν φτάσουµε στο σηµείο
να χρησιµοποιείται ο εµβολιασµός για µικροπολιτικά οφέλη. 

Ακούσαµε τον Γενικό Γραµµατέα της Πρωτοβάθµιας, τον κ.
Θεµιστοκλέους, στις 2 Φλεβάρη, στην ενηµέρωση για την πορεία

του εµβολιασµού στη χώρα µας να λέει ότι θα προσληφθούν πε-
ρισσότερα από χίλια άτοµα για να βοηθήσουν το έργο του εµβο-
λιασµού και ότι µέχρι σήµερα έχουν προσληφθεί πεντακόσια
άτοµα αποκλειστικά για το έργο του εµβολιασµού. Ποιες ειδικό-
τητες έχουν προσληφθεί; Ποια είναι η διαδικασία που προσλή-
φθηκαν; Σε ποιες δοµές έχουν κατανεµηθεί και απασχολούνται;
Πότε θα ολοκληρωθεί η πρόσληψη των επόµενων πεντακοσίων
για να λειτουργήσουν περισσότερα εµβολιαστικά κέντρα; 

Τελειώνοντας, θα πω το εξής: Κύριε Υπουργέ, κατανοούµε ότι
το έργο του εµβολιασµού είναι δύσκολο και πολύπλοκο. Ο ελλι-
πής, όµως, σχεδιασµός καθιστά ακόµα πιο δύσκολο και πολύ-
πλοκο για τους πολίτες της χώρας τον εµβολιασµό. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πουλά, θα επαναλάβω -και είµαι βέβαιος ότι εσείς αντι-

λαµβάνεστε περισσότερο τον σχεδιασµό που έχει γίνει για τον
εµβολιασµό του πληθυσµού, επειδή είστε και γιατρός- το εξής:
Είπαµε ότι υπάρχει ένα σχέδιο για την ανάπτυξη όλων των εµβο-
λιαστικών κέντρων, τα οποία είχαµε ανακοινώσει στην αρχή των
εµβολιασµών. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει
από τη µία µέρα στην άλλη, γιατί τα εµβόλια έρχονται σταδιακά.
Και γνωρίζουµε όλοι ότι το προηγούµενο χρονικό διάστηµα οι
ποσότητες που είχαµε στη διάθεσή µας ήταν λιγότερες σε σχέση
µε αυτές που έρχονται αυτήν την περίοδο και θα έρθουν και τους
επόµενους µήνες. Τι να κάνουµε, δηλαδή; Να ανοίξουµε τα κέν-
τρα υγείας χωρίς εµβόλια, να πηγαίνει ο κόσµος και να µην έχει
εµβόλια να κάνει ή να ανοίξουµε κέντρα υγείας µε λίγα εµβόλια
και να ταλαιπωρήσουµε τους συµπολίτες µας όταν πρέπει να κά-
νουν εµβόλιο; 

Σε κάθε περίπτωση -το έχουµε πει- έχουµε εξασφαλίσει δόσεις
για το σύνολο του πληθυσµού. Όλοι οι συµπολίτες µας που επι-
θυµούν να κάνουν το εµβόλιο θα το κάνουν και υπάρχει συγκε-
κριµένη χρονική σειρά που αυτό το εµβόλιο θα γίνεται.

Αναφερθήκατε στην αποσυµφόρηση των νοσοκοµείων µε τη
βοήθεια της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Αυτό κάναµε από
την αρχή της πανδηµίας.

Και µην ξεχνάµε ότι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας δεν είναι
µόνο τα κέντρα υγείας, είναι και όλες οι δοµές και όλοι οι γιατροί
-και του ιδιωτικού τοµέα-οι φαρµακοποιοί, οι φυσιοθεραπευτές,
οι οδοντίατροι, οι συµβεβληµένοι γιατροί µε τον ΕΟΠΥΥ, που συ-
νέχισαν και συνεχίζουν να παρέχουν υπηρεσίες υγείας σε όλους
τους συµπολίτες µας. 

Κάναµε επίσης και τεστ, που είπατε, στην πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας, ακριβώς για να µπορέσουµε και να αξιολογούµε σε
επίπεδο πρωτοβάθµιας τα περιστατικά και αν χρειαστεί, να δια-
κοµίζονται στα νοσοκοµεία και δεύτερον, για να αποσυµφορή-
σουµε τα νοσοκοµεία. Σε πολλές περιπτώσεις ο αριθµός των
τεστ που έχουν γίνει στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας ξε-
περνά το 50% του συνόλου των τεστ που έχουν γίνει σε κέντρα
υγείας και σε νοσοκοµεία σε συγκεκριµένες περιοχές. 

Και τα τεστ αυτά, οι διαγνωστικοί έλεγχοι συνεχίζονται και µε
τις ΚΟΜΥ. Δεν είναι µόνο τα κέντρα υγείας. Είναι και οι κινητές
µονάδες και τα σταθερά σηµεία του ΕΟΔΥ όπου διεξάγονται δια-
γνωστικοί έλεγχοι.

Μιλήσατε, επίσης, για τις ΚΟΜΥ του ΕΟΔΥ και τις µονάδες
φροντίδας ηλικιωµένων. Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι αυτές οι κι-
νητές µονάδες έχουν αναλάβει τον εµβολιασµό των συµπολιτών
µας που είναι σε µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων. Άρα οι ΚΟΜΥ
είναι εδώ και στον επιχειρησιακό σχεδιασµό που έχουµε για τον
εµβολιασµό του πληθυσµού, προκειµένου να κάνουν εµβόλια
στις µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά τις καταγγελίες στις οποίες αναφέρεστε,
έχουµε πει ότι δεν θα ανεχτούµε παρέκκλιση από τους κανόνες,
οι οποίοι ισχύουν. Όλες οι καταγγελίες εξετάζονται από τα αρ-
µόδια όργανα, την Αρχή Διαφάνειας και όποιο άλλο όργανο είναι
αρµόδιο. Λαµβάνονται τα απαραίτητα µέτρα και βεβαίως επιβάλ-
λονται οι κυρώσεις, όπως έχει συµβεί, εφόσον παρατηρηθούν τέ-
τοια φαινόµενα.
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Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 432/15-2-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προβλήµατα εξαιτίας της υποστελέ-
χωσης του Παθολογοανατοµικού Εργαστηρίου του Νοσοκοµείου
«Άγιος Σάββας»».

Κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα µου

επιτρέψετε να βγάλω τη µάσκα. Είµαστε λίγοι εδώ µέσα. Οι απο-
στάσεις είναι πολύ µεγάλες. 

Και σας εξηγώ ότι τη βγάζω, κύριε Υπουργέ, για τη δύσπνοια
που µου προξενεί η ερώτηση που έχω να σας κάνω. Ειλικρινά,
σας το λέω. Με πνίγει που θα σας την κάνω. Δεν ήθελα να την
κάνω. Δεν το διανοούµαι ότι έπρεπε να κάνω εγώ τέτοια ερώτηση
σήµερα.

Έχω στα χέρια µου και σας έχω ακούσει να το λέτε στους προ-
ηγούµενους. Το έχετε πει χιλιάδες φορές. Τρανή απόδειξη των
προθέσεών σας! Η πρώτη επιστολή σάς ήρθε 18 Νοεµβρίου
2019, η δεύτερη στις 14 του Γενάρη. Σας έχουν έρθει µία, δυο,
τρεις, τέσσερις, πέντε, έξι, επτά µέσα στο 2020 και δύο στο 2021.
Για ποιο πράγµα; Για την υποστελέχωση του παθολογοανατοµι-
κού εργαστηρίου του µεγαλύτερου ογκολογικού αντικαρκινικού
νοσοκοµείου στη χώρα, το πασίγνωστου σε όλους «Άγιος Σάβ-
βας». Μόλις ακούσεις για καρκίνο στην Ελλάδα, το µυαλό σου
πάει κατευθείαν στον «Άγιο Σάββα». 

Έχουµε απαντήσεις ιστολογικών εξετάσεων οι οποίες καθυ-
στερούν δύο µήνες minimum και απειλείται ήδη να γίνει µεγαλύ-
τερο το διάστηµα. Ειδικά η συσσώρευση και τα τεράστια
προβλήµατα των καθυστερήσεων στην επεξεργασία των χει-
ρουργικών παρασκευασµάτων ξεπερνάει τη φαντασία. Η υπο-
στελέχωση είναι δραµατική. Δεν µπορείτε να πείτε ούτε ότι έχετε
προσλάβει γιατρούς ούτε έχετε προκηρύξει θέσεις ούτε ότι θα
το λύσετε. Δεν σηκώνει «µακροπρόθεσµα» εδώ.

Στον «Άγιο Σάββα» είναι τέτοιες οι ελλείψεις αυτήν τη στιγµή,
ειδικά στο παθολογοανατοµικό –ειλικρινά σας το λέω- όπως και
στα υπόλοιπα τµήµατα, που εγώ τη λυπήθηκα τη γυναίκα που το
υπογράφει και που αναγκάστηκε να καταφύγει στον νοµικό σύµ-
βουλο του Ιατρικού Συλλόγου για να µπορέσετε να την ακού-
σετε. 

Υπάρχουν τρεις µήνες καθυστέρηση για να έρθεις σε επαφή
µε γιατρό στον «Άγιο Σάββα» συν δύο µήνες για να πάρεις το
αποτέλεσµα των ιστολογικών εξετάσεων. Για καρκίνο µιλάµε!
Φωνάζει το ΚΚΕ από την πρώτη  µέρα. Μετατρέψατε τη χώρα σε
µια χώρα… Μπορεί να συµβαίνει και αλλού. Δεν µας ενδιαφέρει
εµάς αν συµβαίνει και αλλού. Εδώ εµείς απαιτούµε να µη συµ-
βαίνει.  Μιλάµε για νόσο µία, για νοσοκοµεία µόνο για µία νόσο. 

Έχουµε 80% κατάργηση των χειρουργείων, σε συντριπτικό πο-
σοστό. Από το τµήµα έφυγαν και πρόκειται να φύγουν το αµέσως
επόµενο διάστηµα τέσσερις επικουρικοί γιατροί. Η επιστηµονική
υπεύθυνη, διευθύντρια του τµήµατος, λέει ότι µε βάση αυτούς
τους τέσσερις που έφυγαν και φεύγουν τώρα που µιλάµε,
έβγαινε το 50% της δουλειάς, της ήδη καθυστερούµενης να βγαί-
νει δουλειάς!

Ξέρετε τι είναι για έναν ογκολόγο να παραλαµβάνει έναν
ασθενή, να πρέπει να του δώσει θεραπεία σε έναν µήνα και ο ογ-
κολόγος να µην µπορεί να κάνει τίποτα γιατί δεν έχει το αποτέ-
λεσµα των εξετάσεων; Σε ολόκληρο το τµήµα ολόκληρου του
«Αγίου Σάββα» -µιλάµε για πάνω από δεκαοκτώ χιλιάδες παρα-
σκευάσµατα- µήνες τώρα, µέσα σε ολόκληρο το 2020, κρατού-
σαν παρασκευάσµατα παραπάνω από όσο πρέπει στη φορµόλη. 

Η τελευταία προσέγγιση που είχαν στην κινητοποίηση που
έγινε, ήταν «πάρτε τα και πηγαίνετέ τα έξω από το νοσοκοµείο,
σε άλλα εργαστήρια» κάτω από αυτές τις «κοβιντένιες» συνθή-
κες, για τις οποίες κουβεντιάζουµε όλοι.

Όλος ο «Άγιος Σάββας» λοιπόν και το παθολογοανατοµικό θα
λειτουργεί µε τρεις µόνιµους γιατρούς και έναν επικουρικό. Πείτε
µου: Τι να κάνουν αυτοί οι άνθρωποι; Πώς θα τη βγάλουν πέρα
αυτήν τη δουλειά; 

Η ανησυχία είναι κάτι παραπάνω από έκδηλη. Τι να σας πω;
Θέλετε να σας πω και άλλα; Αν θέλετε να σας πω και άλλα, θα
σας πω µια βόµβα, τώρα που είστε στην τηλεκπαίδευση, τώρα
που ο εργαζόµενος κόσµος είναι στηµένος µπροστά στις οθόνες,
τώρα που και τα παιδιά στήθηκαν µπροστά στις οθόνες. Μια και
σας µιλώ για τον «Άγιο Σάββα», θα σας πω µια κουβέντα για τον
καρκίνο και την λέω υπεύθυνα και σας παρακαλώ και σας προ-
καλώ να πάτε να την εξετάσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Υπάρχει –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- αύ-
ξηση 137% στον καρκίνο των παιδιών κάτω των δεκαπέντε ετών
στο Νοσοκοµείο Παίδων της Αττικής και είναι καρκίνοι στο κε-
φάλι στην πλειονότητά τους. 

Πρέπει να αρχίσουµε να βλέπουµε τις επιπτώσεις και το πώς
εµφανίζονται. Και εκεί πρέπει να γίνουν θαύµατα για να µπορέ-
σουν τα παιδιά να µπουν στα χειρουργεία έγκαιρα –ακόµα και αν
είναι καλοήθεις οι όγκοι, γιατί είναι παιδιά- διότι λείπουν οι αναι-
σθησιολόγοι. 

Το αναφέρω έτσι ως δείγµα του τι είναι απαραίτητο να γίνει
εδώ και τώρα! Δεν υπάρχει περιθώριο για µακροπρόθεσµα! Δη-
λαδή πρέπει το παθολογοανατοµικό να το γεµίσετε τώρα στον
«Άγιο Σάββα»! Τώρα, όµως!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία Κανέλλη, θα σας καθησυχάσω, για να µπορέσετε να φο-
ρέσετε και µε ευκολία τη µάσκα σας, για τα όσα συµβαίνουν στον
«Άγιο Σάββα». 

Πράγµατι, αυτή είναι η κατάσταση και θα µπω στην ουσία, γιατί
γνωρίζετε σίγουρα –για να κάνετε την ερώτηση αυτή- ότι έξι είναι
οι οργανικές θέσεις στο νοσοκοµείο. Υπηρετούσε και υπηρετεί
ακόµη επικουρικό προσωπικό, το οποίο έχει προσληφθεί σε µό-
νιµες θέσεις σε άλλα νοσοκοµεία –άρα θα αποχωρήσει σε σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα- προκειµένου οι γιατροί να πάρουν τις
µόνιµες θέσεις τους. 

Υπάρχουν δύο άτοµα αυτήν τη στιγµή και άλλες δύο θέσεις
έχουν προκηρυχθεί και βαίνουν προς ολοκλήρωση. Όµως και
στην περίπτωση ακόµα που ήταν καλυµµένες όλες οι οργανικές
θέσεις, δεν πρέπει η επιχειρηµατολογία µας και η κουβέντα να
εξαντλείται στο πόσες είναι οι καλυµµένες θέσεις, γιατί µπορεί
και να ήταν, αλλά είναι τόσο αυξηµένες οι ανάγκες που πραγµα-
τικά ακόµα και το σύνολο των κενών οργανικών θέσεων να είχαµε
καλύψει, να µην επαρκούσαν οι θέσεις αυτές. Και µάλιστα
υπήρξε και ενέργεια από τη διοίκηση του νοσοκοµείου, έτσι ώστε
να καλυφθούν οι ανάγκες του παθολογοανατοµικού τµήµατος µε
επικουρικό προσωπικό, αλλά αυτό δεν κατέστη δυνατό γιατί δεν
υπήρχαν οι γιατροί στη λίστα. 

Τι κάναµε, λοιπόν; Το νοσοκοµείο, προκειµένου να προχωρή-
σει στη διεκπεραίωση των βιοψιών µε ταχύτητα, έλαβε απόφαση
για τη σύναψη συµφωνίας µε το παθολογοανατοµικό εργαστήριο
του Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών και τα αποτελέ-
σµατα της συνεργασίας αυτής είναι ήδη απτά. Σε εκατόν τέσ-
σερα δείγµατα, για παράδειγµα, από την ορθοπεδική ογκολογική
κλινική που εξετάζει σαρκώµατα –µια πολύ δύσκολη περίπτωση
καρκίνου- οι απαντήσεις ήρθαν µέσα σε επτά µέρες και σε δεκα-
πέντε δείγµατα από τη γυναικολογική κλινική η παράδοση πάλι
ήταν σε επτά µέρες. 

Είναι µια συνεργασία που αποδίδει, έχει απτά αποτελέσµατα
και θα την επεκτείνουµε και µας δίνει και τη δυνατότητα αυτή η
επιτυχηµένη συνεργασία να προχωρήσει και µε άλλα νοσοκο-
µεία. Θα µπορούσαν τα νοσοκοµεία µεταξύ τους, ειδικά στο κέν-
τρο της Αθήνας, να συνεργαστούν, ώστε να έχουµε ταχύτερα τα
αποτελέσµατα στις βιοψίες, που σίγουρα σε καµµία περίπτωση
δεν πρέπει ο χρόνος του αποτελέσµατος να είναι πάρα πολύ µε-
γάλος, διότι κινδυνεύουν ζωές. 

Αναφερθήκατε στη µείωση κατά 80% των χειρουργείων. Οι
αποφάσεις του Υπουργείου Υγείας, οι οποίες αποτυπώνονται και
σε εγκύκλιους -και έχει καταστεί σαφές παντού- δεν αφορούν τα
ογκολογικά περιστατικά. Όλα τα ογκολογικά περιστατικά γίνον-
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ται κατά προτεραιότητα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Η µείωση
στα χειρουργεία σε άλλα νοσοκοµεία είναι έως 80%, δεν είναι
80%. Και αυτό γίνεται για συγκεκριµένο λόγο, προκειµένου, εφ’
όσον παρατηρηθεί αύξηση των κρουσµάτων του κορωνοϊού, να
έχουµε τη δυνατότητα να προστατεύσουµε και το υγειονοµικό
προσωπικό, αλλά και να χρησιµοποιήσουµε τις υποδοµές των
χειρουργείων και το προσωπικό, όπως αναισθησιολόγους, προ-
κειµένου να ανταποκριθούµε στην αυξηµένη ζήτηση για υπηρε-
σίες υγείας.

Το ίδιο ισχύει για τον παιδικό καρκίνο. Δεσµεύοµαι να επα-
νέλθω και να σας απαντήσω στο νούµερο το οποίο αναφέρετε,
137% αύξηση στον παιδικό καρκίνο.

Θεωρώ ότι δεν υπάρχει καµµία καθυστέρηση ούτε έχει ανα-
βληθεί κάποιο χειρουργείο µικρού µας συµπολίτη µε παιδικό
καρκίνο, γιατί σας είπα ότι οι οδηγίες είναι σαφείς σε ό,τι αφορά
τη διαχείριση των ογκολογικών περιστατικών την περίοδο της
πανδηµίας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Ορίστε, κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

και θα παρακαλέσω για συνέπεια στον χρόνο, όσο είναι δυνατό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι, ναι και θα κρατήσω τη µάσκα όχι γιατί

µε καθησυχάσατε, κύριε Υπουργέ. Κανονικά πρέπει να τη βγάλω
γιατί θα σκάσω.

Πάλι µου απαντάτε εκ των ενόντων. Πάλι εκ των ενόντων προ-
σπαθείτε να βρείτε λύση. Το 2014 δεν έφταναν οι έντεκα προκη-
ρυγµένες οργανικές θέσεις για τον «Άγιο Σάββα». Το 2014 δεν
έφταναν! Η δουλειά το 2014 δεν ήταν η δουλειά που είναι σή-
µερα.

Και για συνεννοούµαστε µε αριθµούς -πραγµατικά σας λέω ότι
χρειάστηκε να ρωτήσω, εγώ δεν είµαι γιατρός- η διεκπεραίωση
µίας ηµέρας χειρουργικών παρασκευασµάτων περιλαµβάνει µία
ηµέρα πλήρους απασχόλησης στις ταχείες βιοψίες και ανάλογα
δύο ή τρεις µέρες πλήρους απασχόλησης για την ιστοληψία. Μη
υπαρχόντων και ειδικευοµένων, ο ειδικευµένος γιατρός –αυτός
που έχει περισσέψει- κάνει µόνος του τις ταχείες βιοψίες, παίρνει
τα χειρουργικά παρασκευάσµατα, βάζει αριθµό πρωτοκόλλου,
ασχολείται και µε την ιστοληψία και µε τη µικροσκόπησή τους.
Αυτό δεν είναι εκµετάλλευση εργαζοµένου, είναι υπερεκµετάλ-
λευση.

Καλύπτετε και µπαλώνετε τις τρύπες και µου λέτε νοσοκοµεία
που έχουν ήδη ελλείψεις να συνεργαστούν µεταξύ τους, για να
καλύψουν τις ελλείψεις. Μου λέτε να πάµε να πούµε σε γιατρί-
νες, οι οποίες έχουν δυο παιδιά ή τρία παιδιά και κάνουν διπλο-
βάρδια και δεν αντέχουν και κάποια στιγµή φτάνουν τις
απογευµατινές βάρδιες να µην µπορούν να τις κάνουν, ή να κά-
νουν τη βάρδιά τους κανονικά, ότι πρέπει να τις κάνουν και
αυτές, για να µπορεί να καλυφθεί εκ των ενόντων, γιατί δεν µπο-
ρούµε να έχουµε περισσότερες θέσεις, περισσότερους για-
τρούς, περισσότερους ειδικευόµενους.

Και κυρίως δεν σας είπα εγώ ότι λείπει µόνο προσωπικό. Στην
ερώτησή µου, αν δεν προσέξατε, λέω ότι λείπουν και άλλα υλικά.
Στις επιστολές που σας έχουν στείλει λείπουν χώροι αποθήκευ-
σης, λείπει τεχνολογικός εξοπλισµός. Λείπει –τι να σας πω;- ό,τι
θα χρειαζόταν για να λέει κάποιος ότι έχει το µεγαλύτερο ογκο-
λογικό νοσοκοµείο αυτής της χώρας που λέγεται «Άγιος Σάβ-
βας».

Και είναι ενδεικτικό, είναι τροχιοδεικτικό προς τα πού πάει η
κατάσταση. Σήµερα είναι το πανεπιστήµιο, αύριο αντί για το πα-
νεπιστήµιο θα βρείτε και θα κλείσετε µια σύµβαση µε φθηνή τιµή
µε κάποιο ιδιωτικό εργαστήριο. Αυτό θα κάνετε. Και θα πάτε σε
κάποιον ιδιώτη και θα δώσετε τη δουλειά γιατί δεν βγαίνει.

Και µετά εγώ θα αναρωτιέµαι γιατί όποια πέτρα και αν ση-
κώσω, σε οποιοδήποτε νοσοκοµείο της Ευρώπης και της Αµερι-
κής, έχουµε πέντε, δέκα, έως τριάντα, πενήντα, εκατό, διακόσιες
χιλιάδες Έλληνες γιατρούς -καθ’ υπερβολή λέω το νούµερο- οι
οποίοι διαπρέπουν, οι οποίοι ανακαλύπτουν και δεν είναι εδώ.
Γιατί άµα δεν χρησιµοποιούσατε το πανεπιστήµιο για να κάνει τη
δουλειά του «Άγιου Σάββα» -που έπρεπε να την κάνει ως ογκο-
λογικό νοσοκοµείο- µπορεί να ήταν οι γιατροί εδώ και να έκαναν

έρευνα στο πανεπιστήµιο. Εποµένως, πόσο θα συνεχιστεί αυτή
η πολιτική; 

Και να σας πω και κάτι άλλο; Άντε και έχουµε υποµονή εµείς
ως ΚΚΕ να τα λέµε και να τα ξαναλέµε χίλιες φορές µέχρι να τα
κάνετε και εσείς να µας λέτε χίλιες φορές ότι τα κάνατε τέλεια.
Ούτε εσείς ούτε εγώ µπορούµε να αντιµετωπίσουµε και να δώ-
σουµε χρόνο χίλιες φορές να κάθεται να µας περιµένει κανένας
καρκίνος και καµία αρρώστια κανενός. Εγώ αισθάνοµαι υπεύ-
θυνη. Αν εσείς δεν αισθάνεστε υπεύθυνος και είστε εξαιρετικά
ευχαριστηµένος, να στείλω µήνυµα στους καρκινοπαθείς ότι τα
προβλήµατά τους λύθηκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Κανέλλη, σε καµµία περίπτωση δεν είπα ότι µας ικανο-
ποιεί η κατάσταση, διότι έχουµε βρει τις λύσεις στα πάντα. Και
αυτό το λέω, γιατί γνωρίζουµε τα προβλήµατα που υπάρχουν,
έχουµε αποτυπώσει την υφιστάµενη κατάσταση και αναζητούµε
λύσεις. Μίλησα για τη συνεργασία του «Αγίου Σάββα» µε το Πα-
νεπιστήµιο Αθηνών. Πού είναι το κακό; 

Επίσης, πράγµατι µίλησα για µια προσπάθεια που είχα κάνει
και εγώ παλαιότερα, όταν ήµουν διοικητής στην 1η Υγειονοµική
Περιφέρεια, προκειµένου τα παθολογοανατοµικά εργαστήρια
των µεγάλων νοσοκοµείων στο κέντρο της Αθήνας -γιατί ξέρουµε
ότι σε µια ακτίνα δέκα χιλιοµέτρων είναι τα δέκα, δεκαπέντε µε-
γάλα συγκροτήµατα της Αθήνας- να ενώσουν τις δυνάµεις τους,
κάτι που λέγεται οικονοµία κλίµακος, έτσι ώστε να µπορέσουν
να έχουν ταχύτερα αποτελέσµατα και να διεκπεραιώνονται πιο
γρήγορα οι υποθέσεις. 

Εσείς το πήγατε και λίγο παραπέρα σε ό,τι αφορά τη συνερ-
γασία µε τον ιδιωτικό τοµέα. Να πω για µια ακόµη φορά ότι ση-
µασία έχει να µην πληρώνουν οι συµπολίτες µας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Στον καρκίνο θα κάνετε οικονοµία κλίµα-
κος; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Κυρία Κανέλλη, µάθετε ποια είναι η οικονοµία κλίµακος
και µετά µου λέτε. Εγώ σας λέω για την παραγωγική δυνατότητα
που έχει κάποιο εργαστήριο. Ξέρετε γιατί καθυστερούν κάποιες
εξετάσεις σε νοσοκοµεία; Διότι προσπαθούν να µαζέψουν δείγ-
µατα για να µην πάνε πεταµένα τα αντιδραστήρια. Τι καλύτερο,
λοιπόν, από το να µάζευαν δείγµατα από τα γύρω νοσοκοµεία
και να «έτρεχαν» την ίδια µέρα τα αποτελέσµατα; Ψάξτε το λίγο
καλύτερα! Αυτό θα πει οικονοµία κλίµακος, αυτό θα πει οικονο-
µία, αυτό θα πει αποδοτική χρήση των πόρων, αυτό θα πει ότι
έχουµε τα αποτελέσµατα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µία επισή-

µανση; Δεν είναι επί της ερώτησής µου, αλλά επειδή είµαι εδώ,
και αν µου το επιτρέπουν και οι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κύριε Υπουργέ, πηγαίνετε µπροστά από το
εµβολιαστικό κέντρο της «HELEXPO». Έξω σήµερα έχει χαµηλή
θερµοκρασία, όχι όση είχε τις προηγούµενες µέρες. Εκεί, λοιπόν,
θα δείτε µια τεράστια ουρά και θα δείτε µεγάλους ανθρώπους
στο πεζοδρόµιο. Σας παρακαλώ πάρα πολύ, βάλτε δύο τέντες,
τρεις οµπρέλες και πέντε πλαστικές καρέκλες γι’ αυτούς που δεν
µπορούν να σταθούν όρθιοι. Αν πάτε εκεί, θα δείτε ότι υπάρχουν
άνθρωποι που γέρνουν και δεν αντέχουν. 

Πιστέψτε µε, αυτό δεν είναι οικονοµία κλίµακος, αλλά οικονο-
µία κοινού νοός. Αν µπορείτε, κάντε το, για να µην σας πω ότι θα
έπρεπε να βάλετε και δύο σόµπες σαν αυτές που βάζουν στα κα-
φενεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κυρία Κα-
νέλλη. 

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 428/15-2-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαν-
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νακοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αναγκαία η
προτεραιοποίηση των ευπαθών οµάδων στη διαδικασία του εµ-
βολιασµού κατά του COVID-19».

Ορίστε, κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σήµερα, δύο µήνες µετά την έναρξη του εµ-

βολιαστικού προγράµµατος στη χώρα, οι ευπαθείς οµάδες µε
υποκείµενο νόσηµα ηλικίας δεκαοκτώ έως πενήντα εννέα ετών
βρίσκονται ακόµη σε αναµονή για να εµβολιαστούν. Την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα, κύριε Υπουργέ, ακούσαµε τις ανακοινώσεις
της επιτροπής, ότι θα ενταχθούν στο προσεχές µέλλον, όχι όλοι,
αλλά η πρώτη κατηγορία. Όσο για τη δεύτερη κατηγορία, από
Μάιο και βλέπουµε, όπως φαίνεται. Αυτό είναι κάτι το οποίο,
όπως αντιλαµβάνεστε και νοµίζω αντιλαµβανόµαστε όλοι εδώ,
αποτελεί κάτι οξύµωρο, δηλαδή το να πρέπει να εξηγούµε για
ποιον λόγο πρέπει να προτεραιοποιηθούν οι ευπαθείς οµάδες µε
υποκείµενο νόσηµα, όπως συµβαίνει σε όλες τις άλλες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, αυτές τις ανακοινώσεις τις καλωσο-
ρίζουµε και βεβαίως είναι στη θετική κατεύθυνση. Όµως, έγιναν
πολύ αργά, για να διορθώσουνε ένα πολύ µεγάλο λάθος και, δυ-
στυχώς, έχουν πολύ σοβαρές συνέπειες γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους και για τις οικογένειές τους. Η αλήθεια είναι ότι έχει χαθεί
πολύτιµος χρόνος για τον εµβολιασµό τους, ο οποίος στην κα-
λύτερη περίπτωση για την πρώτη οµάδα θα ξεκινήσει µετά από
έναν µήνα.

Εάν, κύριε Υπουργέ, είχε δώσει το Υπουργείο ουσιαστική και
πραγµατική προτεραιότητα, όπως είχε πει ο κ. Κικίλιας –δεν το
λέµε εµείς, ο κ. Κικίλιας είχε πει πριν ξεκινήσουν οι εµβολιασµοί
ότι θα προτεραιοποιηθούν µετά τους νοσοκοµειακούς- αυτή τη
στιγµή θα είχαν ήδη προγραµµατιστεί και θα είχε εµβολιαστεί
ένα κρίσιµο ποσοστό αυτών των ανθρώπων.

Όλα αυτά συµβαίνουν την ίδια στιγµή που για όλες τις ευρω-
παϊκές χώρες –µε µόνη εξαίρεση την Ισπανία- υπάρχει προτεραι-
οποίηση των ευπαθών οµάδων την ίδια στιγµή που το Κέντρο
Ελέγχου και Πρόληψης Νοσηµάτων των Ηνωµένων Πολιτειών
επιβεβαιώνει δηµόσια και επιστηµονικά στοιχεία και µελέτες που
δείχνουν ότι οι ευπαθείς οµάδες διαθέτουν πολύ µεγαλύτερο κίν-
δυνο από το να µένουν ανεµβολίαστοι. Κάποιος, δηλαδή, ο
οποίος κάνει χηµειοθεραπείες ή αιµοκαθάρσεις και µένει χωρίς
εµβόλιο για εβδοµάδες, ενώ µπαινοβγαίνει στα νοσοκοµεία, κα-
ταλαβαίνετε σε τι τεράστιο κίνδυνο µπαίνει.

Άρα, λοιπόν, το ερώτηµα είναι ξεκάθαρο, κύριε Υπουργέ. Δια-
θέτετε, κατ’ αρχάς, ένα µητρώο για όλους τους πολίτες που ανή-
κουν στις ευπαθείς οµάδες, όπως, παραδείγµατος χάριν,
συµβαίνει µε τους νεφροπαθείς; Μέχρι πότε υπολογίζετε να
έχουν εµβολιαστεί όλοι οι συνάνθρωποί µας που ανήκουν στις
ευπαθείς οµάδες µε υποκείµενα νοσήµατα;

Να µας εξηγήσετε γιατί προτεραιοποιήθηκε η ηλικιακή οµάδα
εξήντα έως εξήντα τεσσάρων έναντι των ευπαθών οµάδων µε
υποκείµενο νόσηµα και ηλικίες δεκαοκτώ έως πενήντα εννέα ή
έως εξήντα τεσσάρων και να µας πείτε αν σκέφτεστε τουλάχι-
στον, για να λύσετε αυτό το µέγα σφάλµα, να προτάξετε αυτούς
τους ανθρώπους στον εµβολιασµό της «JOHNSON & JOHN-
SON» που είναι µονοδοσικός και άρα, µε αυτόν τον τρόπο του-
λάχιστον κάπως θα διορθώνατε αυτό το µεγάλο λάθος το οποίο
µέχρι στιγµής έχετε διαπράξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα χρειαστώ λίγο χρόνο παραπάνω, γιατί είναι πολλά τα ερω-

τήµατα που έθεσε η κ. Γιαννακόπουλου. Θα εξαντλήσω, όµως,
την ερώτησή µου, αν χρειαστεί και θα πάρω χρόνο από τη δευ-
τερολογία µου.

Κυρία Γιαννακοπούλου, κατ’ αρχάς θα µπω στην ουσία της
ερώτησης. Το εµβόλιο της «JOHNSON & JOHNSOΝ» δεν έχει
έρθει ακόµα και σίγουρα είναι στον σχεδιασµό µας –διότι υπάρ-
χει σχεδιασµός- όταν έχουµε στη διάθεση µας όλα τα εµβόλια,
ποιες οµάδες θα εµβολιαστούν. Θα επανέλθω.

Θα ήθελα να κάνω µία σύντοµη εισαγωγή, προτού µπω στην
ουσία της ερώτησής σας και απαντήσω στα ερωτήµατά σας συγ-
κεκριµένα.

Κατ’ αρχάς, ο εµβολιασµός του συνόλου του πληθυσµού απο-
τελεί προτεραιότητα της Κυβέρνησης. Η οργάνωση αυτή του εγ-
χειρήµατος είναι τεράστια, γιγαντιαία και απαιτεί την εµπλοκή
Υπουργείων, φορέων, των Ενόπλων Δυνάµεων, προκειµένου να
φέρουµε εις πέρας αυτό το µεγάλο έργο. Είναι περίπλοκη η δια-
δικασία, γιατί µιλάµε για διαφορετικά εµβόλια, µε διαφορετικές
συνθήκες αποθήκευσης, φύλαξης, διακίνησης και διεξαγωγής
του εµβολίου.

Πράγµατι, το εµβόλιο της «JOHNSON & JOHNSOΝ» στο οποίο
αναφερθήκατε και που το περιµένουµε, είναι ένα εύκολο εµβόλιο
στη διαχείριση και το έχουµε εντάξει στον σχεδιασµό µας.
Έχουµε ξεκινήσει τώρα µε τα δύσκολα εµβόλια, όµως.

Από εκεί και πέρα, η επιτυχία του όλου εγχειρήµατος βασίζεται
σε δύο πράγµατα και έχει δύο στόχους. Πρώτον, θέλουµε να εµ-
βολιάσουµε το σύνολο του πληθυσµού που επιθυµεί να εµβολια-
στεί, σύµφωνα µε τις προτεραιότητες που έχει θέσει η Εθνική
Επιτροπή Εµβολιασµού.

Επιτρέψτε µου εδώ µία διόρθωση στην ερώτησή σας, γιατί
αναφέρεστε στην απόφαση της Κυβέρνησης. Η Εθνική Επιτροπή
Εµβολιασµών είναι αυτή που έχει θέσει τις προτεραιότητες και
θα εξηγήσω ποιες προτεραιότητες.

Δεύτερον, επιδιώκουµε να µην χαθεί ούτε µία δόση εµβολίων.
Υπάρχουν συγκεκριµένες δυσκολίες τις οποίες τις ξεπερνάµε και
κάθε µέρα που περνά αυξάνεται τόσο ο αριθµός των εµβολια-
σµένων, όσο και τα εµβόλια τα οποία έχουµε και θα έχουµε στη
διάθεσή µας.

Για την υλοποίηση του εµβολιασµού του πληθυσµού, όπως
είπα, έχει κάνει σχετική εισήγηση η Εθνική Επιτροπή Εµβολια-
σµών, όπως γίνεται σε όλες τις χώρες, και έχει γνωµοδοτήσει για
τον κατά προτεραιότητα εµβολιασµό αρχικά του υγειονοµικού
προσωπικού και του προσωπικού των κοινωνικών υπηρεσιών της
χώρας, καθώς και όσων διαµένουν ή εργάζονται σε δοµές φρον-
τίδας ηλικιωµένων και χρονίως πασχόντων, παράλληλα µε τον
εµβολιασµό µαθητών και προσωπικού ειδικών σχολείων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κατόπιν, η επιτροπή έχει γνωµοδοτήσει για την προτεραιοποί-
ηση ευπαθών οµάδων, δηλαδή οµάδων ατόµων µε µεγαλύτερη
πιθανότητα σοβαρής νόσησης από τον κορωνοϊό. Οι ευπαθείς
οµάδες είναι αφ’ ενός ευπαθείς λόγω ηλικίας και αφ’ ετέρου
λόγω υποκείµενου νοσήµατος. Δεν ανακαλύψαµε τον τροχό ούτε
εµείς ούτε η Επιτροπή Εµβολιασµών. Από τα διεθνή δεδοµένα
προκύπτει ότι ο παράγοντας ηλικία είναι πολύ ισχυρός επιβαρυν-
τικός παράγοντας και ο κίνδυνος σοβαρής νόσησης αυξάνεται
µε τρόπο συνεχή όσο αυξάνεται η ηλικία και έτσι έχει γίνει η προ-
τεραιοποίηση για τα άτοµα µεγάλης ηλικίας ξεκινώντας από τις
µεγαλύτερες ηλικίες. 

Οι ευπαθείς λόγω νοσήµατος οµάδες έχουν διακριθεί σε δύο
κατηγορίες: στην κατηγορία του αυξηµένου κινδύνου και την κα-
τηγορία του σοβαρού κινδύνου νόσησης.

Στην κατηγορία αυξηµένου κινδύνου έχουν υπαχθεί νοσήµατα
µε την πιο σοβαρή επιβάρυνση και µε βάση τα στοιχεία της ηλε-
κτρονικής διακυβέρνησης εκτιµάται ότι σε αυτήν περιλαµβάνον-
ται περίπου τριακόσιες χιλιάδες άτοµα. Προβλέπεται τα άτοµα
µε τα νοσήµατα αυτά να εµβολιαστούν αµέσως µετά τα άτοµα
ηλικίας εβδοµήντα πέντε ετών και άνω, επειδή αυτό αναλογεί
στον κίνδυνο σοβαρής νόσησης της οµάδας αυτής. 

Τα άτοµα µε τα νοσήµατα της δεύτερης κατηγορίας, που
έχουν αυξηµένο κίνδυνο να νοσήσουν σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις
της ΗΔΙΚΑ –απαντώ και στο ερώτηµά σας αν έχουµε στοιχεία για
τον αριθµό και την κατηγοριοποίηση των ευπαθών οµάδων και
σας λέω ότι βεβαίως και τα έχουµε και θα τα καταθέσω και στα
Πρακτικά αναλυτικά για τις οµάδες αυτές- προβλέπεται να εµ-
βολιαστούν αµέσως µετά τον εµβολιασµό των ατόµων ηλικίας
εξήντα έως εξήντα τεσσάρων ετών, επίσης επειδή αυτό αναλογεί
στον κίνδυνο σοβαρής νόσησης που διατρέχουν ως οµάδα. 

Πρέπει να σηµειωθεί ότι η εκτιµήσεις του σχετικού κινδύνου
που διατρέχουν οι διάφορες οµάδες προέρχονται από δεδοµένα
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που εκτιµούν την ανεξάρτητη επίδραση του παράγοντα υποκεί-
µενα νοσήµατα, καθώς και την ανεξάρτητη επίδραση του παρά-
γοντα ηλικία, κάτι που είναι αναγκαίο, γιατί η προχωρηµένη
ηλικία τείνει να σχετίζεται µε την ύπαρξη υποκείµενων νοσηµά-
των. 

Αυτός ήταν και ένας από τους λόγους που η Εθνική Επιτροπή
Εµβολιασµών συστήνει τον εµβολιασµό µε το εµβόλιο της «As-
traZeneca» για άτοµα ηλικίας δεκαοκτώ έως εξήντα τεσσάρων
ετών. Αν δείτε τον καθορισµό της προτεραιότητας σύµφωνα µε
την εισήγηση της επιτροπής, που είναι σε διαδικασία αποτύπω-
σης σε υπουργική απόφαση, θα δείτε ότι ορθώς πηγαίνοντας
πρώτα µε το ηλικιακό κριτήριο εµβολιάζουµε τα άτοµα εξήντα
έως εξήντα τεσσάρων ετών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
θερµή παράκληση, να ολοκληρώσετε. Εξάλλου έχετε και τη δευ-
τερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Από τα στοιχεία του ΕΟΔΥ για την κατά ηλικία κατανοµή
των νοσηλειών σε µονάδες εντατικής θεραπείας εκτιµάται ότι µε
τον πλήρη εµβολιασµό των ευπαθών οµάδων λόγω ηλικίας
εξήντα ετών και άνω και των ευπαθών οµάδων λόγω νοσήµατος
θα γίνει κατορθωτό να προληφθεί πάνω από το 75% των νοση-
λειών σε µονάδες εντατικής θεραπείας και πάνω από το 90% των
θανάτων που οφείλονται σε κορωνοϊό. Έχει γίνει σχεδιασµός,
έχουν αναλυθεί τα δεδοµένα από την Εθνική Επιτροπή Εµβολια-
σµών και οι προτεραιότητες οι οποίες έχουν καθοριστεί είναι
αυτές που ακολουθούν τα περισσότερα κράτη στον υπόλοιπο
κόσµο. 

Τα στοιχεία τα οποία έχετε ζητήσει, κυρία Γιαννακοπούλου, για
την καλύτερη δική σας πληροφόρηση σχετικά µε τους πραγµα-
τοποιηθέντες εµβολιασµούς των ηλικιακών οµάδων και βεβαίως
για την ανάλυση των ευπαθών οµάδων είναι στη διάθεσή σας.
Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής. 

Και ένα τελευταίο στοιχείο, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για
την ανοχή σας. Φαίνεται ξεκάθαρα ότι η ηλικιακή κατανοµή θα-
νάτων από κορωνοϊό εντός µονάδας εντατικής θεραπείας στα
άτοµα εξήντα ετών και άνω µέχρι σήµερα είναι χίλια οκτακόσια
δεκαεννέα ενώ εξήντα ετών και κάτω είναι τετρακόσια τρία.

Η ηλικιακή κατανοµή των θανάτων µε κορωνοϊό που ανήκουν
σε ευπαθή οµάδα και νοσηλεύονται εντός µονάδος εντατικής θε-
ραπείας είναι χίλιοι επτακόσιοι δεκαπέντε για τα άτοµα ηλικίας
εξήντα ετών και άνω και διακόσιοι εβδοµήντα επτά για τα άτοµα
εξήντα ετών και κάτω.

Εποµένως, νοµίζω ότι τα νούµερα αυτά επιβεβαιώνουν και το
ορθόν του σχεδιασµού της Εθνικής Επιτροπής Εµβολιασµών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Βασί-

λειος Κοντοζαµάνης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Γιαννακοπού-
λου, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε
Υπουργέ, όσον αφορά το τι συµβαίνει στις άλλες χώρες και το τι
συµβαίνει στην πατρίδα µας, η αλήθεια είναι ότι η Ελλάδα είναι
η µόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση µαζί µε την Ισπανία όπου
έχουν ισχύσει οριζόντια και µόνο ηλικιακά κριτήρια για το θέµα
της προτεραιοποίησης στον εµβολιασµό, ενώ σε όλες τις άλλες
χώρες, όπως στη Γαλλία, υπάρχει διαβάθµιση για ευπαθείς οµά-
δες µε υποκείµενα νοσήµατα, οι οποίες εµβολιάστηκαν µαζί µε
τους άνω των εβδοµήντα πέντε. Στο Βέλγιο, αντιστοίχως, µαζί µε
τους άνω των εξήντα πέντε και στη Γερµανία, µαζί µε τους άνω
των εβδοµήντα. Υπήρξε, δηλαδή, µια συγκεκριµένη διαβάθµιση
και ένας συνδυασµός τόσο των ηλικιακών οµάδων όσο και των
οµάδων µε υποκείµενα νοσήµατα. 

Μόνο στην Ελλάδα και την Ισπανία υπήρξε αυτή η οριζόντια
λογική αποκλειστικά και µόνο µε βάση ηλικιακά κριτήρια, κάτι το
οποίο δηµιουργεί εύλογα ερωτήµατα και ακόµα δεν έχουµε
πάρει µια πειστική απάντηση.

Όσον αφορά τώρα στο θέµα του δηµοσίου διαλόγου, κύριε

Υπουργέ, νοµίζω ότι κανείς δεν µπορεί να διαφωνήσει στο ότι,
βεβαίως, τα άτοµα από εβδοµήντα ετών και πάνω χρειάζεται να
προταχθούν και για τα στοιχεία τα οποία είπατε.

Όµως, τα στοιχεία τα οποία είπατε, εάν σας άκουσα ορθά, δεν
είναι σαφή σε κάτι πάρα πολύ συγκεκριµένο. Το ερώτηµα είναι -
και σας το θέτω πάρα πολύ ξεκάθαρα- πόσα άτοµα από τις ευ-
παθείς οµάδες ηλικίας εξήντα έως εξήντα τεσσάρων έχουν µπει
σε ΜΕΘ χωρίς υποκείµενο νόσηµα. Μας αναφέρατε έναν αριθµό
που έχουν µπει σε ΜΕΘ από εξήντα έως εξήντα τεσσάρων. Από
αυτά τα άτοµα πόσοι ανήκουν στις ευπαθείς µε υποκείµενο νό-
σηµα και πόσοι είναι χωρίς υποκείµενο νόσηµα; Είναι τόσο απλό
το ερώτηµα το οποίο σας θέτω. Οι άνθρωποι αυτοί δεν είναι
απλώς αριθµοί. Δίνετε αυτή την εντύπωση. Οι άνθρωποι αυτοί
είναι συγκεκριµένες περιπτώσεις.

Εγώ θέλω να σας πω για έναν γνωστό, φίλο µου, έναν άν-
θρωπο πενήντα εννιά ετών, ο οποίος είναι νεφροπαθής µε ποσο-
στό 96% εφ’ όρου ζωής, µε σακχαρώδη διαβήτη τύπου 2, µε
ινσουλίνη, µε σοβαρές πολυσυστηµικές διαταραχές, που υπο-
βάλλεται σε αιµοκάθαρση τρεις φορές την εβδοµάδα λόγω χρό-
νιας νεφρικής ανεπάρκειας τελικού σταδίου. Καταλαβαίνετε σε
τι κατάσταση βρίσκεται; Τι θα πείτε στους δικούς του ανθρώ-
πους, εάν νοσήσει από κορωνοϊό;

Η κατάληξη είναι ξεκάθαρη, κύριε Υπουργέ, το τι θα συµβεί σε
αυτόν τον άνθρωπο, επειδή απλώς δεν έχετε προβλέψει, όπως
οι άλλες χώρες, την προτεραιοποίησή τους.

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, παραµένουν. Όπως σας είπα, ναι, κα-
λοδεχούµενο είναι ότι αποφασίσατε µετά από όλον αυτόν τον
ντόρο που έγινε, να εντάξετε στην προτεραιοποίησή σας τους
ανθρώπους αυτούς για την πρώτη κατηγορία, που θα πάει µαζί
µε τους ηλικίας εβδοµήντα - εβδοµήντα πέντε, όπως είπατε και
εσείς ο ίδιος, κύριε Υπουργέ.

Για τη δεύτερη κατηγορία, όµως, πείτε µας ένα συγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα, γιατί, όπως τα έχουµε βάλει εµείς κάτω, πάει
από Μάιο και µετά. Μπορείτε να µας πείτε ότι θα γίνει νωρίτερα;
Διότι αυτό δεν το ακούσαµε από εσάς. 

Και βεβαίως, αν µπορώ να καταθέσω και µια πρόταση η οποία
θα βοηθούσε σε ορισµένες από αυτές τις κατηγορίες για τον πιο
άµεσο και ευκολότερο εµβολιασµό, θα µπορούσατε να υπάρχουν
κινητές µονάδες να προγραµµατίσουν τον εµβολιασµό τους στις
υγειονοµικές µονάδες οι οποίες µετακινούνται, ώστε να λαµβά-
νουν την αναγκαία ιατρική φροντίδα.

Εγώ θα επιµείνω στο εξής: Ναι, ακόµα βεβαίως, δεν έχει εγ-
κριθεί το εµβόλιο της «JOHNSON & JOHNSON», όµως δείξτε
τουλάχιστον µια καλή θέληση από τη δική σας µεριά -γιατί απο-
τελεί υπό µια έννοια προτεραιοποίηση, όταν δεν θα πρέπει αυτοί
οι άνθρωποι να περιµένουν τρεις µήνες για τη δεύτερη δόση του
εµβολίου- τουλάχιστον να µας πείτε ότι είναι κάτι το οποίο σκέ-
φτεστε, να κάνουν το µονοδοσικό εµβόλιο της «JOHNSON &
JOHNSON», όταν και αν εγκριθεί, κύριε Υπουργέ. Όµως, δείξτε
ότι ακούτε τουλάχιστον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. Γνωρίζετε πολύ καλά
ότι µιλήσατε κοντά στα επτά λεπτά στην πρωτολογία, οπότε
θερµή παράκληση για συνέπεια στον χρόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Θα είµαι σύντοµος.

Κυρία Γιαννακοπούλου, απαντώ στα ερωτήµατά σας. Η Εθνική
Επιτροπή Εµβολιασµών µε επάρκεια και σαφήνεια έθεσε προτε-
ραιότητες για το πώς θα εµβολιαστεί ο πληθυσµός, προτάσσον-
τας το ηλικιακό κριτήριο και µετά την ευαλωτότητα των οµάδων
του πληθυσµού. Αναφερθήκατε γιατί κάνουµε εµβόλιο στους
άνω των εβδοµήντα πέντε και όχι σε αυτούς που έχουν υποκεί-
µενα νοσήµατα. Μα και οι συµπολίτες µας άνω των εβδοµήντα
πέντε, των ογδόντα, των ογδόντα πέντε έχουν υποκείµενα νοσή-
µατα εποµένως και εµβολιάζονται. 

Δεύτερον, σας έχουµε δώσει αναλυτικά στα Πρακτικά τα στοι-
χεία. Μιλάτε για τα ευάλωτα άτοµα ηλικίας εξήντα έως εξήντα
πέντε ετών. Εντός µονάδας εντατικής θεραπείας µίλησα για χί-
λιους επτακόσιους δεκαπέντε από εξήντα χρονών και άνω. Στην
κατηγορία εξήντα έως εξήντα πέντε χρονών είναι διακόσια εβδο-
µήντα πέντε άτοµα και έως εξήντα ετών είναι διακόσιοι εβδο-
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µήντα επτά σε σύνολο. Η κατηγορία εξήντα έως εξήντα πέντε
ετών είναι διακόσιοι εβδοµήντα πέντε από µόνη της. 

Στην ηλικιακή κατανοµή των θανόντων εντός µονάδας εντατι-
κής θεραπείας χωρίς υποκείµενα νοσήµατα στο σύνολο των χι-
λίων οκτακοσίων δεκαεννιά οι εξήντα έως εξήντα πέντε είναι
τριακόσιοι σαράντα εννιά, ενώ στην κατηγορία των εξήντα ετών
είναι τετρακόσιοι τρεις. Νοµίζω ότι τα στοιχεία αυτά επιβεβαι-
ώνουν για µια ακόµη φορά το ορθόν των αποφάσεων της Εθνικής
Επιτροπής Εµβολιασµών.

Μακάρι να είχαµε εµβόλια όχι µόνο εµείς, αλλά όλες οι χώρες
να εµβολιάσουµε σε µια εβδοµάδα, σε έναν µήνα το σύνολο του
πληθυσµού. Τα εµβόλια έρχονται σταδιακά. Θα έρθει της «JOHN-
SON & JOHNSOΝ» και θα έρθουν και άλλα εµβόλια τα οποία
προβλέπονται στην ευρωπαϊκή συµφωνία. Θα έχουµε εµβόλια
για το σύνολο του πληθυσµού και όπου χρειαστεί -αναφέροµαι
σε συγκεκριµένες οµάδες του πληθυσµού- όπως είναι συµπολί-
τες µας οι οποίοι δεν µπορούν να µετακινηθούν, θα πάµε µε ένα
εύκολο εµβόλιο, αυτό της «JOHNSON & JOHNSOΝ», το µονο-
δοσικό που λέτε, να εµβολιάσουµε τους συµπολίτες µας που
έχουν ανάγκη µε τις κινητές µονάδες, όπως κάνουν και σήµερα
οι κινητές οµάδες του ΕΟΔΥ που πηγαίνουν στις µονάδες φρον-
τίδας των ηλικιωµένων και διεξάγουµε εµβολιασµούς.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 423/14-2-2021 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Εκβιασµός, εκφοβισµός και εκδικητικότητα
απέναντι σε «ήρωες» γιατρούς που καταγγέλλουν την πραγµατι-
κότητα σε Ρέθυµνο, Κιλκίς, Έδεσσα, Γιαννιτσά και Άγιο Σάββα».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Και δεν είναι µόνο οι γιατροί, αλλά και οι νοσηλευτές.
Η πιο χαρακτηριστική περίπτωση βέβαια είναι του κ. Καταρα-

χιά, γιατρού ακτινολόγου στον «Άγιο Σάββα». Διαµαρτυρήθηκε
ως Πρόεδρος των εργαζοµένων, επειδή ξεκίνησε ΕΔΕ για για-
τρούς και νοσηλευτές που είχαν ασθενήσει µε κορωνοϊό. Αν είναι
δυνατόν! Και για αυτό τι κάνατε; Είναι ακτινολόγος, µια ειδικό-
τητα απαραίτητη -όπως σας είπε η κ. Κανέλλη προηγουµένως-
εν ανεπαρκεία ειδικότητα στον «Άγιο Σάββα». Τον στείλετε σε µο-
νάδα COVID-19 στο «Σωτηρία». Ακτινολογικό! Να κάνει τι; Και
δεν φτάνει αυτό, αλλά θέλατε να το πάτε µέχρι τέλος. Είναι ο
µόνος που δεν του ανανεώνεται η σύµβαση. Τον απολύετε. Έξι
χιλιάδες είναι τα κενά τουλάχιστον και τον απολύετε. Ναι, λύεται
η σύµβασή του από τον Μάρτιο και αυτό είναι απόλυση. Και δεν
είναι µόνο αυτός.

Έχετε ξεκινήσει διοικητικές εξετάσεις, ΕΔΕ, για την Ελένη
Ιωαννίδου, Διευθύντρια Παθολογικής Κλινικής του Νοσοκοµείου
Ρεθύµνου, µη συνδικαλίστρια, Πρόεδρος της Επιτροπής Λοιµω-
ξιολόγων Λοιµώξεων του νοσοκοµείου, Πρόεδρο του Επιστηµο-
νικού Συµβουλίου του νοσοκοµείου, µέλος της µονάδας
COVID-19. Τι είπε; 

Είπε ότι δεν υπάρχει ειδικός γιατρός για να καλύψει την εφη-
µερία στο τµήµα επειγόντων περιστατικών. Είπε ότι δεν µπορούν
να γίνουν νέες εισαγωγές ασθενών στην παθολογική κλινική,
γιατί αλλιώς θα έµενε χωρίς ειδικό παθολόγο το ΤΕΠ και θα κιν-
δύνευε η ασφάλεια των ασθενών. Σταµατήσατε την ΕΔΕ, όταν
τόσο αυτή όσο και δεκαπέντε γιατροί απείλησαν µε παραίτηση
και τέσσερις χιλιάδες πολίτες του Ρεθύµνου υπέγραψαν ψήφι-
σµα. 

Για την Ελένη Σταυρουλάκη και τον Σίµο Φωστηρόπουλου,
Πρόεδρο των εργαζοµένων στην Έδεσσα και τα Γιαννιτσά, επί-
σης ΕΔΕ, γιατί είπαν ότι απροετοίµαστοι, γιατί είπαν αυτό το
αδιανόητο, λες και δεν το λέει όλη η κοινωνία. Το είπαν όµως και
οι γιατροί κι αυτό για σας είναι ανεπίτρεπτο, γιατροί ξέρουν τα
πράγµατα από µέσα. 

Ο Αχιλλέας Καλεµκερίδης, ο γενικός γραµµατέας του Σωµα-
τείου Εργαζοµένων στο Νοσοκοµείο του Κιλκίς, επίσης µίλησε
για τα λειτουργικά προβλήµατα του τµήµατος COVID και τις δυσ-
λειτουργίες παροχής οξυγόνου. ΕΔΕ πάλι. 

Θα δεσµευθείτε να σταµατήσετε τις διώξεις; Αυτή είναι η πο-
λιτική σας; Κάνετε σωφρονισµό µέσα από προσλήψεις και ΕΔΕ
και απολύσεις σε αυτούς που δεν σας ταιριάζουν τα φρονήµατα
τους; Σε ποια εποχή ζούµε; Ζούµε στην εποχή του κορωνοϊού.
Κάθε γιατρός είναι απαραίτητος. Κάντε προσλήψεις. Καλύψτε τα
κενά, αντί να απολύετε γιατρούς και να µας λέτε ότι δεν βρίσκετε
όταν ψάχνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Αρσένη, επιτρέψτε µου να πω ότι πάλι έρχεστε αδιάβα-
στος στη Βουλή. Καµµία δίωξη και κανένας εκφοβισµός δεν
υπάρχει. Αν υπήρχε άλλωστε, δεν θα µπορούσαν να ακουστούν
αυτές οι φωνές που ακούγονται. Το πρόβληµα είναι ότι ακούγον-
ται απλά και µόνο για να δηµιουργείται αναγκαίος θόρυβος, να
σηκώνεται σκόνη και να µην αναδεικνύονται ζητήµατα ουσίας,
τις περισσότερες τουλάχιστον φορές. Γιατί τα ζητήµατα αυτά και
τα προβλήµατα που ανακύπτουν σε καθηµερινή βάση στα νοσο-
κοµεία επιλύονται µε διάλογο και συζήτηση και έχουν έναν µόνο
σκοπό: την πραγµατική βελτίωση των συνθηκών στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, αφ’ ενός για τους γιατρούς, τους νοσηλευτές και
το λοιπό προσωπικό που εργάζεται στα νοσοκοµεία και στα κέν-
τρα υγείας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και αφ’ ετέρου για
τους ασθενείς που αναζητούν την καλύτερη δυνατή παροχή υπη-
ρεσιών υγείας. 

Αναφέρεστε στην ερώτησή σας σε τέσσερις πολύ συγκεκρι-
µένες περιπτώσεις τις οποίες γνωρίζουµε. Τις έχουµε διαχειρι-
στεί. Να σας διαβεβαιώσω ότι σε καµµία περίπτωση δεν υπήρξε
ούτε εκβιασµός, ούτε εκφοβισµός, ούτε εκδικητικότητα. Εποµέ-
νως, τους χαρακτηρισµούς αυτούς σας τους επιστρέφω. 

Αναφέρεστε, λοιπόν και στις τέσσερις περιπτώσεις εργαζοµέ-
νων στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και µου δίνετε την ευκαιρία να
αναφερθώ σε ενέργειες που υλοποιήσαµε, για να ενισχύσουµε
τις µεγάλες προσπάθειες που καταβάλλουν οι εργαζόµενοι στη
µάχη για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. Κυρίως αφορούν τις
προσλήψεις σε µόνιµο και επικουρικό προσωπικό χωρίς να υπο-
λογίσουµε δαπάνες, όπου χρειάστηκε, για τη µισθοδοσία του επι-
πλέον αυτού προσωπικού, χωρίς να υπολογίσουµε δαπάνες για
την προµήθεια µέσων ατοµικής προστασίας, εξοπλισµού και
όλων των υλικών που ζητήθηκαν, για να µπορούν όλοι οι εργα-
ζόµενοι στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας να δουλεύουν µε ασφάλεια.
Χορηγήσαµε πέρυσι το Πάσχα βοήθηµα σε όλους τους εργαζό-
µενους στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε τη µορφή δώρου. Θεσµο-
θετήσαµε την άδεια ειδικού σκοπού για τους εργαζόµενους που
πραγµατικά την είχαν ανάγκη για λόγους υγείας δικούς τους, για
την προστασία των συγγενών και για την εξυπηρέτηση των οικο-
γενειακών τους υποχρεώσεων. 

Κύριε Αρσένη, οι λίγοι δεν µπορούν ποτέ να εκφράσουν τους
πολλούς. Αναφερθήκατε σε τέσσερις συγκεκριµένες περιπτώ-
σεις εργαζοµένων. Εργαζόµενοι που ποτέ δεν φιµώθηκαν και δεν
πρόκειται να φιµωθούν, που πάντα µπορούσαν και µπορούν και
θα συνεχίσουν να µπορούν να ασκούν την κριτική τους, χωρίς να
εξετάζουµε αν έχουν δίκιο ή όχι. Εργαζόµενοι που δεν χρειάζον-
ται εσάς για δικηγόρο. Εργαζόµενοι που σε πολλές περιπτώσεις
µπορεί να διαφωνούµε µαζί τους, δεν τους ξεχωρίζουµε όµως
από τους υπόλοιπους και είµαστε εµείς αυτοί που διασφαλίζουµε
σε κάθε περίπτωση το δικαίωµα να εκφράζονται ελεύθερα. Γιατί
εδώ δεν είναι Βενεζουέλα και ακριβώς για τον λόγο αυτόν οφεί-
λουµε, όπου υπάρχει διασπορά ψεύδους, αυτήν να την αντιµε-
τωπίζουµε, προτάσσοντας την αλήθεια. 

Θα το επαναλάβω για µία ακόµη φορά. Κανένας εκβιασµός,
κανένας εκφοβισµός, καµµία εκδικητικότητα. Η επιµονή σας θα
έλεγα ότι µας εντυπωσιάζει, από τη στιγµή που σας ξεκαθάρισα
ότι σε όλες τις προαναφερθείσες περιπτώσεις υπήρξε επικοινω-
νία, συζήτηση και διαχείριση των αντιπαραθέσεων από τις ίδιες
τις διοικήσεις των φορέων, έτσι ώστε να οµαλοποιηθούν οι κα-
ταστάσεις. Ούτε ο ακτινολόγος που αναφέρατε απολύθηκε, ούτε
στο νοσοκοµείο Ρεθύµνου η γιατρός, όπως µας είπατε, διώχθηκε
πειθαρχικά, ούτε βέβαια υπήρξαν ποτέ δεκαπέντε παραιτήσεις
ιατρών.
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Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Κοντοζαµάνη, πραγµατικά

ξεπερνάτε τον εαυτό σας. Κατ’ αρχάς, είναι καλό να µετράτε λίγο
πιο προσεκτικά. Είναι πέντε οι άνθρωποι που σας ανέφερα, αλλά
αυτό δεν είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα σε αυτά που λέτε. Λέτε
ότι δεν φιµώνετε. Δηλαδή, όταν στέλνετε για ΕΔΕ κάποιον που
καταγγέλλει τα κακώς κείµενα, όταν τον απολύετε, τι κάνετε; Τι
θα κάνατε δηλαδή µετά; Θα τον σκοτώνατε; Θα τον φυλακίζατε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Τι είναι απόλυση; Ξέρετε τι είναι απόλυση;

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Απόλυση είναι όταν ανανεώνεις
όλες τις συµβάσεις και δεν ανανεώνεις τη σύµβαση ενός ανθρώ-
που, επειδή σε ενόχλησε, ενός ακτινολόγου σε νοσοκοµείο, για
το οποίο πριν η κ. Κανέλλη σας έλεγε ότι δεν έχει ακτινολόγους.
Αυτό είναι απόλυση ενάντια στο δηµόσιο συµφέρον και όταν επι-
καλείσαι σε κάθε ευκαιρία ότι δεν βρίσκεις γιατρούς. Αυτό είναι
απόλυση ενάντια στο δηµόσιο συµφέρον. Είστε υπερπλήρεις
ακτινολόγων; 

Και τι κατήγγειλε αυτός ο άνθρωπος; Ότι στείλατε σε ΕΔΕ
τρεις συναδέλφους του, επειδή αρρώστησαν µε COVID. Αν είναι
δυνατόν! Θα µας πείτε ότι δεν φιµώνετε εσείς που κάνετε ακρι-
βώς αυτό; Πιάνετε όρους και έννοιες στο στόµα σας και τις δια-
στρεβλώνετε. Η φίµωση είναι όταν κάποιος πάει να µιλήσει και
του βάζετε συνέπειες. Αυτό κάνετε. 

Λέτε: «Δεν υπολογίζουµε δαπάνες». Αλήθεια; Εσείς, που µει-
ώσατε τα έξοδα για την υγεία στον προϋπολογισµό δεν υπολο-
γίζετε δαπάνες εν µέσω αυτής της κατάστασης; Εσείς, που
ήσασταν οι τελευταίοι ή οι προτελευταίοι στην Ευρώπη σε δα-
πάνες COVID και µετά τη φασαρία που κάνατε, γίνατε έβδοµοι
από το τέλος; Εµείς, δηλαδή, µε τη δική σας διαχείριση. Αυτός
είναι υπολογισµός δαπανών; Πού και να τις υπολογίζατε, δη-
λαδή!

Υπάρχουν πολλά περιστατικά στα οποία δεν αναφερθήκαµε
καν. Υπάρχει αυτήν τη στιγµή η πολιτική δίωξη στο Νοσοκοµείο
των «Αγίων Αναργύρων». Θα επανέλθω µε ειδική ερώτηση για το
θέµα αυτό. Τουλάχιστον, σταµατήστε αυτήν τη στιγµή να διώκετε
αυτούς τους ανθρώπους. Θέλετε να µην φιµώνετε; Να µην φι-
µώνετε και δεσµευτείτε ότι θα το κάνετε. Κάντε το.

Αυτήν τη στιγµή η διαχείριση της επιδηµίας του κορωνοϊού
είναι χρεοκοπηµένη από κάθε πλευρά. Να θυµίσω τα στοιχεία
που έχει παρουσιάσει ο κ. Τσαουσίδης, καθηγητής του Δηµοκρί-
τειου, ότι µε βάση την αναγωγή των ηµερήσιων στοιχείων του
ΕΟΔΥ το 80% των θανάτων είναι εκτός µονάδων εντατικής θερα-
πείας. 

Πραγµατικά, έχουµε την εικόνα µε κρεβάτια στους διαδρό-
µους, την εικόνα µε ασθενείς να βρίσκονται σε τόσο κακή κατά-
σταση µέσα στα νοσοκοµεία, τα νοσοκοµεία να βρίσκονται σε
τόσο κακή κατάσταση και εσείς δεν επενδύετε ουσιαστικά σε µο-
νάδες εντατικής θεραπείας, δεν επενδύετε ουσιαστικά σε προσ-
λήψεις, αλλά το µόνο που κάνετε ακόµα και τώρα είναι να
ανανεώνετε για µερικούς µήνες τις συµβάσεις. Το οργανό-
γραµµά σας είναι πλήρες και κάνετε συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου; Είναι επείγουσες οι ανάγκες που αντιµετωπίζετε ή είναι
πάγια ζητήµατα του συστήµατος υγείας;

Για να τελειώνουµε, όµως, η διαχείριση σας αποσκοπεί σε έναν
στόχο, να µην ενισχυθεί µακροχρόνια η δυναµική και οι δυνατό-
τητες του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Αυτή είναι η ουσία. Είναι
πάρα πολύ λυπηρό ότι προχωράτε µε αυτά τα µέτρα ακόµα και
εν µέσω αυτής της πραγµατικά τεράστιας επιδηµίας όσον αφορά
τα ανθρώπινα θύµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, θα το επαναλάβω -θα είµαι σύντοµος, κύριε

Πρόεδρε- ότι δεν υπάρχει κανένας εκφοβισµός, κανένας εκβια-
σµός και καµµία εκδικητικότητα. 

Σας είπα ότι µιλάµε για πέντε περιπτώσεις τεσσάρων εργαζο-

µένων. Σας ξεκαθάρισα ότι υπήρξε επικοινωνία, συζήτηση και
διαχείριση και βεβαίως, ο καθένας µπορεί να λέει ό,τι θέλει και
να εκφράζεται όπως θέλει, δηµοκρατία έχουµε. 

Και επειδή αναφερθήκατε στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, νο-
µίζω ότι τα νούµερα µιλάνε από µόνα τους για το πόσο ενισχύ-
σαµε το σύστηµα υγείας µε µονάδες εντατικής θεραπείας, µε
προσωπικό. Όταν έχουµε έκτακτες ανάγκες, παίρνουµε έκτακτα
µέτρα. Ναι, προσλάβαµε και επικουρικό προσωπικό, γιατί είναι
άµεσες οι διαδικασίες, αλλά προκηρύξαµε και έχουµε ήδη στο
σύστηµα θέσεις µόνιµου ιατρικού και λοιπού προσωπικού, για να
έχουµε µόνιµες λύσεις στο σύστηµα υγείας. 

Ενισχύουµε τις δηµόσιες δαπάνες υγείας και στηρίζουµε το
δηµόσιο σύστηµα υγείας. Το αποδείξαµε την περίοδο της παν-
δηµίας και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε, έτσι ώστε να διασφα-
λίζουµε την ισότιµη πρόσβαση όλων των συµπολιτών µας σε
υπηρεσίες υγείας και να καταφέρει η χώρα µας, που είναι πρω-
ταθλήτρια σε ιδιωτικές δαπάνες υγείας, το µερίδιο των δηµοσίων
δαπανών υγείας σε σχέση µε το σύνολο των δαπανών υγείας να
είναι µεγαλύτερο. Γιατί οι δηµόσιες δαπάνες υγείας είναι 55% σε
σχέση µε τις συνολικές δαπάνες υγείας. Οπότε, δεν µπορούµε
να µιλάµε για ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας, όταν το 45% των δα-
πανών προέρχονται από τις τσέπες των Ελλήνων φορολογουµέ-
νων. 

Χτίζοντας ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας, θα µπορέσουµε να
ανατρέψουµε την αναλογία αυτή και πραγµατικά να προσφέ-
ρουµε ποιοτικές υπηρεσίες υγείας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη έκτη µε αριθµό 443/15-2-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Ελλείψεις προσωπικού στα δύο νοσοκοµεία της Αργο-
λίδας».

Ορίστε, κύριε Πουλά, έχετε το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε
Κύριε Υπουργέ, η έξαρση της πανδηµίας δυστυχώς είναι

µπροστά µας και το προσωπικό του ΕΣΥ καλείται για άλλη µια
φορά να δώσει τον άνισο αγώνα µε τη νόσο, χωρίς η Κυβέρνηση
να έχει πράξει τα δέοντα για την πλήρη θωράκιση και τη γενναία
στήριξή του. Μια Κυβέρνηση που δεν διδάχθηκε απολύτως τί-
ποτα από τον ένα χρόνο πανδηµίας συνεχίζει στο ίδιο µοτίβο µε
τις ελλείψεις στο προσωπικό. Ειδικά τα µικρά επαρχιακά νοσο-
κοµεία έχουν µείνει απροστάτευτα και υποστελεχωµένα. 

Ειδικότερα στην Αργολίδα, τα δύο νοσοκοµεία λειτουργούν
εδώ και πολλούς µήνες µε µεγάλες ελλείψεις σε µόνιµο, αλλά
και επικουρικό ιατρικό προσωπικό βασικών ειδικοτήτων. Τα απο-
τελέσµατα των ελλείψεων είναι εµφανή στην κατάρτιση του προ-
γράµµατος εφηµεριών, όπου κάθε µήνα τα δύο νοσοκοµεία
ζητούν τη συνδροµή της 6ης ΥΠΕ για την κάλυψη των κενών. Εν-
δεικτικά, το µήνα Ιανουάριο η µονάδα Ναυπλίου είχε εξήντα έξι
κενά και η µονάδα Άργους είκοσι ένα κενά.

Η 6η ΥΠΕ κάλυπτε µέχρι τώρα τα κενά αυτά µε ταχυδακτυ-
λουργικά κόλπα, µετακινώντας γιατρούς από κέντρα υγείας και
περιφερειακά ιατρεία του νοµού δηµιουργώντας ένα αλλοπρό-
σαλλο σύστηµα εφηµεριών µε αναρίθµητες µετακινήσεις για-
τρών, µεταφέροντας το πρόβληµα στα κέντρα υγείας και στα
περιφερειακά ιατρεία, εξουθενώνοντας το ιατρικό προσωπικό και
αδιαφορώντας για την ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών
υγείας προς τους πολίτες. 

Αποκορύφωµα της όλης κατάστασης ήταν ότι την Παρασκευή
στις 5 Φεβρουαρίου 2021 είχε αλλάξει το πρόγραµµα εφηµεριών.
Την Παρασκευή, που ήταν να εφηµερεύσει το Άργος, εφηµέ-
ρευσε το Ναύπλιο. Αυτό έγινε χωρίς να υπάρξει καµµία ενηµέ-
ρωση, µε αποτέλεσµα να δηµιουργηθεί ταλαιπωρία στους
πολίτες και σύγχυση. 

Αφού, λοιπόν, έφτασε ο κόµπος στο χτένι, προβήκατε σε µία
προκήρυξη δέκα γιατρών στα δύο νοσοκοµεία της Αργολίδας.
Επειδή, όµως, η πρόθεση από την υλοποίηση απέχουν πάρα
πολύ, ερωτώ δύο πράγµατα: 

Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα για την πρόσληψη αυτών των
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δέκα γιατρών στα νοσοκοµεία της Αργολίδας; Μέχρις ότου ολο-
κληρωθούν αυτές οι προσλήψεις, πώς θα το λύσουµε το πρό-
βληµα; 

Επίσης, πρέπει να ξέρετε ότι η κλινική COVID, η οποία λειτουρ-
γεί µε µία γιατρό, το επόµενο χρονικό διάστηµα, το Παρασκευο-
σαββατοκύριακο, δεν θα έχει εφηµερεύοντα. Προσπαθούν να
βάλουν στο πρόγραµµα καρδιολόγους και άλλες ειδικότητες. για
να στελεχώσουν την κλινική COVID. Αυτό θα συµβεί και στο Ναύ-
πλιο, γιατί και εκεί πάλι ένας γιατρός υπάρχει. Πώς θα τα λύ-
σουµε αυτά τα θέµατα; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πουλά, το επαναλαµβάνω, αν και το γνωρίζετε, αφού

είστε γιατρός, ότι η ενίσχυση των νοσοκοµείων του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας µε ανθρώπινο δυναµικό πραγµατοποιείται µε
δύο συγκεκριµένους τρόπους: είτε µε προσλήψεις µόνιµου προ-
σωπικού είτε µε προσλήψεις επικουρικού. Από την πρώτη στιγµή
που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση αξιοποιήσαµε και τις δύο αυτές
δυνατότητες. 

Θα σας θυµίσω ότι το 2020 για όλη την επικράτεια είχαµε τρεις
προκηρύξεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού χιλίων τετρακοσίων
είκοσι τριών θέσεων, µία προκήρυξη λοιπού προσωπικού χιλίων
διακοσίων εννιά θέσεων διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων και
πρόσφατα µία νέα προκήρυξη εννιακοσίων σαράντα µόνιµων θέ-
σεων ιατρικού προσωπικού. 

Παράλληλα, το λοιπό και ιατρικό επικουρικό προσωπικό που
υπηρετεί σήµερα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας ξεπερνά τις δέκα
χιλιάδες εργαζόµενους, εκ των οποίων περίπου το 80% αποτε-
λούν νέες προσλήψεις που πραγµατοποιήθηκαν επί των ηµερών
µας. 

Θέλω, επίσης, να επισηµάνω στο σηµείο αυτό ότι ανανεώθηκε
το σύνολο των συµβάσεων του επικουρικού προσωπικού που
υπηρετεί στο ΕΣΥ έως τον Οκτώβρη του 2021 µε διάταξη που η
δική µας Κυβέρνηση έφερε και ψήφισε στη Βουλή. 

Καταλαβαίνετε, εποµένως, ότι οι προσπάθειές µας είναι και
διαρκείς και φέρνουν και αποτελέσµατα. Κάνουµε, όχι µόνο ό,τι
µπορούµε, αλλά και ακόµα παραπάνω. 

Όπως σας είπα, η προσπάθεια αυτή δεν σταµατάει. Θα συνε-
χίσουµε να ενισχύουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε µόνιµες θέ-
σεις που έχει ανάγκη το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, αλλά βεβαίως
και µε συµβάσεις επικουρικού προσωπικού. Η πλήρης επάρκεια
σε πόρους ανθρώπινου δυναµικού είναι ο στόχος µας. 

Σε ό,τι αφορά τα νοσοκοµεία της Αργολίδας, σίγουρα στόχος
µας και εκεί είναι να λειτουργούν µε επάρκεια προσωπικού και
βεβαίως να µπορούµε να καλύπτουµε συνεχώς τις ανάγκες οι
οποίες προκύπτουν. 

Μια αναφορά στο επικουρικό προσωπικό που υπηρετεί στα νο-
σοκοµεία της Αργολίδας. Εκατόν δύο το σύνολο, δεκατρείς για-
τροί, σαράντα οκτώ νοσηλευτικό και βοηθητικό προσωπικό και
σαράντα ένα άτοµα είναι το πλήθος του λοιπού προσωπικού. Ενι-
σχύουν όλα αυτά τα άτοµα τη λειτουργία των δύο νοσοκοµείων,
διασφαλίζοντας τη λειτουργία τους σε κάθε περίπτωση. 

Είναι γεγονός -το είπατε- ότι το 2020 προκηρύχθηκαν συνολικά
τέσσερις θέσεις και για τα δύο νοσοκοµεία, αριθµός που πραγ-
µατικά δεν αντιστοιχεί στην κάλυψη των πραγµατικών αναγκών
του νοσοκοµείου. Γι’ αυτό, στη νέα προκήρυξη που δηµοσιεύ-
τηκε πριν από λίγες ηµέρες προχωρήσαµε στην προκήρυξη δέκα
νέων θέσεων γιατρών διαφόρων ειδικοτήτων. 

Θα δώσουν µία ανάσα στα δύο αυτά νοσοκοµεία οι θέσεις
αυτές. Θα έχουµε και την προκήρυξη περισσότερων θέσεων
εντός του έτους. Δεν λύνουν τα προβλήµατα οι δέκα αυτές θέ-
σεις, αλλά σίγουρα αποτελούν πραγµατικά µία ανάσα στα νοσο-
κοµεία της περιοχής. 

Και σε ό,τι αφορά την κάλυψη αυτών των θέσεων, θέλω να σας
διαβεβαιώσω ότι το αντίστοιχο προσωπικό θα έχει αναλάβει κα-
θήκοντα υπηρεσίας σε τέσσερις µήνες από τη λήξη της περιόδου
υποβολής των αιτήσεων. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω για µία ακόµη φορά πόσο σηµαν-
τική είναι για εµάς η ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
µε υγειονοµικό και λοιπό προσωπικό. Το έχουµε αποδείξει εµ-
πράκτως. Ενισχύσαµε και θα συνεχίσουµε να ενισχύουµε τις µο-
νάδες υγείας, όχι µόνο τώρα στην περίοδο της πανδηµίας, αλλά
και µετά. Αποτελεί κοµµάτι της στρατηγικής µας για την ενίσχυση
του ανθρώπινου δυναµικού στον τοµέα της υγείας, ενίσχυση που
οφείλουµε να είναι στοχευµένη και να ανταποκρίνεται στις πραγ-
µατικές ανάγκες του συστήµατος. 

Δουλεύουµε µε συνέπεια στη βάση αυτής της στρατηγικής και
πιστεύουµε ότι το 2021 θα έχουµε ενισχύσει σηµαντικά το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, καλύπτοντας µεγάλο µέρος των αναγκών του
σε προσωπικό.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε Πουλά, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θεωρώ δεδοµένο βέβαια

ότι γνωρίζετε την κατάσταση στην οποία βρίσκονται τα δύο νο-
σοκοµεία της Αργολίδας. Γνωρίζετε ότι αντιµετωπίζουν προβλή-
µατα τόσο στη λειτουργία της διοίκησης όσο και στις
παρεχόµενες υπηρεσίες. Για τον λόγο αυτό ζητώ από εσάς να
σκύψετε πάνω στο πρόβληµα. Η λύση ξέρετε ποια είναι. Η λύση
είναι µία. Η λύση είναι να γίνει ένα νοσοκοµείο -υπάρχει το οικό-
πεδο- κάποια στιγµή για την Αργολίδα. Αυτή είναι η ιδανική λύση
για την Αργολίδα, για να λυθούν επιτέλους και τα προβλήµατα
που υπάρχουν στα δύο νοσοκοµεία. 

Αυτήν, όµως, τη λύση θα πρέπει να την παλέψουµε, να την κυ-
νηγήσουµε να γίνει πραγµατικότητα και πιστεύω ότι µέσα από το
Ταµείο Ανάκαµψης έχετε µια ευκαιρία να µπει αυτό το έργο για
την Αργολίδα. Γιατί πραγµατικά το χρειάζεται το  ένα νοσοκο-
µείο, για να λειτουργήσουν ολοκληρωµένα οι δοµές υγείας στην
Αργολίδα, και για τους κατοίκους της, αλλά και για τους χιλιάδες
επισκέπτες που έχουµε κάθε χρόνο. 

Τώρα, θα µου πείτε, µέχρις ότου γίνει αυτό το έργο τι θα κά-
νουµε; Πώς θα λειτουργήσουν αυτές οι δύο νοσοκοµειακές
δοµές που έχουν µία διοίκηση; 

Να σας πω εγώ τα δύο προβλήµατα που βλέπω. Το πρώτο
πρόβληµα που βλέπω είναι ότι η αντιµετώπιση που τυγχάνει από
τη διοίκηση της 6ης ΥΠΕ δεν είναι η ανάλογη. Ο διοικητής της
ήρθε στην Αργολίδα µετά από έναν χρόνο και είπε στα µέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης ότι «ήρθα για να δω τι προβλήµατα υπάρχουν
στις δοµές υγείας του Νοµού Αργολίδας». Η ουσία, όµως, ήταν
µία. Ήρθε για να υποβάλει τα σέβη του στον Κωνσταντίνο Γλύξµ-
πουργκ. Ήταν τυχαίο, δηλαδή, ότι ήρθε εκείνη την ηµέρα που
εµβολιαζόταν στο νοσοκοµείο του Ναυπλίου ο Κωνσταντίνος
Γλύξµπουργκ;

Να πάµε και παρακάτω. Η διοίκηση του Γενικού Νοσοκοµείου
Αργολίδας έχει µπει σε µια διαδικασία ατελέσφορη. Έχουν εσω-
τερικές έριδες για το ποια νοσοκοµειακή δοµή θα πάρει περισ-
σότερο προσωπικό, αλλά και πόρους, γεγονός που επηρεάζει τις
σχέσεις µεταξύ και των εργαζοµένων στα δύο νοσοκοµεία. Η δι-
οίκηση προσπαθεί να δηµιουργήσει ένα τεχνητό δίπολο αντιπα-
λότητας. Εάν αυτή η λογική δεν σταµατήσει άµεσα, θα έχουµε
συνεχώς προβλήµατα. 

Εµείς τι λέµε; Λέµε ότι το ένα νοσοκοµείο θα πρέπει να λει-
τουργήσει συµπληρωµατικά στο άλλο. Με αυτή τη λογική και το
ένα νοσοκοµείο και το άλλο, µε το ανάλογο προσωπικό, µπορούν
να λειτουργήσουν και να λειτουργήσουν σωστά και να παράξουν
έργο που χρειάζεται αυτή τη στιγµή η Αργολίδα.

Τώρα, όσον αφορά τις προσλήψεις, το 2020 έγιναν επτά προσ-
λήψεις στο Άργος και µία στο Ναύπλιο. Το 2021 γίνεται το ανά-
ποδο. Επτά προσλήψεις στο Ναύπλιο και τρεις στο Άργος. Έχει
βγει και µία θέση παθολόγου στο Ναύπλιο τον Σεπτέµβριο του
2020. Το θέµα είναι ότι αυτές οι θέσεις, δυστυχώς, από το 2020
µέχρι σήµερα δεν καλύφθηκαν. Κι αν καλύφθηκαν, καλύφθηκαν
ελάχιστα. 

Υπάρχει κι ένα άλλο σοβαρό θέµα ότι µέσα στο 2021 συντα-
ξιοδοτούνται πάνω από οκτώ γιατροί. Αυτά τα προβλήµατα πώς
θα λυθούν; Αυτό είναι το θέµα µου. Αυτό είναι το πρόβληµά µου.
Αυτήν τη στιγµή τα δύο νοσοκοµεία -το λέω και το τονίζω- θα
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πρέπει να λειτουργούν το ένα συµπληρωµατικά στο άλλο και να
µην µπαίνουν σε διαδικασίες κόντρας το ένα µε το άλλο. Αυτό
θα πρέπει να το προσέξετε. 

Πρέπει να σταµατήσει επιτέλους το φαινόµενο να παίρνουµε
όλο τον κόσµο από τα κέντρα υγείας όπως από το Κέντρο Υγείας
Ασκληπιείο Λυγουριού, και να εφηµερεύουν στο Άργος και στο
Ναύπλιο για να καλύπτουν τα κενά. Κάποια στιγµή αυτό πρέπει
να το δούµε. Πρέπει να λήξει, γιατί και τα κέντρα υγείας έχουν
ανάγκες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πουλά, χαίροµαι για την επισήµανσή σας ότι πρέπει να

υπάρξει µία νοσοκοµειακή µονάδα στον νοµό. Υπάρχουν λύσεις
που εξετάζονται, υπάρχουν και κονδύλια τόσο από το ΕΣΠΑ όσο
και από το Ταµείο Ανάκαµψης και χαίροµαι επίσης για την επισή-
µανσή σας ότι το ένα νοσοκοµείο πρέπει να λειτουργεί συµπλη-
ρωµατικά µε το άλλο -µιλάµε για δύο µονάδες µε απόσταση δέκα
χιλιοµέτρων- έτσι ώστε θα µπορέσουµε να διασφαλίσουµε την
καλύτερη παροχή υπηρεσιών. Αυτό καταδεικνύεται από το γεγο-
νός ότι τα νοσοκοµεία αυτά είναι διασυνδεόµενα υπό ενιαία δι-
οίκηση και σίγουρα σε κάθε περίπτωση θα πρέπει το ένα να
συµπληρώνει το άλλο.

Σε ό,τι αφορά τις θέσεις των γιατρών και αυτούς που πρόκειται
να συνταξιοδοτηθούν, δεν νοµίζω ότι υπάρχει λόγος να µπαί-
νουµε σε αντιπαράθεση για το πόσους πήρε το Άργος, πόσους
πήρε το Ναύπλιο. Πρέπει να το δούµε συνολικά στην περιοχή. 

Και βεβαίως σε κάθε περίπτωση επειδή θα υπάρξουν και συν-
ταξιοδοτήσεις, ανέφερα ότι θα υπάρξουν και επόµενες προκη-
ρύξεις µέσα στο έτος και θα ενεργοποιήσουµε, όχι µόνο στην
περίπτωση του Άργους και του Ναυπλίου, αλλά και σε άλλα νο-
σοκοµεία την διάταξη που προβλέπει την προκήρυξη της θέσης
των γιατρών έξι µήνες πριν την συνταξιοδότησή τους, έτσι ώστε
τη στιγµή της συνταξιοδότησης να έχει ολοκληρωθεί η κρίση και
οι γιατροί να τοποθετηθούν στις µονάδες υγείας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Ολοκληρώθηκαν οι ερωτήσεις προς το Υπουργείο Υγείας, οι

οποίες ήταν οχτώ τον αριθµό.
Συνεχίζουµε µε την δέκατη έβδοµη µε αριθµό 437/15-2-2021

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου
Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Παρά-
ταση συµβάσεων ΣΟΧ 1/2018 του προσωπικού καθαριότητας στο
Υπουργείο Οικονοµικών και την ΑΑΔΕ και µετατροπή των συµ-
βάσεων σε αορίστου χρόνου».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών, κ.
Απόστολος Βεσυρόπουλος.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι η ύπαρξη ελαστικών σχέσεων

εργασίας στο προσωπικό καθαριότητας του Υπουργείου Οικο-
νοµικών και µετέπειτα στην ΑΑΔΕ διαρκεί για πάνω από δεκα-
πέντε χρόνια. Αφορά κυρίως εκείνο το µέρος του προσωπικού
ΥΕ καθαριότητας ορισµένου χρόνου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών που εργαζόταν ακόµα πριν το 2004 και των οποίων οι συµ-
βάσεις δεν µετετράπηκαν σε ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
µε το προεδρικό διάταγµα 164/2004.

Με τις προκηρύξεις συµβάσεων ορισµένου χρόνου 1/2018 ένα
µέρος αυτού του προσωπικού που µοριοδοτήθηκε καθώς και
άλλοι εργαζόµενοι επιτυχόντες της εν λόγω προκήρυξης, συνο-
λικά εκατόν δεκαέξι, πενήντα έξι στην ΑΑΔΕ και εξήντα στο
Υπουργείο Οικονοµικών, δουλεύουν µε οχτάωρη εργασία από
την προκήρυξη και µετά και βασικό µισθό 650 ευρώ. Παραµένουν
όµως στο απαράδεκτο καθεστώς της σύµβασης εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου. 

Η Κυβέρνηση αντί να µετατρέψει αυτές τις συµβάσεις σε αο-
ρίστου χρόνου ή έστω να παρατείνει τις συµβάσεις, προκήρυξε

τον νέο διαγωνισµό για τις εν λόγω θέσεις το 2020 µε την
1Κ/2020.

Αυτό είχε ως αποτέλεσµα η µεγάλη πλειοψηφία του υφιστά-
µενου προσωπικού καθαριότητας να µείνει εκτός των επιτυχόν-
των και να επίκειται η απόλυσή τους. Μιλάµε για εκατό
εργαζόµενους. 

Οι ανάγκες καθαριότητας στα κτήρια αρµοδιότητας του
Υπουργείου Οικονοµικών και της ΑΑΔΕ είναι διαχρονικά πολύ µε-
γάλες. Το προσωπικό καθαριότητας αποδεδειγµένα δεν επαρκεί,
ενώ σε συνθήκες πανδηµίας αυτές οι ανάγκες για την διασφά-
λιση της υγείας και της ασφάλειας των εργαζοµένων απαιτούν
εργασία και άλλου προσωπικού. 

Είναι γνωστό ότι λόγω της συνολικότερης υποστελέχωσης που
υπάρχει στην ΑΑΔΕ –όπως εσείς θα ξέρετε άλλωστε- και την
απογείωση της εντατικοποίησης της εργασίας που επικρατεί, ένα
σηµαντικό κοµµάτι αυτού του προσωπικού ΥΕ καθαριότητας
δουλεύει στις ΔΟΥ και απασχολείται επί της ουσίας σε άλλες
υπηρεσίες, στην εξυπηρέτηση των πολιτών. 

Είναι προφανές ότι οι εργαζόµενοι των προκηρύξεων 1/2018
δεν καλύπτουν έκτακτες ανάγκες, αλλά αποτελούν αναπόσπαστο
κοµµάτι της εύρυθµης λειτουργίας των υπηρεσιών της ΑΑΔΕ και
το Υπουργείου Οικονοµικών.

Σας ερωτάµε, λοιπόν, αν υπάρχει πρόθεση από την Κυβέρνηση
να παρατείνει την ισχύ των συµβάσεων και για ποιον χρόνο θα
το κάνει αυτό. Επίσης, αν έχει πρόθεση να µετατρέψει τις συµ-
βάσεις του προσωπικού σε αορίστου χρόνου δεδοµένου ότι και
οι ανάγκες είναι διαρκείς και της ΑΑΔΕ και του Υπουργείου Οι-
κονοµικών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε ότι ο οµιλών επιδεικνύει απόλυτο

σεβασµό στις διαδικασίες του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Τον
ίδιο σεβασµό, όµως, έχω και απέναντι στην αλήθεια. Δεν χαϊδεύω
αυτιά, δεν παρασύροµαι από τον λαϊκισµό. Θα σας απαντήσω ξε-
κάθαρα και τεκµηριωµένα µε στοιχεία. 

Βάσει του ν.4506/2017 προβλέπεται ότι για την κάλυψη των
αναγκών καθαριότητας και φύλαξης των Υπουργείων, των επο-
πτευόµενων από αυτά φορέων και των ανεξάρτητων αρχών επι-
τρέπεται η πρόσληψη προσωπικού µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου διάρκειας έως δεκαοκτώ µηνών.

Η πανδηµία όµως δηµιούργησε νέα δεδοµένα. Δεν µπορούσαν
να γίνουν εύκολα εκ νέου διαδικασίες για την πρόσληψη νέου
προσωπικού µε σύµβαση δεκαοκτώ µηνών. Αντιλαµβάνεστε όλοι
τον λόγο αυτών των δυσκολιών εν µέσω lockdown, αλλά και των
πάσης φύσεως περιορισµών.

Γι’ αυτόν τον λόγο φέραµε προς ψήφιση τον ν.4764/2020, που
περιέχει µεταξύ των άλλων και ρυθµίσεις για την προστασία της
δηµόσιας υγείας από τις συνέπειες της πανδηµίας του κορω-
νοϊού. Στο άρθρο 180 του συγκεκριµένου νόµου προβλέπεται µε-
ταξύ άλλων η παράταση των συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου προσωπικού για της ανάγκες καθαριότητας,
φύλαξης και απολύµανσης των κτηρίων των κεντρικών και περι-
φερειακών υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµικών και της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων για λόγους προστασίας της
δηµόσιας υγείας και κατά παρέκκλιση των άρθρων 5, 6 και 7 του
προεδρικού διατάγµατος 164/2004. Και καθίσταται απολύτως
σαφές ότι η εν λόγω παράταση δεν µεταβάλει τον χαρακτήρα
της σχέσης εργασίας βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απα-
σχολούµενοι σε αυτές τις θέσεις.

Η συγκεκριµένη ρύθµιση προβλέπει επίσης ότι η παράταση
των συµβάσεων θα ολοκληρωθεί µετά την ολοκλήρωση των δια-
δικασιών πρόσληψης ή των διαγωνιστικών διαδικασιών ανάθεσης
υπηρεσιών καθαριότητας και σε κάθε περίπτωση αυτή η παρά-
ταση δεν µπορεί να επεκταθεί µετά την 31η Μαρτίου 2021.

Τώρα σε ό,τι αφορά στο ερώτηµά σας για την µετατροπή των
συµβάσεων του εν λόγω προσωπικού σε συµβάσεις αορίστου
χρόνου, γνωρίζετε ότι η αρµοδιότητα ανήκει στο Υπουργείο Εσω-
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τερικών. Το Υπουργείο Εσωτερικών, λοιπόν, µε έγγραφό του στις
29 Ιανουαρίου επισηµαίνει ότι οποιαδήποτε µετατροπή των εν
λόγω συµβάσεων ορισµένου χρόνου σε αορίστου θα προσέ-
κρουε στις διατάξεις του άρθρου 103 παρ.2 εδάφια Α και Β του
ισχύοντος Συντάγµατος.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ και στη διαδικασία των
προσλήψεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πώς δικαιολογεί η Κυβέρνηση αυτή, αλλά και

η προηγούµενη, την απόφαση της ανάθεσης τοµέων, όπως της
καθαριότητας εν προκειµένω, σε εργολάβους ή µε εργασία ορι-
σµένου χρόνου που ανανεώνεται για είκοσι χρόνια; Εδώ έχουµε
ένα τέτοιο παράδειγµα. Τι διασφαλίζει µια τέτοια απόφαση; Δια-
σφαλίζει τις καλύτερες υπηρεσίες του καθαρισµού, για παρά-
δειγµα; Διασφαλίζει καλύτερες εργασιακές σχέσεις και αµοιβές
των εργαζοµένων; Είναι αυτά άραγε τα κύρια ζητήµατα που προ-
έχουν στην απόφαση, ναι ή όχι;

Όπως φαίνεται, για την Κυβέρνηση δεν είναι αυτό το κύριο,
όπως βέβαια και για την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
που αξιοποίησε τον αγώνα των καθαριστριών του Υπουργείου
Οικονοµικών, αλλά κατόπιν µε πρόσχηµα τους µνηµονιακούς πε-
ριορισµούς συνέχισε, µε παρατάσεις των συµβάσεών τους, την
οµηρία.

Τι είναι αυτό που διασφαλίζετε µε την ανάθεση στους εργολά-
βους ή µε τις συµβάσεις, όταν οι εργαζόµενοι δουλεύουν χωρίς
δικαιώµατα, µε µισθούς πείνας και σε πολλές περιπτώσεις απλή-
ρωτοι για µήνες;

Αν δείτε, κύριε Υπουργέ, τις ερωτήσεις, θα δείτε πολλές από
αυτές που έγιναν το προηγούµενο διάστηµα, αλλά και επί της
θητείας σας, τώρα. Μια µατιά να ρίξετε στο διαδίκτυο, θα δείτε
πλήθος δηµοσιευµάτων για εργαζόµενους σε εργολαβίες ή µε
συµβάσεις ορισµένου χρόνου που καταγγέλλουν τον εργασιακό
µεσαίωνα, την απλήρωτη και ανασφάλιστη ή αδήλωτη εργασία,
που καταγγέλλουν τις κυβερνήσεις -και τη δική σας και τις προ-
ηγούµενες- που νοµιµοποίησαν αυτές τις εργασιακές σχέσεις,
την εργασιακή γαλέρα. Μία µατιά να ρίξετε στο διαδίκτυο, θα τα
δείτε όλα αυτά. Αυτή είναι η εξασφάλιση καλά αµειβόµενων θέ-
σεων εργασίας, που λέτε ότι θα διασφαλίσετε µε την πολιτική
σας; Αυτό είναι το φιλικό επενδυτικό περιβάλλον;

Ο Υφυπουργός Παιδείας κ. Συρίγος σήµερα, σε αντίστοιχη
ερώτηση του Αντιπροέδρου της Βουλής, είπε ότι θα αναθέσουν
την καθαριότητα του Πανεπιστηµίου της Θεσσαλίας σε εργολά-
βους, γιατί δεν µπορεί -λέει- οι Υπουργοί να ασχολούνται µε αυτό
το θέµα. 

Είναι υποτιµητικό, άραγε, κύριε Υπουργέ, να απασχολείται το
Υπουργείο µε την εξασφάλιση της καθαριότητας, που είναι ιδι-
αίτερα σηµαντική ιδίως αυτήν την περίοδο της πανδηµίας; Δεν
είναι ευθύνη των πολιτικών και υπηρεσιακών παραγόντων, υπευ-
θύνων -όπως θέλετε πείτε τους- η διασφάλιση της υγείας και
ασφάλειας των εργαζοµένων, των φοιτητών, των καθηγητών;
Εκτιµάτε ότι δουλεύει καλύτερα ένας εργαζόµενος κάτω από
άγριες συνθήκες, κάτω από το βούρδουλα, υπό το φόβο της
απόλυσης, που αλλάζει µέρα παρά µέρα, από έναν εργαζόµενο
που αποτελεί µέρος των εργαζοµένων του χώρου εργασίας;
Ποιον εξυπηρετεί η διάχυση των εργαζοµένων σε διάφορους ερ-
γολάβους ή αυτές οι ελαστικές µορφές απασχόλησης, αυτή η
πανσπερµία, το µωσαϊκό; Το επιχείρηµα της εξοικονόµησης
πόρων ισχύει τη στιγµή που δαπανάτε µεγαλύτερα ποσά µε την
πρακτική που ακολουθείτε και εδώ; Ούτε αυτό ισχύει. 

Κύριε Υπουργέ, η ευθύνη για την οµηρία των εργαζοµένων και
την αγωνία για το αν θα έχουν δουλειά αύριο, ανήκει σε όλες τις
κυβερνήσεις. Η επιδείνωση, όµως, της θέσης των εργαζοµένων
που βλέπουν να µπαίνουν στον εφιάλτη της ανεργίας, κύριε
Υπουργέ, -αυτές οι εκατό οικογένειες- είναι τώρα δική σας ευ-
θύνη. 

Έχετε υπερπροβάλει σαν Κυβέρνηση την ατοµική ευθύνη για
όλα. Εργαζόµενοι έως και είκοσι χρόνια θα βρεθούν στην ανερ-
γία. Είναι δική τους η ευθύνη; Δεν είναι δική σας;

Σας καλούµε, λοιπόν, να αντιµετωπίσετε άµεσα το ζήτηµα, που
σε αυτές τις συνθήκες της βαθιάς κρίσης θα έχει τραγικές συνέ-
πειες. Οι εργαζόµενοι αγωνιούν, αγωνίζονται για το κοµµάτι το
ψωµί που λέµε. Εµείς ως ΚΚΕ, κύριε Υπουργέ,  είµαστε δίπλα
τους και απαιτούµε κι από εσάς να διασφαλίσετε την εργασία
τους µε όλα τα δικαιώµατα. Λήγουν οι συµβάσεις, όπως είπα,
στις 31 Μαρτίου, η αγωνία των εργαζοµένων είναι µεγάλη και
οφείλετε εσείς να τους κάνετε να ησυχάσουν µε την απόφαση
που θα πρέπει να πάρετε ως Κυβέρνηση. Και εδώ σήµερα περι-
µένουµε από εσάς να πείτε ότι θα κάνετε προσπάθεια να διασφα-
λίσετε όλες τις θέσεις εργασίας των εργαζοµένων στο
Υπουργείο και στην ΑΑΔΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, η συγκεκριµένη κατηγορία των εργαζοµένων
δεν αποκλείεται από τη µελλοντική απασχόληση στο δηµόσιο ή
την κάλυψη µόνιµων θέσεων τακτικού προσωπικού. Όσοι απα-
σχολούνται µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ή µε συµ-
βάσεις µίσθωσης έργου, έχουν τη δυνατότητα να συµµετέχουν
στις προκηρύξεις που αφορούν προσλήψεις τακτικού προσωπι-
κού στους φορείς του δηµοσίου τοµέα και, µάλιστα, προσµετρά-
ται στη µοριοδότηση και το κριτήριο της εµπειρίας και
προϋπηρεσίας. 

Σε ό,τι αφορά στη διαδικασία των νέων συµβάσεων θα πρέπει
να σας ενηµερώσω, ότι τόσο το Υπουργείο Οικονοµικών όσο και
η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων έχουν ήδη προβεί σε όλες
τις απαιτούµενες ενέργειες. 

Το Υπουργείο Οικονοµικών έχει προχωρήσει σε προκήρυξη για
την πρόσληψη εξήντα ατόµων κλάδου υποχρεωτικής εκπαίδευσης
καθαριότητας µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου διάρκειας δεκαοκτώ µηνών, προκειµένου να καλυφθούν
οι ανάγκες καθαριότητας του Υπουργείου. Η σχετική προκήρυξη
δηµοσιεύθηκε µε αριθµό πρωτοκόλλου 145192 στις 18 Δεκεµ-
βρίου του 2020. Αντίστοιχη προκήρυξη δηµοσιεύτηκε στις 24 Νο-
εµβρίου 2020 από την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων για
την πρόσληψη εκατό ατόµων κλάδου υποχρεωτικής εκπαίδευσης
καθαριότητας µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου. 

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι έχει ήδη ολοκληρωθεί η κα-
τάθεση αιτήσεων και δικαιολογητικών από τους ενδιαφερόµε-
νους. Με δεδοµένο ότι οι θέσεις που έχουν προκηρυχθεί
αφορούν κλάδο προσωπικού υποχρεωτικής εκπαίδευσης, τα κρι-
τήρια και τα προσόντα πρόσληψης καθορίζονται ειδικά από τον
ν.4506/2017 και όλοι γνωρίζουν ότι αυτά έχουν έντονο κοινωνικό
χαρακτήρα. Συγκεκριµένα, τα κοινωνικά κριτήρια στα οποία ανα-
φέρθηκα αφορούν: το χρόνο ανεργίας του υποψηφίου από τέσ-
σερις έως δώδεκα µήνες, την οικογενειακή του κατάσταση,
δηλαδή πολύτεκνη και τρίτεκνη οικογένεια, καθώς και αριθµός
τέκνων αυτής, την ύπαρξη µονογονεϊκής οικογένειας, τυχόν ανα-
πηρία του υποψήφιου ή τυχόν αναπηρία γονέα, τέκνου, αδερφού
ή συζύγου του υποψηφίου. Επίσης, κριτήριο πρόσληψης αποτε-
λεί η εντοπιότητα, καθώς και η απόκτηση σχετικής εργασιακής
εµπειρίας είτε σε φορείς του δηµοσίου τοµέα είτε του ιδιωτικού
τοµέα. Η κατάταξη των υποψηφίων σε πίνακες µε βάση αυτά τα
κριτήρια είναι αδιάβλητη και διενεργείται µε την προβλεπόµενη
διαδικασία βαθµολόγησης και µοριοδότησης. 

Κλείνοντας, σηµειώνω εκ νέου ότι το καθ’ ύλην αρµόδιο για τις
συγκεκριµένες συµβάσεις είναι το Υπουργείο Εσωτερικών το
οποίο επισηµαίνει σε έγγραφό του ότι οποιαδήποτε µετατροπή
αυτών των συµβάσεων ορισµένου χρόνου σε αορίστου θα προ-
σέκρουε στις διατάξεις του άρθρου 103, παράγραφος 2, εδάφιο
α’ και β’ του ισχύοντος Συντάγµατος. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Και συνεχίζουµε µε τρεις επίκαιρες ερωτήσεις που αφορούν

το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων.
Ξεκινούµε µε την όγδοη µε αριθµό 425/14-2-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς την Υπουργό Παι-
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δείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεσα διεξαγωγή εκλογών
για την ανάδειξη διοικητικών συµβουλίων των συλλόγων γονέων
και κηδεµόνων στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ζέττα Μακρή.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ -ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, είναι ένα θέµα πάρα πολύ σηµαντικό,

καθώς οι σύλλογοι γονέων και κηδεµόνων και κατά συνέπεια, οι
ενώσεις και οι οµοσπονδίες κινδυνεύουν άµεσα µε πλήρη διά-
λυση. Αν σκεφτείτε ότι οι τελευταίες εκλογές έγιναν το 2019, τον
Μάιο του 2021 πλέον θα λήξει η θητεία και των τελευταίων µελών
που έχουν παιδιά στα σχολεία. Μιλάµε για  γυµνάσιο και λύκειο,
αλλά αντίστοιχη είναι η εικόνα και για πολλά δηµοτικά, καθώς οι
γονείς συνήθως δραστηριοποιούνται στους συλλόγους σε µεγα-
λύτερη ηλικία των παιδιών. Οπότε κινδυνεύουν να µείνουν ακέ-
φαλοι οι σύλλογοι, οι ενώσεις και οµοσπονδίες γονέων και
κηδεµόνων. Αυτό είναι τεράστιας σηµασίας. Σηµαίνει ότι διαλύε-
ται ένα κοµµάτι της εκπαιδευτικής διαδικασίας. 

Γι’ αυτό σας ζητάω ένα βασικό πράγµα, να συµφωνήσουµε
εδώ πέρα, σε αυτήν την Αίθουσα ότι µε την πρώτη ευκαιρία, µε
το που θα ανοίξουν τα σχολεία θα δοθεί η δυνατότητα µε τις προ-
διαγραφές που θα ορίσει η επιστηµονική επιτροπή να γίνουν γε-
νικές συνελεύσεις σε ανοιχτούς χώρους, µε µάσκες, µε
αποστάσεις, µε όλα τα µέτρα ασφαλείας για την επιδηµία, για να
προλάβουµε τη διάλυση για πάντα αυτού του θεµελίου της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας. Γιατί, ξέρετε, άπαξ και διαλυθεί και δεν
υπάρχει συνέχεια στους συλλόγους γονέων και κηδεµόνων, δύ-
σκολα θα ξαναξεκινήσει να υπάρχει, να υπάρχουν νέοι άνθρωποι
που να µπουν στη διαδικασία αυτή. Θα έχουµε ένα κενό στην εκ-
παιδευτική διαδικασία. Είναι κρίσιµος ο ρόλος των γονέων, γιατί
έρχονται να εκπροσωπήσουν ένα παιδί, που σύµφωνα µε το νόµο
δεν εκπροσωπείται από µόνο του. Είναι πολύ σηµαντικός ο ρόλος
και αναντικατάστατος. 

Οπότε σας καλώ γι’ αυτήν την απλή συµφωνία και δέσµευσή
σας εδώ πέρα, ότι µε το που ανοίγουν τα σχολεία, σε ανοικτούς
χώρους, µε ανοικτά τα σχολεία θα γίνει η διαδικασία των γενικών
συνελεύσεων, για να προχωρήσουν µε βάση το καταστατικό στις
εκλογές και ανάδειξη των νέων συµβουλίων, των συλλόγων και
κατόπιν, προφανώς, των ενώσεων και οµοσπονδιών.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Αρ-

σένη.
Κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, χαίροµαι που συναντιόµαστε ξανά. Το εν-

διαφέρον σας για την παιδεία είναι καταγεγραµµένο και αυτό
µας ευχαριστεί ιδιαίτερα. Δεν ξέρω αν θα συµφωνήσουµε σε
όλα. Νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε σίγουρα ότι το γονεϊκό σύ-
στηµα µε τη µορφή των συλλόγων γονέων και κηδεµόνων απο-
τελεί επίσηµο θεσµικό τρόπο συνεργασίας του σχολικού µε το
οικογενειακό περιβάλλον. 

Για εµάς, το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων, οι γονείς
αποτελούν την πλέον σηµαντική αλλά και εταιρική µεταβλητή
στην πολυπαραγοντική εξίσωση της εκπαιδευτικής διαδικασίας.
Είναι µαζί µε τους εκπαιδευτικούς οι άµεσοι και πολύτιµοι συνερ-
γάτες του Υπουργείου, καθώς η πλειονότητά τους –χωρίς σύγ-
χυση ρόλων και χωρίς επίφαση συµµετοχής- προβάλλει και
στηρίζει την αναγκαιότητα ενός κλίµατος αλληλοκατανόησης µε
επιµερισµό καθηκόντων και έµφαση στις απαιτήσεις του σχο-
λείου, ενώ ταυτόχρονα αποτελούν και το βραχίονα για συνεχή,
ουσιαστικό και εποικοδοµητικό διάλογο και διαρκή γόνιµη συ-
νεργασία µε τους εκπαιδευτικούς.

Οι γονείς αποτελούν, κύριε συνάδελφε, µια κρίσιµη δύναµη για
εµάς, το Υπουργείο Παιδείας, αφού χρειαζόµαστε τη συµβολή
τους για την ανάπτυξη δεξιοτήτων, ευκαιριών και συµµετοχής
των παιδιών τους και στο σπίτι και στο σχολείο. Άλλωστε ήταν
και είναι οι σύµµαχοί µας, ιδίως τον τελευταίο χρόνο, που από
κοινού δίνουµε αγώνες για την όσο το δυνατόν πληρέστερη εκ-

παιδευτική διαδικασία των παιδιών µας κατά την υγειονοµική
κρίση. 

Οι σύλλογοι γονέων και κηδεµόνων, παρ’ όλο που δεν εµπλέ-
κονται στη λήψη αποφάσεων ή στη λειτουργία του σχολείου,
µπορούν να ασκούν έµµεσες και πολλές φορές γόνιµες πιέσεις,
να αποτελούν αφετηρία συγκλίσεων και θετικών προσεγγίσεων
µεταξύ γονέων και εκπαιδευτικών και να αναζητούν συµµαχίες
µε τους εκπαιδευτικούς για την αναβάθµιση της µαθησιακής δια-
δικασίας των παιδιών τους.

Για τον σηµαντικό αυτό ρόλο τους, η πολιτεία έχει µεριµνήσει
για την ίδρυση και συγκρότηση συλλόγων γονέων και κηδεµό-
νων, τη συγκρότηση και λειτουργία των σχολικών συµβουλίων,
την ανάδειξη εκπροσώπων συλλόγων γονέων και κηδεµόνων,
ενώσεων, οµοσπονδιών και συνοµοσπονδιών γονέων και κηδε-
µόνων. 

Πλην όµως, από την εκπαιδευτική νοµοθεσία και σε αυτήν προ-
βλέπονται οι διατάξεις για την ίδρυση, τη συγκρότηση και τη λει-
τουργία του σχολικού συµβουλίου, την ανάδειξη εκπροσώπων
συλλόγων γονέων και κηδεµόνων, ενώσεων, συλλόγων, οµο-
σπονδιών και συνοµοσπονδία γονέων και κηδεµόνων και οι ενώ-
σεις αυτές είναι συλλογικά όργανα, αλλά διέπονται από τις
διατάξεις του Αστικού Κώδικα για τα σωµατεία και τα συλλογικά
όργανα.

Ως εκ τούτου, ο τρόπος διεξαγωγής των εκλογών τους προ-
κύπτει από τα καταστατικά των συλλόγων και µολονότι προβλέ-
πεται ο χρόνος διεξαγωγής αυτών των εκλογών, δεν εµπίπτει
στις υποχρεώσεις του Υπουργείου η υπόδειξη του τρόπου της
διενέργειας. Θα πρέπει σε κάθε περίπτωση, όταν και όποτε οι
σύλλογοι αποφασίσουν να διενεργήσουν εκλογές, να τηρήσουν
–όπως κι εσείς σωστά επισηµάνατε- αυστηρά και µε τον προσή-
κοντα τρόπο τα µέτρα για την πρόληψη της διασποράς από τον
COVID-19 και από αυτά που σας εξέθεσα λεπτοµερώς.

Όµως και από τη νοµοθεσία, που θα αναφέρω στη δευτερο-
λογία µου, κύριε συνάδελφε, σε καµµία περίπτωση και από κα-
νένα πραγµατικό ή νοµικό γεγονός δεν προκύπτει ότι το
Υπουργείο στοχεύει στην αδράνεια του γονεϊκού κινήµατος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Κύριε Αρσένη, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, µπορεί το καταστατικό των συλλόγων να

ορίζει τις διαδικασίες στη λεπτοµέρειά τους, αλλά αυτήν τη
στιγµή υπάρχει ένα κενό. Επειδή ακριβώς δεν επιτρέπεται να γί-
νουν εκλογές –για να θυµίσω ότι και µε βάση την εγκύκλιο του
Υπουργείου δεν επιτρέπεται πάνω από εννέα άτοµα να συναντη-
θούν-, πώς να γίνουν οι εκλογές; Ποιος γονιός θα αναλάβει την
ευθύνη να πάει να συµµετέχει στις εκλογές, όταν κινδυνεύει να
του επιβληθεί πρόστιµο; Για ποιο λόγο; Επειδή πήγε, µε µέτρα
ασφαλείας, σε ανοιχτό χώρο να ψηφίσει για το συµβούλιο γο-
νέων και κηδεµόνων!

Οπότε, εδώ πέρα υπάρχει πολιτική ευθύνη. Προφανώς, δεν
την καταλογίζω σε εσάς που µόλις αναλάβατε αυτό το ρόλο.
Όµως υπάρχει µια πολιτική ευθύνη της Υπουργού. Δεν είναι δυ-
νατόν να κινδυνεύουµε αυτήν τη στιγµή να είµαστε στο «παρά
τρίχα» να διαλυθεί όλη αυτή η δοµή που λέγεται σύλλογοι γο-
νέων και κηδεµόνων, το κοινωνικό κεφάλαιο που λέγεται σύλλο-
γοι γονέων και κηδεµόνων. 

Θα σας επαναλάβω πάλι ότι από τον Μάιο του 2021 και µετά
τα µέλη των προεδρείων των συλλόγων σταµατάνε να µπορούν
να είναι µέλη των συλλόγων, καθώς το καταστατικό προβλέπει
ότι όταν σταµατάει το παιδί να σπουδάζει στο γυµνάσιο, να σπου-
δάζει στο λύκειο, όταν σταµατάει να είναι στο δηµοτικό, σταµα-
τάει να µπορεί ο γονέας να είναι µέλος του συλλόγου γονέων και
κηδεµόνων. Και επειδή πέρασαν πλέον δύο χρόνια και πάµε για
τον τρίτο των τελευταίων εκλογών, φθάνουµε στο σηµείο όπου
τελειώνει αυτή η γενιά που είχε εκλεγεί. Θα πάνε του γυµνασίου
στο λύκειο, θα πάνε του δηµοτικού στο γυµνάσιο. Έχουµε ένα
ουσιαστικό πρόβληµα.

Εδώ πέρα χρειαζόµαστε δύο πράγµατα: Πρώτον, επειδή
ακόµα και αυτοί που είναι τώρα είναι εν κενώ, χρειάζεται να βγά-
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λετε µια απόφαση, η οποία ξεπερνώντας τα καταστατικά τους να
ορίζει την παράτασή τους λόγω των έκτακτων µέτρων και να τα
ορίζει µέχρι να ξανανοίξουν τα σχολεία, ότι συνεχίζουν και υπάρ-
χουν δηλαδή και είναι σε ισχύ τα συµβούλια µέχρι να ξανανοί-
ξουν τα σχολεία. Και εκεί πέρα θα πρέπει να υπάρξει ένα πλαίσιο
κατεπειγόντως να γίνουν αυτές οι εκλογές, γιατί αλλιώς αυτός ο
θεσµός καταρρέει.

Και δεν είναι όπως παλαιότερα. Άπαξ και καταρρεύσει τώρα,
δεν θα ξαναµπούν οι νέοι γονείς στη διαδικασία. Αυτό µπορεί να
είναι βολικό προς κάποιους που θέλουν να επιβάλουν τις πολιτι-
κές τους στην παιδεία. Θα αποδειχθεί, όµως, στην πράξη ποιος
πιστεύει στον θεσµό του συλλόγου γονέων και κηδεµόνων µε το
να δώσει µια διέξοδο στο αδιέξοδο.

Αυτήν τη δέσµευση ζητάω από εσάς σήµερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-

στούµε τον κ. Αρσένη.
Ορίστε, κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Και πάλι σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, όπως σας υποσχέθηκα, στη δευτερολογία

θα σας παραθέσω την εκπαιδευτική νοµοθεσία, στην οποία προ-
βλέπονται οι διατάξεις για την ίδρυση, τη συγκρότηση και τη λει-
τουργία του σχολικού συµβουλίου, για την ανάδειξη
εκπροσώπων συλλόγων γονέων και κηδεµόνων, ενώσεων, οµο-
σπονδιών και συνοµοσπονδιών γονέων και κηδεµόνων και
ισχύουν επιγραµµατικά τα εξής: Το άρθρο 51 του ν.1566/1985:
«Δοµή και λειτουργία της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης και άλλες διατάξεις», το άρθρο 53 του ν.1566/1985:
«Δοµή και λειτουργία της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης και άλλες διατάξεις», όπως αντικαταστάθηκε µε το
άρθρο 2 παράγραφος 1β του ν.2621/1998, το άρθρο 51 και ειδι-
κότερα οι παράγραφοι 1, 2, 3 και 4 του ν.4415/2016 µε τίτλο:
«Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική
εκπαίδευση και άλλες διατάξεις», τα άρθρα 1, 3, 4 και 5 της µε
αριθµό πρωτοκόλλου 662/δ4/23-12-1998 υπουργικής απόφασης:
«Συγκρότηση και λειτουργία οργανώσεων γονέων των µαθητών
των σχολείων της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης».

Ειδικότερα, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 51 του
ν.4415/2016, που αντικατέστησε το άρθρο 53 του ν.1566/1985,
οι εκλογικές διαδικασίες κάθε οργάνωσης γονέων πρέπει να ολο-
κληρώνονται εντός των παρακάτω προθεσµιών και σε κάθε πε-
ρίπτωση πριν από τη διεξαγωγή των εκλογικών διαδικασιών για
την οργάνωση της υπερκείµενης βαθµίδας.

Αναλυτικά, οι εκλογές λαµβάνουν χώρα κάθε δύο έτη ως εξής:
Για τους συλλόγους γονέων από 1η Σεπτεµβρίου έως 31 Δεκεµ-
βρίου κάθε ζυγού έτους, για τις ενώσεις συλλόγων γονέων από
1η έως 31 Μαρτίου του εποµένου µονού έτους, για τις οµοσπον-
δίες γονέων από 1η Απριλίου έως και 31 Μαΐου του επόµενου
µονού έτους, για την ανώτατη συνοµοσπονδία από 1η Ιουνίου
έως και 31 Ιουλίου του επόµενου µονού έτους.

Σας επισηµαίνω ξανά ότι οι εκλογικές διαδικασίες πραγµατο-
ποιούνται µε την απαρέγκλιτη τήρηση των οδηγιών του ΥΠΕΘ,
και του Εθνικού Οργανισµού Υγείας για την προστασία από τον
κορωνοϊό COVID-19.

Επίσης –αυτό σας ενδιαφέρει, γιατί απαντώ και σε ερώτηση
που κάνατε στη δευτερολογία- σύµφωνα µε την υπ’ αριθµόν
1704/2020 απόφαση του Υπουργείου Οικονοµικών, Εσωτερικών
και Επικρατείας, στην παράγραφο 10 αναφέρεται η χρήση της
πλατφόρµας «e:Presence» για την τήρηση πρακτικών των συνε-
δριάσεων των συλλογικών οργάνων. Ως εκ τούτου, οποιαδήποτε
δράση προηγείται της ψηφοφορίας δύναται να γίνει ηλεκτρονικά.

Κλείνω λέγοντας και επαναλαµβάνοντας ότι ο τρόπος διεξα-
γωγής των εκλογών προκύπτει από τα καταστατικά των συλλό-
γων και µολονότι προβλέπεται ο χρόνος που αυτές γίνονται, δεν
εµπίπτει στις υποχρεώσεις του Υπουργείου η υπόδειξη του τρό-
που διενέργειάς τους. 

Σας ευχαριστώ για το ενδιαφέρον για τα θέµατα του Υπουρ-
γείου µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό. 

Και τώρα προχωράµε στη δέκατη τρίτη µε αριθµό 442/15-2-
2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Τα ειδικά σχολεία και τους ασφαλείς όρους λειτουργίας τους».  

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, όταν έναν χρόνο τώρα δεν παίρνεις κανένα ου-

σιαστικό µέτρο για την ασφαλή λειτουργία των σχολείων, δηλαδή
δεν αραιώνεις τους µαθητές ανά τµήµα, δεν προσλαµβάνεις ούτε
τον αναγκαίο αυξηµένο αριθµό των εκπαιδευτικών, ούτε τον ανα-
γκαίο και απαραίτητο αριθµό των εργαζοµένων για την καθαριό-
τητα των σχολείων, όταν δηλαδή δεν κάνεις όλα αυτά που και
πρέπει να κάνεις και µπορούν να γίνουν και που δίκαια διεκδικούν
εδώ και παραπάνω από έναν χρόνο εκπαιδευτικοί, γονείς και µα-
θητές και το µόνο που έχεις κάνει ως Κυβέρνηση είναι να µοιρά-
σεις -µιλώ για την εκπαίδευση- µια µάσκα, ένα παγούρι να και να
βγάλεις και ένα φιρµάνι για ανοιχτά σχολικά παράθυρα µέσα στο
καταχείµωνο, τότε το να ανοίγεις και να κλείνεις συνεχώς τα σχο-
λεία είναι η µόνη σου καταφυγή ως Κυβέρνηση, ανάλογα βεβαίως
µε την έξαρση ή µη της πανδηµίας.

Βεβαίως, οι συνέπειες -και εδώ νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε
όλοι- είναι βαρύτατες και επώδυνες, τόσο οι µορφωτικές όσο και
οι κοινωνικές, αλλά και οι ψυχολογικές, ιδίως για τους µικρότε-
ρους µαθητές, αλλά και για τους µεγαλύτερους. Κι αν αυτό,
κυρία Υπουργέ, ισχύει µία φορά για τα παιδιά των γενικών σχο-
λείων, πιστέψτε µε, ισχύει δέκα φορές περισσότερο για τα παιδιά
µε αναπηρία, για τα παιδιά των ειδικών σχολείων.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο της διαχείρισης, η Κυβέρνηση πήρε
την απόφαση να κρατήσει ανοιχτά τα ειδικά σχολεία, αλλά χωρίς
ταυτόχρονα να εξασφαλίσει εκείνους τους όρους και εκείνες τις
προϋποθέσεις που εξασφαλίζουν την υγεία και την ασφάλεια και
των µαθητών αυτών που έχουν βεβαίως αυξηµένες ανάγκες,
αλλά και των εκπαιδευτικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ασφαλώς και θέλουµε, κυρία Υπουργέ, ανοιχτά τα ειδικά σχο-
λεία, όπως ανοιχτά θέλουµε και τα γενικά σχολεία, όπως ανοιχτά
θέλουµε και τα πανεπιστήµια, που εδώ και έναν χρόνο η Κυβέρ-
νησή σας επιµένει να τα κρατάει κλειστά, µε την αναγκαία πάντα
τήρηση των υγειονοµικών προϋποθέσεων που και πρέπει και
µπορούν ασφαλώς να τηρηθούν. 

Γι’ αυτό και σας ρωτάµε τι µέτρα προτίθεστε να πάρετε εσείς
και η Κυβέρνησή σας, έτσι ώστε κατ’ αρχάς να εµβολιαστούν κατά
προτεραιότητα οι εργαζόµενοι και οι µαθητές αυτών των σχο-
λείων. Βεβαίως έπρεπε ήδη να έχει γίνει κάτι τέτοιο, αλλά από
αύριο πρέπει να µπουν τουλάχιστον σε µία προτεραιότητα οι εµ-
βολιασµοί των εργαζοµένων στα ειδικά σχολεία και των µαθητών
εκείνων που αντιµετωπίζουν σοβαρά, σοβαρότατα προβλήµατα,
έτσι ώστε να είναι συνεχής η ιατρική τους παρακολούθηση, να
υπάρχει συνεχής και αδιάλειπτη επιδηµιολογική επιτήρηση µε µα-
ζικά τεστ, µε ιχνηλατήσεις, όπως βεβαίως να υπάρχει και η απα-
ραίτητη ιατρική φροντίδα για τα επιβεβαιωµένα κρούσµατα µε την
ευθύνη των δοµών υγείας που είναι κοντά. Άλλωστε, αυτό σηµαίνει
και σύνδεση του συστήµατος υγείας µε την εκπαίδευση. 

Επίσης, θα πρέπει να υπάρξει αύξηση των δροµολογίων, ώστε
να µειωθούν οι µαθητές. Διότι, ξέρετε, αυτοί οι µαθητές στα ει-
δικά σχολεία µετακινούνται συνήθως µε λεωφορεία και µε αυτο-
κίνητα στα οποία γίνεται αυστηρά απολύµανση και τηρούνται τα
υγειονοµικά πρωτόκολλα. 

Επιπλέον, πρέπει να υπάρξουν προσλήψεις προσωπικού. Ξέ-
ρετε, δεν φτάνει το προσωπικό. Και µη µας πείτε πάλι για τις τέσ-
σερις και τεσσερισήµισι χιλιάδες, γιατί το έχουµε ακούσει εκατό
χιλιάδες φορές. Χρειάζονται πολύ περισσότερες προσλήψεις. Αν
αυτές χρειάζονταν πριν, φανταστείτε τώρα τι χρειάζεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δελή, πρέπει
να ολοκληρώσετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Και βεβαίως, µιλάµε για τη µέριµνα που
πρέπει να δείξει µια υπεύθυνη πολιτεία στους µαθητές µε ανα-
πηρία που δεν µπορούν να πάνε στο σχολείο και παραµένουν στο
σπίτι τους, εξαιτίας σοβαρών παθολογικών προβληµάτων.
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Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ, κύριε συνάδελφε, θα απαντήσω µε χαρά στην ερώτησή

σας, παρά το γεγονός ότι θεωρώ πως ήταν πολύ αυστηρός έως
και άδικος ο τόνος που χρησιµοποιήσατε. Προφανώς και έχετε
δικαίωµα να το κάνετε. Δεν σας µέµφοµαι, απλώς κάνω µία πα-
ρατήρηση, µία επισήµανση, θα έλεγα, για να µην παρεξηγηθεί
και η λέξη. 

Χαίροµαι, λοιπόν, γιατί νοµίζω ότι και εσείς, αλλά και όλοι οι
πολίτες αυτής της χώρας συµφωνούµε ότι η ευαισθησία και η
προτεραιότητα στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση είναι αδια-
πραγµάτευτες. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου ενηµερώ-
νοντάς σας ότι θα κάνω χρήση και της δευτερολογίας µου, για
να απαντήσω πλήρως στα ερωτήµατα του συναδέλφου.

Ξεκινώ, λοιπόν, µε το δεδοµένο ότι η απόφαση της αδιάλει-
πτης διά ζώσης λειτουργίας των σχολικών µονάδων ειδικής αγω-
γής και εκπαίδευσης τόσο της πρωτοβάθµιας, όσο και της
δευτεροβάθµιας, στηρίζεται στο γεγονός ότι η παρουσία των µα-
θητών και των µαθητριών µε αναπηρία στις εκπαιδευτικές διαδι-
κασίες είναι απαραίτητη προκειµένου να αποκτήσουν ή να
διατηρήσουν δεξιότητες και την αυτονοµία τους, τη γνωστική,
την κοινωνική και τη συναισθηµατική τους στήριξη, καθώς και για
τη σωµατική και ψυχική τους υγεία, συνθήκες που στην περί-
πτωση αυτού του µαθητικού πληθυσµού η εφαρµογή της εξ απο-
στάσεως διδασκαλίας δυσκολεύεται να προσεγγίσει. Και αν σας
ερµηνεύω σωστά, νοµίζω ότι σε αυτό δεν έχετε αντίρρηση.

Σε αυτές τις σχολικές µονάδες, το Υπουργείο µας σε στενή
συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας, µετά από γνωµοδότηση της
Εθνικής Αρχής Εµβολιασµού, προέκρινε την ένταξη στο πρό-
γραµµα της τρέχουσας εµβολιαστικής περιόδου των εκπαιδευ-
τικών, του ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού, του ειδικού
βοηθητικού προσωπικού και των µαθητών ηλικίας δεκαέξι ετών
και άνω, εννοείται µε τη συναίνεση γονέων και κηδεµόνων. Σχε-
τική εγκύκλιος απεστάλη ήδη στις σχολικές µονάδες. 

Επίσης, σε λειτουργία βρίσκεται από τις αρχές Ιανουαρίου η
πλατφόρµα δωρεάν ελέγχου COVID-19 για τους εκπαιδευτικούς
«edu.testing.gov.gr», ενώ παράλληλα υπάρχουν κλιµάκια του
ΕΟΔΥ τα οποία διενεργούν δωρεάν εξετάσεις στις σχολικές µο-
νάδες τόσο στους εκπαιδευτικούς, όσο και στους µαθητές.

Σε ό,τι αφορά τη µεταφορά των µαθητών των σχολικών µονά-
δων ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, έχουν ληφθεί από την πο-
λιτεία όλα τα αναγκαία µέτρα για την πρόληψη της διασποράς
του COVID-19. Συγκεκριµένα, συστήνεται για τη µεταφορά των
µαθητών, µετά από πρόταση των αρµοδίων διευθύνσεων εκπαί-
δευσης, η αύξηση των δροµολογίων των λεωφορείων που µετα-
φέρουν τα παιδιά µε αναπηρία λόγω της δυσκολίας τους στη
χρήση µάσκας, καθώς και η έγκριση νέων δροµολογίων κατά
απόλυτη προτεραιότητα από τις αρµόδιες υπηρεσίες των οικείων
περιφερειακών ενοτήτων.

Επιπροσθέτως, λαµβάνονται όλα τα απαραίτητα µέτρα προ-
κειµένου να αποφεύγεται συγχρωτισµός κατά την επιβίβαση και
αποβίβαση των µαθητών. Επίσης, τα οχήµατα κάθε κατηγορίας
που χρησιµοποιούνται για τη µεταφορά των µαθητών απολυµαί-
νονται καθηµερινά πριν και µετά τη µεταφορά, ενώ ακολουθεί
φυσικός αερισµός και κενό µεσοδιάστηµα µεταξύ των χρήσεων.
Οι οδηγοί οχηµάτων, οι συνοδοί εκπαιδευτικοί και οι µαθητές φέ-
ρουν υποχρεωτικά µάσκα προστασίας. Τέλος, συστήνεται η το-
ποθέτηση του µαθητή σε προκαθορισµένη θέση, η οποία δεν θα
αλλάζει, ενώ προτείνεται σε µαθητές που ανήκουν στο ίδιο τµήµα
ή είναι αδέλφια να κάθονται σε διπλανές θέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Για τους µαθητές που εξυπηρετούνται µε ταξί σε µη αστικές
περιοχές, για τη µετάβασή τους στο σχολείο επιτρέπεται να µε-
τακινούνται µέχρι και τέσσερα άτοµα µε την προσκόµιση σχετι-
κής βεβαίωσης του διευθυντή του σχολείου.

Σε ό,τι αφορά τις προσλήψεις στην ειδική αγωγή και εκπαί-

δευση, τον Μάρτιο του 2020 πραγµατοποιήθηκαν διορισµοί χι-
λίων σαράντα µελών ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ει-
δικού βοηθητικού προσωπικού στις σχολικές µονάδες ειδικής
αγωγής και εκπαίδευσης, στο πλαίσιο των προκηρύξεων 1
ΕΑ/2019 και 2ΕΑ/2019 του ΑΣΕΠ.

Είµαστε πάρα πολύ περήφανοι που η απαίτηση ετών για την
παροχή ειδικής εκπαίδευσης και αγωγής από εξειδικευµένους
εκπαιδευτικούς έλαβε σάρκα και οστά από την Κυβέρνησή µας!

Για το νέο σχολικό έτος 2020-2021 και σε συνέχεια των διορι-
σµών που σας ανέφερα, το Υπουργείο επιδιώκοντας την καλύ-
τερη και τη µεγαλύτερη κάλυψη των αναγκών του µαθητικού
πληθυσµού έχει προσλάβει έξι χιλιάδες οκτακόσιους εννέα ανα-
πληρωτές-µέλη ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού
βοηθητικού προσωπικού.

Δυστυχώς, κύριε συνάδελφε, οι οριστικοί πίνακες του ΑΣΕΠ
περιελάµβαναν εγγεγραµµένους που δεν υπέβαλαν αιτήσεις
αναπληρωτών. Γι’ αυτό εξετάζουµε επισταµένως νόµιµους τρό-
πους κάλυψης των θέσεων αυτών από ειδικούς που θα παρέχουν
εξειδικευµένη υποστήριξη, ώστε να ικανοποιηθούν όλες οι ανάγ-
κες, ιδιαίτερα στον κλάδο εξειδικευµένης ειδικής εκπαίδευσης
και ειδικού βοηθητικού προσωπικού, για την παροχή σύγχρονης
εξ αποστάσεως εκπαίδευσης για το σχολικό έτος 2020-2021.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε και κύριε συνάδελφε, θα κάνω χρήση της δευ-
τερολογίας και ζητώ συγγνώµη που λόγω του ευαίσθητου θέµα-
τος ξέφυγα από τον χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κυρία

Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, σας οφείλω µία απάντηση,

βεβαίως, για τον υπερβολικό τόνο της φωνής, όπως είπατε, και
για το άδικο της τοποθέτησης.

Κατ’ αρχάς, ο τόνος είναι αντίστοιχος µε το µέγεθος του προ-
βλήµατος που υπάρχει στον χώρο και πιστέψτε µε είναι πάρα
πολύ µεγάλος. Όσο για το αν είναι άδικη η τοποθέτηση η δική
µας, αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι δεν µεταφέρουµε παρά
την οργισµένη, θα έλεγα, κατάσταση στην οποία βρίσκονται και
οι εκπαιδευτικοί, αλλά και οι γονείς στις δοµές ειδικής αγωγής.
Αισθάνονται –και µε το δίκιο τους- µία δίκαιη οργή για την κυβερ-
νητική πολιτική, έτσι όπως εξελίσσεται όλο το τελευταίο διά-
στηµα µε αφορµή την πανδηµία.

Δεν θα αµφισβητήσουµε φυσικά τα νούµερα για τις προσλή-
ψεις κ.λπ.. Όµως, κυρία Υπουργέ, αποδεικνύεται –και θα συµφω-
νήσουµε ελπίζω σε αυτό- ότι δεν επαρκούν. Χρειάζονται κι άλλες
προσλήψεις, χρειάζεται κι άλλο προσωπικό, όπως σε λίγο θα
αποδείξω µε όλα όσα θα πω. 

Βεβαίως είναι γεγονός ότι το να κλείνεις τα σχολεία δηµιουρ-
γεί σοβαρότατα προβλήµατα για όλους τους µαθητές –αλίµονο-
µορφωτικά ελλείµµατα, ένταση των ανισοτήτων -ας µην το ξε-
χνάµε- και ψυχολογικά και κοινωνικά ζητήµατα ουκ ολίγα. Αυτό
βεβαίως, όπως είπαµε, ισχύει πολύ περισσότερο για τα παιδιά µε
αναπηρία στα ειδικά σχολεία, όπου αναγκαστικά και οφθαλµο-
φανέστατα το παιδαγωγικό υποχρεωτικά δένει µε το επιστηµο-
νικό και οι αναγκαίες παρεµβάσεις αφορούν σε σοβαρές
δυσκολίες και αποκλίσεις και η όποια στέρηση αυτών των παρεµ-
βάσεων, ξέρετε, µπορεί να δηµιουργήσει πισωγυρίσµατα τα
οποία δεν αντιστρέφονται, µπορεί να καθορίσουν, δηλαδή, τη
µοίρα µιας ολόκληρης ζωής ενός παιδιού. 

Όµως είναι εγκληµατικό, επιτρέψτε µου, µπροστά σε µια βε-
βαιωµένη και κραυγαλέα ανάγκη να µην παίρνονται για την
ασφαλή λειτουργία των ειδικών σχολείων όλα εκείνα τα υγειονο-
µικά µέτρα, τα οποία έχουν διατυπώσει εδώ και έναν χρόνο όλοι
όσοι είναι δίπλα στα παιδιά µε αναπηρία και γνωρίζουν φυσικά
τις ανάγκες τους. Πώς να σας το πούµε; Δεν έχετε το δικαίωµα,
δεν µπορείτε να ρισκάρετε µε την υγεία και την ασφάλεια των
παιδιών και των εργαζοµένων.

Βεβαίως, για να είµαστε και δίκαιοι, λύσεις στα υπάρχοντα
εκρηκτικά προβλήµατα και επικίνδυνα προβλήµατα, θα προ-
σθέσω εγώ, της ειδικής αγωγής δεν µπορούν σε καµµία περί-
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πτωση να δοθούν εκ των ενόντων και µε βάση τις υπάρχουσες
δοµές και τις υποδοµές που λειτουργούν σήµερα, όσο ηρωικά
και αν διαθέσουν τους εαυτούς τους οι εκπαιδευτικοί σε αυτές
τις δοµές. Και το κάνουν, πιστέψτε µε. Είναι γνωστή άλλωστε η
τραγική και απαράδεκτη κατάσταση των σχολικών υποδοµών της
ειδικής αγωγής, υποδοµές που λειτουργούν όπου µπορεί να φαν-
ταστεί κανείς, από παλιές αποθήκες εργοστασίων, όπου ανι-
χνεύονται και τρωκτικά, µέχρι και τον δεύτερο ή  και τρίτο όροφο
κτηρίων. Στη Θεσσαλονίκη είναι γνωστά τα κτήρια αυτά.

Θεωρούµε ότι επείγουσα πια και δραµατική ανάγκη να ανοί-
ξουν σήµερα και να λειτουργήσουν, κυρία Υπουργέ, νέες επι-
πλέον δοµές ειδικής αγωγής, οι οποίες βεβαίως θα στελεχωθούν
και από νέο προσωπικό µέσα από µαζικές προσλήψεις. Είναι
επείγουσα και δραµατική η ανάγκη να επιταχθούν σήµερα και
στην ειδική αγωγή όλες εκείνες οι ιδιωτικές δοµές ειδικής αγω-
γής, έτσι ώστε να τεθούν υπό τον πλήρη έλεγχο και κάτω από
τον σχεδιασµό του δικού σας Υπουργείου, του Υπουργείου Παι-
δείας, ώστε να καλυφθούν οι σηµερινές αυξηµένες ανάγκες γι’
αυτά τα ταλαιπωρηµένα παιδιά.

Είναι επείγουσα, επιτρέψτε µας, και δραµατική σήµερα η
ανάγκη όλες οι απαραίτητες επιστηµονικές παρεµβάσεις -λογο-
θεραπείες, φυσιοθεραπείες, ένα σωρό τέτοιου είδους επιστηµο-
νικές παρεµβάσεις- να γίνονται µέσα στα σχολεία, ώστε να µην
αναγκάζονται οι γονείς να τρέχουν από το πρωί ως το βράδυ µε
τα παιδιά τους από ‘δω και από ‘κει σε διάφορα ιδιωτικά κέντρα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Και βεβαίως για το τέλος θέλουµε να σας πούµε ότι είναι επεί-
γουσα και εξαιρετικά δραµατική η ανάγκη -έχει και έναν ανθρω-
πιστικό χαρακτήρα- να γίνουν όλες εκείνες οι ενέργειες και οι
παρεµβάσεις από το Υπουργείο σας για να βοηθηθεί µια κατη-
γορία παιδιών, κύρια Υπουργέ, η οποία από το ξεκίνηµα της παν-
δηµίας εδώ και έναν χρόνο δεν έχουν πάει στο σχολείο, δεν καν
έχουν βγει έξω από το σπίτι τους. Μιλώ για τα παιδιά που, εκτός
από την αναπηρία, έχουν και πρόσθετα παθολογικά προβλήµατα.
Νοµίζω ότι κάτι επιτέλους πρέπει να γίνει µε αυτά τα παιδιά. Κά-
ποια στιγµή πρέπει η πολιτεία να θυµηθεί αυτά τα παιδιά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλησπέρα σας και

από εµένα. Καλή εβδοµάδα και καλό Τριώδιο!
Κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
Για τα υγειονοµικά µέτρα δεν θα σας πω ξανά, κύριε συνά-

δελφε, γιατί απάντησα στην πρωτολογία µου, αλλά, όπως δε-
σµεύτηκα, θα σας δώσω απάντηση στο τελευταίο ερώτηµα στο
οποίο και εσείς επιµείνατε για τη δυνατότητα σύγχρονης εξ απο-
στάσεως εκπαίδευσης στα παιδιά που έχουν και σοβαρά προ-
βλήµατα, κυρίως, υγείας. 

Να σηµειώσω ότι, εκτός από τους µαθητές και τους µαθητές
ή ολόκληρων σχολικών µονάδων που τελούν σε καθεστώς προ-
σωρινής αναστολής ή απαγόρευσης λειτουργίας ως µέτρο για
την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19, η τηλεκπαίδευση
επίσης παρέχεται και στους µαθητές και τις µαθήτριες τµηµάτων
σχολικών µονάδων, οι οποίοι δεν µπορούν να παρακολουθήσουν
µε φυσική παρουσία την εκπαιδευτική διαδικασία, καθώς ανή-
κουν σε οµάδες αυξηµένου κινδύνου, συνοικούν µε πρόσωπο
που νοσεί από κορωνοϊό COVID-19, νοσούν τα ίδια τα παιδιά από
κορωνοϊό COVID-19 ή έχουν υποβληθεί σε µοριακή διαγνωστική
εξέταση για τον κορωνοϊό COVID-19 και για όσο χρονικό διά-
στηµα αποµένει µέχρι την έκδοση του αποτελέσµατος. 

Για τους µαθητές που υπάγονται στις ευπαθείς οµάδες τα
µέτρα που λαµβάνονται είναι τα εξής. Η πρόβλεψη παρακολού-
θησης µαθηµάτων µέσω σύγχρονης εξ αποστάσεως εκπαίδευ-
σης, η καταγραφή, αλλά η µη προσµέτρηση απουσιών, εφόσον
συντρέχουν οι παρακάτω λόγοι: Αν ο ίδιος ο µαθητής ή κάποιος
που κατοικεί στο σπίτι του νοσεί από κορωνοϊό, µε απαραίτητη
προσκόµιση ιατρικής βεβαίωσης, αν ο µαθητής που έχει υποβλη-
θεί σε µοριακή διαγνωστική εξέταση για τον κορωνοϊό και παρα-
µένει σε καραντίνα για όσο χρόνο αναµένει την έκδοση του
αποτελέσµατος, αν ο µαθητής ανήκει σε οµάδα αυξηµένου κιν-

δύνου, όπως έχουν οριστεί από τον ΕΟΔΥ, µε απαραίτητη προ-
σκόµιση ιατρικής βεβαίωσης από τον θεράποντα ιατρό ή από για-
τρό της σχετικής ειδικότητας.

Οι οµάδες µαθητών αυξηµένου κινδύνου είναι οι ακόλουθες:
Είναι οι µαθητές που λαµβάνουν χηµειοθεραπεία για κακοήθεια
ή µετά από οµόλογη µεταµόσχευση αιµοποιητικών κυττάρων ή
αν έχουν παρέλθει λιγότερο από έξι µήνες από την ολοκλήρωσή
της, µαθητές µετά από αλλογενή µεταµόσχευση αιµοποιητικών
κυττάρων, εάν έχουν παρέλθει λιγότεροι από δώδεκα µήνες, µα-
θητές µετά από µεταµόσχευση συµπαγούς οργάνου, εάν έχουν
παρέλθει λιγότεροι από είκοσι τέσσερις µήνες, µαθητές µε δρε-
πανοκυτταρική αναιµία, µαθητές να σοβαρή συγγενή ή επίκτητη
ανοσοανεπάρκεια, µαθητές µε σοβαρή χρόνια νεφρική νόσο ή
νεφρική ανεπάρκεια, µαθητές µε αιµοδυναµικά σηµαντική συγ-
γενή καρδιοπάθεια, η γνωστή µυοκαρδιοπάθεια, µαθητές µε χρό-
νια σοβαρή πνευµονοπάθεια, όπως κυστική ίνωση ή µε
αναπνευστική ανεπάρκεια, µαθητές µε σοβαρό και µη ελεγχό-
µενο άσθµα, σύµφωνα µε γνωµάτευση εξειδικευµένου κέντρου
και τέλος, µαθητές µε σύνθετα µεταβολικά ή νευρολογικά προ-
βλήµατα.

Νοµίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι το Υπουργείο µας βρίσκεται
πάντοτε στο πλευρό των παιδιών που ανήκουν στις ευάλωτες
οµάδες, αλλά και των οικογενειών τους, εργάζεται συστηµατικά,
εντατικά, αλλά και µε ευαισθησία για την απρόσκοπτη παροχή
της εκπαιδευτικής διαδικασίας, παρά την αντιξοότητα των σηµε-
ρινών συνθηκών.

Από τη σηµερινή µας συζήτηση κρατώ και το δικό σας δικαιο-
λογηµένο ενδιαφέρον, όπως και το δικό µας, ανεξάρτητα αν οι
αφετηρίες µας είναι διαφορετικές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Μακρή.
Προχωρούµε στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 1636/353/11-

11-2020 ερώτησης και αίτησης κατάθεσης εγγράφων του Βου-
λευτή Φθιώτιδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη
Σαρακιώτη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Καταγραφή των αναγκών και ύπαρξη του αναγκαίου ηλε-
κτρονικού εξοπλισµού για την υλοποίηση της σύγχρονης εξ απο-
στάσεως εκπαίδευσης των µαθητών δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης στη Στερεά Ελλάδα».

Κύριε Σαρακιώτη, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας για την
πρωτολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, τη συγκεκριµένη ερώτηση για την καταγραφή

των αναγκών για ηλεκτρονικά µέσα και κάλυψή τους, προκειµέ-
νου να µετάσχουν στην τηλεκπαίδευση οι καθηγητές και οι µα-
θητές στη Στερεά Ελλάδα, την είχαµε καταθέσει µε
συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ από τις 11 Νοεµβρίου του περασµένου
έτους. Δεν λάβαµε καµµία απάντηση και γι’ αυτό µετετράπη σε
επίκαιρη.

Ήταν τότε που εξαγγέλθηκε η εφαρµογή του δεύτερου lock-
down από την Κυβέρνηση και από τη Δευτέρα 9 Νοεµβρίου στα-
µάτησε η διά ζώσης εκπαίδευση και οι µαθητές σε όλη τη χώρα
µετείχαν της εκπαιδευτικής διαδικασίας µέσω της σύγχρονης εξ
αποστάσεως εκπαίδευσης. Βέβαια, η ερώτηση παραµένει επί-
καιρη, γιατί σε πολλές περιοχές της χώρας µας συνεχίζεται η τη-
λεκπαίδευση.

Αντιλαµβάνεστε -και το γνωρίζουµε όλοι- ότι για κάθε παιδί
είναι απαραίτητο για να µετάσχει σε αυτή τη µαθησιακή διαδικα-
σία να διαθέτει τα ηλεκτρονικά µέσα, τάµπλετ, ηλεκτρονικό υπο-
λογιστή. Όλοι οι ειδικοί αναφέρουν, αν και δεν χρειάζεται να είναι
κανείς ειδικός για να γνωρίζει, ότι ελλείψει των ηλεκτρονικών
αυτών µέσων, η απώλεια ωρών και ηµερών εκπαίδευσης έχει αρ-
νητικές επιπτώσεις για τους µικρούς µαθητές και δηµιουργεί µα-
θητές δύο ταχυτήτων. Για την υλοποίηση όλης αυτής της
διαδικασίας, βεβαίως, απαιτείται προετοιµασία και συντονισµός
των αρµοδίων φορέων.

Για τους λόγους αυτούς ερωτάσθε, δεδοµένου του γεγονότος
ότι οι ειδικοί επιστήµονες παγκοσµίως, αλλά και στη χώρα µας,
από την άνοιξη κιόλας προέβλεπαν το δεύτερο σφοδρό κύµα το
φθινόπωρο -προβλέψεις οι οποίες, δυστυχώς, επαληθεύτηκαν-
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ποιες ήταν οι ενέργειες του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων για την καταγραφή και ικανοποίηση των αναγκών σε ηλε-
κτρονικό εξοπλισµό των µαθητών και των εκπαιδευτικών στην
Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδος;

Ποιες ήταν οι προπαρασκευαστικές ενέργειες που κάνατε,
κύριε Υπουργέ, από την άνοιξη και µετά σε συνεργασία µε τις
εποπτευόµενες διοικητικές υπηρεσίες εκπαίδευσης, την πρωτο-
βάθµια αλλά και τη δευτεροβάθµια, προκειµένου να καταγρά-
ψετε και να ικανοποιήσετε τις ανάγκες των µαθητών στην
Περιφέρεια της Στερεάς Ελλάδας;

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα των ενεργειών και πώς καλύφθηκαν;
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Σαρακιώτη. Και σε αυτήν θα απαντήσει η Υφυ-
πουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ζέττα Μακρή.

Κυρία Μακρή, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πριν από δέκα περίπου µέρες απάντησα σε

µια ανάλογου περιεχοµένου ερώτηση του συναδέλφου κ. Αρσένη
και εκεί διευκρίνισα και διασαφήνισα τον οδικό χάρτη που ακο-
λουθήσαµε στην εκπαιδευτική διαδικασία και την εξ αποστάσεως
εκπαίδευση. Περιέγραψα και την επιτυχή δεκάµηνη εφαρµογή
της σύγχρονης τηλεκπαίδευσης στην πρωτοβάθµια και τη δευ-
τεροβάθµια. Τα στοιχεία αυτά τα οποία είχα παραθέσει τότε,
κύριε συνάδελφε, θα σας τα αναπτύξω στη δευτερολογία µου
στον χρόνο που θα έχω. Έχουν αναφερθεί κατ’ επανάληψη και
από την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως
και από όλους µας µε κάθε ευκαιρία και γι’ αυτό σας είπα ότι θα
τα πω στη δευτερολογία µου.

Θα σταθώ τώρα στη ειδική περίπτωση της Στερεάς Ελλάδος
που εξειδικεύεται στην ερώτησή σας και για την οποία µας κα-
λείτε στη Βουλή να δώσουµε τις οφειλόµενες εξηγήσεις. Στην
περίπτωση της Στερεάς Ελλάδος υπήρξε άµεση κινητοποίηση
από τις διοικητικές δοµές της Περιφερειακής Διεύθυνσης Στε-
ρεάς Ελλάδος για να καταγραφούν και να αντιµετωπιστούν αµέ-
σως όλα τα ζητήµατα που ανακύπτουν από την εξ αποστάσεως
εκπαίδευση. Το ποσοστό των µαθητών που αντιµετώπισε προ-
βλήµατα στη συµµετοχή τους σε αυτήν την εκπαιδευτική διαδι-
κασία ήταν κατά προσέγγιση το 2%. Στο ποσοστό αυτό
συµπεριλαµβάνονται και οι µαθητές που εγγράφονται ή ανανε-
ώνουν την εγγραφή τους στην αρχή του σχολικού έτους, αλλά
δεν φοιτούν τακτικά για διάφορους λόγους, όπως για παρά-
δειγµα ενήλικες µαθητές ΕΠΑΛ που εγγράφονται για λόγους
αναβολής στράτευσης, µαθητές ροµά κ.λπ.. 

Οι κύριοι λόγοι των προβληµάτων αφορούσαν σε έλλειψη εξο-
πλισµού και προβληµατική συνδεσιµότητα. Για την αντιµετώπιση
αυτού του προβλήµατος έγιναν οι εξής ενέργειες: Αξιοποιήθηκε
ο εξοπλισµός που είχε περιέλθει στις σχολικές µονάδες από δω-
ρεές. Έγιναν επιπρόσθετες δωρεές µε σκοπό την εξυπηρέτηση
της παρούσας κατάστασης. Σε περιπτώσεις προβληµάτων συν-
δεσιµότητας αυτή αντιµετωπίστηκε κατά περίπτωση από την το-
πική αυτοδιοίκηση σε συνεργασία µε τις δοµές εκπαίδευσης.
Παραχωρήθηκαν σε µαθητές router ασύρµατα, ενώ παρασχέ-
θηκε η δυνατότητα να προσέρχονται µαθητές σε ασφαλείς χώ-
ρους µε όλα τα µέτρα υγιεινής, όπως σε κοινοτικά γραφεία,
προκειµένου να συµµετέχουν στην τηλεκπαίδευση.

Από τις 17 Φεβρουαρίου 2021 βρίσκεται σε εξέλιξη έργο του
Επιχειρησιακού Προγράµµατος: «Ανάπτυξη Ανθρώπινου Δυναµι-
κού, Εκπαίδευση και Δια Βίου Μάθηση» του ΕΣΠΑ 2014-2020 που
στοχεύει στη µείωση της µαθητικής διαρροής µε τίτλο: «Υποστή-
ριξη της εκπαιδευτικής διαδικασίας µε την παροχή φορητού εξο-
πλισµού προϋπολογισµού 12.103.250 ευρώ» και δικαιούχο το
Υπουργείο µας και συγκεκριµένα ασχολείται η Διεύθυνση Τεχνι-
κών Υπηρεσιών. Έχουµε ήδη διενεργήσει ηλεκτρονικό ανοικτό
διεθνή διαγωνισµό µε θέµα: «Προµήθεια φορητών ηλεκτρονικών
συσκευών για την εξ αποστάσεως εκπαίδευση» που αφορά όλες
τις σχολικές µονάδες πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης της επικράτειας. 

Ο διαγωνισµός αυτός, κύριε συνάδελφε, είναι χωρισµένος σε
έξι τµήµατα και σε ό,τι αφορά το τµήµα που περιλαµβάνει τις

σχολικές µονάδες των περιφερειακών διευθύνσεων πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας Ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης, Στε-
ρεάς Ελλάδας και Θεσσαλίας βρίσκεται στη φάση πριν την
υπογραφή της σύµβασης για την υλοποίηση του έργου.

Θα ήθελα επίσης να επισηµάνω ότι η διαδικασία της εξ απο-
στάσεως εκπαίδευσης αποτελεί ένα τιτάνιο εγχείρηµα που υλο-
ποιήθηκε ουσιαστικά και κυριολεκτικά εκ του µηδενός, καθώς
µέχρι πρότινος ο βαθµός ψηφιοποίησης του ελληνικού εκπαιδευ-
τικού συστήµατος ήταν εξαιρετικά χαµηλός. Η επιτυχία της υλο-
ποίησης -θα συµφωνήσετε, ελπίζω, µαζί µου- πιστώνεται
αποκλειστικά στην εκπαιδευτική κοινότητα, στους εκπαιδευτι-
κούς, τους οποίους και ευχαριστούµε µε κάθε ευκαιρία θερµά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Οι εκπαιδευτικοί δεν ξέρω αν είναι

τόσο ικανοποιηµένοι µε αυτά που αναφέρατε, κυρία Υπουργέ.
Δυστυχώς η πραγµατικότητα σάς διαψεύδει, καθώς θα σας

καταθέσω και στα Πρακτικά δηµοσιεύσεις από διάφορους Δή-
µους της Στερεάς Ελλάδας όπου ενήργησαν οι δήµαρχοι ή οι πε-
ριφερειακές διευθύνσεις, προκειµένου να καλύψουν τις ανάγκες
τις οποίες δεν κάλυψε το Υπουργείο. 

Δωρεά τάµπλετ από τη δηµοτική αρχή Αµφίκλειας Ελάτειας.
Η δήµαρχος ανακοίνωσε ότι έκανε η ίδια καταγραφή και µε βάση
κοινωνικά και οικονοµικά κριτήρια θα δοθούν από τον δήµο σε
µαθητές. Αναφέρει ότι µετά από τους λάθος χειρισµούς από το
Υπουργείο οι δήµοι καλούνται να επωµιστούν επιπλέον βάρη,
όπως η διανοµή τάµπλετ. Υπάρχει κι άλλο ευχαριστήριο της πρω-
τοβάθµιας σε δήµους Δελφών και Δωρίδος για δωρεά τάµπλετ.
Άλλη εταιρεία, στην Εύβοια αυτή τη φορά, κάνει δωρεά δεκαε-
πτά laptop στα Ψαχνά Ευβοίας στον δήµαρχο Διρφύων Μεσσα-
πίων. Εκεί που ήταν απούσα η πολιτεία και το Υπουργείο,
αναγκάστηκαν οι άνθρωποι της τοπικής αυτοδιοίκησης, οι δή-
µαρχοι να καλύψουν αυτό το δυσαναπλήρωτο κενό. 

Για τα τάµπλετ δεν θα το σχολιάσω πραγµατικά γιατί τα
ακούµε µήνες. Πότε θα έρθουν εν τέλει; Ελπίζω να µην γίνει τόσο
σήριαλ όσο έγιναν οι µάσκες. Θα µου πείτε, κάνατε τέσσερις-
πέντε µήνες να φέρετε µάσκες στους µαθητές. Τα τάµπλετ θα
είναι ακόµα πιο δύσκολο, φαντάζοµαι. Μέχρι το πέρας της παν-
δηµίας ελπίζω να έχετε καταφέρει να προµηθευτείτε και τα τάµ-
πλετ. Από εκεί και πέρα ζήτησα να κατατεθούν τα έγγραφα µε
τα οποία στείλατε στις περιφερειακές διευθύνσεις και τις κατευ-
θύνατε για το πώς θα γίνει αυτή η καταγραφή. Πότε τα στείλατε
πρώτα απ’ όλα; Πότε ήρθαν οι απαντήσεις; Διότι απ’ ό,τι γνωρίζω
εγώ τουλάχιστον από επικοινωνία που είχα µε διευθυντές, πολλά
σχολεία δεν έχουν λάβει έγγραφο προκειµένου να κάνουν κατα-
γραφή των αναγκών των µαθητών τους. Επιφυλάσσοµαι. Ανα-
µένω την κατάθεση των εγγράφων.

Πραγµατικά δεν περίµενα ότι θα ακούσω ως απάντηση ότι κα-
λύπτονται οι ανάγκες των µαθητών για ένα τόσο βασικό ζήτηµα
από δωρεές. Η πολιτεία πού ήταν όλους αυτούς τους µήνες; Εί-
χατε οκτώ µήνες ουσιαστικά να προετοιµαστείτε. Εν τέλει, τι κά-
νατε; 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρακιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρία Μακρή, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι ακούσατε ότι κι εγώ στην πρωτολογία µου ανέφερα

για τις δωρεές. Θα µπορούσα να φάω πολλή ώρα αναφέροντας
σας τα πολύ απογοητευτικά νούµερα στα οποία παραλάβαµε τον
τεχνολογικό εξοπλισµό των σχολικών µονάδων. Σε ό,τι αφορά τα
τάµπλετ, είµαι σίγουρη ότι είστε ενηµερωµένος πως σήµερα
µόλις ο κ. Σκυλακάκης δήλωσε επ’ αυτού ότι η διαδικασία προ-
χωρά πάρα πολύ ικανοποιητικά. 
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Θέλω στην δευτερολογία µου να τονίσω για άλλη µια φορά ότι
η διά ζώσης διδασκαλία των παιδιών µας από τους εκπαιδευτι-
κούς είναι αναντικατάστατη. Ωστόσο κατά την παγκόσµια παν-
δηµική κρίση κληθήκαµε ως Υπουργείο να εξασφαλίσουµε όλα
τα απαραίτητα εργαλεία για να ενισχύσουµε και να θωρακίσουµε
το θεσµικό πλαίσιο και να µεταφέρουµε σε πανελλαδική εµβέλεια
την εκπαιδευτική διαδικασία στο διαδίκτυο σε λίγα εικοσιτετρά-
ωρα. 

Εγώ θα πω πάλι ότι η εκπαιδευτική κοινότητα έδειξε ταχύτατα
αντανακλαστικά και προσαρµοστικότητα. Θα τους επαινέσω για
άλλη µια φορά γιατί κατέβαλαν υπέρµετρη προσπάθεια διαθέ-
τοντας επιστηµονική γνώση, δίνοντας λύσεις και προτάσσοντας
πάντα το συµφέρον των παιδιών. 

Τους τρεις τελευταίους µήνες η εφαρµογή της τηλεκπαίδευ-
σης ήταν γενικευµένη σε όλες τις εκπαιδευτικές βαθµίδες και η
επιτυχής υλοποίησή της αντικατοπτρίζεται στους εξής εντυπω-
σιακούς αριθµούς: Ηµερησίως και ταυτοχρόνως λειτουργούσαν
περίπου σαράντα χιλιάδες ψηφιακές τάξεις, ενώ συνολικά διε-
νεργούνταν πάνω από διακόσιες χιλιάδες τάξεις µε αθροιστικά
πάνω από τέσσερα εκατοµµύρια συµµετοχές µαθητών και µέσο
όρο πενήντα δύο λεπτά ανά µάθηµα. 

Η ως άνω δυναµική ώθησε στην εξαιρετικά σηµαντική αναβάθ-
µιση και ενίσχυση των δηµόσιων ψηφιακών υποδοµών, συµπερι-
λαµβανοµένου και του πανελλήνιου σχολικού δικτύου. Σε οικτρή
κατάσταση το παραλάβαµε. Γι’ αυτόν τον λόγο η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας µερίµνησε για να εξασφαλιστεί χρηµα-
τοδότηση από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων για τα έτη
2020-2021 µε αύξηση του προϋπολογισµού κατά 30% σε σχέση
µε τα προηγούµενα έτη και προχώρησε σε αναβάθµιση επιµέ-
ρους διαδικασιών και σε στενότερη συνεργασία µε το ΕΔΥΤΕ για
τη συνεχή, καθηµερινή αναβάθµιση και θωράκιση των δηµόσιων
συστηµάτων. 

Ακόµη δροµολογήθηκε από το Υπουργείο µέσω ευρωπαϊκών
κονδυλίων και δωρεών η προµήθεια εξοπλισµού των σχολείων
µε ενενήντα τρεις χιλιάδες εξακόσιες σαράντα µια και πλέον φο-
ρητές συσκευές τις οποίες µπορούν να δανείζουν τα σχολεία στη
βάση κοινωνικών και οικονοµικών κριτηρίων. Επίσης, το Υπουρ-
γείο Παιδείας και Θρησκευµάτων προέβη σε συµπληρωµατικές
δράσεις επιµόρφωσης για τους εκπαιδευτικούς όλων των βαθ-
µίδων και ειδικοτήτων. 

Δεν θα επιµείνω για να µην πάρω περισσότερο χρόνο. Ξεκινή-
σαµε και την υλοποίηση ενός εµβληµατικού έργου για την ταχύρ-
ρυθµη επιµόρφωση στην εξ αποστάσεως εκπαίδευση για το
σύνολο των εκπαιδευτικών όλων των βαθµίδων και ειδικοτήτων.
Περίπου εκατόν εξήντα χιλιάδες εκπαιδευτικοί µε προϋπολογι-
σµό 2 εκατοµµύρια µέσω του ΕΣΠΑ. 

Σε αυτήν τη δύσκολη συγκυρία θα συνεχίσουµε να αγωνιζό-
µαστε παρά τις αντιξοότητες και θα εξασφαλίζουµε στα παιδιά
το δικαίωµα στην εκπαίδευση. Σε µια εποχή πολλαπλών προκλή-
σεων παγκοσµιοποιηµένης γνώσης και εξαιρετικά ανταγωνιστι-
κού περιβάλλοντος και ανάγκης για την ανάπτυξη νέων
δεξιοτήτων και εξωστρέφειας θα παίρνουµε πρωτοβουλίες που
βρίσκουν πρόσφορο έδαφος στην κοινωνία. Αναλαµβάνουµε και
την ευθύνη της υλοποίησης τέτοιων πρωτοβουλιών, ώστε να ανα-
βαθµιστεί το σύγχρονο σχολείο και να οπλίσουµε µε εφόδια και
ικανότητες τα παιδιά µας. Και βεβαίως τα έγγραφα που ζητήσατε
θα τα καταθέσω, ως οφείλω, στα Πρακτικά της Βουλής και στους
συνεργάτες µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων

κ. Ζέττα Μακρή καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Καλή συνέχεια και στους δύο.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 2433/7-12-2020 ερώτηση
του κύκλου των αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Άδικη και άνιση η κυβερνη-
τική µεταχείριση των πληγέντων στην Κρήτη».

Κύριε Κεγκέρογλου, καλησπέρα και καλή εβδοµάδα. Έχετε
δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αξιοποιώ την εκπρόθεσµη απάντησή σας όχι

γιατί δεν ήταν στην ώρα της, αλλά γιατί πραγµατικά οι εξελίξεις
δείχνουν ότι υπάρχουν πάρα πολλά κενά στην αντιµετώπιση των
προβληµάτων που προκλήθηκαν από τις καταστροφές κατά το
τέλος Οκτωβρίου µε αρχές Νοεµβρίου στην Κρήτη. 

Συγκεκριµένα, πρέπει να σας πω ότι ενώ όλοι οι φορείς της
Κρήτης και εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής µε δύο τροπολογίες που
καταθέσαµε εδώ, ζητήσαµε να ενταχθεί η διαδικασία αποκατά-
στασης στους ν.4728/2020 και 4737/2020 που ίσχυσαν για τις κα-
ταστροφές από τον «Ιανό», η Κυβέρνηση δεν το αποδέχθηκε, µε
αποτέλεσµα σήµερα, πέραν των 600 ευρώ που αφορούν την
εφάπαξ πρώτη ενίσχυση, να µην έχει πληρωθεί τίποτα άλλο
στους πολίτες. 

Συγκεκριµένα, δεν έχει καταβληθεί η αποζηµίωση για τις οικο-
σκευές, δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία για τις επιχειρήσεις,
δεν έχουν δοθεί µια σειρά από αποζηµιώσεις στην αγροτική πα-
ραγωγή, όπου υπάρχουν και σοβαρά προβλήµατα σε σχέση µε
τις εξαιρέσεις ή όχι. 

Μας είχε καλέσει, λοιπόν, όλους τους Βουλευτές πριν από µε-
ρικές µέρες ο δήµαρχος Χερσονήσου και µας ενηµέρωσε για τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει, ζητώντας να παρέµβουµε στην
Κυβέρνηση, προκειµένου να επισπευσθούν οι διαδικασίες και να
διευκολυνθεί η κατάσταση που βιώνουν οι πολίτες, η οποία απο-
τελεί διπλή ζηµιά, δηλαδή και από την πανδηµία, στις τουριστικές
περιοχές, στις αγροτικές περιοχές, στην ύπαιθρο, γιατί είναι πολ-
λοί δήµοι σε όλη την Κρήτη, αλλά ιδιαίτερα στη Χερσόνησο που,
όπως µας ενηµέρωσε ο Δήµος Χερσονήσου, τα πράγµατα είναι
τραγικά. Διπλή καταστροφή.

Αυτό το οποίο θέλω από εσάς είναι να δούµε αν επιτέλους έχει
οριοθετηθεί η περιοχή που καταστράφηκε, που έπαθε ζηµιά την
περίοδο του Νοεµβρίου και πόσο έχει προχωρήσει, όσον αφορά
το Υπουργείο σας, η διαδικασία συγκρότησης της επιτροπής, µε
απόφαση του γενικού γραµµατέα, όπως προβλέπεται, για την πα-
ρακολούθηση της διαδικασίας καταγραφής των ζηµιών στις επι-
χειρήσεις και καταβολής των αποζηµιώσεων.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου, για να µην τρώµε χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Κεγκέρογλου.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος Ζαβ-

βός.
Κύριε Υφυπουργέ, καλησπέρα, καλή εβδοµάδα. Έχετε τρία

λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):  Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον αγαπητό Βουλευτή κ. Κεγκέρογλου. Μας

δίνει την ευκαιρία µε την ερώτησή του να διευκρινίσουµε ορι-
σµένα θέµατα κρίσιµης σηµασίας και για τους πληγέντες. 

Θα ήθελα να πω ότι πρώτον, πρέπει να διευκρινίσουµε ότι σύµ-
φωνα µε το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο το Υπουργείο Οικονοµι-
κών είναι αρµόδιο για την αποζηµίωση επιχειρήσεων. Δηλαδή,
µιλάµε για επιχορήγηση, για ζηµιές, για κτηριακές εγκαταστάσεις,
εξοπλισµούς, πρώτες ύλες, εµπορεύµατα, φορτηγά, αυτοκίνητα
κ.λπ., ιδιαίτερα όταν προέρχονται από θεοµηνίες κατ’ εφαρµογή
του άρθρου 36 του ν.2457/1997 και χρειάζεται εκεί, όπως ξέρουµε,
κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων, Υποδοµών και Μεταφορών.

Για την έκδοση αυτής της απόφασης ξέρουµε ότι υπάρχουν
µερικές προϋποθέσεις. Η πρώτη είναι η οριοθέτηση, όπως είπε
ο κ. Κεγκέρογλου, των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών κ.λπ. και
µε επισπεύδον εδώ το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών,
ακριβώς µε την οποία οριοθετούνται οι πληγείσες περιοχές. 

Δεύτερον, έχουµε την καταγραφή των ζηµιών αυτών των επι-
χειρήσεων από την αρµόδια περιφέρεια. Μέχρι σήµερα, όµως,
δεν έχει εκδοθεί αυτή η απόφαση, η ΚΥΑ, στην οποία οριοθε-
τούνται οι περιοχές και αναφέροµαι στην Περιφέρεια Κρήτης για
καιρικά φαινόµενα που εκδηλώθηκαν στις 20 και 22 Οκτωβρίου
του 2020, καθώς και µεταξύ 6 και 10 Νοεµβρίου του 2020 από
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το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. 
Επίσης, όσον αφορά την ερώτηση του κ. Κεγκέρογλου για την

προκαταβολή αποζηµίωσης στους πληγέντες των 5.000 ευρώ για
κάθε κατοικία και των 8.000 ευρώ για κάθε επιχείρηση, αρµόδια
είναι η Διεύθυνση Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Κατα-
στροφών Κεντρικής Ελλάδος του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών µε απόφαση της οποίας ορίζεται ο κάθε δικαιούχος και
εγκρίνεται το ποσό του επιδόµατος. Για να δοθούν και αυτές οι
προκαταβολές απαιτείται προφανώς προηγούµενη έκδοση της
απόφασης.

Όπως µας ενηµέρωσε το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, η Διεύθυνση Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Κατα-
στροφών δεν µπορεί να κάνει αυτές τις παραπάνω ενέργειες για
τις φυσικές καταστροφές, γιατί -και εδώ είναι το ουσιώδες- µέχρι
σήµερα δεν της έχουν αποσταλεί όλα εκείνα τα απαιτούµενα
στοιχεία από την Περιφέρεια Κρήτης. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό
είναι ένα κρίσιµο στοιχείο, το οποίο πρέπει να το έχουµε σύν-
τοµα. 

Συγκεκριµένα, δεν της έχουν αποσταλεί στοιχεία που αφορούν
σε πληγείσες κατοικίες και από τις δύο θεοµηνίες και δεν της
έχουν αποσταλεί στοιχεία για τα πληγέντα κτήρια επιχειρήσεων
που βρίσκονται στις περιοχές Περιφερειακών Ενοτήτων Χανίων,
Ρεθύµνου, Λασιθίου τα οποία έχουν πληγεί από τη θεοµηνία του
Οκτωβρίου 2020, καθώς και για τα πληγέντα κτήρια επιχειρή-
σεων που βρίσκονται στις περιοχές Περιφερειακών Ενοτήτων Ρε-
θύµνου, Λασιθίου τα οποία έχουν πληγεί τον Νοέµβριο του 2020.

Όταν έρθουν αυτά τα αναγκαία στοιχεία που αφορούν τις πλη-
γείσες περιοχές αντιλαµβάνεστε ότι θα προχωρήσει αµέσως η
έκδοση της ΚΥΑ για οριοθέτηση, η οποία είναι απαραίτητη για
να καταβληθούν οι αποζηµιώσεις στους πληγέντες, οι οποίοι
αναµένουν. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ και

εγώ.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Υπουργείο Υποδοµών, που είναι επισπεύδον για την οριο-

θέτηση ενηµέρωσε µέσω του αξιότιµου κυρίου Υφυπουργού ότι
δεν είναι σε θέση να οριοθετήσει, του λείπουν στοιχεία και προ-
φανώς δεν έχουν γίνει οι απαραίτητες ενέργειες προκειµένου να
συλλέγουν. 

Εγώ σήµερα κατέθεσα επίκαιρη ερώτηση προς το Υπουργείο
Υποδοµών, που είναι πράγµατι το επισπεύδον και το αρµόδιο γι’
αυτήν τη διαδικασία, για να ρωτήσουµε τον Υπουργό και να συ-
ζητήσουµε την εβδοµάδα αυτή το τι συµβαίνει, ποια είναι τα προ-
βλήµατα και δεν µπορεί να εκδώσει την απόφαση οριοθέτησης.
Πιστεύουµε ότι είναι ξεχωριστό, άλλο θέµα είναι η απόφαση
οριοθέτησης και άλλο θέµα είναι τα στοιχεία για τα σπίτια και τα
οικήµατα των επιχειρήσεων και τις υποδοµές προκειµένου να δο-
θούν οι προκαταβολές. Είναι ένα δεύτερο κοµµάτι. 

Βεβαίως, το Υπουργείο Οικονοµικών εµπλέκεται µε τις επιχει-
ρήσεις. Εκ των πραγµάτων, λοιπόν, θέλουµε από το Υπουργείο
Οικονοµικών να επισπευσθεί η διαδικασία. Πώς να επισπευσθεί,
όµως, όταν δεν αποδέχτηκε την τροπολογία µας να ενταχθεί στις
πρόνοιες των δύο νόµων που εντάχθηκε η διαδικασία της Θεσ-
σαλίας και χρονικά τουλάχιστον πήγε καλύτερα από άλλες περι-
πτώσεις; Βεβαίως και εκεί υπήρξαν σηµαντικά προβλήµατα,
ζητήµατα γραφειοκρατίας, τα οποία όµως ξεπεράστηκαν.

Έχω, λοιπόν, εδώ µια επιστολή της Ένωσης δηµάρχων Κρή-
της, την οποία θα καταθέσω, από 16 Φεβρουαρίου προς τον
Πρωθυπουργό, η οποία αφού αναφέρει το πρόβληµα -το γνωρί-
ζουµε, δεν κάνω αναφορά ξανά- ζητάει από τον Πρωθυπουργό
για λόγους ισότητας και ίσης µεταχείρισης να ισχύσουν και για
τις δικές µας περιοχές στην Κρήτη τα µέτρα που ψηφίστηκαν µε
τον ν.4728/2020 και τον ν.4737/2020 για την αντιµετώπιση των
ζηµιών από τη θεοµηνία του «Ιανού». 

Το δεύτερο ζήτηµα που θέτει είναι η σύντοµη και σωστή απο-
κατάσταση δηµοσίων υποδοµών, δρόµοι, γέφυρες, κ.λπ. και προ-
τείνει να υπάρξει συνεργασία της Περιφέρειας Κρήτης µε τον
ΟΑΚ, τον Οργανισµό Ανάπτυξης Κρήτης σε σχέση µε τις µελέτες,
αλλά και την υλοποίηση των έργων. 

Γιατί το αναφέρω τώρα σε σας ως Υπουργό Οικονοµικών; Διότι
στον ΟΑΚ ο µοναδικός µέτοχος είναι το Υπουργείο Οικονοµικών
και άρα χρειάζεται η δική σας παρέµβαση. 

Το επόµενο που ζητούν, το τρίτο, είναι µε απόφαση Γενικού
Γραµµατέα Οικονοµικής Πολιτικής του Υπουργείου Οικονοµικών:
Να προχωρήσει η σύσταση, η συγκρότηση και ο ορισµός µελών
οµάδας εργασίας ή οµάδων εργασίας για την παρακολούθηση
και τον συντονισµό των επιχορηγήσεων σε επιχειρήσεις για την
αντιµετώπιση ζηµιών. Να δεσµευτούν οι αναγκαίοι πόροι από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, σήµερα ΕΠΑ -είναι το δικό
σας Υπουργείο που είναι αρµόδιο- προκειµένου να προχωρή-
σουν απρόσκοπτα το πρόγραµµα αποκατάστασης. Χρειάζονται
χρήµατα. Χρειάζονται µελέτες, ο φορέας που θα τις κάνει, ο φο-
ρέας που θα τις υλοποιήσει, αλλά και τα χρήµατα. 

Για να µην κουράζω περισσότερο, θα πω κλείνοντας πως
θεωρώ ότι η διαδικασία δυστυχώς πάει πολύ αργά. Είναι αγρό-
συρτη η διαδικασία. Οι πολίτες, οι επιχειρήσεις, οι αγρότες που
έχουν υποστεί τις ζηµιές δεν βλέπουν να αποζηµιώνονται στην
ώρα τους, µε αποτέλεσµα πάνω στο πρόβληµα που έχουν από
την πανδηµία να προστίθεται κι αυτό και έτσι να είναι πάρα πολύ
δύσκολη η επόµενη µέρα. 

Θέλω, λοιπόν, από την πλευρά σας, από το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, να κάνετε ό,τι είναι δυνατόν για να προχωρήσει αυτή η
διαδικασία. Είδα µε χαρά -δεν ξέρω το περιεχόµενο- ότι καταθέ-
σατε νοµοσχέδιο για τη διαδικασία καταγραφής και αποκατάστα-
σης από ζηµιές σε επιχειρήσεις. Είναι κάτι που χρειαζόταν. 

Θα έλεγα ότι αυτό είναι και µια δικαίωση που σας λέγαµε
«βάλτε και την Κρήτη στη διαδικασία του «Ιανού»». Όµως δεν
έγινε και τώρα έχουµε πρόβληµα. Πείτε µας αν έχετε κάτι νέο
πάνω σε αυτό. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαριστώ

ιδιαιτέρως τον κ. Κεγκέρογλου για τις επισηµάνσεις και θα προ-
σπαθήσω να του δώσω και ορισµένες διευκρινίσεις µε βάση τις
οποίες θα δει ότι το Υπουργείο λειτουργεί άµεσα, αποτελεσµα-
τικά, ιδιαίτερα για όλους τους πληγέντες. Όπως ξέρετε, όλον
αυτόν τον τελευταίο καιρό έχει κυριολεκτικά επιφορτιστεί µε θέ-
µατα τα οποία αντιµετωπίζει πολύ αποτελεσµατικά. 

Σχετικά µε την επισήµανση του κ. Κεγκέρογλου για το αν θα
υιοθετηθούν ρυθµίσεις αντίστοιχες µε εκείνες του «Ιανού», ήθελα
να πω ότι αυτό θα κριθεί ακριβώς µετά την απόφαση οριοθέτη-
σης, όπου θα εκτιµηθεί ακριβώς ποιο είναι το εύρος των κατα-
στροφών. 

Θα ήθελα επίσης να τον διαβεβαιώσω ότι η οµάδα εργασίας
στην οποία αναφέρθηκε έχει ήδη συσταθεί και λειτουργεί από
τις 21 Δεκεµβρίου του 2020, δηλαδή η οµάδα εκείνη η οποία
αφορά τον συντονισµό και την παρακολούθηση για τις χορηγή-
σεις των πληγεισών περιοχών. 

Επίσης, αξίζει να συγκρατήσουµε, κύριε Πρόεδρε, το τι έχει
γίνει µέχρι σήµερα, γιατί έχουµε κάνει πολύ σηµαντικά βήµατα
σε θέµατα που αφορούν την αρµοδιότητά µας, δηλαδή του
Υπουργείου Οικονοµικών, γιατί έχουµε προχωρήσει σε κρίσιµες
βελτιώσεις του θεσµικού πλαισίου, ώστε να απλουστευθεί και να
επιταχυνθεί η διαδικασία επιχορήγησης των πληγεισών επιχειρή-
σεων που αφορά το άρθρο 36 του ν.2459/1997. 

Τι έχουµε κάνει, κύριε Πρόεδρε, πιο συγκεκριµένα; Έγινε ήδη
τροποποίηση του πλαισίου και δόθηκε δυνατότητα στελέχωσης
των επιτροπών των περιφερειών που προβαίνουν στην εκτίµηση
και καταγραφή των ζηµιών σε επιχειρήσεις που επλήγησαν από
θεοµηνίες και µε µέλη από µόνιµους και ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου υπαλλήλους υπηρεσιών του δηµοσίου και ευρύτε-
ρου δηµόσιου τοµέα και µελών του Τεχνικού Επιµελητηρίου της
Ελλάδας, του Οικονοµικού Επιµελητηρίου Ελλάδας και του Γε-
ωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας. 
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Σε περιπτώσεις που έχουµε σηµαντικές και εκτεταµένες ζηµιές
από θεοµηνίες, το προσωπικό των περιφερειών που συµµετέχει
και στις επιτροπές ξέρουµε ότι δεν επαρκεί για την έγκαιρη κα-
ταγραφή ζηµιών. 

Γι’ αυτό τι κάνουµε; Με ρύθµιση που περάσαµε διευρύνεται η
δυνατότητα συµµετοχής µε µέλη των επιµελητηρίων, τα οποία
µε τις εξειδικευµένες γνώσεις τους συµβάλλουν στην ταχύτερη
και πληρέστερη καταγραφή και εκτίµηση ζηµιών και συνεπώς
στην ταχύτερη καταβολή των σχετικών αποζηµιώσεων. 

Δεύτερον, τροποποιήσαµε την απόφαση του Υπουργού Οικο-
νοµικών σχετικά µε τον καθορισµό των διαδικασιών για τη χορή-
γηση της αποζηµίωσης ώστε σε εξαιρετικές περιπτώσεις όπου
παρατηρούνται σηµαντικές και εκτεταµένες ζηµιές, τόσο σε
αριθµό πληγεισών επιχειρήσεων όσο και για το µέγεθος της κα-
ταστροφής, να µπορεί να παρέχεται προκαταβολή έναντι του συ-
νολικού ποσού της επιχορήγησης. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι για την καλύ-
τερη εξυπηρέτηση των πολιτών απαιτείται πλέον η προσκόµιση
απλώς πιστοποιητικού πρωτοδικείου περί µη πτώχευσης που έχει
εκδοθεί µέσα στους τρεις τελευταίους µήνες, αντί αυτού που
υπήρχε του ενός µηνός το οποίο ίσχυε. Και εδώ διευκολύνουµε
ακριβώς τους πληγέντες και επιταχύνουµε τις διαδικασίες για να
ικανοποιηθούν όσο το δυνατόν συντοµότερα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Πάµε στην επόµενη ερώτηση µε τους ίδιους πρωταγωνιστές.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 410/9-2-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών, µε θέµα: «Υπάρχει σχέδιο ανάπτυξης Εθνικής Αµυντικής
Βιοµηχανίας; Γιατί απαξιώνονται τα Ελληνικά Αµυντικά Συστή-
µατα (ΕΑΣ);».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εγώ ευχαριστώ για την προ-

ηγούµενη απάντηση, κύριε Υφυπουργέ, αλλά  πρέπει να σας πω
ότι δυστυχώς, παρ’ ότι έχουν γίνει αυτές οι ενέργειες, η καθυ-
στέρηση είναι µεγάλη. Άρα σας ζητώ να ξαναδείτε από κοντά το
θέµα και βεβαίως αυτά που ζητούν είναι και επιπλέον µέτρα φο-
ρολογικά που έχουν να κάνουν µε τη διευκόλυνσή τους. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της ερώτησης που αφορά τα Ελληνικά
Αµυντικά Συστήµατα, την εταιρεία που αφορά τα όπλα και πυρο-
µαχικά της χώρας µας. Πέρασε µία µεγάλη δοκιµασία την προ-
ηγούµενη κυβερνητική περίοδο. Δυστυχώς, εγκαταλείφθηκε το
σχέδιο εξυγίανσης που είχε πετύχει η ελληνική Κυβέρνηση και µά-
λιστα ήταν στην αρµοδιότητα της κ. Γεννηµατά και γνωρίζουµε
πάρα πολύ καλά ότι απαιτήθηκαν εντατικές, συστηµατικές δια-
πραγµατεύσεις µε την Ευρωπαϊκή Ένωση προκειµένου να γίνει
αποδεκτό. 

Η εγκατάλειψη αυτού του σχεδίου, αλλά στη συνέχεια και η
πολιτική που δεν αντιµετώπισε τα προβλήµατα οδήγησαν την
εταιρεία σε µία πολύ δύσκολη κατάσταση και σε σχέση µε τη
ρευστότητα και σε σχέση µε ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε
το αντικείµενο αυτό καθαυτό, αφού µειώθηκαν οι παραγγελίες,
µειώθηκαν οι συµβάσεις, υπάρχουν προβλήµατα που δεν λύνον-
ται και αυτό οδηγεί σε απώλεια πελατών και αντικειµένου. Υπάρ-
χει µια φυγή των εργαζοµένων µε αυτήν την κατάσταση που
διαπιστώνουν. Και βεβαίως, δεν έχει γίνει ακόµα επικύρωση συλ-
λογικής σύµβασης εργασίας και δεν τακτοποιήθηκαν θέµατα
όπως είναι το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας, που αντίθετα έγινε
ένα βήµα στην ΕΑΒ γι’ αυτό το ζήτηµα.

Δεν υπάρχουν οι προϋποθέσεις ούτως ώστε αυτή η δηµόσια
εταιρεία να ανακάµψει. Κατ’ αρχάς, δεν έχει κατατεθεί ένα σχέ-
διο αντιµετώπισης των προβληµάτων και ανάπτυξης της εται-
ρείας. Οι εργαζόµενοι φοβούνται ότι όλη αυτή η κατάσταση είναι
διά της πλαγίας προκειµένου η εταιρεία, αφού συνεχίζει να απα-
ξιώνεται, να οδηγηθεί σε εκκαθάριση, να αξιοποιηθούν πιθανόν
τα οικόπεδά της που είναι µεγάλης αξίας. Αυτό, όµως, σηµαίνει
απώλεια ενός εθνικού θεσµικού εργαλείου για την Ελλάδα σε
σχέση µε την ανάπτυξη και σε σχέση µε την ενίσχυση της αµυν-
τικής ικανότητας της χώρας. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο ζητάµε είναι να δούµε εάν θα αντιµε-
τωπιστούν αυτά τα προβλήµατα για τα ΕΑΣ άµεσα και αν θα
υπάρξει συνεργασία µε το Υπουργείο Άµυνας, ούτως ώστε σε
πρώτη φάση να ανατεθούν προγράµµατα από τις ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις τα οποία θα δώσουν τη δυνατότητα αντικειµένου
και ανάκαµψης στην εταιρεία. 

Στη δευτερολογία θα αναφερθώ σε ορισµένα άλλα. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών, κ. Γεώργιος Ζαβ-

βός. Έχετε τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ τον κ. Κεγκέρογλου, γιατί µας δίνει την ευκαιρία να

διευκρινίσουµε, να υπογραµµίσουµε αφ’ ενός µεν τη νευραλγική
σηµασία που ξέρουµε ότι έχουν τα Ελληνικά Αµυντικά Συστή-
µατα για την άµυνα και για την αµυντική βιοµηχανία της χώρας
και παράλληλα, για να εξηγήσουµε το τι έχει γίνει µέχρι σήµερα
ώστε να µπορέσει µε τον καλύτερο τρόπο να ορθοποδήσει αυτή
η εταιρεία και να βγει από την κρίση.

Θα πρέπει να γνωρίζετε –και το ξέρουµε όλοι, κύριε Πρόεδρε-
ότι η Κυβέρνηση και η νέα διοίκηση της εταιρείας παρέλαβαν µία
εταιρεία σε κατάσταση οικονοµικής ασφυξίας και κυρίως αδια-
φανούς λειτουργίας. Το Υπουργείο Οικονοµικών τι έκανε; Όρισε
αµέσως εσωτερικό ελεγκτή ο οποίος επελέγη από το µητρώο
εσωτερικών ελεγκτών του ελληνικού δηµοσίου. Ο ελεγκτής
αυτός έβγαλε πόρισµα και ήδη το πόρισµα αυτό του 2017 και
εκείνο της υπηρεσίας διαχειριστικού ελέγχου του Υπουργείου
Οικονοµικών, το οποίο παραδόθηκε στη νέα διοίκηση τον Φε-
βρουάριο του 2020, αναφέρονται σε σωρεία παρατυπιών σχετικά
µε τις αναθέσεις υπηρεσιών φύλαξης και πρόσληψης προσωπι-
κού για την περίοδο 2015-2019. 

Αντιλαµβάνεστε ότι αυτά αφορούν παθογένειες του παρελθόν-
τος που είναι ορατές, απτές, καθώς είναι αυξηµένες οι ληξιπρό-
θεσµες οφειλές σε δηµόσιο και τράπεζες τις οποίες πρέπει να
εξυπηρετήσει η εταιρεία αυτή, ενώ τα ίδια κεφάλαια παραµένουν
σε αρνητικά επίπεδα. 

Σε συνέχεια όλων αυτών των ευρηµάτων του εσωτερικού
ελεγκτή, αλλά και της δέσµευσης για χρηστή διοίκηση και δια-
φάνεια, τι έγινε; Προκηρύχθηκε διεθνής διαγωνισµός για τη διε-
ξαγωγή ελέγχου ο οποίος ανατέθηκε σε µία από τις πλέον
αξιόπιστες, διεθνείς, παγκοσµίως ελεγκτικές εταιρείες µε στόχο
την πλήρη αποτύπωση των αδυναµιών του παρελθόντος. 

Επίσης η νέα διοίκηση έχει δροµολογήσει για πρώτη φορά
ανοιχτές ηλεκτρονικές διαγωνιστικές διαδικασίες για όλες τις ση-
µαντικές υπηρεσίες και προµήθειες όπως αυτές που αφορούν
βιοµηχανικές συνεργασίες, φύλαξης, καθαριότητας, µεταφοράς
εργαζοµένων, µέσων ατοµικής προστασίας κ.λπ.. Και είναι πολύ
σηµαντικό να σηµειώσουµε ότι το ελληνικό δηµόσιο που είναι ο
βασικός µέτοχος της εταιρείας, έχει αποδείξει έµπρακτα ότι την
υποστηρίζει καταβάλλοντας –και εδώ είναι το σηµαντικό- µεγάλα
ποσά για την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου. 

Αναφέροµαι σε πιο σηµαντικά. Είναι γνωστό ότι αθροιστικά το
κράτος έχει βάλει από τις 16 Οκτωβρίου 2015 µέχρι και 29 Σε-
πτεµβρίου 2020 ποσά αύξησης µετοχικού κεφαλαίου που ανέρ-
χονται –σηµειώστε το- σε 832 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι ένα
τεράστιο ποσό. Ειδικά σε αυτήν τη συγκυρία, εάν ληφθεί υπ’ όψιν
ότι η εταιρεία αυτή είχε έναν κύκλο πωλήσεων µόλις 30 εκατοµ-
µύρια το 2019 και 13 εκατοµµύρια ευρώ το 2018.

Συνεπώς µιλάµε για ένα τεράστιο ποσό που έχει δοθεί µέχρι
σήµερα σε αυτήν την εταιρεία. Και είναι η έµπρακτη απόδειξη
της ελληνικής Κυβέρνησης για το θέµα αυτό.

Επίσης, λαµβάνω υπ’ όψιν την προσπάθεια που κάνει η διοί-
κηση. Μέσα στο 2020 πρόσθεσε το δηµόσιο άλλα 14 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Δηλαδή, έχει βάλει περίπου τόσα όσα είναι τα έξοδα
της διοίκησης της εταιρείας, τα οποία ανέρχονται σχεδόν σε 18
εκατοµµύρια ευρώ. Σχεδόν όλα τα έξοδα της διοίκησης της εται-
ρείας τα έχει βάλει το κράτος.

Εκτός από τα παραπάνω, κύριε Πρόεδρε, το Υπουργείο Οικο-
νοµικών πλήρωσε το 2020 επιπλέον 19 εκατοµµύρια για κατα-
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πτώσεις εγγυήσεων από τα δάνεια της ΕΑΣ.
Τι βλέπουµε λοιπόν; Ότι η Κυβέρνηση βρίσκεται δίπλα έµπρα-

κτα σε αυτήν την εταιρεία, είναι έτοιµη να υποστηρίξει µε κάθε
µέσο ειδικά τη νευραλγική Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, την
οποία χρειαζόµαστε, γιατί όπως ξέρουµε καλά, ιδιαίτερα στην
περίοδο αυτή η χώρα µας είναι αναγκασµένη να έχει αµυντικές
δαπάνες και κυρίως µια εύρωστη αµυντική βιοµηχανία.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το ότι έχουν διατεθεί 832 εκατοµµύρια από το

2015 και πλέον το 2020 περίπου 35 εκατοµµύρια, το γεγονός ότι
συνεχίζουν να υπάρχουν τεράστια προβλήµατα και η κατάσταση
όχι µόνο δεν σταθεροποιείται, αλλά χειροτερεύει, σηµαίνει ότι
λείπει κάτι σηµαντικό. Το σηµαντικό που λείπει για τα ΕΑΣ είναι
το σχέδιο ανάκαµψης και εξυγίανσης, το επιχειρηµατικό σχέδιο
που θα φέρει νέες δουλειές ταυτόχρονα µε την αλλαγή του τρό-
που λειτουργίας των ΕΑΣ.

Θεωρώ, λοιπόν, απαράδεκτο να είµαστε στον εικοστό µήνα
της διακυβέρνησής σας και να µην έχει εκπονηθεί ένα διαχειρι-
στικό σχέδιο για την ανάκαµψη των ΕΑΣ, να µην έχει υπάρξει όχι
χρηµατοδότηση µόνο σε σχέση µε τις άµεσες ανάγκες, αλλά και
να µην έχουν υπάρξει και νέες συµβάσεις για αναγκαία εξοπλι-
στικά προγράµµατα, να µην έχει υπάρξει προσπάθεια αποκατά-
στασης του ονόµατος των ΕΑΣ στη διεθνή αγορά.

Γιατί είναι γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι απαξιώθηκαν τα ΕΑΣ.
Δυστυχώς ήταν καταστροφική η θητεία αυτών των ανθρώπων
που είχαν τη διοίκηση και δεν ήταν µόνοι τους, προφανώς
υπήρχε και µία κυβέρνηση όλη αυτήν την περίοδο. Αλλά όπως
συνεχίζετε και εσείς στους είκοσι µήνες, σε λίγο δεν θα µπορείτε
να έχετε άλλοθι την προηγούµενη κακή περίοδο, θα είστε συνυ-
πεύθυνοι, θα είστε απόλυτα συνυπεύθυνοι και από ένα σηµείο
και µετά αποκλειστικά υπεύθυνοι.

Γι’ αυτό σας λέω ότι είκοσι µήνες είναι αρκετοί. Δείτε την επί-
λυση άµεσων προβληµάτων, όπως έγινε εν µέρει µε την ΕΑΒ. Τι
σηµαίνει αυτό; Να φύγει η εργασιακή ανασφάλεια, συλλογική
σύµβαση εργασίας να επικυρωθεί. Έχει υπάρξει συµφωνία διοί-
κησης-εργαζοµένων. Έκαναν ένα βήµα. Γιατί το Υπουργείο Οι-
κονοµικών δεν την εγκρίνει;

Επίλυση του θέµατος του επιδόµατος των επικίνδυνων και αν-
θυγιεινών, όπως επιλύθηκε -δεν είναι απόλυτα σωστό αυτό που
έγινε- στην ΕΑΒ. Έγινε πετσόκοµµα, αλλά έγινε ένα βήµα. Κάντε
το και στα ΕΑΣ. Δείτε πώς αναλαµβάνει νέες δουλειές. 

Εξάλλου, όπως είπαµε και κατά τη συζήτηση για τη σύµβαση
για τα Rafale η Ελλάδα έχει τη δυνατότητα µε βάση τις διεθνείς
συµβάσεις που κάνει τώρα για τα νέα εξοπλιστικά προγράµµατα,
να εντάξει την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία και την ιδιωτική και
την κρατική σε συνεργασίες σε υποκατασκευαστικό έργο. Ιδιαί-
τερα τα ΕΑΣ, που βγάζουν πυροµαχικά και όπλα άµεσης ενέρ-
γειας θα πρέπει να δούµε τι κάνουν.

Γίνεται συζήτηση για το εθνικό όπλο. Ξέρετε πολύ καλά ότι το
G3 αποτέλεσε για δεκαετίες το εθνικό µας όπλο. Κατασκευά-
στηκε και κατασκευάζεται στις εγκαταστάσεις στο Αίγιο και µε
ένα πολύ οικονοµικό κόστος. Τούτη την ώρα ενώ γίνεται συζή-
τηση για την αντικατάστασή του ο µόνος που δεν συµµετέχει στις
διαπραγµατεύσεις είναι τα ΕΑΣ. Το είπα σαν παράδειγµα γιατί
πραγµατικά πρέπει να δείτε πώς θα τροφοδοτήσετε ταυτόχρονα
µε νέες συµβάσεις την εταιρεία. 

Και µετά από πίεσή µας αποδέχθηκαν να προχωρήσουν µια
σύµβαση µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας που αφορά το Ναυ-
τικό, αλλά δεν αρκεί. Χρειάζονται περισσότερα πράγµατα, αλλά
όχι σκόρπια ως πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως ερριµµένα. Χρειάζε-
ται σχέδιο και σε αυτό δεν έχετε δικαιολογία, δεν υπάρχει το σχέ-
διο. 

Εντάξει να τελειώσει τον έλεγχο, είναι αργόσυρτη η διαδικασία
της διαχειριστικής έρευνας, αλλά δεν σηµαίνει ότι µέχρι να γίνει
διαχειριστική έρευνα δεν θα κάνουµε αυτό που πρέπει για την
ανάκαµψη των ΕΑΣ.

Έκκληση, λοιπόν, προς το παρόν, για να δείτε µε άλλο µάτι τα

ΕΑΣ και αυτά τα οποία, ως πρόθεση, λέτε να γίνουν πράξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ, κύριε Κεγ-

κέρογλου.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Και πάλι ευχαριστώ τον κ. Κεγκέρογλου για την ευκαιρία που

µας δίνει να πούµε ακριβώς τι η Κυβέρνηση αυτή έχει κάνει όλο
αυτόν τον καιρό για αυτό το ιδιαίτερα ευαίσθητο θέµα της Ελλη-
νικής Αµυντικής Βιοµηχανίας µε σχέδιο και προτεραιότητες και
αποτελεσµατική εφαρµογή. 

Και εξηγούµαι: θέλω πρώτα να πω ότι, όπως εξήγησα και προ-
ηγουµένως, η ενίσχυση της εταιρείας γίνεται αυτήν την στιγµή
µε µετρητά από το κράτος. Γιατί το κάνουµε αυτό; Για να µπο-
ρέσουµε να καλύψουµε τις λειτουργικές δαπάνες και για να κα-
λύψουµε το κόστος µισθοδοσίας -η ευαισθησία όλων µας για
τους εργαζόµενους- ενώ υπάρχουν και αυξηµένες ανάγκες ρευ-
στότητας της εταιρείας και παραµένουν.

Και επιπλέον, κύριε Κεγκέρογλου, θέλω να σας διαβεβαιώσω,
ότι ενδιαφερόµαστε και θα δοθεί το επίδοµα ανθυγιεινής εργα-
σίας αµέσως µετά την πανδηµία. Οπότε αυτό είναι διαβεβαίωση
και για τους εργαζόµενους. 

Ελάτε, όµως, να δούµε τώρα ποια είναι τα σχέδια που έχουµε,
όπως µας πληροφορεί πιο αναλυτικά η διοίκηση, να δούµε, δη-
λαδή, τι σηµαντικές, θετικές ενέργειες έχουν γίνει. 

Για πρώτη φορά µετά από χρόνια η εταιρεία κέρδισε σε δια-
γωνισµό στο εξωτερικό -και συγκεκριµένα στο Υπουργείο Άµυ-
νας της Αιγύπτου- σύµβαση για προµήθεια πυροµαχικών.

Δεύτερον, έχει ενεργοποιήσει συµβάσεις που δεν είχαν υλο-
ποιηθεί από προηγούµενες διοικήσεις, όπως είναι αυτή µε το
Υπουργείο Άµυνας της Τυνησίας για προµήθεια πυροµαχικών,
καθώς και τις συµβάσεις µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για
προµήθεια αντιβαλλιστικών κρανών και οργάνων νυχτερινής πα-
ρατήρησης-σκόπευσης.

Τρίτον, επίκειται, κύριε Κεγκέρογλου, η ανάθεση σηµαντικών
έργων από πλευράς Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, όπως έχει κατ’
επανάληψη εξαγγελθεί από την Κυβέρνηση και έχει συζητηθεί
εκτενώς και εξειδικευµένα σε επίπεδο επιτελείων.

Επίσης, έχει αποτυπωθεί ως προσδοκώµενο αποτέλεσµα πω-
λήσεων στο επιχειρηµατικό σχέδιο των Ελληνικών Αµυντικών Συ-
στηµάτων για την επόµενη τετραετία η ανάθεση νέων
συµβάσεων, όπως το Πρόγραµµα Κατασκευής Εθνικού Τυφε-
κίου, η παραγωγή πυροµαχικών για ασκήσεις στο Πολεµικό Ναυ-
τικό, η επέκταση του προγράµµατος κατασκευής των πολυβόλων
«Μίνι» και των πυροµαχικών τους, καθώς, επίσης, έχουν γίνει συ-
ζητήσεις για την ανασύσταση γραµµής παραγωγής καννών
τριάντα χιλιοστών και την παραγωγή όλµων εκατόν είκοσι χιλιο-
στών.

Επιπλέον, διερευνάται η δυνατότητα συµπαραγωγής µη επαν-
δρωµένων ιπτάµενων οχηµάτων για τις ανάγκες του Ελληνικού
Στρατού. 

Τέλος, η διοίκηση της εταιρείας έχει καταρτίσει επιχειρησιακό
σχέδιο για τα έτη 2020-2024, σύµφωνα µε τα οποία θα είναι σε
θέση να παράξει διαθέσιµα τόσο από την παραγωγική της δρα-
στηριότητα, όσο και από πωλήσεις παγίων, δηλαδή ακινήτων. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, η εταιρεία σταδιακά, αλλά σταθερά,
µε την ενίσχυση της Κυβέρνησης, χαράζει µια διαφορετική πολι-
τική. Αφήνει πίσω της το δύστοκο παρελθόν µε αυτά που εντοπί-
σαµε, ώστε να µπορεί, µε συγκεκριµένες ενέργειες που κάνει, να
αντιµετωπίσει το τεστ της πραγµατικής ευρωστίας που θα είναι
όταν φτάσει στο σηµείο να µη χρειάζεται πια να στηρίζεται σε
ενέσεις ρευστότητας του ελληνικού δηµοσίου. 

Πιστεύω ότι σας απέδειξα, κύριε Κεγκέρογλου, πως γίνονται
σηµαντικές, συστηµατικές, αποτελεσµατικές παρεµβάσεις και
δράσεις από τη µεριά της Κυβέρνησης, ώστε να στηριχθεί αυτή
η επιχείρηση. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υφυπουργέ. Καλή συνέχεια σας εύχοµαι. Ο κ. Κεγκέρο-
γλου θα παραµείνει.

Συνεχίζουµε µε την δέκατη τέταρτη µε αριθµό 440/15-2-2021

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΣΤ’ - 22 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2021 8621



επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Πότε
επιτέλους θα συγκαλέσετε το Συµβούλιο Κοινωνικής Ασφάλισης
(ΣΚΑ) για γνωµοδότηση επί του πορίσµατος ένταξης των υγει-
ονοµικών στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα, που έχει κα-
τατεθεί από τον Δεκέµβρη;».

Κύριε Κεγκέρολγου, τη διαδικασία την ξέρετε. Έχετε δύο
λεπτά στη διάθεσή σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε καλά ότι το Κίνηµα Αλλαγής

υπήρξε, ίσως, ο πρώτος πολιτικός φορέας που από την αρχή της
πανδηµίας όχι µόνο υποστήριξε την ανάγκη αναγέννησης του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, αλλά και την επιβράβευση των αν-
θρώπων που το λειτουργούν µε πολλές ελλείψεις χρόνια τώρα,
αλλά ιδίως τώρα στη δύσκολη περίοδο της αντιµετώπισης της
πανδηµίας και της ένταξής τους στον πίνακα βαρέων και ανθυ-
γιεινών επαγγελµάτων, όπως προβλέπεται από τον ν.3863/2010. 

Οι εργαζόµενοι, λοιπόν, στο σύστηµα υγείας, στο ΕΚΑΒ, σε
όλες τις µονάδες υγείας και πρόνοιας δικαιούνται αυτήν την έν-
ταξη και επειδή προβλέπεται από τον νόµο, αλλά και λόγω της
φύσεως της εργασίας που κάνουν. 

Επειδή, λοιπόν, όλοι τους χειροκροτήσαµε και από τα µπαλ-
κόνια και από εδώ, από το Βήµα της Βουλής, είναι η ώρα να κά-
νουµε αυτό που πρέπει. Έχουµε καταθέσει δώδεκα φορές την
τροπολογία, την οποία απορρίψατε ως Κυβέρνηση, επικαλούµε-
νοι το πόρισµα της επιτροπής.

Ε, λοιπόν, η επιτροπή συστάθηκε από την προηγούµενη πολι-
τική ηγεσία µετά από αίτηµά µας και είναι αυτό µια πραγµατικό-
τητα. Υπάρχει πλέον το πόρισµα της επιτροπής, το οποίο θα
καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής. 

Υπάρχει η πρότασή της, που εντάσσει µια σειρά από εργαζό-
µενους, ιατρούς, νοσηλευτικό προσωπικό, εργαζόµενους σε πα-
ραϊατρικά, σε εργαστήρια, σε όλο το σύστηµα υγείας,
γενικότερα το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Χρειάζεται αυτή η πρό-
ταση να περάσει από το Συµβούλιο Κοινωνικής Ασφάλισης. Το
Συµβούλιο Κοινωνικής Ασφάλισης ανασυντέθηκε τον Δεκέµβριο
-αν δεν απατώµαι, στις 14 Δεκεµβρίου- και ενώ συνεδρίασε τον
Γενάρη, δεν συζήτησαν το θέµα. 

Και η ερώτηση είναι καθαρή: Πότε θα εισαχθεί στο Συµβούλιο
Κοινωνικής Ασφάλισης το πόρισµα της επιτροπής για την ένταξη
στον πίνακα βαρέων και ανθυγιεινών των ανθρώπων του εθνικού
συστήµατος, συγκεκριµένα, προκειµένου να γίνει αυτό το βήµα
που χρειάζεται, από τη στιγµή που έχετε απορρίψει τη δια της
νοµοθετικής οδού ένταξή τους στον πίνακα; Διότι εάν είχαν εν-
ταχθεί δια της νοµοθετικής οδού, ο πίνακας θα είχε ήδη συµπλη-
ρωθεί και δεν χρειαζόταν. Όµως και τώρα υπάρχει πλέον το
πόρισµα. Περιµένουµε την απάντησή σας.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Κεγκέρογλου.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου. 

Κύριε Τσακλόγλου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε
τρία λεπτά στη διάθεσή σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Αξιότιµε κύριε Κεγκέρογλου, σας ευχαριστώ πολύ για την ερώ-
τησή σας. Είναι αλήθεια ότι το θέµα της ένταξης των υγειονοµι-
κών στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα είναι σχεδόν
διαχρονικό, θα τολµούσα να πω, αίτηµα. Μάλιστα, από το Υπουρ-
γείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, αλλά και από εµένα
τον ίδιο έχουν απαντηθεί στο παρελθόν αρκετές επίκαιρες και
γραπτές ερωτήσεις για αυτό το θέµα. Θεωρώ, όµως, ότι η διαρ-
κής επαναφορά αυτού του ζητήµατος δεν αλλάζει και δεν θα
πρέπει να αλλάζει τους βασικούς άξονες πάνω στους οποίους
θα πρέπει να κινηθεί η όποια απόφαση για την ένταξη οποιασδή-

ποτε επαγγελµατικής οµάδας στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγ-
γέλµατα. 

Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας εξακολουθεί να δοκιµάζεται ακόµη
και σήµερα από την πανδηµία. Το προσωπικό που βρίσκεται στην
πρώτη γραµµή αντιµετώπισής της εξακολουθεί να αντιµετωπίζει
µε κόπο και θυσίες αυτήν τη µεγάλη πρόκληση. Σε αυτούς τους
ανθρώπους δεν οφείλουµε απλά ένα ευχαριστώ, αλλά πρέπει να
δείξουµε έµπρακτα τη στήριξή µας. Πέραν της ενίσχυσης των
υποδοµών και του ανθρώπινου δυναµικού του ΕΣΥ, η πολιτεία
σκύβει, ως οφείλει άλλωστε, πάνω από όλα τα πραγµατικά προ-
βλήµατα των εργαζοµένων, δείχνοντας ότι όχι µόνο δεν αγνοεί
τις υφιστάµενες προκλήσεις, αλλά έχει το βλέµµα στραµµένο και
στην επόµενη µέρα.

Για την εξέταση ένταξης κλάδων και επαγγελµάτων στα βαρέα
και ανθυγιεινά έχει συσταθεί η Επιτροπή Κρίσεως Βαρέων και
Ανθυγιεινών Επαγγελµάτων τον Μάιο του 2020. Η αρµοδιότητα
της επιτροπής ήταν η γνωµοδότηση για την υπαγωγή εργασιών
ειδικοτήτων ή χώρων εργασίας στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγ-
γέλµατα µε βάση τα αιτήµατα που είχαν υποβληθεί και εκκρε-
µούσαν στις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου. Το σχετικό
πόρισµα της επιτροπής έχει κατατεθεί στις υπηρεσίες του
Υπουργείου, οι οποίες επεξεργάζονται, αλλά συνεχίζουν, επίσης,
να συλλέγουν αιτήµατα για ένταξη στο καθεστώς των βαρέων
και ανθυγιεινών επαγγελµάτων. 

Όµως όπως έχω ήδη πει από αυτό το Βήµα, τα βαρέα και αν-
θυγιεινά δεν πρέπει να γίνονται πολιτικό παιχνίδι στα χέρια κα-
νενός. Η ένταξη σε αυτά θα πρέπει να λαµβάνει υπ’ όψιν το
αντικειµενικό κριτήριο του επαγγελµατικού κινδύνου, αλλά και
τις διάφορες συνέπειες που µπορεί να υπάρξουν σε οποιοδήποτε
πεδίο, ενώ σε κάθε περίπτωση δεν µπορεί να ερµηνεύεται δια-
σταλτικά. Το ζήτηµα των βαρέων και ανθυγιεινών αποτελεί αυτό
που λέγεται «εξαιρετικό δίκαιο» και δεν µπορεί να εισάγει διακρί-
σεις µεταξύ ιδιωτικού και δηµοσίου τοµέα. Συνεπώς απαιτούνται
ενιαίοι κανόνες για παρόµοιες συνθήκες εργασίας, στις οποίες
µπορεί να περιέλθει ίδιου τύπου επαγγελµατικός κίνδυνος. 

Το δεύτερο είναι ότι η πανδηµία είναι µια έκτακτη κατάσταση.
Ωστόσο τα βαρέα και ανθυγιεινά είναι ένα µέτρο µόνιµου χαρα-
κτήρα που ξεπερνά σαφώς τον ορίζοντα της κατάστασης που
βιώνει αυτήν τη στιγµή η χώρα, αλλά και ολόκληρος ο πλανήτης.
Οφείλουµε να ξεκαθαρίσουµε ότι τα βαρέα και ανθυγιεινά επαγ-
γέλµατα εξασφαλίζουν την πρόωρη αποχώρηση από την εργασία
εξαιτίας της φυσικής καταπόνησης από την άσκηση ενός επαγ-
γέλµατος και αφορούν τους επαγγελµατικούς κινδύνους µόνιµου
χαρακτήρα. Δεν καθορίζονται, δηλαδή, από έκτακτες συγκυρια-
κές καταστάσεις. 

Τρίτον, θα πρέπει να λαµβάνουµε πάντοτε υπ’ όψιν τους δη-
µοσιονοµικούς περιορισµούς της χώρας, αλλά και τις πιέσεις
που δέχονται τα δηµόσια οικονοµικά από την πανδηµία. Το
Υπουργείο Εργασίας εξετάζει -και πάλι ως οφείλει- και αυτήν τη
διάσταση ως µέρος του όλου ζητήµατος µαζί µε τα συναρµόδια
Υπουργεία, δηλαδή το Υπουργείο Οικονοµικών και το Υπουργείο
Υγείας. 

Τέλος, απαιτείται προσεκτική εξέταση και µελέτη του ζητήµα-
τος ένταξης στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα και για έναν
ακόµα λόγο, ο οποίος σχετίζεται µε τις υπηρεσιακές ανάγκες, τη
στελεχιακή επάρκεια και την οργάνωση του ΕΣΥ. Η προσεκτική
αντιµετώπιση είναι απαραίτητη, για να µην διαταραχθούν όλα τα
παραπάνω από τη δυνατότητα πρόωρης συνταξιοδότησης, ει-
δικά στη δύσκολη περίοδο που διανύουµε. Κατά συνέπεια, απαι-
τούνται στοχευµένες και επιστηµονικά τεκµηριωµένες λύσεις και
όχι αποσπασµατικές προσεγγίσεις για το θέµα αυτό. 

Το πόρισµα που έχει κατατεθεί στο Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων έχει γνωµοδοτικό χαρακτήρα και η Κυ-
βέρνηση λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν όλες τις προτάσεις που
έχουν διατυπωθεί. Αντιµετωπίζοντας όµως συνολικά το ζήτηµα,
πρέπει να προχωρήσουµε σε κινήσεις ουσίας και να εξετάσουµε
όλες τις διαστάσεις του προβλήµατος.

Για το θέµα της επαγγελµατικής ασθένειας, το οποίο επίσης
αναφέρατε στην ερώτησή σας, θα απαντήσω στη δευτερολογία
µου.

Ευχαριστώ. 

8622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Μόνο σας παρακαλώ, εφόσον µιλάτε από τη θέση σας, να φο-
ράτε τη µάσκα. Δεν ήθελα να σας διακόψω. Ξέρω, έχω κι εγώ το
ίδιο πρόβληµα µε το θάµπωµα των γυαλιών. 

Ο κ. Κεγκέρογλου έχει το λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξεκινώ από το θέµα της επαγγελµατικής ασθένειας, που είναι

το δεύτερο σκέλος της ερώτησης, του COVID-19. Πραγµατικά,
οι θάνατοι που έχουν προκληθεί και σε εργαζόµενους του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας στην εργασία ή λόγω αυτής είναι ο βα-
σικότερος λόγος που πρέπει να εξετάσουµε τη θεσµοθέτησή του
και την ένταξή του στον πίνακα των επαγγελµατικών ασθενειών. 

Πραγµατικά, είναι ένα θέµα το οποίο δεν υπήρχε, για να έχει
νοµοθετηθεί, τα προηγούµενα χρόνια. Άρα µε τη διαδικασία τη
θεσµική που προβλέπεται, θα πρέπει άµεσα να γίνει αυτή η εξέ-
ταση και να ενταχθεί στον πίνακα. Είναι δεδοµένο για εµάς ότι η
µη ύπαρξη θεραπείας είναι σηµαντικός λόγος να είχε εξεταστεί
χθες. Σε κάθε περίπτωση, αναµένουµε την απάντησή σας. 

Επειδή κάνατε µια νύξη περί πολιτικού χειρισµού, θα ήθελα να
σας πω µακριά από εµάς αυτό. Με βάση το ν.3863 και το ν.3865
προβλέπεται απόλυτα, διαφανώς και θεσµικά η διαδικασία συγ-
κρότησης του πίνακα βαρέων και ανθυγιεινών, όπως λέγεται. Και
πραγµατικά αµέσως µετά την ψήφιση του ν.3863, προχώρησε η
διαδικασία για τον ιδιωτικό τοµέα, µιας και τότε θεωρούνταν δια-
φορετικός και αρµοδιότητα του Υπουργείου Εργασίας. 

Στις 2 Δεκεµβρίου του 2011, πολύ σύντοµα δηλαδή σε σχέση
µε την ψήφιση του ν.3863/2010, έγινε νόµος του κράτους ο πί-
νακας βαρέων και ανθυγιεινών µε την υπογραφή του Γιώργου
Κουτρουµάνη. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η αρµοδιότητα για την ένταξη των βαρέων και ανθυγιεινών
στον δηµόσιο τοµέα λόγω του ότι η ασφάλιση, το συνταξιοδοτικό
ήταν στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, ήταν αρµοδιότητα του
Υπουργείου Οικονοµικών, µε αποτέλεσµα να µην έχει συνταχθεί
ποτέ και να µην έχει προωθηθεί ποτέ αυτή η διαδικασία. 

Προφανώς, αναγνωρίζετε και εσείς και γνωρίζετε και εσείς ότι
το µεγάλο βάρος του Υπουργείου Οικονοµικών ήταν η υλοποίηση
των προγραµµάτων προσαρµογής και είχαν πάει πίσω προτεραι-
ότητες για την κοινωνία, όπως είναι αυτό το θέµα, αλλά που δεν
ήταν άµεσα ζητήµατα των προγραµµάτων εφαρµογής, παρ’ ότι
ο ν.3863 και η ανασύσταση των πινάκων για τα ανθυγιεινά ήταν
πρόβλεψη από το πρώτο µνηµόνιο.

Ενώ λοιπόν το κράτος, οι πολιτικοί χειρισµοί για τους οποίους
είπατε, το Υπουργείο Οικονοµικών εν προκειµένω, δεν έκανε τη
δουλειά του για διάφορους λόγους –εγώ έδωσα την πιο καλή
εξήγηση τώρα, σας απάλλαξα από το να πείτε για ποιο λόγο δεν
την έκανε τη δουλειά του ως κυβέρνηση, αλλά θεωρώ ότι αυτή
είναι µια εξήγηση-, αφήνουµε το ότι δεν έγινε και λέµε ότι επ’
αφορµή και εξαιτίας της πανδηµίας αναδείχθηκε αυτή η ανάγκη
να γίνει τώρα!

Εµείς το προτείναµε νοµοθετικά γιατί είναι συγκεκριµένες οι
ειδικότητες και αδιαµφισβήτητες επιστηµονικά. Είναι οι αντίστοι-
χες του ιδιωτικού τοµέα! Άρα δεν είναι πολιτικός ο χειρισµός,
είναι θεσµικός. Είναι απόλυτα θεσµικός! Λέµε: «Ό,τι ισχύει στον
ιδιωτικό να ισχύει και στο δηµόσιο». Δεν είπαµε: «Όποιος είναι
φίλος µου να τον βάλουµε». 

Άρα αυτά που είπατε περί πολιτικών χειρισµών όχι σε εµάς!
Πάµε τώρα στη θεσµική διαδικασία, όπως επέλεξε το Υπουρ-

γείο να την κάνει, όχι µε αντιστοίχιση του ιδιωτικού τοµέα, που
ήδη είχε κάνει τη διαδικασία, αλλά εξαρχής. Ο κ. Βρούτσης, λοι-
πόν –τρεις ή τέσσερις ερωτήσεις, δεν θυµάµαι πόσες του υπέ-
βαλα- συγκρότησε την επιτροπή. Η επιτροπή δούλεψε -έξι, επτά
µήνες;- έβγαλε το πόρισµά της. Εδώ είναι, είπαµε ότι θα µείνει
και στα Πρακτικά ως δεύτερο.

Βγάζει, λοιπόν, η επιτροπή το πόρισµα και τώρα τι λέει το
Υπουργείο; «Α, δεν είναι και τόσο θεσµική η διαδικασία. Πρέπει

να εξετάσουµε και άλλες περιπτώσεις».
Το πόρισµα που έβγαλε η επιτροπή που όρισε το Υπουργείο

είναι το απόλυτα θεσµικό. Εάν θέλετε να προσθέσετε και άλλους,
να µας πείτε. Εάν πρέπει να αφαιρέσετε κάποιους, βεβαίως. Εάν
υπάρχει αναντιστοιχία και µε αυτά που ισχύουν στον ιδιωτικό
τοµέα, να το δούµε. Αυτό θα εξετάσουν οι υπηρεσίες, να είναι
εναρµονισµένο µε αυτά που ισχύουν στον ιδιωτικό τοµέα και µε
την πρόταση. Και αν υπάρχει και κάτι άλλο που δεν το είδε η επι-
τροπή ή το απέρριψε, αυτό πρέπει να δουν.

Συνεδριάζει, ανασυντίθεται και το Συµβούλιο Κοινωνικής
Ασφάλισης, το ΣΚΑ, µε τον κ. Βρούτση. Μετά από πίεση; Μετά
από πίεση! Το έκανε, όµως!

Και η απλή ερώτηση σε εσάς είναι να µας ανακοινώσετε µια
ηµεροµηνία που θα το εξετάσει το ΣΚΑ και αντ’ αυτού, µε συγ-
χωρείτε, δεν σας κατάλαβα, επιχειρηµατολογήσατε ότι δεν πρέ-
πει να µπουν στα βαρέα και ανθυγιεινά οι ειδικότητες που έστω
προτείνει η επιτροπή, οι ειδικότητες που είναι ήδη στον ιδιωτικό
τοµέα;

Σας παρακαλώ, κύριε Τσακλόγλου, ξεκαθαρίστε µε απλά
λόγια, ελληνικά, ότι θέλει δυο µήνες το Υπουργείο –έναν, ενά-
µιση;- να εξετάσει το πόρισµα της επιτροπής και τον τρόπο εν-
σωµάτωσης στον πίνακα και τότε θα γίνει και η συνεδρίαση του
ΣΚΑ ή το ΣΚΑ θα τα δει πιο µπροστά και θα γνωµοδοτήσει και οι
υπηρεσίες θα τα δουν όλα µαζί. Ξεκαθαρίστε! Όµως, όχι εδώ
υπεκφυγές ή πολιτικούς χειρισµούς ή τα άλλα που είπατε! Σας
εκτιµώ πάρα πολύ, αλλά θέλω ξεκάθαρες κουβέντες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Τσακλόγλου, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, θα ήθελα και εγώ να ξεκινήσω από το

θέµα της επαγγελµατικής ασθένειας. Ως προς αυτό το θέµα,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του κώδικα νόµων για την υγεία και
την ασφάλεια των εργαζοµένων, ο κορωνοϊός SARS COV-2 συ-
νιστά τυπικό επαγγελµατικό κίνδυνο στις περιπτώσεις εργαζοµέ-
νων σε δραστηριότητες µε απευθείας έκθεση σε αυτόν τον
βιολογικό παράγοντα. Συνεπώς απαιτούνται ενέργειες εκ µέρους
του εργοδότη, ο οποίος έχει και νοµικά την αποκλειστική ευθύνη
ως προς τη λήψη συγκεκριµένων µέτρων προστασίας.

Επίσης, µε το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο και συγκεκριµένα µε
το προεδρικό διάταγµα 102/2020, οι κορωνοϊοί συµπεριλαµβά-
νονται στον κατάλογο µε τους κινδύνους λόγω έκθεσης σε βιο-
λογικούς παράγοντες κατά την εργασία και συνεπώς, ανα-
γνωρίζονται ως παράγοντες κινδύνου για την υγεία και ασφάλεια
των εργαζοµένων.

Ταυτόχρονα, η ασθένεια µε αίτιο τον ιό του SARS, δηλαδή τον
κορωνοϊό –και εννοώ την κατηγορία των κορωνοϊών- έχει κατα-
χωρηθεί στον εθνικό κατάλογο επαγγελµατικών ασθενειών µε το
προεδρικό διάταγµα 41/2012.

Συνεπώς, ακολουθώντας και αρκετές ευρωπαϊκές χώρες που
ήδη έχουν καταχωρίσει τη λοίµωξη του COVID-19 ως επαγγελ-
µατική ασθένεια, το Υπουργείο εξετάζει το ενδεχόµενο να ανα-
γνωριστεί ο συγκεκριµένος κορωνοϊός ως παράγοντας κινδύνου
για την υγεία των εργαζοµένων, προκειµένου να θεωρηθεί εργα-
τικό ατύχηµα ο θάνατος από τη νόσο COVID-19, όµως πάντα υπό
συγκεκριµένες προϋποθέσεις, οι οποίες σχετίζονται αµιγώς µε
την επαγγελµατική δραστηριότητα, όπως ο συσχετισµός µε τον
επαγγελµατικό χώρο του ασθενούς και όχι µε την ευρύτερη κοι-
νωνική του δραστηριότητα.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επαναλάβω ότι η Κυβέρνηση τιµά
τους εργαζοµένους του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και χαράσ-
σει µε συνέπεια και ευθύνη την πολιτική της. Δεν θέλουµε απλώς
να ευχαριστήσουµε αυτούς τους ανθρώπους, αλλά θέλουµε να
αναδείξουµε το έργο που προσφέρουν στην κοινωνία, να βελτιώ-
σουµε τις συνθήκες εργασίας τους και να αναβαθµίσουµε συνο-
λικά το ΕΣΥ, προκειµένου να παρέχονται συνεχώς καλύτερες
υπηρεσίες υγείας προς τους πολίτες αυτού του κράτους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
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στούµε, κύριε Τσακλόγλου.
Ο κ. Κεγκέρογλου φεύγει. Καλή συνέχεια! Ο κ. Τσακλόγλου

µένει.
Και πάµε στην επόµενη ερώτηση, στην πρώτη µε αριθµό

416/12-2-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σω-
κράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Μεριµνήστε επιτέλους για τους ανέρ-
γους».

Κύριε Βαρδάκη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα! Έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά για το ξεκίνηµα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µια και βρισκόµαστε πρώτη φορά «face to

face», θα ήθελα να πω ότι οι επίκαιρες δεν πρέπει να γίνονται µε
τηλεδιάσκεψη.

Κατ’ αρχάς, θέλω πραγµατικά να σας ευχηθώ καλή επιτυχία
στο δύσκολο έργο σας. Παράλληλα, θα ήθελα να ευχηθώ να στα-
µατήσετε ή να µην ακολουθήσετε τις προηγούµενες πολιτικές
που αντί να λύνουν, δηµιουργούσαν προβλήµατα στους εργαζό-
µενους. 

Κύριε Υπουργέ, αυτές είναι επίκαιρες ερωτήσεις και απλές
ερωτήσεις, τις οποίες αν είχατε κάνει δεκτές το προηγούµενο
διάστηµα, ίσως σήµερα πολλοί εργαζόµενοι να µην βρίσκονταν
πραγµατικά στην ανέχεια, τη φτώχεια και την εξαθλίωση.  

Κάνατε και εσείς δυστυχώς το ίδιο λάθος, παρά το ότι, όπως
είπε και ο προηγούµενος συνάδελφος, σας εκτιµώ κι εγώ απε-
ριόριστα, να διαβάζετε δηλαδή ένα κείµενο -και αυτό σας το λέω
από εµπειρία, πιθανόν να το κάναµε κι εµείς καµµιά φορά- που
πιθανόν να σας έχουν συντάξει οι συνεργάτες σας. Όµως, τέτοια
κείµενα, κύριε Υπουργέ, εάν δεν µελετηθούν πραγµατικά τα προ-
βλήµατα και ό,τι καταθέτουµε σαν ερώτηση, πιστέψτε µε, δεν λύ-
νουν κανένα πρόβληµα. 

Έρχοµαι τώρα στο πρώτο ερώτηµα που σας έχω θέσει. Για το
συγκεκριµένο ζήτηµα είχαµε καταθέσει τροπολογία και ερώτηση.
Θα έπρεπε να είχατε κάνει δεκτή την τροπολογία µας. Διότι εσείς
δώσατε λύση, αλλά δώσατε µία µεσοβέζικη και λάθος λύση. Αντί
για επίδοµα ανεργίας στον επισιτισµό-τουρισµό, δώσατε µόλις
προχθές -και εδώ, νοµίζω, δεν είχε νοµοθετηθεί ακόµα- ένα έκτα-
κτο επίδοµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό το έκτακτο επίδοµα, κύριε Υπουργέ, πέρα από το ότι δεν
λύνει το ζήτηµα, δηµιουργεί και προβλήµατα. Για παράδειγµα,
δεν προστίθεται στον χρόνο συνταξιοδότησης. Αλήθεια, τι θα κά-
νετε µεθαύριο; Αν δεν κάνω λάθος, στις 28 Φλεβάρη λήγει αυτό
το έκτακτο επίδοµα. Τι θα κάνετε, λοιπόν, µετά από µία εβδο-
µάδα γι’ αυτούς τους ανθρώπους; Να σας ενηµερώσω ότι ήδη
έχει σταλεί σχετική επιστολή στον κύριο Πρωθυπουργό από την
Οµοσπονδία Επισιτισµού-Τουρισµού και από κάποια σωµατεία
ξενοδοχοϋπαλλήλων, αν δεν κάνω λάθος.

Θέλω να µε ακούσετε πολύ προσεκτικά, κύριε Υπουργέ, στα
δύο ερωτήµατα που θα βάλω ακόµα.

Όσον αφορά τους ξεναγούς, κύριε Υπουργέ, αυτοί οι άνθρω-
ποι επιβίωσαν το 2020 µε 1.800 ευρώ. Οπότε, 1.800 ευρώ διά δώ-
δεκα, µιλάµε για 150 ευρώ τον µήνα! Πείτε µου, κύριε Υπουργέ,
ποιος από εµάς, δεν λέω από τον έξω κόσµο, µπορεί να κοιτάξει
κατάµατα αυτούς τους ανθρώπους; Πώς θα επιβιώσουν το επό-
µενο διάστηµα µε 1.800 ευρώ, όταν είναι ήδη σε ανεργία δεκαε-
πτά µήνες; Πρέπει να βρεθεί λύση τώρα, κύριε Υπουργέ. 

Έχω µάθει να µιλώ απλά και κατανοητά, γιατί αλίµονό µας αν
µιλάµε µε οικονοµοτεχνικούς όρους και δεν καταλαβαίνουν αυτοί
που µας ακούν τι ακριβώς λέµε. Πρέπει να δοθεί λύση, κύριε
Υπουργέ. Πρέπει να δοθεί επίδοµα ειδικού σκοπού τώρα. Και
όσον αφορά το επόµενο διάστηµα, ας ευχηθούµε, κύριε
Υπουργέ, ότι τον Μάρτιο θα ανοίξουν κάποιες εποχικές δουλειές
ή ο τουρισµός. Οπότε, δώστε τώρα επίδοµα ειδικού σκοπού για
τους ξεναγούς ή να µπουν στο ταµείο ανεργίας χωρίς πλαφόν
ενσήµων ή έστω αν θέλετε, δώστε πενήντα ένσηµα για το 2020.
Αυτό αφορά και το παρακάτω ερώτηµα. 

Και έρχοµαι στο τελευταίο ερώτηµα. Γνωρίζετε, κύριε
Υπουργέ, ότι όλοι οι καινούργιοι, οι νέοι που δικαιούνται για

φέτος ταµείο ανεργίας χρειάζονται ογδόντα ένσηµα. Αυτό
αφορά τους νέους, τους καινούργιους επιδοµατούχους. Εσείς
δεν έχετε µεριµνήσει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, κρατήστε τον χρόνο από τη
δευτερολογία µου, αλλά είναι πολύ σοβαρά τα ζητήµατα και
αφορούν χιλιάδες ανθρώπους που αυτή τη στιγµή δεν µπορούν
να επιβιώσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το καταλαβαίνω,
κύριε Βαρδάκη. Μιλάτε για εργαζόµενους. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πολλούς που
το 2020 συµπλήρωσαν ογδόντα ένσηµα; Άρα όλοι αυτοί οι άν-
θρωποι θα µείνουν, και έχουν ήδη µείνει, εκτός ταµείου ανεργίας.
Θα πρέπει, λοιπόν, τώρα τα ογδόντα ένσηµα να γίνουν πενήντα. 

Κύριε Υπουργέ, πρόκειται -και κλείνω µε αυτό- για τρία απλά
ερωτήµατα. Ξεναγοί, επίδοµα ειδικού σκοπού ή ταµείο ανεργίας
χωρίς πλαφόν ή αν θέλετε, έστω πενήντα ένσηµα µόνο για το
2020 κατ’ εξαίρεση, δεν λέµε εσαεί. Και ας ελπίσουµε ότι θα έρ-
θουν καλύτερες χρονιές. Επίσης, µείωση από ογδόντα σε πε-
νήντα ένσηµα για τους νέους επιδοτούµενους. 

Και ένα άλλο σοβαρό θέµα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι πολλές
επιχειρήσεις, επειδή έβαλαν τους εργαζόµενους σε αναστολή
τον Νοέµβριο, δεν χαρακτηρίζονται εποχικές.

Και µη µου πείτε τώρα ότι είναι εκτός ερώτησης. Ένας άνθρω-
πος της δικής σας επιστηµονικής κατάρτισης ας µη µου το πει
αυτό. Πράγµατι είναι εκτός ερώτησης, αλλά σηµειώστε το να το
δείτε.

Αυτές οι επιχειρήσεις, λοιπόν, επειδή δεν θεωρούνται εποχι-
κές, οι εργαζόµενοί τους δεν µπαίνουν στο Ταµείο Ανεργίας.
Πείτε µου ποια λογική έχει αυτό!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Τα συγκεκριµένα τρία ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ –και αυτό

θέλω να το ακούσετε- ήταν προσωπική δέσµευση του ίδιου του
κυρίου Πρωθυπουργού και από το Βήµα της Βουλής, αλλά και
στην τελευταία συνέντευξη που έδωσε στον «ΑΝΤΕΝΝΑ», αν δεν
κάνω λάθος, στον κ. Χατζηνικολάου. Ερωτήθηκε ειδικά για τους
ξεναγούς, ειδικά για τους νέους επιδοµατούχους και είπε συγ-
κεκριµένα ο κ. Μητσοτάκης: «Δεν θα µείνει ακάλυπτος, δεν θα
αφήσουµε απροστάτευτο καµµία και κανέναν. Θα τα λύσουµε και
τα τρία ζητήµατα».

Σε αυτά τα τρία ζητήµατα που δεσµεύτηκε ο Πρωθυπουργός
της χώρας θέλω να µου δώσετε µία λύση, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά, κύριε

Βαρδάκη. 
Και ενώ είναι σε αναστολή, κύριε Υπουργέ, εργάζονται κιόλας!
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.
Ορίστε, κύριε Τσακλόγλου, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.

Ωστόσο, τα ερωτήµατα ήταν πολλά και ευχαρίστως θα σας
δώσω όσο χρόνο θέλετε. Είναι και σοβαρό το ζήτηµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Υφυπουργός είµαι, δεν είµαι Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μακάρι να γίνετε και
Υπουργός!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριε Βαρδάκη, σας άκουσα µε προσοχή και σας ευ-
χαριστώ πολύ για τα καλά σας λόγια, για τις ευχές σας και για
την ερώτησή σας.

Πράγµατι, το ερώτηµά σας σχετίζεται µε µία κατ’ εξοχήν ευά-
λωτη κοινωνική οµάδα, αυτή των ανέργων. Η αναστολή της οι-
κονοµικής δραστηριότητας που έχει επιβάλει η πανδηµία, έχει
ήδη προκαλέσει και θα συνεχίσει να προκαλεί για κάποιο ακόµα
διάστηµα έντονες αναταράξεις στην αγορά εργασίας. 

Αυτός είναι ο λόγος που η Κυβέρνηση προσπαθεί καθηµερινά
να απορροφήσει όσο το δυνατόν περισσότερους κραδασµούς
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µέσω στοχευµένων δράσεων και πρωτοβουλιών. Η κατάσταση δεν
είναι εύκολη και το γνωρίζουµε όλοι µας πολύ καλά. Η Ελλάδα είχε
ήδη υψηλή ανεργία πριν την υγειονοµική κρίση. Παρ’ όλα αυτά, η
χώρα µας κατάφερε να ανταποκριθεί στις προκλήσεις και µάλιστα
σύµφωνα µε συγκριτικές µελέτες της EUROSTAT µεταξύ των
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο διάστηµα Ιανουαρίου-Οκτω-
βρίου, που έχουµε συγκρίσιµα στοιχεία, η Ελλάδα είχε τη δεύτερη
µικρότερη άνοδο στην ανεργία µεταξύ όλων των χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Είναι πολύ υψηλή η ανεργία µας, αλλά κατα-
φέραµε να την κρατήσουµε εκεί που ήταν.

Σε σχέση µε την καταβολή του επιδόµατος ανεργίας σε δικαιού-
χους συγκεκριµένων κατηγοριών που αναφέρετε στην ερώτησή
σας και οι οποίοι επλήγησαν πράγµατι ιδιαίτερα σφοδρά από την
πανδηµία, έχουν προβλεφθεί και υλοποιηθεί πολλών ειδών παρεµ-
βάσεις. Ενδεικτικά θα ήθελα να αναφέρω ότι σύµφωνα µε τα επί-
σηµα στοιχεία του ΟΑΕΔ από την αρχή της πανδηµίας
περισσότερο από 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ καταβλήθηκαν σε επι-
δόµατα, παροχές και βοηθήµατα σε επτακόσιες πενήντα χιλιάδες
ανέργους και σε πενήντα δύο χιλιάδες εργαζόµενες µητέρες. 

Η δίµηνη παράταση των επιδοµάτων ανεργίας για περίπου
τριακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες ανέργους, οι δύο κύκλοι οικονο-
µικής ενίσχυσης για διακόσιες πενήντα χιλιάδες µακροχρόνια
ανέργους και η µηνιαία αποζηµίωση για είκοσι χιλιάδες εποχικά
εργαζόµενους στον τουρισµό και επισιτισµό παρείχαν το ανα-
γκαίο δίχτυ ασφαλείας για τους συµπολίτες µας που το είχαν πε-
ρισσότερο ανάγκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Να υπενθυµίσω, επίσης, ότι το πρόγραµµα επιδότησης για
νέες προσλήψεις που ξεκίνησε τον Οκτώβριο για εκατό χιλιάδες
θέσεις εργασίας που προβλέπει την πλήρη επιδότηση των ασφα-
λιστικών εισφορών, παραµένει ενεργό και θα παραµείνει µέχρι
να εξαντληθούν και οι εκατό χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας.

Σε σχέση µε το πρώτο σας ερώτηµα για το επίδοµα ανεργίας
των µακροχρόνια ανέργων, αλλά και για το βοήθηµα ανεργίας
των αυτοτελώς και ανεξαρτήτως απασχολουµένων του ΕΦΚΑ,
του τέως ΟΑΕΕ και του τέως ΕΤΑΑ, έχει ήδη δροµολογηθεί νο-
µοθετική ρύθµιση για χορήγηση παράτασης όσων επιδοτήσεων
έληξαν ή θα λήξουν εντός του πρώτου διµήνου του 2021. Είναι
αυτό που µε ρωτήσατε προηγουµένως.

Αναφορικά µε το δεύτερο ερώτηµα, σύµφωνα µε την κείµενη
νοµοθεσία, η τακτική επιδότηση λόγω ανεργίας στους ασφαλι-
σµένους του τουριστικού και επισιτιστικού κλάδου, καθώς και
τους λοιπούς εποχικούς εργαζόµενους, µειώθηκε στις πενήντα
ηµέρες εργασίες από εκατό που ήταν, ακριβώς για να καλύψει
όσο το δυνατόν περισσότερους.

Επιπλέον, για τη συγκεκριµένη κατηγορία εργαζοµένων, τους
ανέργους δηλαδή στον κλάδο του τουρισµού και επισιτισµού,
για τους οποίους δεν υφίσταται υποχρέωση επαναπρόσληψης,
έχει ήδη προβλεφθεί η χορήγηση έκτακτης αποζηµίωσης για
τους µήνες Ιανουάριο και Φεβρουάριο.

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου να πω δυο λόγια για τη συστηµατική
αναβάθµιση των παρεχόµενων από τον ΟΑΕΔ  υπηρεσιών που
υλοποιείται αυτό το διάστηµα από το Υπουργείο Εργασίας. Μόλις
την προηγούµενη εβδοµάδα ο Υπουργός Εργασίας παρουσίασε
µαζί µε τον διοικητή του ΟΑΕΔ µια νέα εφαρµογή, την ΟΑΕΔ app,
που παρέχει πρόσβαση σε περισσότερες από σαράντα ηλεκτρο-
νικές υπηρεσίες του οργανισµού µέσω του κινητού τους τηλεφώ-
νου. Η ψηφιοποίηση όλο και περισσότερων υπηρεσιών των
εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου, όπως είναι και ο ΕΦΚΑ
και ο ΟΑΕΔ, αποτελεί στρατηγική µας προτεραιότητα. 

Αν µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να πάρω ένα λεπτό από τη
δευτερολογία µου, για να απαντήσω σε ένα συγκεκριµένο θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Βαρδάκη, στην ερώτησή σας
δεν είχατε κάτι συγκεκριµένο περί ξεναγών. Τυχαίνει, όµως, να
γνωρίζω το ζήτηµα. Τους µήνες Ιανουάριο και Φεβρουάριο παίρ-
νουν βοήθηµα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αφορά τα πενήντα
ένσηµα. Άρα είναι ταυτόσηµο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Τους µήνες Ιανουάριο και Φεβρουά-
ριο παίρνουν κανονικά βοήθηµα και αυτοί. Ήθελα όµως να πω
και κάτι γενικότερο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ιανουάριο - Φεβρουάριο πώς, κύριε
Υπουργέ; Δεν παίρνουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βαρδάκη, αφή-
στε τον να ολοκληρώσει και µετά θα έχετε τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Καµιά φορά κερδίζουµε χρόνο έτσι,
κύριε Πρόεδρε. Εγώ ξέρετε ότι δεν ανοίγω θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είπα όχι, αλλά τον
διακόπτετε και χάνει τον ειρµό των σκέψεών του.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Όχι, όχι, έχει δίκιο ο κ. Βαρδάκης από
την άποψη ότι οµολογώ ότι δεν είναι στον δικό µου τοµέα αρµο-
διοτήτων. Είχα, όµως, εντελώς τυχαία µια επικοινωνία µε άτοµο
του χώρου ακριβώς γι’ αυτό το θέµα. Γι’ αυτό γνωρίζω την απάν-
τηση.

Θα ήθελα απλώς να πω ότι είναι πολύ άδικη αυτή η κατηγορία
που διατυπώνετε. Σε µία χώρα η οποία είναι χρεωµένη µέχρι το
λαιµό καταφέραµε και βάλαµε στην οικονοµία πέρυσι 24 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ για ενισχύσεις, 15% του ΑΕΠ. Ενισχύθηκαν πα-
ραπάνω από 1,75 εκατοµµύρια απασχολούµενοι του ιδιωτικού
τοµέα, η συντριπτική πλειονότητα των µισθωτών, αλλά και µεγά-
λες οµάδες αυτοαπασχολούµενων. Για τους ανέργους αναφέρ-
θηκα αναλυτικά στην πρωτολογία µου. Θα πω περισσότερα στη
δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βαρδάκη, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας είπα και το πι-

στεύω αυτό που είπα, ότι και στην επιστηµονική σας κατάρτιση
έχω εµπιστοσύνη και σε εσάς προσωπικά. Κάνετε, όµως, το ίδιο
λάθος που έκαναν οι προκάτοχοί σας.

Κύριε Υπουργέ, πιστέψτε ότι δεν έχω κανένα πρόβληµα και
να σας πω και µπράβο, ότι δώσατε -αυτό βέβαια µένει να το
δούµε στην πράξη- 25 δισεκατοµµύρια για τη στήριξη εργασίας
και επιχειρήσεων. Εγώ έχω άλλη άποψη. Δεν είναι της παρούσης
όµως. Κατανοητά. Τα εκατό πράγµατι έγιναν πενήντα. Δεν ξέρω
αν σας παραπληροφορούν οι συνεργάτες σας. Τα ογδόντα έγι-
ναν πενήντα που αφορούν τους νέους επιδοτούµενους; Όχι. Τα
ογδόντα έγιναν πενήντα που είναι η δεύτερη κατηγορία, για να
µπουν οι ξεναγοί  στο ταµείο ανεργίας; Δεν είναι σωστό αυτό που
είπατε. Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ. Δεν µπαίνουν στο ταµείο
ανεργίας οι ξεναγοί, διότι δεν έχουν τα ογδόντα ένσηµα που προ-
βλέπεται, ενώ έπρεπε να έχουν πενήντα. Αυτό δεν έχει ρυθµιστεί.
Και σταµατώ εδώ. 

Εγώ είµαι διατεθειµένος, κύριε Υπουργέ, να είµαι εδώ κάθε
µέρα κάθε µέρα. Ειλικρινά σας το λέω. Δεν µπορούµε πλέον να
παίζουµε µε αντοχές και θέµατα επιβίωσης ανθρώπων, που αυτή
τη στιγµή τούς οδηγούµε στον γκρεµό. Και έχουµε ευθύνη όλοι,
και εµείς που δεν αναδεικνύουµε, αν θέλετε, τα θέµατα στην ώρα
που πρέπει, αλλά και εσείς που κωφεύετε κιόλας. Σας είπα απλά
και κατανοητά τρεις περιπτώσεις. Μπορείτε να µου πείτε γιατί,
αφού µπήκαν εργαζόµενοι σε αναστολή -δεν είναι στην ερώτηση,
αλλά θέλω να το σηµειώσετε, µην µου απαντήσετε τώρα, αν θέ-
λετε, δείτε το όµως ως πρόβληµα- τον Νοέµβριο, οι επιχειρήσεις
να µην χαρακτηρίζονται εποχικές επειδή συµπληρώθηκε το πλα-
φόν του 25% και χιλιάδες εργαζόµενοι να µην µπορούν να µπουν
στο ταµείο ανεργίας. Δεν δέχεται την αίτηση ο ΟΑΕΔ. Πάει αυτό.
Ένα θέµα.

Το δεύτερο που σας είπα απλά και κατανοητά είναι να γίνουν
τα ογδόντα ένσηµα πενήντα και για τους ξεναγούς, όπως επίσης
και για τους νέους επιδοτούµενους. Είναι δύο κατηγορίες. Σας
έχουν µπερδέψει. Σας είπα ότι τα εκατό σωστά τα κάνατε. Εσείς
νοµοθετήσατε. Εγώ δεν αρνούµαι, δεν είµαι αρνητής των πάν-
των. Σωστά νοµοθετήσατε τα εκατό να γίνουν πενήντα. Δεν νο-
µοθετήσατε, όµως, τα ογδόντα να γίνουν πενήντα –είναι η
δεύτερη κατηγορία- µε αποτέλεσµα να µένουν χιλιάδες επιδο-
τούµενοι χωρίς ταµείο ανεργίας. Αν θέλετε, µην µου απαντήσετε.
Ειλικρινά σας το λέω. Εγώ ήρθα εδώ, για να βρούµε λύση για αν-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΣΤ’ - 22 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2021 8625



θρώπους που είναι ένα βήµα πριν τον γκρεµό. Πιστέψτε µε. Και
τυχαίνει στην Κρήτη να έχουµε πάνω από είκοσι πέντε χιλιάδες
εργαζόµενους στον επισιτισµό-τουρισµό. Φαντάζεστε  τι γίνεται
µε αυτούς που δούλευαν τρίωρα, τετράωρα και δεν συµµαζεύε-
ται. Κανείς δεν συµπλήρωσε ογδόντα ένσηµα. Πού να τα βρουν;
Αυτές οι κατηγορίες είναι. 

Σταµατώ εδώ. Αν θέλετε, µην µου απαντήσετε. Εµένα θα µε
ικανοποιήσει αύριο να βγείτε και να πείτε ότι «ναι, υπάρχει ένα
δίκιο εδώ, θα λύσουµε το θέµα των ξεναγών, θα τους δώσουµε
το επίδοµα ειδικού σκοπού ή θα τους βάλουµε στο ταµείο ανερ-
γίας µε πενήντα ένσηµα και για τους νέους επιδοτούµενους τα
ογδόντα τα κάνουµε πενήντα». Νοµοθετήσατε τα εκατό να γίνουν
πενήντα. Νοµοθετήστε και τα ογδόντα να γίνουν πενήντα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά, κύριε

Βαρδάκη.
Κύριε Τσακλόγλου, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Βαρδάκη, ας είµαστε ειλικρινείς
µε τους εαυτούς µας. Τα µέτρα που έχει πάρει η Κυβέρνηση είναι
πολλά, στοχευµένα και αποτελεσµατικά. Βασική µας επιδίωξη
είναι να βοηθήσουµε όσο το δυνατόν περισσότερους συµπολίτες
µας µπορούµε.

Αν εξειδικεύουµε τις κατηγορίες των ωφελουµένων σε υποκα-
τηγορίες και υποπεριπτώσεις, για να αποδείξουµε κάτι, αυτό δεν
είναι η σωστή προσέγγιση. Επιτρέψτε µου να πω -και αυτό είπα
και προηγουµένως- ότι θα ήταν πραγµατικά ανεύθυνο, για να µην
πω και επικίνδυνο, για µια χώρα που κουβαλάει έναν λόγο χρέ-
ους προς ΑΕΠ πάνω από 200%,να υιοθετήσει µια επιδοµατική
πολιτική η οποία να είναι χωρίς κριτήρια και προϋποθέσεις.

Είµαστε εδώ, δίπλα στις επιχειρήσεις, τους εργαζόµενους και
τους ανέργους, αλλά δεν πρέπει να ξεχνάµε και από πού ερχό-
µαστε. Η χώρα µας, δυστυχώς, στάθηκε ιδιαίτερα άτυχη σε
σχέση µε τον χρόνο που ξέσπασε η πανδηµία και παρόλο που οι
συνθήκες ήταν ιδιαίτερα αντίξοες, νοµίζω ότι καταφέραµε να
σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων και να προτάξουµε τη δη-
µόσια υγεία απέναντι σε οτιδήποτε άλλο.

Οι προκλήσεις στην αγορά εργασίας είναι πραγµατικά µεγά-
λες και µετά το τέλος της πανδηµίας δεν πρόκειται να εξαφανι-
στούν. Η πανδηµία θα έχει επιπτώσεις τόσο στην ελληνική όσο
και στην παγκόσµια οικονοµία και στο αµέσως επόµενο χρονικό
διάστηµα. Η Κυβέρνηση είναι υποχρεωµένη σήµερα -και αυτό το
πράττει, άλλωστε- να δηµιουργήσει συνθήκες ασφάλειας για τον
πληθυσµό τόσο από υγειονοµική όσο και από οικονοµική σκοπιά.
Οφείλει, όµως, να προετοιµάζεται και για την επόµενη µέρα, να
αποθηκεύει πόρους και δράσεις, να χαράσσει πολιτικές µε το
βλέµµα στραµµένο στο µέλλον, ώστε πολύ σύντοµα, µαζί µε την
άρση των υγειονοµικών περιορισµών, να επανεκκινήσει και το σύ-
νολο της οικονοµίας της χώρας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας θυµίσω πως ανάµεσα στους τέσ-
σερις πυλώνες του ελληνικού σχεδίου ανάκαµψης και ανθεκτι-
κότητας περιλαµβάνεται ο κρίσιµος πυλώνας της απασχόλησης,
των δεξιοτήτων και της κοινωνικής συνοχής, που αποτελεί βα-
σικό µοχλό οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης. Στα πλαίσια
της επιτυχούς στήριξης των δράσεων και πολιτικών αυτού του
πυλώνα, ο ΟΑΕΔ αποτελεί για την Κυβέρνηση τον κατ’ εξοχήν
δηµόσιο και αρµόδιο επιχειρησιακό φορέα ο οποίος θα αναλάβει
τον συντονισµό των κρίσιµων σχετικών δράσεων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Τσακλόγλου.
Κύριε Βαρδάκη, καλή συνέχεια! Να ‘στε καλά! Ο κ. Τσακλό-

γλου παραµένει, γιατί θα κλείσουµε µε τον κ. Μουλκιώτη.
Προχωρούµε, λοιπόν, στη συζήτηση της έκτης µε αριθµό

427/15-2-2021 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Κραυγή αγωνίας των εργαζοµένων στα ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά».

Κύριε Μουλκιώτη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα! Έχετε δύο
λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επανερχόµαστε σε ένα θέµα γνωστό σε σας.

Έχουµε πάλι συζητήσει αυτό το ίδιο ζήτηµα, πλην όµως το άγχος
και η αγωνία των εργαζοµένων στα ναυπηγεία του Σκαραµαγκά,
αλλά και οι αβεβαιότητες οι οποίες έχουν δηµιουργηθεί και η
ανασφάλεια µας έδωσαν εντολή στο πλαίσιο της αποστολής µας
να έρθουµε πάλι στη Βουλή και να δούµε σχετικά µε το θέµα των
ναυπηγείων Σκαραµαγκά τι γίνεται. Διότι, δυστυχώς, µολονότι
υπάρχουν επανειληµµένες υποσχέσεις και από άλλους Υπουρ-
γούς εδώ, στην Αίθουσα της Βουλής επίλυσης του θέµατος,
µέχρι και αυτήν τη στιγµή που µιλάµε δεν υπάρχει κανένα µή-
νυµα.

Γνωρίζετε την προϊστορία. Δεν είναι η ώρα να την πω. Αναφέ-
ρεται αναλυτικά στην επίκαιρη ερώτηση. Δυστυχώς, η κατά-
σταση είναι σε βάρος αυτών των ανθρώπων. Αναγκάστηκαν
κάποτε εκ περιτροπής να δουλέψουν µια ηµέρα την εβδοµάδα.
Τα δικαστήρια ακύρωσαν αυτή τη διαδικασία. Έγινε δεκτή η
αγωγή τους. Από τη στιγµή που δικαιώθηκαν, µετέβησαν στον
ΕΦΚΑ της Ελευσίνας προκειµένου να βρουν λύση. Δυστυχώς
µέχρι και σήµερα είναι σε µια πλήρη αβεβαιότητα και πλήρη ανα-
σφάλεια.

Οι ερωτήσεις είναι δύο. Ως προς το οικονοµικό ζήτηµα, οι δε-
δουλευµένες αποδοχές τι γίνονται; Είναι χρήµατα ενός έτους και
παραπάνω, τα οποία είναι στο κενό και δεν έχουν πάρει µια
δραχµή. Παράλληλα µε αυτό, είναι οι ασφαλιστικές εισφορές.
Είναι ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, Μάρτης του 2012 µε
Σεπτέµβρη του 2013. Είναι µια διαδικασία η οποία έχει πάει στον
ΕΦΚΑ και δεν υπάρχει καµιά λύση.

Για αυτόν τον λόγο ρωτούµε σήµερα, κύριε Υπουργέ. Δεν είχα
κανέναν λόγο να έρθω πάλι για το ίδιο θέµα. Είναι δράµα αυτό
που ζουν. Δεν είναι σχήµα λόγου, αλλά είναι η ουσία. Σας το λέω
µετά λόγου γνώσεως και σε σχέση µε µια πολύ σοβαρή κοινο-
βουλευτική διαδικασία που έχουµε µεταξύ µας.

Παρακαλώ πολύ να απαντήσετε αυτά το δύο ερωτήµατα των
εργαζοµένων. Δεν είναι δικά µου. Μεταφέρω τα ερωτήµατα των
εργαζοµένων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μουλκιώτη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-

θέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.
Κύριε Τσακλόγλου, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μουλκιώτη, σας ευχαριστώ και σας και πάλι.
Θα ήθελα να πω ότι είναι η δεύτερη φορά που φέρνετε στο

επίκεντρο την επένδυση στα ναυπηγεία του Σκαραµαγκά, καθώς
και ζητήµατα που απασχολούν επί σειρά ετών τους εργαζόµε-
νους σε αυτά.

Μάλιστα τον Νοέµβριο είχα απαντήσει από αυτό το Βήµα σε
σχετική ερώτηση -νοµίζω δική σας ήταν κιόλας- πριν λάβει χώρα
ο πλειοδοτικός διαγωνισµός. Οφείλω, λοιπόν, να επαναλάβω µε
τον πλέον κατηγορηµατικό τρόπο ότι στόχος της Κυβέρνησης
ήταν και παραµένει η διασφάλιση της προοπτικής των ναυπη-
γείων. Η Κυβέρνηση δεν αποπροσανατολίζεται από τον βασικό
της στόχο που είναι η αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου της
χώρας και εκεί πέρα µέσα σηµαντικό ρόλο παίζει και η ναυπηγική
βιοµηχανία.

Μετά από µια δεκαετία οικονοµικής κρίσης και µιας διαδοχικής
υγειονοµικής κρίσης που έχει και οικονοµικό αντίκτυπο δεν µπο-
ρεί η χώρα µας να κλωτσήσει την ευκαιρία που παρουσιάζεται
για την αναβίωση της ναυπηγικής και πολεµικής βιοµηχανίας της
χώρας µε όρους διαφάνειας και νοµιµότητας. Οι επιχειρήσεις
που ανήκουν στο ελληνικό δηµόσιο πρέπει να αποτινάξουν από
πάνω τους αυτή τη ρετσινιά της χαµένης υπόθεσης. Αποτελεί
στρατηγική επιδίωξη της Κυβέρνησης η επωφελής για το ελλη-
νικό δηµόσιο εκποίηση των ναυπηγείων µε τη µέγιστη δυνατή
διασφάλιση των θέσεων εργασίας. Για να γίνει αντιληπτό το µέ-
γεθος της επιχείρησης αναφέρεται ενδεικτικά ότι κατά την υπα-
γωγή της σε ειδική διαχείριση το ναυπηγείο απασχολούσε
περίπου εννιακόσιους εργαζόµενους. Είχε 1,37 δισεκατοµµύρια
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ευρώ κρατικές ενισχύσεις και υποχρεώσεις, αρκετά δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, όµως, σε διαιτησίες και ενδεχόµενες υποχρεώσεις,
εκκρεµή θέµατα αδειών και αυθαιρέτων, καθώς επίσης και απα-
γόρευση εκτέλεσης εµπορικών εργασιών. Με µαθηµατική ακρί-
βεια τα παραπάνω θα οδηγούσαν σε πτώχευση και ό,τι αυτό
συνεπάγεται σε θέσεις εργασίας, εθνική άµυνα και εθνική οικο-
νοµία.

Το ελληνικό δηµόσιο και ο ειδικός διαχειριστής που ανέλαβε
την υπόθεση µέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα προέβησαν σε
µια σειρά από καθοριστικές ενέργειες. Κατ’ αρχάς αποτράπηκε
η άτακτη πτώχευση των ναυπηγείων. Εξυπηρετήθηκαν όλες οι
υποχρεώσεις για την ανάκτηση των κρατικών ενισχύσεων. Δηµι-
ουργήθηκαν οι απαραίτητες προϋποθέσεις προκειµένου να µη
χαθούν θέσεις εργασίας. Σε στενή εργασία µε τα εποπτεύοντα
Υπουργεία και τις αρµόδιες αρχές  αντιµετωπίστηκαν σχεδόν όλα
τα µείζονα νοµικά, πολεοδοµικά και αδειοδοτικά ζητήµατα και
όλα αυτά προκειµένου να δώσουµε µια βιώσιµη προοπτική στην
ελληνική ναυπηγική βιοµηχανία και να καταστήσουµε τα Ναυπη-
γεία ξανά θελκτικά σε υποψήφιους επενδυτές.

Φτάσαµε στο σηµείο που µεταβιβάζεται µόνο το ενεργητικό
της επιχείρησης µε µηδενικές υποχρεώσεις µε όλες τις άδειες
και τα θέµατα να έχουν διευθετηθεί, ώστε να υπάρξει επανεκκί-
νηση µε εγκαταστάσεις που είναι ήδη σε λειτουργία. Ο σχεδια-
σµός και η εκτέλεση της ρευστοποίησης του ενεργητικού της
ΕΝΑΕ, δηλαδή των ναυπηγείων Σκαραµαγκά έγινε µε πλήρη συµ-
µόρφωση µε τις σχετικές αποφάσεις των δικαιοδοτικών οργάνων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε την ανάκτηση κρατικών ενι-
σχύσεων, µε αποτέλεσµα να δίνεται η ευκαιρία στον πλειοδότη
επενδυτή να αποκτήσει ένα καθαρό και χωρίς καµµία υποχρέωση
περιουσιακό στοιχείο µε καλές προοπτικές για την πραγµατοποί-
ηση στρατηγικών επενδύσεων και µακροπρόθεσµα οφέλη για
την ελληνική οικονοµία.

Ο δηµόσιος πλειοδοτικός διαγωνισµός που διενεργήθηκε στις
11 Σεπτεµβρίου του 2020 για την εκποίηση του ναυπηγείου ως
ενιαίο λειτουργικό σύνολο κρίθηκε, δυστυχώς, άγονος λόγω των
χαµηλών προσφορών που υπεβλήθησαν από τους υποψήφιους
κατόπιν σχετικής απόφασης της συνέλευσης των πιστωτών της
εταιρείας.

Σε ένα ρευστό περιβάλλον δηµοσιονοµικών περιορισµών λόγω
και της οικονοµικής κρίσης εργαζόµαστε µεθοδικά για µια εξεύ-
ρεση λύσης και στη δευτερολογία µου θα απαντήσω ειδικά για
το θέµα των εργαζοµένων που θέτετε στο δεύτερο κοµµάτι της
ερώτησής σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Κύριε Μουλκιώτη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πράγµατι αυτά τα

οποία είπατε έτσι είναι, έτσι έχουν διενεργηθεί, έτσι έχουν δρο-
µολογηθεί και συνεχίζονται. Πράγµατι τον Σεπτέµβρη υπήρξε η
άγονη διαδικασία. Ήταν εξευτελιστικό αυτό το ποσό που δόθηκε
στη δηµοσιότητα. Ήταν ένα ποσό που δεν ταίριαζε σε µια σο-
βαρή κατάσταση.

Όµως οι εργαζόµενοι παραµένουν πάλι σε µια ανασφάλεια και
σε µια κατάσταση όπως ήταν τότε. Δεν έχει γίνει καµµία µετα-
βολή ούτε θετική ούτε αρνητική. Μάλλον αρνητική είναι, γιατί οι
εργαζόµενοι έχουν ανάγκη τα χρήµατά τους. Απαντήσατε βε-
βαίως ότι υπάρχει το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης να προχωρή-
σει η διαδικασία της ναυπηγοεπισκευαστικής ζώνης. Ναι, δεν θα
διαφωνήσω σε αυτό. Για τους εργαζόµενους, όµως, κύριε
Υπουργέ, τι θέση λαµβάνει η Κυβέρνηση;

Αυτό το δεκαοκτάµηνο το οποίο είπα, από τον Μάρτιο του
2012 µέχρι τον Σεπτέµβρη του 2013, έχουν επιδικαστεί τα οικο-
νοµικά δεδοµένα από δικαστήριο, έχουν προσφύγει στο ΕΦΚΑ
Ελευσίνας και δεν έχει βγει ακόµα µια πράξη επιβολής εισφορών.
Τόσο δύσκολο ήταν να βγει µια πράξη επιβολής εισφορών για
αυτούς τους εργαζόµενους; Γιατί; Πλέον των εκατό εργαζοµέ-
νων, αν είχε υπάρξει επιβολή εισφορών και έπαιρναν τα ένσηµά
τους, ήδη θα είχαν συνταξιοδοτηθεί. Ο αριθµός αυτών που είναι
σήµερα των εργαζοµένων θα είχε µειωθεί. Γιατί, λοιπόν, δεν βγαί-
νει αυτή η πράξη επιβολής εισφορών, για να ξεκαθαρίσει αυτό

το ζήτηµα; Αυτό είναι το θέµα. Είναι και η αγωνία αυτών των αν-
θρώπων. Αυτό συµβαίνει τόσο καιρό και έχουµε και αυτήν την
περίφηµη γραφειοκρατία. Σας ταλανίζει και εσάς το θέµα αυτό
και οι υπηρεσιακοί παράγοντες σας κάνουν τις όποιες εισηγή-
σεις. Υπάρχει αυτή η εκκρεµότητα. 

Εγώ θα ήθελα να µας απαντήσετε, αν πράγµατι έχει τεθεί σε
γνώση σας αυτό. Γιατί µπορεί να µην έχει τεθεί σε γνώση σας.
Εγώ δεν αµφισβητώ τίποτα σε σας. Αµφισβητώ όµως µια διαδι-
κασία η οποία γίνεται. Δίνονται απαντήσεις στη Βουλή σε ερω-
τήσεις Βουλευτών από το Υπουργείο, όχι µόνο από εσάς αλλά
και από τους άλλους αρµόδιους Υπουργούς, και όµως η κατά-
σταση παραµένει στα ίδια. Οι εργαζόµενοι παραµένουν σε µια
δεδοµένη ιστορία αρνητικά. Δείτε το και από τα Πρακτικά. Τον
Νοέµβρη συζητούσαµε το ίδιο θέµα. Ό,τι έχει γραφτεί σε αυτά
τα Πρακτικά πράγµατι είναι αυτό που έχει ειπωθεί σε αυτή την
Αίθουσα. Όµως οι εργαζόµενοι είναι σε µια δυσµενή κατάσταση
και την επαναλαµβάνω. 

Ρωτάω, πέρα λοιπόν από τη λογική και την πολιτική της Κυ-
βέρνησης σε σχέση µε την πορεία των ναυπηγείων Σκαραµαγκά,
τι γίνεται µε τα δεδουλευµένα τους και τι γίνεται µε την τακτο-
ποίηση της ασφαλιστικής εκκρεµότητας από το 2012; Θα πάµε
στο 2022 σε λίγους µήνες. Το λέω! Βγαίνει και το 2021. Πόσα
χρόνια θα περάσουν; Ειλικρινά το λέω. Είναι κόλαφος για το πο-
λιτικό σύστηµα και για την κυβέρνηση να υπάρχει αυτή η εκκρε-
µότητα. Πώς αλλιώς να το πω; Δεν µπορώ να το πω διαφορετικά.
Κι εσείς πιστεύω, κύριε Υπουργέ, δεν µπορείτε να ανεχθείτε αυτή
την κατάσταση. Εγώ το πιστεύω. Ειλικρινά σας το λέω. 

Ας ασχοληθεί, λοιπόν, κι ο ΕΦΚΑ µε τις εκκαθαρίσεις και να τε-
λειώσει. Να συνταξιοδοτηθούν και κάποιοι άνθρωποι που έχουν
ταλαιπωρηθεί σχεδόν δεκαετία. Έλεος γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους! 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Μουλκιώτη.
Κύριε Τσακλόγλου έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων):
Αγαπητέ, κύριε Μουλκιώτη, θα ήθελα να συνεχίσω από εκεί

που σταµάτησα. Τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά µπορούν µε τις κα-
τάλληλες προϋποθέσεις να πρωταγωνιστήσουν στην επόµενη
µέρα. Σήµερα το ναυπηγείο είναι ήδη σε λειτουργία προσφέρον-
τας υπηρεσίες στο Πολεµικό Ναυτικό και διαθέτει όλες τις προ-
βλεπόµενες άδειες. Είναι τακτοποιηµένα όλα τα αυθαίρετα
κτίσµατα για να είναι σε θέση να λειτουργήσει άµεσα µετά την
µεταβίβαση. Η εξασφάλιση της επένδυσης στα ναυπηγεία µε
συµφέροντες για το ελληνικό δηµόσιο όρους προφανώς και συ-
νιστά στρατηγική επιδίωξη της Κυβέρνησης. Για τον σκοπό αυτό
ο διαγωνισµός για την εκποίηση του ναυπηγείου θα επαναπρο-
κηρυχθεί εντός του επόµενου χρονικού διαστήµατος πιθανότατα
και µέσα στον Μάρτιο. 

Στόχος της ελληνικής Κυβέρνησης αλλά και οποιουδήποτε εν-
διαφερόµενου επενδυτή θα πρέπει να είναι η πραγµατική παρα-
γωγική λειτουργία της επιχείρησης που θα αναδείξει τη
στρατηγική σηµασία που έχουν τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά για
τον παραγωγικό ιστό της χώρας. Τα ναυπηγεία είναι σε θέση να
κάνουν παραγωγή διεθνώς εµπορεύσιµων αγαθών υψηλής προ-
στιθέµενης αξίας. 

Σταθερή επιδίωξη της Κυβέρνησης είναι επίσης η µέριµνα και
η βέλτιστη στήριξη των εργαζοµένων. Αντιλαµβάνεστε ότι υπάρ-
χει συσχέτιση µεταξύ των θέσεων εργασίας και της επιτυχούς
διαγωνιστικής διαδικασίας. Αυτή τη στιγµή εξετάζονται εναλλα-
κτικά σενάρια και λύσεις. Εργαζόµαστε όµως για τη διατήρηση
των θέσεων εργασίας και την πιθανή επανατοποθέτηση των συγ-
κεκριµένων εργαζοµένων µέσω ειδικών προγραµµάτων εργασίας
είτε και συνταξιοδότησής τους εφόσον αυτοί βρίσκονται ηλικιακά
κοντά σε αυτό το σηµείο. Εδώ είναι αυτό το οποίο αναφέρατε
προηγουµένως. 

Όσον αφορά στα δεδουλευµένα των εργαζοµένων και την τα-
κτοποίηση των σχετικών ασφαλιστικών εκκρεµοτήτων για την επί-
µαχη χρονική περίοδο, το ζήτηµα κρίθηκε από τη δικαιοσύνη.
Πρόκειται για υποθέσεις που έχουν εκδικαστεί σε πρώτο βαθµό
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όµως στα αρµόδια πολιτικά δικαστήρια κι έχουν εκδοθεί οι σχε-
τικές αποφάσεις επιδικάζοντας ποσά σε βάρος της εργοδότριας
εταιρείας. Με σεβασµό στις αποφάσεις των δικαστηρίων όλα τα
συναρµόδια Υπουργεία µεριµνούµε ώστε κανείς εργαζόµενος να
µην χάσει δεδουλευµένα. 

Για το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η
ασφαλιστική τακτοποίηση των εργαζοµένων αποτελεί ζήτηµα
απορρέον από τις δικαστικές αποφάσεις που δικαιώνουν τους
εργαζόµενους. Προφανώς, ο ΕΦΚΑ θα σεβαστεί τις αποφάσεις
της δικαιοσύνης και θα πράξει όσα επιβάλλει το δηµόσιο συµφέ-
ρον προκειµένου να διασφαλιστούν τα ασφαλιστικά δικαιώµατα
των εργαζοµένων, αλλά και τα δικαιώµατα του ίδιου του φορέα
και τα συµφέροντα του ίδιου του φορέα,  δηλαδή του ΕΦΚΑ. Η
ευδοκίµηση της επένδυσης περνάει και µέσα από την τακτοποί-
ηση των σοβαρών εκκρεµοτήτων που απασχολούν τους εργαζό-
µενους. 

Κύριε Μουλκιώτη, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι το θέµα
είναι σύνθετο. Στο επίκεντρο της αναβίωσης των ναυπηγείων
Σκαραµαγκά θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι βρίσκεται η πε-
ριφρούρηση των εργασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων των
εργαζοµένων καθώς επίσης και η κατά το δυνατόν πιο δίκαιη και
αποτελεσµατική επίλυση των προβληµάτων τους. Το µέγεθος
των ναυπηγείων, η γεωπολιτική του θέση πάνω στο σταυροδρόµι
των περασµάτων από τη Μαύρη Θάλασσα στο Γιβραλτάρ και το
Σουέζ, οι καιρικές συνθήκες που επικρατούν στην περιοχή, δη-
λαδή, ιδανικά επίπεδα θερµοκρασίας και υγρασίας για ναυπηγο-
επισκευαστικές εργασίες είναι χαρακτηριστικά που προσθέτουν
αξία στο ναυπηγείο.

Εργαζόµαστε για την επόµενη µέρα. Θέλουµε το ναυπηγείο να
λειτουργεί απρόσκοπτα σε όλο το φάσµα των ναυπηγικών εργα-
σιών για οποιουδήποτε τύπου σκάφη κερδίζοντας και πάλι τη
θέση του κορυφαίου ναυπηγείου της χώρας αλλά και του σηµαν-
τικού παίκτη της ναυπηγικής βιοµηχανίας σε ολόκληρη την λε-
κάνη της Μεσογείου. Από αυτή τη διαδικασία πρώτιστα
κερδισµένοι θα είναι και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι στην επιχείρηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ.
Θα κλείσουµε µε τους ίδιους πρωταγωνιστές και µε την δωδέ-

κατη µε αριθµό 435/15-2-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Γεώργιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων, µε θέµα: «Παροχή δεύτερης ευκαιρίας για απο-
λεσθείσες ρυθµίσεις οφειλών προς τα ασφαλιστικά ταµεία».

Κύριε Μουλκιώτη, έχετε δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ερώτηση αναφέρεται σε παροχή δεύτερης ευκαιρίας για

απολεσθείσες ρυθµίσεις οφειλών στα ασφαλιστικά ταµεία. 
Υπήρξαν ρυθµίσεις κατά το παρελθόν -και αναφερόµαστε στις

εκατόν είκοσι δόσεις και προς το δηµόσιο και προς τα ασφαλι-
στικά ταµεία-, που δυστυχώς η οικονοµική συγκυρία, τα διάφορα
προβλήµατα, αλλά και η πανδηµία στη συνέχεια, είχαν ως συνέ-
πεια και αποτέλεσµα να απολεσθούν. Ιδιαίτερα έχει πληγεί ο κλά-
δος των αγροτών, που αν εξαιρέσουµε τους ελαιοπαραγωγούς,
µέχρι και σήµερα που µιλάµε δεν υπάρχει καµµία ενίσχυση. Το
τι λέει η πλευρά της Κυβέρνησης είναι άλλο θέµα. Στην πρακτική
τι γίνεται; Καµµία ενίσχυση για τους αγρότες.

Αυτοί λοιπόν, οι µεσαίοι οφειλέτες και οι αγρότες αφού απώ-
λεσαν τις βασικές εισφορές, είναι σε δυσχερή κατάσταση. Μο-
λονότι θέλουν να µπουν σε ρύθµιση τώρα σταδιακά -µε τις
εκατόν είκοσι δόσεις, που µπορούσαν-, δεν έχουν τη δυνατό-
τητα. Υπήρξε πρόβλεψη να υπάρξει ρύθµιση µόνο για την πε-
ρίοδο του COVID, αυτό το µικρό χρονικό διάστηµα. Αυτό το
διάστηµα όµως, το οποίο νοµοθέτησε πράγµατι η Κυβέρνηση
είναι ατελέσφορο για τις κατηγορίες προ COVID, τις όποιες κα-
τηγορίες οι οποίες δεν είναι ούτε δέκα ούτε εκατό. Είναι χιλιάδες
αυτοί οι άνθρωποι, οι οποίοι θέλουν να συµµετάσχουν και να πλη-
ρώσουν, αλλά δεν µπορούν λόγω του θεσµικού πλαισίου που
υπάρχει.

Εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής ήδη από τον Νοέµβριο είχαµε κατα-
θέσει τροπολογία σε νοµοσχέδιο. Η Κυβέρνηση, όχι µόνο την

απέρριψε, αλλά ούτε καν ασχολήθηκε ως συνήθως. Τι λέγαµε;
Πως ό,τι έχει γίνει στην προ COVID εποχή, οποτεδήποτε, µπορεί
να ενταχθεί στις εκατόν είκοσι δόσεις, όπως ήταν, µε την προ-
ϋπόθεση να πληρωθεί η πρώτη δόση, αµέσως µόλις εκδοθεί η
σχετική διάταξη. Ο κόσµος, δηλαδή, και οι αγρότες ακόµα και
σήµερα θέλουν να πληρώσουν έστω αυτά τα λίγα, να µπορέσουν
όµως να ενταχθούν στο πλαίσιο που είχατε, στις εκατόν είκοσι
δόσεις. Δεν µπορούν διαφορετικά.

Και αυτό είναι το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, το οποίο ζητάµε.
Γιατί να µην υπάρξει µέριµνα και πρόνοια και πρόβλεψη για αυ-
τούς που απώλεσαν προ COVID, όχι ένεκα. Και είναι χιλιάδες οι
οποίοι θέλουν να δώσουν χρήµατα, θέλουν να συµµετέχουν, να
τακτοποιούνται, να είναι εντάξει, γιατί ατύχησαν, γιατί είχαν προ-
βλήµατα σοβαρά και ιδιαίτερα οι αγρότες.

Αυτό είναι το ερώτηµά µου, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ, κύριε

Μουλκιώτη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-

θέσεων, κ. Τσακλόγλου. 
Έχετε τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μουλκιώτη, η Κυβέρνηση έχοντας απόλυτη επίγνωση

της δύσκολης κατάστασης, στην οποία έχουν περιέλθει οι επι-
χειρήσεις και οι εργαζόµενοι, εξαιτίας της αναστολής της οικο-
νοµικής δραστηριότητας, έχει εφαρµόσει ένα σύνολο µέτρων και
παρεµβάσεων για τη στήριξη εισοδηµάτων των νοικοκυριών και
των επιχειρήσεων. Τα µέτρα αυτά αποτελούνται τόσο από στο-
χευµένες όσο και από οριζόντιες δράσεις. Έχω αναφερθεί πολ-
λές φορές στα αναλυτικά µέτρα στήριξης που έχουµε λάβει και
θα συνεχίσουµε να λαµβάνουµε για όσο καιρό χρειαστεί.

Σε σχέση µε την ερώτησή σας για τις δυνατότητες που έχουν
οι οφειλέτες που έχασαν τη ρύθµιση τους προς τα ασφαλιστικά
ταµεία και προς επιβεβαίωση όσων σας έλεγα νωρίτερα, την
προηγούµενη εβδοµάδα και συγκεκριµένα στις 16 Φεβρουαρίου
το Υπουργείο Εργασίας κατέθεσε τροπολογία στην οποία προ-
βλέπει ότι οι ασφαλιστικές εισφορές για επιχειρήσεις και ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, που αφορούσαν στα χρέη της πρώτης
περιόδου της πανδηµίας, δηλαδή τρεις µήνες για επιχειρήσεις
και τέσσερις µήνες για τους αυτοαπασχολούµενους, παγώνουν
µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2021. Αναφέροµαι στις οφειλές που η
καταβολή τους είχε οριστεί για τις 30 Απριλίου του 2021 και τώρα
παρατείνεται µέχρι το τέλος του χρόνου. Ορίστηκε ένα ειδικό
πλαίσιο αποπληρωµής αυτών των οφειλών, µε επιλογή µεταξύ
είκοσι τεσσάρων άτοκων δόσεων ή σαράντα οκτώ δόσεων µε επι-
τόκιο 2,5%, µε τον περιορισµό πάντοτε της ελάχιστης µηνιαίας
δόσης των 50 ευρώ. 

Επιπλέον, όσον αφορά υποχρεώσεις οκτακοσίων χιλιάδων µη
µισθωτών που αφορούν τις εκκαθαρίσεις εισφορών από το 2017
έως το 2019 έχει αποφασιστεί η παράταση της πληρωµής τους
για τρεις µήνες. Έτσι, η πληρωµή της πρώτης από τις πέντε δό-
σεις που προβλέπονται µεταφέρεται αντί της 31ηςΜαρτίου στην
30η Ιουνίου του 2021. 

Ως προς τις ήδη ρυθµισµένες οφειλές επιχειρήσεων, συνεχί-
ζουµε να χορηγούµε σταθερά µηνιαίες παρατάσεις για την κα-
ταβολή τους. 

Υπενθυµίζω εδώ ότι πέραν των ανωτέρω οι οφειλέτες διατη-
ρούν τη δυνατότητα ένταξης στις διατάξεις του ν.4611/19, δη-
λαδή στις εκατόν είκοσι δόσεις, έως τις 30 Απριλίου 2021 και
αυτό ισχύει για τους οφειλέτες µη µισθωτούς και αγρότες που
είχαν ήδη υποβάλει αίτηµα για τον προσδιορισµό της οφειλής
στην ηλεκτρονική πλατφόρµα του ΕΦΚΑ και βέβαια όλους που
εξακολουθούν να διατηρούν το δικαίωµα ένταξης στις πάγιες
διατάξεις των δώδεκα δόσεων, όπως αυτές περιγράφονται στο
ν.4152/13.

Συνεπώς, κύριε Μουλκιώτη, είναι αδιαµφισβήτητο νοµίζω το
γεγονός ότι το πλαίσιο των δυνατοτήτων για τις ρυθµίσεις που
έχουν απολεσθεί λόγω των συνθηκών είναι όσο πιο ευρύ γίνεται.
Προσέξτε, όµως. Βρισκόµαστε σε µια πολύ κρίσιµη στιγµή, προ-
σπαθούµε να παραµείνουµε ασφαλείς σε υγειονοµικό, αλλά και
βιώσιµοι σε οικονοµικό επίπεδο. 
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Σε καµµία περίπτωση δεν θέλουµε να καλλιεργηθεί µια κουλ-
τούρα µη πληρωµής, µια κουλτούρα την οποία την πληρώσαµε
πολύ ακριβά σε παλαιότερους χρόνους στη χώρα µας και ανε-
κτικότητας προς την παραβατικότητα. Στηρίζουµε τους πληττό-
µενους και αυτούς που το χρειάζονται περισσότερο χωρίς όµως
να ξεχνάµε τα δύσκολα µαθήµατα που πήρε η χώρα την προ-
ηγούµενη δεκαετία.

Και θα ήθελα να υπενθυµίσω προς πάσα κατεύθυνση ότι η κα-
ταβολή των ασφαλιστικών εισφορών της κοινωνικής ασφάλισης
δεν είναι προαιρετική και η εξασφάλιση της βιωσιµότητας των
ασφαλιστικών ταµείων είναι ένα ζήτηµα που εκ των πραγµάτων
µας αφορά όλους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Μουλκιώτη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, λυπάµαι. Εγώ έχω

και θα σας πω διαφορετικά πράγµατα, όχι επειδή τα θέλω, αλλά
αυτά προκύπτουν και προκύπτουν εξ εγγράφων.

Ξεκινάει το 2021 και υπάρχουν σοβαρά, σοβαρότατα ελλείµ-
µατα στα ασφαλιστικά ταµεία. Γιατί; Θα σας πω και θα καταθέσω
στα Πρακτικά από την ηλεκτρονική εφηµερίδα την «economia.gr»:
«Tο πρώτο εξάµηνο του έτους θα είναι το πιο δύσκολο από την
αρχή της πανδηµίας για τα ταµεία, εκτιµώντας ότι η απόκλιση από
τον προϋπολογισµό του ΕΦΚΑ θα ξεπεράσει το 1 δισεκατοµµύ-
ριο». Και αναφέρεται σε µη δυνατότητα πληρωµής εισφορών και
σε µη δυνατότητα πληρωµής ρυθµισµένων εισφορών. 

Το ίδιο λέει περίπου µε άλλα λόγια η «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ». Απο-
δελτίωση, εγώ θα την καταθέσω στα Πρακτικά. Λένε οι εφηµερί-
δες, οι πάντες λένε ότι δεν έχουµε δυνατότητα να πληρώσουµε.
Και µιλάµε για τι; Για εισφορές τώρα, οι οποίες πράγµατι ανα-
στέλλονται.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτές κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και δεν θα αµφισβητήσω αυτά που είπατε. Τίποτα δεν αµφι-
σβητώ από αυτά που είπατε. Θα πω, όµως, ότι υπάρχει µια εκ-
κρεµότητα και ένα έλλειµµα. Εγώ, κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να
το καταλάβω αυτό, λέγεται και ξανά λέγεται η έκφραση «κουλ-
τούρα µη πληρωµής». Αυτή η γραφειοκρατία που έχει επιλέξει
αυτήν την έκφραση, καταλαβαίνετε τι έκφραση έχει επιλέξει; Δη-
λαδή είναι εξόχως υποκριτική αυτή η έκφραση. Αυτό µας πιάνει
όλους. Πιάνει και εµένα που δεν µπορώ να πληρώσω, που έχασα
τη ρύθµισή µου γιατί είχα κάποιο πρόβληµα, κάτι συνέβη και
χάνω τις εκατόν είκοσι δόσεις και τελειώνω µε τις ρυθµίσεις που
έχουν γίνει δεν υπάρχει δυνατότητα. 

Δεν υπάρχει αγρότης, κύριε Υπουργέ, να γνωρίζετε -και ζητή-
στε στην αρµόδια υπηρεσία να σας το πουν- που να έχει κατα-
φέρει πλέον να πληρώνει κάθε µήνα αυτά τα χρήµατα. Ξέρετε
γιατί; Γιατί πρέπει να ζήσει ο άνθρωπος. Δεν έχει πάρει ούτε ένα
ευρώ ενίσχυση. Και να ξέρετε και κάτι ακόµα. Θέλει να σπείρει
τώρα, να καλλιεργήσει, µέρα παρά µέρα τα λιπάσµατα ανεβαί-
νουν από 1 µέχρι 2 ευρώ. Ακούστε τι σας λέω. Κάθε µέρα τα λι-
πάσµατα ανεβαίνουν 1 µε 2 ευρώ και δεν µιλάει κανένας. Όλα
ήσυχα. Και τα λιπάσµατα δεν είναι που βγήκαν αµέσως τώρα,
είναι στις αποθήκες, αλλά επειδή η ουρία του πετρελαίου, που
είναι προϊόν που πρέπει να γίνει για να παραχθεί το λίπασµα δη-
µιουργεί αυτές τις καταστάσεις.

Δεν µπορεί να πληρώσει, κύριε Υπουργέ, ο αγρότης. Επιµένω
και το λέω. Βρέστε λύσεις και δώστε του τη δυνατότητα να έχει
τακτοποιήσει την ασφαλιστική του εκκρεµότητα που την έχει
χάσει και είναι προ του COVID.

Αυτή η τροπολογία την οποία καταθέσαµε -και σας την είπα,
κύριε Υπουργέ- στις 23 Νοεµβρίου 2020 λέει: «Οφειλέτες µε
ασφαλιστικές εισφορές που είχαν ενταχθεί σε καθεστώς ρυθµί-
σεων τµηµατικής καταβολής, οι οποίοι απώλεσαν έως 17 Νοεµ-
βρίου 2020 τη ρύθµιση τµηµατικής καταβολής δύναται να
επανενταχθούν στο ίδιο καθεστώς ρύθµισης µε τους ίδιους
όρους και προϋποθέσεις». Όποτε την απώλεσαν πριν από αυτό
το διάστηµα, όποτε. 

Εσείς, όµως, εδώ, η Κυβέρνηση προσδιορίζει και περιορίζει το
διάστηµα για µήνες σε COVID εποχή. Αυτοί που ήταν πριν COVID
τι θα γίνουν; Παραµένουν στο έλεος του Θεού, όµως θέλουν να
πληρώσουν. 

Και ενώ βλέπουµε ότι τα ταµεία δεινοπαθούν, βλέπουµε ότι γε-
νικά δεν µπορούν να πληρώσουν και υπάρχουν αυτοί που θέλουν
να πληρώσουν, δώστε τους την ευκαιρία. Αυτή είναι η ουσία της
ερώτησής µας. Μόνο σε αυτό το πλαίσιο έγινε, κύριε Πρόεδρε,
και αναφέροµαι ιδιαίτερα και ειδικά στην πολύπαθη τάξη των
αγροτών. Και το λέω µετά λόγου γνώσεως, το ζω καθηµερινά,
υπάρχει µείζον θέµα, δεν θα υπάρξει δυνατότητα οι άνθρωποι να
προχωρήσουν, να καλλιεργήσουν φέτος. Είναι τεράστια τα προ-
βλήµατα και αυτό θα έχει συνέπειες άλλου είδους, τις οποίες κα-
ταλαβαίνουµε. Θα γελάµε σε λίγο καιρό µε αυτά που γίνονται. 

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν είστε έτοιµος ή όχι, αλλά εγώ σας
ζητάω να δείτε το θέµα, να δώσετε µια απάντηση στους αγρότες
για το αν αυτοί που έχασαν θα έχουν τη δυνατότητα. Θέλουν να
δώσουν έστω και ένα ευρώ. 

Από τη στιγµή που τα ταµεία έχουν πρόβληµα οικονοµικό σή-
µερα, υπάρχει µεγάλο έλλειµµα και θα υπάρχει τεράστιο πρό-
βληµα. Το ξέρετε. Δεν δουλεύει τίποτα. Εκ περιτροπής εργασία,
µισά χρήµατα, µισή εργασία, αναστολές. Δεν έχει  είσπραξη. Τι
θα γίνει, κύριε Υπουργέ; Εσείς τα ξέρετε, τα ζείτε. Έχετε το
άγχος καθηµερινά. Εγώ το αντιλαµβάνοµαι. Δώστε, όµως, µία ευ-
καιρία. 

Προσέξτε. Δεν είναι κουλτούρα αυτό το οποίο λέγεται, η κουλ-
τούρα µη πληρωµής. Υπάρχουν και οι κακόπιστοι, στους οποίους
πράγµατι µπορεί να ταιριάζει αυτή η έκφραση. Όµως, µην τη
λέτε. Είναι άδικη για πάρα πολλούς και ειδικά για την πολύπαθη
τάξη των αγροτών. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μουλκιώτη. 
Κύριε Τσακλόγλου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε Μουλκιώτη, έχω επισηµάνει και άλλες φορές

από το Βήµα της Βουλής ότι η Κυβέρνηση καταβάλλει καθηµε-
ρινά κάθε δυνατή προσπάθεια. Είναι αυτονόητο ότι δεν µπορούν
να καλυφθούν όλες οι περιπτώσεις, θα ήταν αδύνατον. Το γνω-
ρίζετε κι εσείς πολύ καλά. 

Οι υφιστάµενες δυνατότητες βοηθούν µια µεγάλη µερίδα οφει-
λετών να καταφέρει να κερδίσει µια πίστωση χρόνου, που οφείλει
πράγµατι να τους χορηγηθεί εξαιτίας των έκτακτων συνθηκών
που µας έχει επιβάλει η πανδηµία. 

Σε κάθε περίπτωση, δεν παραγνωρίζουµε τις ανάγκες στήρι-
ξης αυτών που πλήττονται και τη δυναµική που αναπτύσσεται
κάθε µέρα µε την εξέλιξη της πανδηµίας. Αξιολογούµε τα στοι-
χεία που έχουµε στη διάθεσή µας κάθε φορά, ποιοι συµπολίτες
µας είναι εκείνοι που χρειάζονται τη µεγαλύτερη προστασία και
την παρέχουµε άµεσα και χωρίς δισταγµούς. Το ίδιο συµβαίνει
και µε τις υφιστάµενες δυνατότητες ρύθµισης των ασφαλιστικών
ταµείων. 

Επιτρέψτε µου να πω, όµως, ότι τα οριζόντια µέτρα τα οποία
ουσιαστικά εσείς προτείνετε δεν είναι απαραιτήτως και τα πιο δί-
καια, ειδικά όταν αναφερόµαστε στη διαχείριση ληξιπρόθεσµων
οφειλών. Νοµίζω ότι η «µαγική» κουβέντα στην ερώτησή σας
είναι εκείνο που λέει για «οποιαδήποτε στιγµή στο παρελθόν».
Καταλαβαίνετε τι ανοίγουµε µε αυτό; 

Οι στοχευµένες δράσεις και η αναγνώριση των ιδιαίτερων χα-
ρακτηριστικών κάθε οµάδας που πλήττεται µπορούν να προσφέ-
ρουν πολύ µεγαλύτερη ανακούφιση στους ωφελούµενους από
ένα οριζόντιο µέτρο που θα προσέδιδε µε τεχνητό τρόπο σε
όλους κοινά χαρακτηριστικά. 

Επαναλαµβάνω ότι έχω διαφορετική αντίληψη από εσάς. Δεν
αµφιβάλω καθόλου ότι υπήρχε µια πάρα πολύ µεγάλη µερίδα του
κόσµου και την προηγούµενη δεκαετία και στην τρέχουσα συγ-
κυρία που έχει αδυναµία πληρωµής. Αλλά, ας µη γελιόµαστε. Και
παλαιότερα και τώρα υποβόσκει κουλτούρα µη πληρωµής. Και
υπήρχε και υπάρχει. Το είδαµε αυτό µόλις έγιναν µέτρα εξαναγ-
καστικά, όπου µερίδα συµπατριωτών µας πήγε και πλήρωσε.
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Προηγουµένως, όταν δεν τους αγγίζαµε καθόλου, µας έλεγαν
ότι δεν µπορούν να πληρώσουν. Φάνηκε, όµως, ότι δεν ήταν έτσι.
Δεν µπορεί ο στρατηγικός κακοπληρωτής να έχει την ίδια αντι-
µετώπιση στα ληξιπρόθεσµα χρέη του µε αυτήν που έχουν οι
οφειλέτες που βρίσκονται πράγµατι σε ανάγκη εξαιτίας των συν-
θηκών. 

Για να µην ξεχνάµε πού βρίσκεται η χώρα, επιτρέψτε µου να
αναφέρω ένα στοιχείο από τις τριµηνιαίες εκθέσεις του ΚΕΑΟ.
Από τα 37 δισεκατοµµύρια που είναι τα συνολικά ληξιπρόθεσµα,
το 74%, δηλαδή περίπου 28 δισεκατοµµύρια, δηµιουργήθηκαν
πριν από το 2009. Αν υιοθετήσω αυτή τη λογική τη δική σας «οπο-
τεδήποτε κι αν δηµιουργήθηκαν», θα πρέπει όλοι αυτοί να µπουν
µέσα σ’ αυτήν εδώ τη ρύθµιση. 

Κάποιες από τις προ του 2009 οφειλέτριες εταιρείες είναι αλή-
θεια ότι εν τω µεταξύ έχουν κλείσει. Κάποιες άλλες, όµως, λει-
τουργούν ακόµα. Συνεπώς, είναι απολύτως κατανοητό γιατί
πρέπει να διαχωρίσουµε τη στρατηγική µας απέναντι στους οφει-
λέτες. 

Γνωρίζω πολύ καλά και ως οικονοµολόγος, αλλά και ως Υφυ-
πουργός Εργασίας ότι η επόµενη µέρα δεν θα είναι εύκολη και

ότι οι συνέπειες της υγειονοµικής κρίσης θα είναι σοβαρότατες,
όχι µόνο για τη χώρα µας, αλλά και σε παγκόσµιο επίπεδο. Τα
«νερά» είναι πράγµατι αχαρτογράφητα, αλλά ήδη σχεδιάζουµε
τις πολιτικές µας, προκειµένου να κρατηθούν οι επιχειρήσεις και
οι θέσεις εργασίας ζωντανές και κατ’ επέκταση να δώσουµε ένα
µέλλον και στα ασφαλιστικά µας ταµεία, τα οποία τόσο µεγάλη
ανάγκη τα έχουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.49’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 23 Φεβρουαρίου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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